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Kümne kuuga on võetud ligi vee-
randi võrra rohkem tarbimislaene 
kui mullu, hindab Eesti Pank. lk 12

Inimesed julgevad 
jälle võlgu võtta

Maksuametnik 
vormistas pistise 
soodsa laenuna

Politsei avastas veel 23  ebaseaduslikku trahvi
P olitsei- ja piirivalveame-

ti (PPA) korrakaitsepo-
litsei osakond korraldas 

üle Eesti järelkontrolli, et teha 
kindlaks, kas kusagil on veel 
samasuguseid probleeme kui 
Ida prefektuuris, kus kirjutati 
trahve taatlemata kiirusmõõ-
turi näidu järgi.

„Leidsime, et Ida prefek-
tuuris on sellesama kiirusmõõ-
teseadmega fikseeritud veel 
kiiruseületamisi, mida kohe ei 
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Maksu- ja tolliameti revident kasutas jälgede 
segamiseks skeemi, et võttis firmadelt tuhan-
deid eurosid „laenu”, mille tagasimaksmine 
soodsa otsuse järel „unustati”. Kohus mõistis 
selle eest neljakuulise tingimisi vangistuse. lk 2

märgatud,” nentis PPA peadi-
rektori asetäitja korrakaitsepo-
litsei alal Tarmo Miilits. 

Märtsis paljastas PPA sise-
kontroll Ida prefektuuri liik-
lustalituse kuritahtliku valeta-
mise: 180 protokolli oli koos-
tatud taatlemata kiirusmõõ-
turi näidu põhjal. PPA korra-
kaitsepolitsei osakond sai juh-
tunust teada alles novembris 
ETV saatest „Pealtnägija” ja 
algatas kohe nii kriminaal-

uurimise kui ka järelkontrol-
li, mille käigus avastati veel 23 
ebaseaduslikku trahvi.

Kolm ausat inimest 203-st
Praeguseks on PPA edastanud 
kohtusse 145 kaebust, millest 
otsus on tehtud juba 130 koh-
ta ja 79 inimesele on rahatrahv 
tagastatud või tagastamisel. 
Ülejäänutega on ühendust 
võetud ja edasistes toimin-
gutes kokku lepitud. 

Imepärane 
korvpalli-
aasta
Sel nädalavahetusel 
saab kodune korvpalli-
hooaeg karikavõistlus-
tega võimsa lõpu. Eesti 
Päevaleht vaatab tagasi 
aasta olulisematele 
sündmustele. lk 16

VERIVORSTID 
JA -KÄKID

TAVAHINNAST
–25%

Pakkumine kehtib 20.–26.12.2012
Allahindlus võetakse hinnasildi 

hinnast maha kassas.

Viimase rahvaloenduse andmetel pole ühtki püsielanikku 102 
külas. Ühe-kahe inimesega külasid on 327, nende seas ka Jär-
vamaa Valila küla, mille kaheksast elanikust on kümne aastaga 
alles jäänud vaid üks. Kuhu on inimesed kadunud, kas tõesti 
välismaale? Loe edasi lk 6–7

Eesti 2012. aastal: 
102 väljasurnud küla

probleem vms –, kuid need-
ki asjad otsustas politsei lõpe-
tada ega hakanud vaidlema, 
kui suur osa trahvist oli kiiru-
se ületamise eest. Kõik need 
32 isikut soovivad makstud 
trahvi tagasi saada.

Miilits avaldas lootust, et 
inimesed paari-kolme aasta 
jooksul siiski mõistavad, et kii-
ruseületamine mõjutab oluli-
selt Eesti liiklusohutust ja seda 
ei saa pidada pisirikkumiseks.

Mis puudutab kiirusmõõturi-
te taatlemist, siis pole see Mii-
litsa sõnul kunagi rahanappu-
se taha jäänud. 

„See konkreetne juhtum 
oli puhas kuritahtlik hoole-
tus ja üksikjuhtum. Sellest 
on kõik hea õppetunni saa-
nud. Rohkem midagi sellist 
järelkontrolli käigus ei avas-
tatud ja ma usun, et ei avas-
tata ka tulevikus,” ütles Mii-
lits. 1 Kärt Anvelt

Nende 203 trahvisaaja seas lei-
dus ka kolm ausat autojuhti, 
kes tunnistasid kiiruseületa-
mist ja teatasid, et ei soovi 
protsessis osaleda ega trahvi-
raha tagasi saada.

Miilitsa sõnul hämmastas 
teda, et neid inimesi oli nii vä-
he, sest rikkumised siiski ju 
toimusid. Pealegi oli 32 juhtu-
mi puhul tegemist mitme rik-
kumisega – kiiruseületus, lah-
tine turvavöö, auto tehniline 
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Eile avaldatud rahvaloendusandmete järgi käib 
välismaal tööl ligi 25 000 püsivalt Eestis elavat 
inimest, neist 61% siinsamas lähedal Soomes. 
Võib oletada, kas neid tegelikult veelgi rohkem 

pole, aga milleks sellele aega raisata – tõsiasi on igal 
juhul see, et neid on palju.

Teine asi, millele pole mõtet aega raisata, on halami-
ne, et neid on nii palju. Seni kuni Eesti ja Soome palka-
de vahe on mitmekordne ja piir on lahti, jäävadki eestla-
sed seal massiliselt tööl käima. Samamoodi nagu mehhik-
lased lähevad tööle USA-sse ja Filipiinide võõrtöölisi leiab 
Lähis-Ida rikastest naftariikidest, Jaapanist ja mujaltki. 

Halamisest pole abi. Tuleb mõelda, kuidas välismaal 
tööl käimise positiivseid külgi võimendada ja negatiivseid 
külgi leevendada.

Üks positiivne asi on raha, mida nad koju jäänud pere-
liikmetele saadavad või ise siin puhkepäevade ja puhku-
se ajal kulutamas käivad – sellest on Eesti majanduse-
le otsest tuge. Kui poleks pereprobleeme, mis välismaal 
tööl käimisega kaasnevad, ja ohtu, et ajutiselt ära käivad 
inimesed kolivad peagi päris minema, võiks eestlasi lau-
sa ärgitada aeg-ajalt välismaal tööl käima. Nende rahasaa-
detisena kodumaale jõudev palgaosa võib olla suurem kui 
see, mis nad siin tööd tehes üldse kokku teeniksid.

Kuna massiline välismaal tööl käimine jääb Eesti elu 
osaks veel vähemalt paariks aastakümneks, on oluline, et 
koju saadetavat raha kasutataks targalt ja viisil, mis hoiab 

inimese sidet Eestiga. 
Praegu haihtub Kalevipoe-
gade raha tihti kodulin-
na kõrtsides või kulub tüh-
ja-tähja peale ja pikemaks 
ajaks koju naastes saab sel-
lisest inimesest jälle töötu.

Filipiinid on sellis-
te hädade parandami-
seks proovitud näiteks 

programmi, kus välismaal koondatakse viie–kümnepeali-
ne rühm ühest kandist pärit Filipiinide võõrtöölisi, nõus-
tatakse neid äri jaoks algkapitali säästma ning kodukan-
dis ühiselt  sobilikke äriprojekte leidma ja käivitama. Teise 
programmiga pakuti Hongkongis töötavatele � lipiinlaste-
le ettevõtluskursuse võimalust, et nad välismaal teenitud 
raha kasutades hiljem kodumaal ettevõtjaks hakkaksid.

Filipiinide Eestile eeskujuks toomine võib kõlada oota-
matult – meie tahame ju olla nagu Soome –, aga võõrtöö-
liste ja nende raha kodumaa heaks tööle paneku küsimu-
ses on meil Filipiinidelt ja teistelt pikaajalistelt võõrtöölis-
te eksportijatelt kindlasti üht-teist õppida.

Eestile sobib praegu sama ütlus, mis kroonilisele haige-
le: õppigem oma haigusega (s.o väljarändega) elama. 1

Kalevipoegade
parem  panus

Kole on!

Aastast 1905

Kui insenerid lasta keele kallale, hakkab juhtuma hirm-
said asju. „Pileti ostmiseks internetist vali sobiv pile-

titoode ja klõpsa nupul „Vali”,” õpetab Tallinna koduleht 
ühissõidukipiletite ostjaid. M-pilet ei ole aga toode, vaid 
„piletilahendus”. „Kui on olemas piletitoode, siis tekib ka 
piletisarnane toode, kusjuures ühes kilos õiges piletitootes 
on kaks kilo pileteid,” ennustab naerulinnust kolleeg.

Toode ja lahendus – see võib kõlada grammatiliselt 
õigesti, aga noh, kole on! Valid uut vanni? Ei, otsid van-
nitoalahendust. Lohutad nutust sõpra? Ei, pakud suhtlus-
lahendust. Unelaul lapsele? Ei, rahvaluuletoode. Minu 
poolest võiks sellised väljendid ära keelata. Las istuvad 
luku taga, väljudes oma mugavustsoonist ja veetes 
kvaliteet aega. 1 Külli-Riin Tigasson

JUHTKIRI

REPLIIK

Lk 4: Poliitikas algas jõulurahu, toimetuserahvas saadab erakon-
dadele jõulusoove. 

Lahendustest
Tuleb õppida võõrtöö-
liste raha kodumaa 
heaks paremini tööle 
panema.

ÜHISKAARDI TURVAMURE

Kui Tallinna transpordiamet ei 
kõrvalda kiiresti ühiskaardi 
andmekogu turvalisuse prob-
leeme, teeb andmekaitse ette-
kirjutuse isikustatud piletite 
kasutamise peatamiseks. Del� 

PÄÄSTA KASSID

Loomakaitsjad paluvad juhtidel 
kontrollida kapotialust ja rehvi-
koopaid, et sinna poleks peitunud 
pakast trotsiv kass. Lihtsaim pääs-
temoodus on enne mootori käivi-
tamist kapotile koputada. EPL

Uuendus Eilsest alates näeb 
osas Tallinna bussipeatustes 
sõiduplaani elektroonilistelt 
tabloodelt lausa reaalajas. Tõsi, 
esialgu on tablood vaid kuues 
ühissõidukipeatuses. 

Tablood ütlevad, mitme minuti pärast buss tuleb
Tablood paigaldati Vabaduse 
väljakule linnast väljuva suuna 
Kaarli puiestee ja Estonia puies-
tee peatustesse, Teatri väljaku-
le Estonia peatusse, kesklinna 
suuna Taksopargi peatusse, loo-

maaia juurde kesklinna suuna 
Zoo peatusse ja Sõpruse puies-
teele kesklinna suuna Lepistiku 
peatusse. Need peatused valiti, 
sest seal ootab tavaliselt sõidu-
kit palju inimesi. 

Tablood on erineva suuruse-
ga, vastavalt sellele, kui palju 
liine ühes või teises peatuses 
on . Tabloo viimasele reale saab 
kuvada erakorralist infot näi-
teks rikete kohta. Tuuli Jõesaar

Foto: Sven A
rbet

Maksuameti töötaja võttis 
tuhandete eurode eest pistist
Korruptsioon
Soodsate otsuste eest 
raha küsimise laenuks 
vormistamine ei pääst-
nud pistisesüüdistusest.
Urmas Jaagant
urmas.jaagant@epl.ee

Tartu maakohus mõistis 2009. 
aasta algusest 2012. aasta 
alguseni maksu- ja tolliametis 
esmalt Lõuna ja siis Põhja mak-
su- ja tollikeskuses revidendi-
na töötanud Reet Saagi süü-
di pistise võtmises vähemalt 
teist korda. Kokkuleppeme-
netluses ja varem karistamata 
Saagi karistuseks jäi kokku pea 
3000 euro pistise võtmise eest 
neli kuud tingimisi vangistust 
kolmeaastase katseajaga.

Õigupoolest võttis Saag 
pistist vähemalt neli korda: 
just nii palju episoode on 
kohtuotsuses välja toodud. 
Raha ei küsinud ta aga niisa-
ma, vaid vormistas need koos 
pistise andjaga laenuks.

Saagi juhtumi puhul algas 
maksu- ja tolliameti sisekont-
rolli osakonna juhataja Veljo 
Naaritsa kinnitusel menetlus 
MTA sisekontrolli tähelepa-
nekutest. „MTA-s on nullto-
lerantsi põhimõte nii pistise  
ja altkäemaksu vastuvõtjate 
kui ka pakkujate osas. Hea 
meel on tõdeda, et mitmed 

kohtuotsused on alguse saa-
nud just meie endi töötajate 
teadete põhjal, kus nad teavi-
tasid neile tehtud pakkumis-
test,” ütles Naarits.

Saag töötas 2009. aasta 
jaanuarist 2010. aasta lõpuni 
MTA Lõuna maksu- ja tolli-
keskuse vanemrevidendina. 
2010. aasta märtsis ja aprillis 
tegi ta kontrolli ettevõttes OÜ 
Amcon. Kontrolli ajal küsis 
Saag � rma esindajalt 100 000 
krooni laenu, lubades laenu 
saamisel � rmas kontrolli läbi 
viia võimalikult kiiresti ja teha 
otsused Amconi huvides. 

Laen vormistati parklas
Ühes Tartu parklas võttiski 
Saag vastu 25 000 krooni suu-
ruse laenuosa ja vormistas võla-
kirja. Intressiks märgiti 5%, aga 
reaalselt lepiti kokku, et seda ei 
arvestata. Ei määratud ka „lae-
nu” tagastamise tähtaega.

2011. aasta alguses asus 
Saag tööle Põhja maksu- ja 
tollikeskuse revidendina, kus 
ta jätkas pistise küsimist. Juu-
nis viis ta OÜ-s Westmarket 
läbi ettevõtluse olemasolu eel-
kontrolli ja otsustas määrata 
järelkontrolli. Samas küsis 
Saag � rma juhatuse liikmelt 
1000 eurot laenu. Taas saadi 
kokku Tartus ühes parklas ja 
Saag võttis vastu 500 eurot, 
laenu kohta sõlmiti võlakiri 
kolmeprotsendilise intressiga 

ja seekord määrati ka laenu 
tagasimaksmise tähtaeg. Kui 
aga Saag � rmas tehtud järel-
kontrolli ajal tegi Westmarke-
tile soodsa otsuse, loobus ette-
võtte esindaja laenunõudest.

Samal aastal võttis Saag veel 
kaks „laenu”. Esimese neist � r-
ma OÜ Capr Ehituse juhatu-
se liikmelt. Skeem oli sama. 
Järgmises episoodis küsis Saag 
300 eurot laenu OÜ-lt Mark-
tehn. Taas saadi kokku Tartu 
ühes parklas, 300 eurot vahe-
tas omanikku, sõlmiti laenule-
ping kaheprotsendilise aasta-
intressiga ja kahekuulise taga-
simakse tähtajaga. Seejuures 
jäi eelmise 500-eurose ja  selle 
300-eurose „laenu” vormistami-
se vahele vaid kümme päeva.

Kohtuotsuse järgi sai Reet 
Saag paari aasta jooksul pis-
tisena kokku 2898 eurot. Kuna 
Saag oli saadud raha ära kulu-
tanud, mõistis kohus selle 
summa ametnikult välja.

Naarits nentis, et nagu teiste 
järelevalvefunktsiooniga ameti-
te puhul, on ka MTA töös kor-
ruptsioonioht paratamatult ole-
mas. „MTA puhul tuleb lisaks 
arvestada, et üldjuhul on tege-
mist väga suurte summade-
ga, mis kajastuvad tihtipeale 
pakutava meelehea suuruses,” 
lisas Naarits. „Aastate jooksul 
on kahjuks aset leidnud juh-
tumid, kus MTA töötajad on 
sellise pakkumisega nõustunud 
ja lõpetanud kohtupingis süü-
dimõistvat otsust kuulates.” 1

Mati Ombler
keskkriminaalpolitsei korruptsiooni-
kuritegude büroo juht

Ameti sisekontroll toimib

Korruptsioonioht või risk selle-
ga kokku puutuda tekib MTA-s 
ametiisikul oma  teenistusülesan-
deid täites. On see töö seotud siis 
kas järelevalve või võimuesindaja 
ülesannete täitmisega. See on oht, 
mida tööandjal tuleb tähele pan-
na ja vastavad riskide maandami-

seks vajalikud meetmed kasutuse-
le võtta.

Olukordi, kus politsei peab 
uurima maksu- või tolliametniku 
võimalikku raha küsimist, on har-
va. MTA-s kasutusel olevad sise-
kontrollimeetmed toimivad ena-
malt jaolt ja kriminaalmenetluse 
alla satuvad vaid üksikud ametni-
kud. Ka MTA töötajatele raha pak-
kumiste kohta saab öelda, et see 
on pigem harva esinev nähtus.

KOMMENTAAR

••• Millised on uued eelistused 
kinnisvaraturul?
••• Maailmalõpuküla Prant-
susmaal palub maailmalt: ärge 
tulge siia!

Täna
digilehes
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KOOLITULISTAMISTEST

Relva omamise õigus on alati 
olnud peamisi kriteeriume, mis 
lahutab vaba inimese orjast. 
KOMMUNIKATSIOONIKONSULTANT 

JÜRI ESTAM (POSTIMEES)

KOOLIVÄSIMUSEST

Kui hingamisaega ei jää, siis – 
kuna loodus tühja kohta ei tun-
ne – see võetakse. Kui aga juba 
võetakse, siis sünnib see vägisi, 
kaootiliselt ja kompromissitult. 
AJAKIRJANIK RAIN KOOLI (ERR)

ÄÄREMAASTUMISEST

Kui vaba Eesti otsustajatel ei ole 
piisavalt jõudu selleks, et takis-
tada ääremaastumist, asustu-
se kadu ja rahva siserännet oma 
riigi territooriumil, siis kuidas 
peaksid nad küll suutma mõjuta-

da samu protsesse tasand kõrge-
mal, üle Euroopa?
SIRBI PEATOIMETAJA KAAREL TARAND 

(POSTIMEES) 

KREEKAST

Poliitikakujundajate senised 
saavutused Kreeka majandus-
liku käekäigu ennustamisel on 
olnud piinlikkust tekitavad. 
PRINCETONI ÜLIKOOLI PROFESSOR 

ASHOKA MODY (PROJECT SYNDICATE). 
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POLIITIKAS on rahuaeg. Toimetuserahvas läkitab parteidele külmal ajal sooje soove

Jõulusoovid Eesti erakondadele

HILLAR METSA METSIK MAAILM

Veel paar päeva, ja pärast talvist pööri-
päeva hakkab valgus taas sammhaa-
val pimedust võitma, hurmav hellus 
poeb hinge ja vaenupooled suitse-

tavad rahupiipu. Riigikogu, mis hetk tagasi 

poliitkonkurentsist podises, annab avalikkusele 
hõlpu ja läheb pikemale puhkusele. Läbikärsa-
nud närvide ja trööbatud vaimuga ministridki 
võivad natukeseks lõpetada nurkasurutud roti 
moodi heitlused langevate reitingutega ja liht-
salt lähedasi meeles pidada, kuuse all luulet 

lugeda. Käisin pisut mööda toimetust ringi, 
noppisin üles kotitäie soove ja soovitusi meie 
neljale juhtparteile ning lasin need läbi isikliku 
toimetaja� ltri. Laske hea maitsta! 1
Priit Simson
arvamustoimetaja

Kallis Isamaa ja 
Res Publica Liit! 

Isamaaline jõulutervitus! Ja respublikaan-
lik kah! Kõigepealt tiivulised soovid. Soo-

vin, et Estonian Air ikka tuleval aastal ka lendaks – 
Juhanile tublisti jõudu ja jaksu! Tean, et põlluminist-
rile lennata ei meeldi, aga see pole veel põhjus liinide 

kinnipanekuks. Ja Jaagule kõvasti rahaõnne. Et see õpe-
tajate palk tõuseks ikka nii, nagu räägitud, mitte ei peaks 

minema seda direktori käest pärast üle küsima. Ärgu 
päris kõiki maakoole ka Tallinnasse toogu, need lähe-
vad siis ju Kõlvarti kätte. Ja ärge sel Jukul kogu Valli 
baari laske riigikokku tassida, las Ene käratab kor-

ra. Haput kapsast ja verist vorsti! Häid jõule ja 
ajame Eesti asja edasi!       

P. S. Mardile soovime tervist.  

Juhanile tublisti jõudu ja jaksu! Tean, et põlluminist-
rile lennata ei meeldi, aga see pole veel põhjus liinide 

kinnipanekuks. Ja Jaagule kõvasti rahaõnne. Et see õpe-
tajate palk tõuseks ikka nii, nagu räägitud, mitte ei peaks 

minema seda direktori käest pärast üle küsima. Ärgu 
päris kõiki maakoole ka Tallinnasse toogu, need lähe-
vad siis ju Kõlvarti kätte. Ja ärge sel Jukul kogu Valli 

Kulla 
Sotsiaaldemokraatlik 

Erakond!  

TTervitusi eetikaparteile töörahvalt! Soovin 
ikka hüva reitinguõnne – aga ka seda, et turu-

liidri seisund latva ei hakkaks! Esimehele soovime liidri seisund latva ei hakkaks! Esimehele soovime 
kannatlikkust töörahva keele ja meele õppimisel! See kannatlikkust töörahva keele ja meele õppimisel! See 

siin pole mingi parlamentaarne assamblee, see on Har-siin pole mingi parlamentaarne assamblee, see on Har-
jumaa. Soovin, et saaksite tänavu ka oma jumaa. Soovin, et saaksite tänavu ka oma pehmo-mai-
nest lahti. Siis veel tahaks, et erakonna naiskogu nimi nest lahti. Siis veel tahaks, et erakonna naiskogu nimi 

poleks Kadri, vaid Marianne. Ja ühtlasi soovime 
tugevat matemaatilist taipu, et kõik ilusad luba-

tud asjad ellu viies jõudumööda oleks. Nüüd 
üles, keda needus rõhub! 

Kaunist Jeesuslapse sündi ja 
valgeid jõule!     valgeid jõule!     valgeid jõule!     valgeid jõule!     

Kaunist Jeesuslapse sündi ja 
valgeid jõule!     

Hää 
Reformierakond!Reformierakond!

Ole ikka spordimees, mitte mingi tor-
dimees! Küll siis kasukapuhastamine 

hõlpsamalt läheb. Lase nendel kinnistel suudel seal 
kaunite silmade all natuke kõnelda! Edu ka edaspidi 
Eesti � lmikunsti uueks loomisel ja selleks katteallika-

te leidmisel! Soovime, et kell oleks täpne – siis pole vaja 
ministreil kiirustada ja mööda bussirada sõita nagu min-

gi Ikarus! Ja ikka rohkem reformi ja liberaalsust!  Ära 
reitingu pärast liiga närvi mine, lase liigne õhk välja ja 
elame edasi! Ja valva ikka truult riigi rahakotti. Mui-
de, 6. jaanuari paiku pidi tulema hommikumaa tar-

kade kogu Jeesuslast väisama. Krõbisevat veri-
vorsti ja maagilist jõuluööd!  

P. S.  Leppige siis Silluga ka ära, eks! 
Ja ämmale vii ka midagi – temal 

pole ju millestki kahju! 

ikka hüva reitinguõnne – aga ka seda, et turu-
liidri seisund latva ei hakkaks! Esimehele soovime 

kannatlikkust töörahva keele ja meele õppimisel! See 
siin pole mingi parlamentaarne assamblee, see on Har-

-mai-
nest lahti. Siis veel tahaks, et erakonna naiskogu nimi 

Hea 
Keskerakond! 

Hei-hoo, Keskerakond ei joo! Soovin, et ei-hoo, Keskerakond ei joo! Soovin, et 
Edgar jõuaks vähemalt korra ise bussiga Edgar jõuaks vähemalt korra ise bussiga 

sõitma ja järgmisel aastal sõidaks jõulude ajal tasu-sõitma ja järgmisel aastal sõidaks jõulude ajal tasu-
ta ka saanid. Soovin, et Pirita ja Viimsi liiklusblo-ta ka saanid. Soovin, et Pirita ja Viimsi liiklusblo-

kaad murtaks kiiremini kui omal ajal Leningradi blo-kaad murtaks kiiremini kui omal ajal Leningradi blo-kaad murtaks kiiremini kui omal ajal Leningradi blo-
kaad. Soovin, et parlamendisaadikutele rumalad sõnad kaad. Soovin, et parlamendisaadikutele rumalad sõnad kaad. Soovin, et parlamendisaadikutele rumalad sõnad 
liiga sageli suhu ei tule ja nad sõjalist riigipööret ei hak-liiga sageli suhu ei tule ja nad sõjalist riigipööret ei hak-liiga sageli suhu ei tule ja nad sõjalist riigipööret ei hak-
ka teoks tegema, nagu üks segane tüüp lubas. Soovin, ka teoks tegema, nagu üks segane tüüp lubas. Soovin, ka teoks tegema, nagu üks segane tüüp lubas. Soovin, 

et järgmiste jõuludeni elaksime me rahastamisskan-et järgmiste jõuludeni elaksime me rahastamisskan-et järgmiste jõuludeni elaksime me rahastamisskan-
daalideta nagu mingis Bullerby võlumaailmas. Ehk daalideta nagu mingis Bullerby võlumaailmas. Ehk daalideta nagu mingis Bullerby võlumaailmas. Ehk 

õnnestub ka aasta ilma kellelegi mentorit mää-õnnestub ka aasta ilma kellelegi mentorit mää-
ramata ja tõekomisjoni käivitamata üle elada ramata ja tõekomisjoni käivitamata üle elada 

ning peakontor jääb sedapuhku läbi puis-ning peakontor jääb sedapuhku läbi puis-
tamata.  Esimehele tugevat tervist. tamata.  Esimehele tugevat tervist. 

No pasarán ja rõõmsaid 
jõulupühi!    

Illustratsioon Maret Müür
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Ansip: ma ei pea 
keskkonnaministri 
taandumist Autorollo 
skandaali tõttu õigeks 

Pevkur sai koos 
toolivahetusega 9600 
eurot puhkusetasu

Täiskasvanute 
maailmalõpujutud 
hirmutavad lapsi Kriminaalasi

Hüvitised

Tänases riigikogu infotun-
nis ütles peaminister Andrus 
Ansip riigikogu saadiku Priit 
Toobali küsimusele vastates, 
et ei pea õigeks keskkonnami-
nistri Keit Pentus-Rosiman-
nuse tagasiastumist Autorol-
lo skandaali tõttu.

Pentus-Rosimannusele ette-
heidetavad teod on teatud ini-
meste süüdistused, mille tões-
tust ei ole Pentus-Rosiman-
nus senimaani näinud, ütles 
Ansip. „Äriühingu tegevuse 
eest vastutavad juhatuse liik-
med ja olulise mõjuga aktsio-
närid ning seda, et äriühingu 
omaniku lapsed või pereliik-
med peaks äriühingu tegevuse 
või tegevusetuse eest vastuta-
ma, seda ma kusagil kohanud 
ei ole,” ütles Ansip ja lisas, et 
rääkis hiljuti Pentus-Rosiman-
nusega ja viimane kinnitas tal-
le, et ei ole ühtegi enda koh-
ta esitatud nõuet veel näinud.

Prokuratuur alustas 16. 
märtsil OÜ Autorollo pankro-
tihalduri avalduse alusel krimi-

Eelmisel nädalal justiitsminist-
ri tooli vabastanud Kristen 
Michalile ja sotsiaalministri 
kohalt justiitsministriks siirdu-
nud Hanno Pevkurile maksti 
saamata jäänud puhkuse eest 
kokku tuhandete eurode eest 
hüvitist.

Ministeeriumi teatel sai 
endine justiitsminister Kris-
ten Michal kasutamata puhku-
se eest hüvitist 1840,40 eurot. 
Sotsiaalministri tooli justiits-

naalmenetlust pankrotiavaldu-
se õigeaegse esitamata jätmise 
tunnustel.

Nii Eesti Ekspress kui ka 
Äripäev on rääkinud Roman 
Moiseeviga, kes Autorollo 
dokumentide järgi sai firmast 
laenuks kaks miljonit krooni 
sularahas. Moiseev eitab lae-
nu saamist, tema sõnul oli ta 
laenulepingu sõlmimise ajal 
Venemaal ja lepingul pole 
tema allkiri.

Pentus-Rosimannuse ja 
tema abikaasa Rain Rosiman-
nuse vastu esitati eelmisel näda-
lal kohtusse ligi 500 000 euro 
suurune hagi, neid süüdistatak-
se Autorollo üle tegeliku kont-
rolli omamises ja firma varast 
tühjaks kantimises. 1 Delfi 

ministri oma vastu vahetanud 
Hanno Pevkurile maksti aga 
välja lõpparve, mis sisaldas 
kasutamata puhkuse hüvita-
mist 9601,80 euro eest.

Rohkem mingeid lahkumis-
kompensatsioone või hüvitisi 
ministeeriumide teatel minist-
rid ei saanud. Samuti ei maks-
tud lahkumishüvitist sotsiaal-
ministriks siirdunud riigikogu 
endisele liikmele Taavi Rõiva-
sele, kuna tema volitused seo-
ses ministriks saamisega ei lõp-
penud, vaid peatusid. 1 Delfi

Seitsmeaastane Tallinna 
poiss Markus (nimed 
toimetusele teada – T. 
J.) hakkas telerist nähtu 
ja koolist kuuldu peale 
maailmalõppu nii kart-
ma, et tema ema Helle 
pidi last kaua rahusta-
ma. Seejuures pole Helle 
ise kodus maailmalõpust 
rääkinud, aga kuna tele-
viisor mängib toas taus-
taks, jäi hirmutav võima-
lus lapsele sealt kõrva. See 
viis selleni, et seitsmeaastane 
laps hakkas muretsema ja kur-
tis emale, et ei taha veel surra.

Sama probleem on ka teistel 
lapsevanematel. „Meie laps on 
seitsmeaastane ja kardab väga, 
ise me kodus sel teemal ei rää-
gi, aga koolis räägivad lapsed 
ja telekast tulevad saated, ühel 
õhtul lausa nuttis kodus,” kir-
jutas üks Perekooli foorumi 
kasutaja eile ja sarnaseid lugu-
sid on veelgi.

Täiskasvanud vaatavad tele-
rist näidatavaid maailmalõpu-
teemalisi saateid meelelahu-
tusena, aga lapsed mitte. Nii 
tuleb lapsevanematel ja õpeta-
jatel pärast selgitustööd teha. 
„Mina õpetan kuuendat ja 
üheksandat klassi. Kuuenda 
klassi lastega on maailmalõpp 
küll teemaks olnud, aga nemad 
võtavad seda juba natuke nal-
jaga, et näis, mis saab. Kui neil 
on olnud küsimusi, olen mui-
dugi rääkinud, kust see maail-
malõpujutt tuleb, mis on maia-

Surmahirm
See, mis täiskasvanutele 
tundub lõbusa lobana, 
võib lapsele põhjustada 
tõsise trauma.
Tuuli Jõesaar
tuuli.joesaar@epl.ee

AJALUGU

Apokalüpsiseid: valik maailmalõpupaanikaid XX sajandist
1910 – suhteliselt lähedane koh-
tumine Halley komeediga põhjus-
tas maailmalõpupaanika.
1925 – Jehoova tunnistajad 
ennustavad maailmalõppu. 
Rekord maailmalõppude ettekuu-
lutamisel kuulubki Jehoova tun-
nistajatele, kes on apokalüpsise 
välja hõiganud üheksal korral.
1982 – maailmalõpuhirmule 
andis alust planeetide ebatavali-
ne joondumine.
1992 – Lõuna-Korea usulahk 
ennustas maailmalõppu nume-
roloogia põhjal.

2000 – selleks aastaks ennustati 
lausa viit erinevat maailmalõppu 
numeroloogia, planeetide asendi 
jt indikaatorite põhjal.
2004 – kristlikud usulahud lootsid 
psalmide ja numeroloogia põhjal 
Jeesuse naasmist ja sellega seoses 
ka maailmalõppu.
2012. aasta 21. detsembrile plaa-
nitud hukatuse aluseks on maia-
de kalendri lõppemine, mis mõis-
tagi viitavat maiade ettenägelik-
kusele, et kalendrit pole mõtet 
edasi teha, kuna just sel päeval 
saab maailm otsa.

de kalender jne. Teistelt õpeta-
jatelt olen kuulnud, et väikeste 
seas on paanikat,” ütles Tartus 
õpetajana töötav Kristi.

Keila lähedal õpeta-
va Mairi sõnul teeb olu-

kord murelikuks „Olen 
teise klassi klassiõpe-
taja ja meil on väga 

targad ja tublid lap-
sed, aga reede osas 
ollakse küll mure-
likud. Suuremad 
lapsed püüavad 
neid vaheldumi-
si hirmutada ja 
teevad nalja, nii 
et väiksemad ei 
tea, mida uskuda. 
Olen selgitanud, 
et maailmalõp-

pu ei tule ja see on 
lihtsalt rumal välja-
mõeldis, aga praegu 

on televisiooni mõju 
nii suur, et ma pole kin-

del, kui palju minu jutt 
kohale jõuab,” rääkis Mairi.
Lastepsühholoog Tiiu Arro 

leiab, et lastel on keeruline siis, 
kui sisemaailm – tunded ja fan-
taasia – kipuvad välismaailma-
ga segi minema. „Tasub püü-
da selgust saada, millist maa-
ilmalõppu nad ette kujutavad. 
Nii õnnestuks paremini mõis-
ta, mida nad tegelikult karda-
vad. Väiksemad lapsed vajavad 
emotsionaalset kindlust, et täis-
kasvanud tulevad raskustega 
toime ja ei jäta neid hätta; et 
muinasjutul on õnnelik lõpp 
ka,” selgitas ta. „Me kõik kar-
dame liiga kiireid muutusi ja 
Suurt Tundmatut ning teame 
kas või mälu pimedamas sopis, 
et elu lõpeb surmaga. Ükskõik, 
millisel eluetapil lapsed nende 
teemade mõtestamist vajavad, 
saab toetuda südamest süda-
messe suhtlemisele,” soovitas 
psühholoog. 1

Illu
str

ats
ioon: O

tt V
allik

Täna Delfis:
Milliseid kingitusi 
ja sõnumeid toob 
jõuluvana tänavu 
riigikogulastele?
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Tööl välismaal
Välismaal käib tööl  
24 907 Eesti püsielanikku 
ehk 4,4% hõivatud 
inimestest. 
Anna-Liisa Villmann
anna-liisa.villmann@epl.ee

Parim kingitus on 
Maalehe või Maakodu tellimus!

Tellimuse saad üle anda kauni kinkekaardina. 
Tellimiseks helista 680 4444, kirjuta 
klienditugi@lehed.ee või täida tellimis-
kupong aadressil www.maaleht.ee/kingitus.

Eesti esimene aia-, suvila- 
ja majaomanike ajakiri

Reisigrupis on veel veidi vabu kohti!

Eriprogrammina just Maakodu jaoks kokku pandud lugejareisi loosimisel 
osalevad kõik, kellel on 8. jaanuariks sõlmitud kas otsekorraldusleping 

või vormistatud Maakodu aastatellimus.

Amazonasele ja Andidesse!Amazonasele ja Andidesse!
Maakoduga

kuni 
9,60 €!

Hinnavõit

Telli Maakodu ja 
avasta müstiline Peruu!

Peruus ootavad Sind hiigeljõgi Ama-
zonas, troopilise vihmametsa asukad 
Pacaya Samira rahvuspargis, Iquitose
linn ning Beleni balsaparvedel turg, 
ReNuPeRu etnobotaanikaaed, Lima
modernsed pargid, 327 liigiga orhi-
deeaed, inkade pealinn Cusco, ter-
rassipõllud, laamad, alpakad ja puia-
mets Andides, müstiline Machu
Picchu ja pilliroosaartega Titicaca 
järv.

Lugejareis toimub 25. aprillist 8. mai-
ni 2013 koostöös reisifi rmaga Estonian 
Holidays. Giidiks tuleb Taivo Koppel, 
Peruu taimedega aitab tutvuda meie 
taimetark.

Reisiteave ja broneerimine: tööpäeviti 
toimetuse telefonil 661 3370 või e-postil 
meeli.myyripeal@maakodu.ee. Lugeja-
reisi võitja nime avaldame veebruaris.

Tellides soodsam!
Maakodu aastatellimus 
maksab 25,20 € ja ot-
se-korraldus 2,20 € kuus. Tellides on 
Sinu hinnavõit kuni 9,60 € (hinna-
võit Maakodu aastatellijale võrreldes 
12 üksiknumbri hinnaga poes)!

Telli Maakodu koos Maalehega!
Tellides paketi „Maaleht + Maakodu” 
aastaks hinnaga 70,20 € või otsekor-
raldusega 6 € kuus, osaled ka Maalehe 
sügiskampaanias.

Tellimine ja täpsem info: 
telefonil 680 4444 või 

www.maakodu.ee/peruu

Kümnest välismaal 
leiva teenijast töötab 
kuus Soomes

EESTI

24 907
inimest töötas eelmise aasta
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Välismaal töötajad on statistika järgi nooremapoolsed 
ja suurem osa ehk 61% töötab Soomes. Seal eelistavad 
kõige enam tööl käia Pärnumaa, Viljandimaa ja 
Jõgevamaa inimesed. Teine eelistatud töökohariik 
on Norra, kus töötab 0,4%  kõigist Eesti hõivatutest.

Mehi on
välismaal
palju rohkem
tööl kui naisi

SEISUGA 31.12.2011

II
R

IM
A

Aon Norra, kus töötab 0,4%  kõigist Eesti hõivatutest.

Harjumaa Hiiumaa Ida-Virumaa Jõgevamaa Järvamaa Läänemaa Lääne-
Virumaa

Põlvamaa Pärnumaa Raplamaa Saaremaa Tartu-
maa

Valga-
maa

Viljandi-
maa

Võru-
maa

9292

2613 2509 1673 1450 1329 903 817 797 773 749 630 626 527 219

Välismaal töötajaid
maakondade kaupa

Statistikaameti rahvaloendu-
se projektijuhi Diana Beltadze 
sõnul on ligi 25 000 pendel-
rändajat oodatud tulemus. 
„Astusime Euroopa Liitu, kus 
põhiprintsiip on tööjõu vaba 
liikumine. 2000. aasta rahva-
loenduse ajal oli võimalusi 
vähem ja sellepärast oli alaliste 
elanike hulgas ka kümme kor-
da vähem välismaal töötajaid, 
2646 inimest. Peaksime õnne-
likud olema, et meil on hea 
keeleoskuse, kvali� katsiooni 
ja tutvustega ettevõtlikke ini-
mesi, kes saavad oma toime-
tulekut parandada,” lausus ta.

„Kui vaatame töörännet väl-
japoole Eestit, siis torkab sil-
ma Ida-Virumaa, kus on ette-
võtlikke vähem. Seal on hõi-
vatute esimeseks sihtpunktiks 
Venemaa. Tööpuudus oli loen-
duse andmeil seal kõrgeim ja 
välismaal käib tööl kõigest 
3,1% hõivatutest. See on maa-

kondadest kõige väiksem osa-
kaalunäitaja,” märkis Beltadze.  

Protsendiliselt vähem inime-
si käib välismaal tööl ka Har-
jumaalt (3,5%) ja Tartumaalt 
(3,8%). „Siin on teine tegur. 
Töökohti on seal lihtsalt roh-
kem,” selgitas ta. Samas väikse-
mate maakondadega võrreldes 
käib Harjumaalt välismaal tööl 
arvuliselt kõige rohkem elanik-
ke, 9292 inimest. 

Hüljanud arvestuses pole
Beltadze sõnul ei kajastu tule-
muses need, kes on Eestimaa 
hüljanud. „See number vas-
tab sellele, kui palju meile esi-
tati andmeid püsielanike töö 
kohta välismaal. Näiteks kahe 
loenduse vahelisel perioodil on 
vahepeal lahkunud üle 30 000 
inimese. Me ei käsitlenud ka 
õpirännet. Siin kajastuvad pen-
deldajad, kes nädalavahetused 
või osa kuust veedavad oma 
leibkonnaga Eestis,” selgitas ta.

Tartu ülikooli inimgeograa-
� a professor Rein Ahas viis 
EMT mobiiltelefonide rände 
põhjal läbi uuringu, mille jär-
gi 35 600 eestlast viibib aastas 
Soomes üle 60 päeva. Tema 
sõnul on tööränne uuringute-
ga keeruliselt hõlmatav. „Meie 
aeg on selline, et inimesed ela-

vad üks päev korraga,” mär-
kis Ahas.

Tema sõnul on andmete eri-
nemisel kolm põhjust. „Statis-
tikaamet tugineb väga selge 
metoodikaga tehtud küsitlus-
uuringutele ja paljud inimesed, 
kes töötavad välismaal, ei jää 
sinna valimisse. Seda mobiilset 
seltskonda on keeruline kätte 
saada. Teine asi on see, et nad 
on tihti ajutised või hooajatöö-
lised ega tea oma staatust. Vii-
mane on maksudest hoidumi-
ne,” lisas Ahas. 1

TÖÖRÄNNE

Hiidlased käivad 
Rootsi vahet
Välismaal töötab 219 hiidlast 
ja ligi kolmandik just svensso-
nite maal. „Elu sunnib, raha 
on vaja teenida,” märkis raa-
matupidaja Maris. Ta kuulub 
pere� rmasse, mis on ehitus-
alal tegutsenud viis aastat. 
„Mehed käivad Rootsis tööl ja 
naised on kodus. Graa� k on 
tavaliselt kaks nädalat tööl ja 
kaks kodus,” kirjeldas ta leib-
konna peremudelit.
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Euroliit
Kõige rohkem usaldatak-
se õiguskantslerit, 
riigikohut, ühiskonna-
teadlasi ja presidenti.
Lauri Tankler
lauri.tankler@epl.ee

Euroopa Liidu 
küsimustes poliitikuid 
ja ametnikke ei usaldata

EESTI

24 907
inimest töötas eelmise aasta
lõpus välismaal kokku

U
SA

110

73

A
U

ST
R

A
A

LI
A

104

56

A
U

ST
R

IA 15 17

B
EL

G
IA

121
136

II
R

IM
A

A

111

45

LU
K

SE
M

B
U

R
G

17 34

ŠV
EI

TS

28
21

N
O

R
R

A

206

1666

R
O

O
TS

I

13371337

195

SO
O

M
E

2025

13 115

SU
U

R
B

R
IT

A
N

N
IA 356

376

V
EN

EM
A

A
V

EN
EM

A
A

365992

Välismaal töötajad on statistika järgi nooremapoolsed 
ja suurem osa ehk 61% töötab Soomes. Seal eelistavad 
kõige enam tööl käia Pärnumaa, Viljandimaa ja 
Jõgevamaa inimesed. Teine eelistatud töökohariik 
on Norra, kus töötab 0,4%  kõigist Eesti hõivatutest.

Mehi on
välismaal
palju rohkem
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maakondade kaupa

Soovid põhjalikke uudiseid 
ka homme lugeda?

U
u

d
is

e
d ka homme lugeda?

Telli Eesti Päevaleht 
ja uudised jõuavad Sinuni 
nii paberlehena kui digilehena.

Tellimine: tel 680 4444,
www.epl.ee/tellimine

Riigikantselei tellimusel kor-
raldatud Euroopa Liidu tee-
malisest uuringust selgus muu 
hulgas, et EL-i puudutavates 
küsimustes usaldavad Eesti 
elanikud ministreid, riigikogu 
liikmeid ja ametnikke vähem 
kui ajakirjanikke. 

Uuringu� rma Faktum & 
Ariko küsitluse järgi usalda-
ti enim (vastustega „Usaldan 
täielikult” ja „Pigem usal-
dan”) õiguskantslerit, riigi-
kohut, majanduseksperte ja 

ühiskonnateadlasi ning pre-
sidenti. Neile populaarsu-
selt järgmine vastusevariant 
„Sõbrad ja tuttavad” edestas 
aga muu hulgas Eesti Panka, 
Euroopa Liidu institutsioone 
ja ka europarlamendi saadi-
kuid. Ajakirjandusest, amet-
nikest ja ministritest tagapool 
edetabeli lõpetanud riigikogu 
liikmed jäid usaldusväärsuse 
poolest alla isegi netikom-
mentaatoritele, kuigi viimati 
nimetatute kohta vastati sage-
li ka „Ei oska öelda”.

Faktum & Ariko korraldas 
küsitluse 9.–30. novembrini. 
Telefoni teel küsitletud viie-
sajast 15–74-aastasest isikust 
74% toetas Eesti kuulumist 
Euroopa Liitu. Ühisraha euro 
toetus oli samal ajal tõusnud 
63%-ni, mis on kõrgeim näita-
ja alates 2005. aastast. 1 

VABANDUS

Eilse Eesti Päevalehe artikli „Taatle-
mata kiirusmõõturite asjus süüdis-
tatakse kuut politseinikku” peal-
kirjas on kahetsusväärne viga. 
Tegemist on siiski kahtlustuste, 
mitte süüdistustega.
Palun vabandust! 
Aare Reivart, toimetaja

TÄPSUSTUS

Üleeilses Eesti Päevalehes kir-
jutati, et Tallinna trollibussi-
park sai kolme aasta jooksul 
ainult seitse uut trolli ja et 99-st 
Tallinna trollist on 43 vanemad 
kui 20 aastat. Tegelikult andis 
Tallinna Linnatranspordi AS 
kogemata ekslikku infot. Tallin-
nas on uusi trolle rohkem, aas-
tatel 2007–2009 ostsime kokku 
28 trollibussi, mis on ligi kol-
mandik kogu veeremist. 

Küll oleme loobunud dis-
petšeripunktides reservis ole-
vatest trollibussidest. Asi on 
selles, et varem oli meil igas 
suuremas lõppjaamas valves 
trollibuss koos juhiga, kes sõi-
tis välja liinil oleva trolli rikke 
korral. Praegu oleme reserv-
trollibussidest loobunud. Kuna 
meil on bussidega ühine ette-
võte, saame trollirikke korral 
saata liinile asendusbussi ja 
sõitjad saavad teenindatud.

Toomas Sepp 
Tallinna Linnatranspordi AS-i 
juhatuse liige 

Jutt trolli liikluse 
hääbumisest on 
ennatlik 



Alati sammu võrra ees
Eesti Päevaleht on ikka esimene olnud, kes suured uudised 
lagedale toob. Võtame kasvõi meie rahvusliku lennu� rmaga 
seonduva. Nii lahkasime esimesena Estonian Airi tegelikku 
majandusseisu ja väljavaateid.

TOETUSALLKIRJAD

Mustpeade maja avalikku kasu-
tusse jäämise toetuseks oli eilse 
hommikuse seisuga kolme näda-
laga kogutud 55 470 all kirja: 
49 819 inimest allkirjalehele ja 
5651 inimest internetis. EPL

INTERNETIVABADUSE ESIRINNAS

Eestis on Freedom House’i värs-
ke aruande kohaselt maailma 
kõige vabam internet. Eestile 
järgneb USA, kõige vähem inter-
netivabadust on aga Iraanis, 
Kuubal ja Hiinas. 

Autorid kiitsid Eesti interneti inf-
rastruktuuri, häid teenuseid ja 
valitsuse toetust infotehnoloo-
giale. Oluliste teemadena mai-
nitakse vaidlusi autoriõiguste 
üle. Del� 
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Mart Sanderi galerii tahtis oksjonil 
kahtlase päritoluga maale müüa

Liiga vähe, liiga hilja. Sellise põhidiagnoosi võis 
1930. aastate suure majanduskriisi ajal panna 
enamikule riikide ühistele katsetele majandussu-
rutist tõrjuda. Summad olid liiga väikesed ja selle 

aja peale, kui lõpuks otsustada suudeti ja abi kohale 
jõudis, polnud esialgu olukorra kontrolli alla saamiseks 
eraldatud summadest enam tolku. 

Sama seis on ka praegu käimas olevas majanduskriisis. 
Vaevalt on Euroopa Stabiilsusmehhanismi asjus riikide 
vahel konsensus saavutatud, kui juba on selge, et antud 
rahast ei piisa. Sellepärast tilguvadki Saksa ajakirjandusse 
uudised, et kavandatakse ESM-i mitmekordistamist. Juttu 
on olnud ESM-i mahu suurendamisest kahe miljardi euroni. 

Eesmärk on selge: tõkestada paanika levikut ja vältida 
olulisemaid   nantsvaringuid, mis tooksid kaasa suurema 
paanika ja müügilaine. Maailma ajalugu on neid täis, 
1931. aastal oli selleks Austria Kreditanstalti panga pank-
rot, mis tõi kaasa laiema hävingulaine, selle kriisi ajal aga 
Lehman Brothersi pankrot 2008. aasta septembris. Jah, 
majandusajalugu näitab riikidevahelise koostöö tähtsust. 
Vastastikust toetust on vaja, et vältida suuremat kahju. 

Kuid millalgi tuleb piir ette: laenugarantiisid ja laene ei 
saa jagada lõputult ilma ise haavatavaks muutumata. 

Praegu on püütud kogu aeg „teha veel rohkem seda-
sama” ja saadud tulemuseks „enam-vähem sedasama”.  
Samalaadset manööverdamist prooviti ka 1930-ndate kriisi 
ajal, kuid ka siis tulid piirid ette. Millega praegune olu-

kord lõpeb, on hiroman-
tide hinnata, tollal lõppes 
see kullastandardist 
loobumise ja raha odavne-
misega, mis võib küll olla 
väga libe tee. 

Kui ESM-i suurenemi-
ne järjest jätkub, siis tekib 
võimalus, et päästjariigid 
hakkavad üha rohkem 

sarnanema päästetavate riikidega. Eesti valitsuse jaoks 
on oluline seada ESM-i võimaliku suurendamise puhul 
meie kohustustele selge ja jõukohane piir. Ei saa nii, et 
suurendame seekord ESM-i mahtu ja natukese aja pärast 
suurendame jälle ESM-i mahtu. Rootslased näiteks ei 
kavatsegi hakata Euroopat päästma. Kas nemad on siis 
halvad eurooplased? 

Praegu kavandatav fondi suurendamine mõjub igata-
hes väga ambitsioonikalt, sest musta stsenaariumi korral 
peame me olema võimelised sellest   nantsiliselt välja 
tulema. Väide, et riikide maksevõimetus on teoreetiline, 
pole adekvaatne, sest majandusajalugu näitab, et riikide 
maksevõimetuks muutumises pole midagi enneolematut. 
Jutt, et Euroopa päästmine ongi alati meie enda päästmi-
ne, ei pea paika – enesega tuleb ka ise toime tulla. 1

Veel rohkem
sedasama?

Räägi inimestega…

Aastast 1905

…soovitab mu isa, kui mõni ametnik lihtsa mure 
korral „ei saa!” ütleb. Neid olukordi on muide 

küllaga. Näiteks eile kirjutas Merilin Kruuse Del  s, kui-
das Tallinnas on kolimise puhul võimatu vahetada kahe 
lasteaiajärjekorras oleva lapse kohta,  isegi kui mõlema 
lapse vanemad on sellega nõus. Ise üritasin hiljuti ülikoo-
list saada paberit kraadi omandamise kohta, sest diplomit 
polnud veel trükitud. Mulle oleks piisanud ühest lausest 
ja allkirjast, ent esimese kolme inimese poole pöördudes 
kuulsin vastust: „Ei, ei ja teha pole midagi.” Neljas andis 
mulle kohe tõendi.

Ehk aitab rääkimine ka lasteaia puhul. Bürokraatia pärast 
last teise linna otsa viia on ju absurdne. 1 Riin Aljas

JUHTKIRI

REPLIIK

Lk 4: Randar Tasmuth: Jeesus ning uus papüüruse tükike
Lk 5: Priit Simson: Omavastutus ja kepikõnd

ESM-ist
ESM-i suurendamise 
puhul peab valitsus 
seadma meie kohus-
tustele jõukohase piiri.

Algus lk 1
Punatähega veduri maal pole 
ainus oksjonil müüa olev 
teos, millel autori signatuu-
ri on muudetud. Kokku pidi 
oksjonil müüki minema 30 
teost, Eesti Päevalehe ja San-
deri vahelise kirjavahetuse käi-
gus selgus, et kindlalt on kaht-
luse all viie maali autentsus, 
veel kahe teose puhul jäi õhku 
küsimus.

T. Carstensi maal „Garten 
mit Steintreppe” müüdi juulis 
eBays 125 euro eest, kuid eile 
õhtul pidi sama teos oksjonil 
müüki tulema pallaslase Krist-
jan Tederi allkirjaga, nimeks 
seekord „Aed, Pariis. 1927” ja 
alghinnaks 2900 eurot. 

Samuti oli müüginimekir-
jas Herman Talviku „Pariis, 
1951”, mis müüdi eBay kaudu 
100 USA dollari eest. Kui Ees-
tis ilutses pildi allnurgas Talvi-
ku nimi, siis müügitehingu ajal 
olid seal veel initsiaalid A. R. 
Olid veel ka Joann Voldemar 
Saarniidu omaks nimetatud 

teosed, mis Saksamaal kand-
sid Adolf Pe� eri signatuuri.

Sanderi jaoks muudab-
ki olukorra keeruliseks tõsi-
asi, et kahtlusalused maalid 
on ostetud tema enda galerii 
kasutatava eBay kasutajakon-
to gallery2011 kaudu. Esialgu 
süüdlast pahatahtlike kunsti-
pakkujate seast otsinud San-
der pidi seejärel ka oma ver-
siooni muutma. „See on meie 
üldine aadress, mida kasuta-
vad teoste müügi ja ostuga 
tegelevad galerii assistendid 
ja webmaster,” selgitas San-
der. „Olen nende teoste han-
kimisest teadlik, kuid pole täp-
semalt süvenenud nende kirjel-
dustesse. Võtan selle töö kohe 
vaevaks,” lubas ta.

Hõivatud inimene
Hoolimata eBay oksjoni müü-
ja Christoph Sachadä väitest 
jääb Sander versiooni juur-
de, et tegemist on mõne tema 
assistendi tegudega. „Ma ei 
halda kogu seda tegevust, 
sest mul on mitmeid assisten-
te, kes seda kontot kasutavad 
– näiteks on seal assistente, kes 

tegelevad ühe   lmi kujundus-
detailide ostmise ja otsimisega. 
Et ma olen ise väga hõivatud 
inimene, siis mul on interne-
timüügile ja oksjonisaitidega 
tegelemisele võetud mõned 
kunstiga tegelevad inimesed, 
kes informeerivad mind tihti 
leidudest ja osalevad oksjoni-
tel,” põhjendas Sander. „Siin 
on näha, et sel juhul on õnge 
läinud nii eksperdid kui ka 
minu hankijad, sest selliseid 
asju juhtub nii maalikunsti kui 
graa  ka juures,” kinnitas ta.

Ometi tekib seepeale küsi-
mus, kuidas saavad hanki-
jad ehk assistendid petta saa-
da, kui võltsing on toimunud 
just pärast nende tehtud ostu-
sid. Sander tunnistas seejärel, et 
kuigi meeskond on siiani tub-
li olnud, peab nüüd välja sel-
gitama, kui head on assisten-
did tegelikult olnud. „Kolm 
kunstiülikooli lõpetanud ini-
mest pakkusid eelmisel aas-
tal juba end „Antiigireporte-
ri” assistentideks, kuna neil on 
aega, elavad nad pidevalt neti-
oksjonite saitide maastikul,” rää-
kis Sander. „Kui midagi nähta-

Saksamaa eBays müüa olnud vähetuntud kunstniku töödele on 
ootamatult ilmunud eesti kunstnike signeeringud.
Kõik kahtluse all olevad maalid on oksjonitelt ostetud Mart Sanderi 
galerii kasutuses oleva eBay kasutajakonto kaudu.
Sander väidab, et patustajaks peab olema keegi tema meeskonnast 
ning ta ise polnud võltsingutest teadlik.

Sander jäi versiooni 
juurde, et tegemist 
on mõne tema 
assistendi tegudega.

Kindlalt on kahtluse 
all viie maali autent-
sus, veel kahe puhul 
jäi õhku küsimus.

Originaal ja koopia.
-1- Vasakpoolsetel piltidel Sak-
sa eBays müüdud Ria Picco-Rüc-
kerti maal, selle kõrval kuulu-
tus Eesti oksjonilehel, pildil 
ilutsemas juurde lisatud viis-
nurk.
-2- Parempoolsetel piltidel on 
aga T. Carstensi maal eBays 
ning hiljem oksjonikuulutus 
„Antiigireporteri” oksjonilehel. 
Viimasel on maali autoriks pal-
laslane Kristjan Teder.

1

LINNATEATRI DIREKTOR

Tallinna Linnateatri direkto-
ri konkursile laekus kahek-
sa avaldust, konkursikomis-
jon otsustas, et direktorina jät-
kab 20-aastase staažiga Raivo 
Põldmaa. EPL

KIVI UURIB

Kunstiakadeemia rektor Signe 
Kivi ütles, et kohtub sel nädalal
kõrgkooli nõukogu liikmete ja üli-
õpilastega, et selgitada välja
põhjused, miks talle eelmisel
nädalal umbusaldust avaldati. ERR

POLITSEINIKUD SATTUSID AVARIISSE

Eile õhtul sattus Tallinna ring-
teel õnnetusse politseiauto, mil-
les olnud kaks politseinikku said 
viga ja viidi haiglasse. Esialgsetel 
andmetel sõitis veoauto Scania 
politseiautole tagant otsa. Mõle-

ma sõiduki juhid olid kained. 
Põhja prefektuurist kinnitati, et 
meeste vigastused ei ole eluoht-
likud ja et ilmselt juhtus õnnetus, 
sest rekka-juht ei pannud parki-
nud politseiautot tähele. Del� 
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Mart Sanderi galerii tahtis oksjonil 
kahtlase päritoluga maale müüa

vale ilmub, informeerivad nad 
mind ja sobivusel annan ma nei-
le vabad käed oksjonil osalemi-
seks ja raamatupidaja vaatab 
üle, et summad oleksid kaetud 
konkreetsete ostudega,” lisas ta.

Kontroll puudus
Eelmisel suvel Kanal 2 ja 
tänavu TV3-ga koostööd tei-
nud „Antiigireporteri” oksjo-
ni põhimõte on lihtne: Sander 
kutsub inimesi andma teada 
oma kodus olevatest väärtusli-
kest maalidest, mis siis oksjoni 
kaudu rahaks tehakse. 

Kuna teoste kogumine käis 
suvel ja need on juba nüüd 
müügil, siis maalidele põhjalik-
ku kontrolli ei tehtudki. Sander 
ütles, et Kumus tehtav ametlik 
kontroll võtaks vähemalt kaks 
kuud aega ja nõuaks omakorda 
galeriilt endalt 150–200-eurost 
investeeringut. „Kuna meie 
tööprintsiibi juurde kuulub 
kiirus ehk meile toodud kaup 
läheb võimalikult kiirelt avali-
kule oksjonile, siis ametlikke 
serti� kaate saame neile han-
kida harva ja seda vaid kõige 
kallimate teoste puhul,” sõnas 
Sander. „Meie galerii teeb koos-
tööd kunstiteadlastega, kes väl-
jastavad vajadusel teostele all-
kirjastatud serti� kaadi. Loomu-
likult ei ole galeriiserti� kaadid 
alati sada protsenti kindlad, sest 
need teostatakse visuaalse vaat-
luse alusel ning see, mis paljas-
tub röntgen-, infrapuna-, ultra-
heliläbivaatuse või keemiliste 
analüüside käigus, võib olla 
midagi muud,” lisas ta.

Küsimusele, kes on tema 
maale hinnanud ekspert ja kes 
assistendid, Sander ei vastanud, 
vaid lausus, et ta ei saa segada 
asjasse osapooli, kes pole mil-
leski süüdi ja kelle reputatsioo-
nile võiks tegelik ja tõestatud 
viga kahjustavalt mõjuda.

„Antiigireporteri” oksjon 
päädis eile õhtul suure müü-
giga, kuid kahtluse all olevad 
maalid võttis Sander Eesti Päe-
valehe päringu peale müü-
gist ära. 1

VÄÄRT LEID SEINALT 

EKSPERTIIS

Nikolai Triik ja tema
võimalik kunstiteos

Kumu maalidele tehtavat ekspertiisi 
peaks ootama uue aasta alguseni

Ühe väärtuslikuma teosena oli 
eile õhtul oksjonil ka Nikolai Trii-
gi allkirja kandnud maastikues-
kiis. Päev varem kirjeldas Mart 
Sander Del� le oma kunstiotsin-
guid, mille eredaks näiteks ta 
nimetas üht Triigi teost. „Näi-
teks ühe vanaproua seinalt leid-
sime Nikolai Triigi ilusa väikese 
eskiisi – proua pidi ümber kuk-
kuma, kui ma ütlesin, et oksjo-
nil me alustaks pakkumist 4500 
eurost,” reklaamis Sander Del� s.

Müüginimekirjas oli eile 
ainult üks Triigi teos, mis kan-
dis nime „Maastikueskiis, 1905” 
ja mille galerii oli jällegi eBayst 
ostnud. Recklinghausenis olev 
müüja teenis maali eest 124 
eurot, Eesti oksjoni alghinnaks 
oli märgitud 4250 eurot. See-
juures müüdi Saksamaal maali 
tundmatu kunstniku tööna.

Eesti Päevaleht uuris Sande-
rilt ka vanaproua ja tema maali 
kohta, mille peale Sander väitis, 

Kõige põhjalikumat ekspertii-
si teevad maalidele kunstimuu-
seumi eksperdid, kelle järjekord 
ulatub praegu 2013. aasta algus-
se. „Iga teos, mis EKM-i eksper-
tiisiks tuuakse, pälvib mitme-
külgset tähelepanu ja sõltuvalt 
küsimustiku keerukusest võib 
vastamine olla lühem või pikem. 
On olnud juhuseid, kui me pole 
ühest selget vastust leidnud 
ehk omistanud teose kindlale 
kunstnikule,” selgitas Evelina 
Vedom Kumust.

et tegemist olevat kahe eri juhtu-
miga. „Mainitud Triigi teos (vana-
proua kodust leitud – D. L.) on 
galerii tagaruumis ootamas eks-
pertiisi ning ei ole seekord müü-
gis,” sõnas ta. 

Müügis olevat teost nimetas 
Sander suurepäraseks leiuks, 
millel assistent tundis ära Triigi 
käekirja. „Pliiatsiga signatuur on 
samas isegi palja silmaga suhteli-
selt möödavaadatav. Ka eksperti-
des pole see mingit kahtlust ära-
tanud, on tõesti väga iseloomulik 
Triigi pintslitöö,” selgitas ta. „Sig-
natuur on kirjutatud gra� itpliiat-
siga õrnalt värske värvi sisse, mis 
peaks tähendama, et see on val-
minud koos teosega.”

Sander lubas müügist ära 
võtta teosed, mille varasemad 
autorid on varjatud Johani, 
Tederi ja Herman Talviku nime-
ga, ja ka Joann Voldemar Saar-
niidu maalid. Triigi teos jäi siis-
ki müüginimekirja.

„Kunstiteose ekspertiis toimub 
Eesti kunstimuuseumis vasta-
valt kehtestatud korrale järje-
korra alusel. Ekspertiis hõlmab  
kunstiteose nii füüsilist, keemi-
list kui ka stilistilist uuringut ja 
analüüsi. Ekspertiis on kollegia-
alne töö, mis tähendab mitme 
eriala spetsialistide kaasamist, 
ning võtab aega ühest kuni nelja 
kuuni. Selleks et teha kunstiteo-
se ekspertiisi, peaks kunstiteose 
edastama Eesti kunstimuuseu-
mi restaureerimiskotta,” lisas ta.

••• India valitsus teadvustab 
nn kadunud laste epideemiat.
••• Videod Mart Sanderi selgi-
tusest ja tormiselt merelt, kus 
Bahama tanker madalikule sõitis.

Täna
digilehes

Mart Sander kinnitas, et polnud tema galerii kasutajakontoga ostetud ja hiljem muudetud maa-
lidest teadlik ning ilmselt on nende taga mõni galerii assistent. Foto: Ilmar Saabas

Fotod: ekraanitõm
m

ised, eBay.de
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eesti läheb eXPOle

Majandusminister Juhan Partsi 
sõnul otsustas valitsus eile Eesti 
osalemise 2015. aasta maailma-
näitusel EXPO, mis toimub Mila-
nos ning mille peateemad on 
toit ja energia. Delfi

eesti PilOODiD AFGANistANis täitsiD ülesANDe

Afganistanis teenivad Ees-
ti õhuväe kopteripiloodid kap-
ten Rene Kallis ja kapten Mar-
tin Noorsalu täitsid Afganistanis 
esimese teenistusülesande, len-
nates UH-60 Black Hawki tüüpi 

kopteritega. Ülesanne oli mee-
dikute transport Camp Bastio-
ni välihospitali. Pärast tutvumis-
lende hakkavad piloodid lenda-
ma meditsiinilise evakuatsiooni 
üksuse koosseisus. EPL
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Raimo Poom
poliitikatoimetaja

Rahvusliku lennukompanii aasta-
vanune strateegia on läbi kukku-
nud, ees on vaid halvad valikud. 
Põhjused peituvad ettevõtte juh-
tide valikus ja rapsivalt kinnitatud 
oskamatutes plaanides. 
Nüüd on jälle otsustamiseks jää-
nud ainult kaks kuud, mis vähen-
dab tarkade valikute tegemist.

 Estonian Air vajab 60 miljoni euro 
suurust rahasüsti ja uut strateegiat

Riigieelarves raha pole
Estonian Airi jaoks riigieelarves 
raha pole.

Majandusminister Juhan 
Partsile on eelarvekavas küll 
antud 200 miljonit eurot „finant-
seerimistehinguteks, äriühin-
gute aktsiakapitali suurenda-
miseks ja osakute märkimi-
seks”, kuid see on mõeldud Ees-
ti Energia kapitali lisasissemak-
seks. Isegi kui riigi energiafirma 
peaks vajama natuke vähem, 
siis Estonian Airi vajatav 60 mil-
jonit ajab selle poti ikkagi pau-
guga lõhki.

Huvitav on tõsiasi, et majan-
dusministeeriumis teati juba 
suvel pärast Estonian Airi pool-

Eile avaldas Delfi narvalase Artur Gontšarovi üles 
laaditud venekeelsed videod, mille järgi otsus-
tades tegelevad Venemaa konsulaartöötajad 
sigarettide salakaubaveoga. Tänu  autode dip-

lomaatilistele numbrimärkidele. Skeemi iva on tõsiasi, 
et diplomaatiliste suhete Viini konventsiooni põhjal ei 
tohi maksu- ja tolliamet diplomaatilist numbrit kandvat 
autot ilma põhjuseta kontrollida. Seetõttu saab oma 
autos mida tahes üle piiri vedada.

Eile õhtuks ei olnud Narva konsulaat juhtumit kom-
menteerinud. Ent videod annavad välisministeeriumi 
sõnul alust kahtlustada, et diplomaatilisi autosid ongi 
valel otstarbel kasutatud. Teisisõnu, päris puhas see asi 
arvatavasti ei ole. Ent nagu piirilgi, on ka nüüd võimu-
del käed seotud, sest väitest, et kunagi on mõne autoga 
salasuitsu toodud, uurimiseks ei piisa. On tõenäoline, et 
videomaterjaliga seekordne lugu piirdubki. 

Seejuures on oluline, et tegu ei ole esimese ega arvata-
vasti ka viimase korraga, kui Vene saatkonna või konsu-
laadi liikmed Eestis sigadusi korda saadavad ja seadust 
rikuvad. Võtkem näiteks kas või sel suvel Tallinna lõbus-
tusasutuses kakelnud Vene saatkonna töötaja ja mitu pur-
jus peaga autot juhtinud saadikut.

Diplomaatilise puutumatuse tõttu on neid raske vastu-
tusele võtta ja veelgi enam, seisust kasutatakse sageli väär-

käitumise õigustamiseks. 
Kuigi Viini konventsioo-
nist lähtudes ei allu dip-
lomaat asukohariigi, vaid 
oma lähetajariigi juris-
diktsioonile, peab ta siis-
ki austama asukohariigi 
seadusi. Ent kui ta seda 
ei tee, ei saa teda paraku 
asukohamaa seaduste jär-

gi vastutusele võtta, vaid seda saab teha üksnes diplomaa-
di kodumaa. 

Nii muutubki diplomaatiline puutumatus justkui diplo-
maatilise jultumuse kaitsekilbiks. Sest milleks muuks siga-
retiveo skeemi nimetada? 

Põhimõtteliselt on diplomaatilise puutumatuse ees-
märk kaitsta diplomaate lähteriigis tagakiusamise ja või-
mu väärkasutuse eest. Eelkirjeldatud juhtumite taustal 
paradoksaalne, kas pole? Seetõttu ei õõnesta Vene diplo-
maatide käitumine mitte ainult nende endi mainet ning 
Eesti ja Venemaa niigi hapraid diplomaatilisi suhteid, vaid 
ka rahvusvahelise õiguse tähendust ja väärtusi. 

Ideoloogiliselt pinnalt veidi argisemale tulles tahaks 
Vene võimudele lihtsalt ja puhtinimlikult meelde tuleta-
da, et nad ikka vaataksid, kes saadikuks sobib ja kes mit-
te. Iseasi, kuivõrd oluliseks rikkumiseks Venemaa oma 
saadikute väärkäitumist Eestis peab. Vastus on vist kõigi-
le teada. 1

Diplomaatiline
jultumus

Ridi-ralla, kodukulud alla

Aastast 1905

Tõsiasi, et Isamaa ja Res Publica Liit on oma „Koduku-
lud alla” video ära peitnud, on hea märk. See näitab, 

et parteilastel on siiski säilinud inimlik tunne – häbitunne. 
Olukorras, kus avalikkus arutab, kas Eesti Energia müüb 
järgmisest aastast elektrit 50 protsenti või veelgi rohkem 
kallimalt, on muidugi mõistlik häbiplekk säravvalgel ma- 
niskil kiiresti laiali hõõruda. Kuid tuleb arvestada, mis on 
interneti puudused. Vanasti, kui kuningas oma seisukohad 
kivitahvlile jäädvustas, ei saanud neid sealt ühe ropsuga 
maha võtta. Niisiis tuleb enne järgmisi valimisi teha üks 
tulp ja kutsuda kannatlik mees, kes selle jutu kõik kivisse 
raiub. 1 Priit Simson

Juhtkiri
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Lk 4: Illimar Ploom: Õppetoetused ja vanemate patud
Lk 5: Piret Tali: Naerualune pole enam ainult Saara 

Tagajärjest
Nii muutubki diplo-
maatiline puutumatus 
justkui diplomaatilise 
jultumuse kaitsekilbiks.

Teisipäeval toimus riigikogu 
majanduskomisjoni istung, 
mille ainuke sisulisem päeva-
korrapunkt oli „kohtumine 
majandusministeeriumi nõu-
niku Erkki Raasukesega. Tee-
ma: Estonian Air”.

Päevakorrapunkti arutami-
ne oli rangelt konfidentsiaal-
ne, komisjoni istungi protokol-
li kanti vaid mittemidagiütlev 
kokkuvõte: võtta informat-
sioon teadmiseks. 

Kuid informatsioon, mida 
ühtlasi Estonian Airi nõukogu 
tööd juhtiv Raasuke parlamen-
dile sel kohtumisel andis, oli 
pehmelt öeldes rabav. Rahvus-
liku lennukompanii finantsseis 
on jõudnud sellisesse olukor-
da, kus ees ootavad vaid hal-
vad valikud. 

Raasuke rääkis otsekoheselt 
nagu talle omane. Praegu vaa-
dates on Estonian Airi jaoks 
võimalikud peamiselt sellised 
tulevikustsenaariumid: 

ettevõtte kiire müük 
mõnele investorile; 

omaniku (loe: riigi, 
mille käes on 90 prot-

senti Estonian Airi aktsiaid) 60 
miljoni euro suurune rahasüst; 

pankrot. 

Mõningaid variante on veel, 
aga põhisuundi näitavad kolm 
mainitud stsenaariumi.

Muidugi võib ette kujuta-
da riigikogulaste jahmatust, 
kui Estonian Airi nõukogu 
esimees reastas ettevõtte tule-
vikuväljavaated ka teostumise 
tõenäosuse järgi. Kõige vähem 

tõenäoline on lennuettevõtte 
müük või ülevõtmine teise 
lennuettevõtte poolt, sest sel-
lises finantsseisus väiketegijast 
pole keegi huvitatud. Ülejää-
nud kahest on praegu tõenäo-
lisem pankrot! 

Seda öeldes Raasuke mui-
dugi natuke liialdas, sest ette-
võtte uste kinnipanek on prae-
gu kõige reaalsem ainult sel-
lepärast, et omanik ehk riik 
pole teinud otsust, kas pääs-
tab ettevõtte uue rahasüstiga 
teist korda. 

Pole suur saladus
Nõukogu esimees ei teinud 
ka suurt saladust, millest ta 
arvab probleemi tekkinud ole-
vat: kogu tema olekust pais-
tis, et mingit suurt usaldust tal 
Estonian Airi juhi Tero Taski-
la ja laiemalt juhatuse vastu 
pole. Just Taskila sulest päri-
neb kõigest aastavanune stra-
teegia, mis on lennuettevõtte 
kuristiku äärele viinud. 

Taskila ja Estonian Airi 
praeguse läbikukkunud stra-
teegia probleemi lahates tuleb 
nentida, et asjade seisus, mil-
le Raasuke nüüd päevavalgele 
tõi, pole mitte midagi üllata-
vat. Kõik osutab hoopis selle-
le, et Estonian Airi omanik ehk 
riik on viimase aasta-pooletei-
se jooksul astunud hoiatuste-
le vaatamata hulga uskumatult 
rumalaid samme. Kui küsida, 
kes vastutab nüüd omaniku-
le esitatava 60-miljonilise arve 
eest, siis on see eeldatavasti 
majandusminister Juhan Parts. 

Riik kui 90 protsendi 
Estonian Airi aktsiate oma-
nik alustas ettevõttes suure-
maid ümberkorraldusi mullu 
suvel. Joakim Helenius, kellest 
Parts oli teinud nõukogu esi-
mehe,  leidis Estonian Airile 

aastatulemuste avaldamist, 
et uus sissemakse lennufirma 
kapitali on ülimalt tõenäoline. 
Ometi pole seda riigieelarves-
se pandud.

Seetõttu on arusaadav len-
nuettevõtte nõukogu juhtiva 
Erkki Raasukese kõhklus, kas 
omanik ikka tahab ettevõttes-
se lisaraha panna.

Teisalt näitab tegevusetus 
sedagi, et taas kord on otsus-
tamine ja probleemi arutamine 
lükatud viimasele hetkele. See 
tekitab omakorda kahtluse, kas 
seekord suudetakse teha Esto-
nian Airi jaoks paremaid otsu-
seid kui aasta tagasi.

Tero Taskila, kas minek?  Foto: Tiit Blaat
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3.

ELEKTER

Fortumi elektrimüügi aasta algul 
üle võtnud Imatra Elekter plaa-
nib välja tulla kahe avatud turu 
paketiga, mis avalikustatakse 
9. või 10. oktoobril, teatas � rma 
elektriäri juht Sven Pitkve. Del� 

VILJANDIMAAL AVASTATI SALAALKOHOLI

Lääne ja Lõuna liikuvkontrollita-
lituse töötajad kontrollisid eel-
misel nädalal vihje alusel Viljan-
dimaal võimalikku salaviina käit-
lemise kohta. Kontrolli tehes lei-
ti 4762 liitrit alkoholilõhnalist 

vedelikku. Suuremal osal pude-
litel oli Saunalahden Viina eti-
kett, mis näitab, et kaup oli ilm-
selt mõeldud Soome illegaalse-
le turule. Vedelik suunati eksper-
tiisi. EPL
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TAMMSAARE TEE 134B, E-R 10:00-19:00, L 10:00-16:00

Kokku üle 100 soodushinnaga näidise!
Vaata täielikku nimekirja www.euronics.ee

   

TOODE

Kaasaskantav DVD-mängija Lenco DVR-70

Telerikinnitus lakke Vogels TVB700S

Veinikülmik Electrolux ERC38810WS

Espressomasin Nivona 830DEMO

Integreeritav ahi Nardi FEX9752XN5.000A

46" LED-teler Philips 46PFL9705H/12

Õhupuhasti AEG (saar, 90 cm) B2600DA

Int. keraamiline plaat Siemens ET651EE11E

Külmik Liebherr CBN3656-20

32" LCD-teler Thomson 32HT2253

Triikiv kuivati Electrolux EDI97170W

Pesumasin Polar PWA8027/2
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 Estonian Air vajab 60 miljoni euro 
suurust rahasüsti ja uut strateegiat

••• Videod sellest, kuidas 
väidetavalt diplomaatilisi 
numbrimärke kasutades 
tuuakse Venemaalt Narvas 
müümiseks salasigarette.

Täna
digilehes

Tallinna soov Mustpeade maja 
omanikuks jääda on nõnda 
suur, et toetusallkirju peaae-
gu pressitakse välja. Haridus-
amet on saatnud koolijuhtide-
le kirja, milles nõuab selgitust, 
miks pole linnale veel toetus-
lehte edastatud.

Koolijuhtidele avaldatakse 
suisa survet hääletada Must-
peade maja Mustpeade ven-
naskonnale tagastamise vas-
tu. Nimelt on Tallinna haridus-
ameti juhataja Andres Pajula 
saatnud nõudliku kirja linna 
koolijuhtidele, kes pole hari-
dusametisse viinud kooli töö-
tajate allkirjadega toetuslehte.
„Meie ei ole veel saanud teie-

Linn sunnib koolijuhte 
Mustpeade vastu

poolset toetusallkirjade leh-
te Mustpeade maja säilitami-
seks Tallinna linna omandis 
oleva avaliku kultuuriobjek-
tina,” heitis Pajula ühe kooli 
juhile ette. 

Sellega andis ta teada, et all-
kirjadega lehte oodatakse kõi-
gilt koolidelt, ja jättis mulje, 
et teistsugune seisukoht pole 
võimalik.

Teisiti poleks võimalik
Koolijuhile saadetud märku-
sele järgnes kohe ka surve all-
kirjad kiiremas korras edasta-
da. „Palume selgitust – kas, 
kuidas ja mis põhjustel ei ole 
Teilt saabunud Tallinna hari-
dusameti kantseleisse Musta-
peade maja toetamiseks või 

mittetoetamiseks allkirjaleh-
te?” kirjutas Pajula.

Kiri lõpeb konkreetse täht-
ajaga, mis võtab kaheti mõist-
mise võimaluse. 

„Toetusallkirjade lehte või 
seletust ootame hiljemalt 1. 
oktoobriks kella 9.00-ks,” täp-
sustab Pajula. Kirja viima-
sest lausest nähtub, et direk-
tor peab täna-homme allkir-
jad kokku koguma, sest kell 
kukub esmaspäeva hommikul.

Pajula kinnitas, et amet 
kogub küll  kõigist Tallinna 
koolidest Mustpeade maja 
linnale jäämise toetuseks all-
kirju, kuid kui koolijuht keel-
dub, siis oma töökoha pärast 
ta seetõttu muretsema ei pea. 
1 Merilin Kruuse

RIKKUMISED

134 õigusaktide 
nõuete rik-
kumist leidis 

tööinspektsioon kolmapäeval, 
kontrollides 56 ehitusobjekti 
üle Eesti. EPL

uue juhi Tero Taskila parasja-
gu suuri probleeme üle elavast 
Air Balticust. Taskila on suure-
pärane rääkija ja tinistas oma 
jutuga ära nii Heleniuse kui ka 
Partsi. (Sellest räägitakse üpris 
valju häälega juba igal pool.) 

Taskilale tehti ülesandeks 
koostada Estonian Airile uus 
strateegia. Esimest masujärg-
set suuremat majanduskasvu 
nautinud riik lubas, et visioo-
ni toetamiseks süstitakse kidu-
rasse ettevõttesse ka korralik 
rahasumma. 

Mullu 3. novembril tutvus-
tas Taskila ettevõtte uut stra-
teegiat suure saladuskatte all 
valitsuse kabinetiistungil kõi-
gile ministritele. Kuna Parts 
tahtis ettevõtte toetuseks suu-
nata kokku 30 miljonit eurot, 
siis nii suurt summat ilma 

valitsuse toetuseta välja käia 
ei lubatud. 

Kuigi strateegia esitati vii-
masel minutil enne kabinetiis-
tungit, ei lasknud kõik ennast 
Taskila jutust ja ilusatest pil-
tidest tummaks lüüa. Kõige 

suuremat häirekella lõi rahan-
dusminister Jürgen Ligi, kelle-
le sekundeeris omalt poolt rii-
gikontrolör Mihkel Oviir. 

Ligi kirjutas kolleegidele 
terve hulga Taskila „uue stra-
teegia” kohta käivaid teravaid 
tähelepanekuid. Näiteks mär-

kis rahandusminister, et „stra-
teegia meenutab Air Balticu 
senist tegevust, mis on täna-
seks viinud korduva omanike-
poolse kapitali juurde andmise 
vajaduseni ehk strateegiat pole 
suudetud realiseerida”. 

„Vaatamata juhatuse selgi-
tustele on väga raske uskuda, 
et Estonian Airi välja pakutud 
stsenaarium realiseerub sellises 
mahus ja ajahorisondis. Arves-
tades ka varasemate ettevõtte 
prognooside mitterealiseeru-
mist on väga tõenäoline, et 
tegelikkuses kujunevad tule-
mused halvemaks,” lisas Ligi 
aasta tagasi prohvetlikult. 

Sekkumist on vaja kohe
Seetõttu arvas rahandusmi-
nister, et majandusminis-
teerium peaks kohe tegema 
plaani ootamatuste vältimi-
seks. „Ettevõte ja ministee-
rium peaks kujundama riskide 
maandamise meetmed ja stra-
teegilised tegevusalternatiivid, 
et vältida sel perioodil täien-
dava kapitali vajadust ja taga-
da ettevõtte jätkusuutlikkus.”

Paraku neid hoiatusi kuul-
da ei võetud, sest Taskila väi-
tis, et kõigile küsimustele on 
mõeldud. 

Sellel suvel ilmnesid Ligi 
ennustatud ebameeldivused.  
Parts asendas Heleniuse ette-
võtte nõukogu eesotsas Erk-
ki Raasukesega, kes rahandu-
ses vilunud tegelasena peab 
ammu ette nähtud asju faktina 
tõdema. Estonian Air on poo-
le aastaga ära söönud riigi eral-
datud 30 miljonit eurot (raha-
ga kaeti kõigepealt 10 miljoni 
euro jagu vana miinust ning 
poolaastaga teeniti 15 miljonit 
eurot puhaskahjumit lisaks).

Raasuke oli napisõnaline. 
„Mul ei ole mõistlik spekulee-
rida. Ettevõte toimetab ja oma-
nik on tugev, nõukogu tege-
leb aktiivselt lahenduste otsi-
misega pikaajalise tegevuse 

osas, lühiajaliselt ei 
ole mingit muret,” 
sõnas ta.

Ühtlasi viitas 
ta, et otsuste lan-
getamiseks on vaid 
mõni kuu. „Maksi-
maalselt kahe kuu 

jooksul töötame välja lahen-
dused ja ettepanekud ning 
tuleme omaniku juurde taga-
si. Debateerida ju võib, laual 
on erinevaid võimalusi, aga 
ühtegi konkreetset stsenaa-
riumi pole mõtet praegu kom-
menteerida.” 1

Finantsseis on jõudnud 
sellisesse olukorda, kus ees 
ootavad vaid halvad valikud.

Tero Taskila, kas minek?  Foto: Tiit Blaat

olen kuskilt välja kistud, vaid 
et minu elu ongi nüüd selles 
laevas, iga päev uues kesk-
konnas, uues riigis. Kui igat-
sus jäi väiksemaks, läks reis 
ilusamaks. 
Margit: Kui kolm kuud oli 
möödas, käisin Dominikaa-
nis. Need olid kõige raske-
mad kolm kuud. Pärast seda 
läks aeg viuh.
Kaks aastat kodust eemal 
on nagu sõjaväes käik.
Ma olin kaks aastat sõjaväes. 
Oskan võrrelda seda aega küll. 
Elust välja astumine oli sama 
pikk. Sõjavägi oli eriline, sest 
ma nägin oma isa kaks kor-
da nutmas: siis, kui ta mind 
ära saatis ja kui ma koju tulin. 
Rohkem ma pole pisaraid 
tema silmis näinud. 
Said aru, et armastab?
See oli mulle täitsa üllatus. 
Mäletan, et ma ei teadnud, 
mis Vene sõjavägi on. Läksin 
nagu matkale. Võtsin seljako-
titäie asju, kateloki ja foto-
aparaadi, millest ma muidu-
gi kohe ilma jäin. Läksin ja 
vaatasin rõõmsalt isa poo-
le tagasi. Nägin, et nuttiski 
minu isa. 
Kas reisi jooksul võttis teil 
mingi ilukirjanduslik teos 
ka vormi? 
Tahtmine on tekkimas. Või jul-
gus. Mul on midagi sees ja üks-
kord tuleb ta kuskilt otsast väl-
ja, aga ma ei tea veel, millena. 
Ma tunnen ka, et seda tuleb 
hoida ja kaitsta, enne kui ta ära 
ununeb, katki läheb või halliks 
muutub. Selleks ma ka ei jook-
se mööda ilma ringi. 

Kui te vaikust nii hinda-
te, siis kas te siin Vilsan-
dil Margitiga omavahel 
räägite ka?
Margit võib vist öelda, et 
üha vähem. (Margit hakkab 
naerma.)

Mul oli kunagi osa Samuel 
Becketti „Lõppmängus”. Seal 
oli peaosaline ratastoolis mees 
ja tema ema-isa kahes prügi-
kastis, mina olin üks neist. 
Nad tulid aeg-ajalt prügikas-
tist välja ja hakkasid rääkima: 
„Kas sa mäletad, seal Como 
järve ääres?” Peategelane haa-
ras peast kinni ja röökis: „Mil-
lest on veel rääkida?!”, „Millest 
saab veel rääkida?!”
Te lähenete sellele?
Ei, ei ole hullu. (Margit nae-
rab.) Saarel toimub igasugust 
jauramist ja me peame aruta-
ma asju. Näiteks praegu tahe-
takse meist teha tuletõrjujaid 
ja me peame arutama, kuidas 
mitte hakata tuletõrjujaks. 
Kas siin on internet? Del-
fis käite?
Internet on ja Delfile heidan 
igal hommikul pilgu peale. Ma 
ei teagi, mida ma sealt otsin. 
Ilma kohta midagi, tuttava-
te kohta. 
Kuidas te üldse Vilsandi 
leidsite?
Mul olid tädi Mari ja tema 
mees Juhan Saar, kel oli suvi-
la Vilsandil. Kui ma olin ühek-
sa-aastane, siis võeti mind kaa-
sa nende tütre seltsiliseks. Nii 
on see olnud 1973. aastast kõik 
suved, kui jätta välja see reis ja 
sõjavägi. Õudusega võib seda 
ajalugu juba 40 aastaga lugeda. 

Aga koht?
Oli samasugune ilm nagu täna, 
vihmasadu. Läksin siit väike-
se poisina mööda, otsisin met-
sast vihmavarju ja nägin plekk-
katusega onni. (Köögi aknast on 
näha väikest majakest.) Hakka-
sin käima seal istumas, siis 
juba koristamas. Kui mulle 
tundus see pisut elamiskõlb-
lik, siis tõin siia naise ja varsti 
ka väikese lapse. Seal me ela-
sime viisteist aastat. 
Margit: Esimesed viis aastat 
polnud elektrit ja kolm pol-
nud vett, tõime seda tünni-
ga, kui olid kahe lapse mähk-
med pesta. 
Margit, te ütlesite nii veen-
dunult, et Vilsandile tulek 
oli unistuse täitumine. 
Tasapisi olen ära harjunud. 
Koht, mis saab koduks, tun-
dubki ühel hetkel kõige arm-
sam. Esimesed aastad ei olnud 
nii armas. Kõik oli võõras. Ma 
oleks tahtnud suuremat või 
paksemat metsa, aga nüüd 
enam ei taha. 
Te võtsite Jaani unis-
tuse üle?
Jaan: Ma mõtlesin enne reisi-
le minekut, et see reis on sel-
leks ka hea, et siis saab Vil-
sandi Margiti koduks. Mui-
du olen mina saarel olulisem 
ja tähtsam. Aga nüüd mul-
le see enam nii väga ei meel-
di. (Jaan ja Margit naeravad.) 
Nüüd olen mina siin töllerdis. 
Margit tunneb kõiki inimesi, 
kõik on suured sõbrad, mina 
ei tea mitte kedagi. 
Kas siis kahe aastaga on 
saarel nii palju muutunud?

Miks merel sündisid laulud 
ja mitte näidend?
Näidendi kirjutamine on täie-
lik keskendumine kuuks või 
paariks. Seda võimalust seal 
ei olnud, merel oli kolm tundi. 
Kas kolm tundi on piisav 
laulu tegemiseks?
Kolm tundi oli piisav, et rahu-
neksin maha. Reisile minnes 
teadsin, et pean mõne lauluga 
maha saama, aga kas ka saan, 
seda ma ei teadnud. Olin tei-
nud elus 60 laulu ja tundus, 
et kõik on ära öeldud. Otsi-
sin veel mingeid nurki, mis on 
veel puutumata. 
Neid ikka on?
Praegu küll tundub, et enam 
ei ole. 
Kust laul või näidend tuleb?
Kui mul varem oli peas näite-
mängu mõte, siis märkasin, et 
hakkas justkui võidujooks, sest 
samal ajal püüdsid sama mõtte 
kinni paljud inimesed ümber 
maakera. Kas tuleb samasu-
gune näitemäng Ameerikas, 
Inglismaal, Lätis või Saksa-
maal? Korraga on paisatud 
õhku üks asi ja küsimus on, 
kes saab enne jaole. Ma arvan, 
et lauludega on sama asi. 
Et üks laul on saada-
val? Aga seda tuleb osata 
vormistada?
Õige, kui kõik oskaks, siis 
poleks mul midagi teha.
Missugusest reisist ala-
tes saite aru, et see on 
sõltuvus?
Juba lapsepõlves kummipaa-
diga Eesti jõgedel sõites sain 
aru, et mulle meeldib kulge-

mine. Vene ajal sai matkatud 
Nõukogude Liit läbi, aga see 
polnud sõltuvus. Oli oluline 
olla mingite inimestega koos, 
magada mingi tüdrukuga ühes 
magamiskotis. Totaalse paugu 
sain 2003. aastal Nepalis reisil 
ümber Annapurna. Seal juh-
tus midagi. Reis oli füüsiliselt 
raske, aga pärast oli tunne, et 
nüüd ma olen kõigeks võime-
line. Pole ühtegi asja, millega 
ma hakkama ei saaks. 
Kas pärast Nepali on tul-
nud midagi sama võimast?
(Sügav ohe.) Eks kokkuvõttes 
kaks aastat merel oli sama.
Kokkuvõttes?
Jah, kokkuvõttes. Ma igal 
juhul ületasin ennast väga 
paljudes punktides. Aga sel-
list laksu nagu Nepalis… olen 
saanud natukene siit ja sealt. 
Mul pole tegelikult olnud kirg-
likku unistust ümber maake-
ra purjetada.
Margit: Aga sulle meeldib 
mere peal olemine ja reisimi-
ne. Sa ei saa öelda, et sa kah-
ju ei tundnud, kui Lennukiga 
kaasa ei saanud minna.
Jaan: Jah, sealt see algas-
ki. Kümme aastat tagasi ma 
imestasin, et kuidas on või-
malik, et nad lähevadki! Ma 

olin neid ära saatmas ja tund-
sin, et teeksin kõik, et saaksin 
kaasa. Ent suurem unistus oli 
siia Vilsandile elama tulla, lei-
da jõud, millega ennast Tal-
linnast lahti rebida. Kui siin 
Vilsandil sain kätte selle, mil-
lest olin unistanud, lahkusin 
peaaegu kohe reisile. See oli 
pisut reeturlik minu unistu-
se suhtes. 
Miks sinna reisile sai üld-
se mindud?
(Pikk mõttepaus.) Oli võimatu 
minemata jätta. Kutse oli, aja-
liselt oli võimalus, töökohus-
tusi polnud ja majanduslikult 
oli võimalik. Oli ikka tahtmi-
ne ka. Ma tahtsin minna Vaik-
se ookeani saarestikku ja rei-
siplaani vaadates nägin, et me 
oleme selles piirkonnas peaae-
gu aasta. 
Oli võimas?
Oli! Loodus ja kogu saaresti-
ku kultuur tasus kõik kanna-
tused mitmekordselt.
Missugune oli reisil huvi 
Eesti uudiste vastu?
Alguses tundus, et on kohus-
tus olla kursis kõigega, mis toi-
mub. Meil oli ka töö teha – 
Marko täitis Facebooki ja blo-
gi, minul olid Postimehe ees 
kohustused… 
Margit: … ja pere ees. 
Jaan: Läks aasta mööda ja 
ma avastasin, et ma ei vaatagi 
uudiseid. Eemalt on Eestimaa 
üsna igav koht, nagu ikka val-
gete inimeste maailm. 

Kui meie purjekat transpor-
diti Aafrikast mööda, siis mina 
pidin lendama läbi Frankfur-

di, et saada laeva juurde Tür-
ki. Korraga olin kõpsti keset 
Euroopat. Vaatasin seda elu ja 
oli tunne, nagu oleksin matus-
tel. Tulin kohtadest, kus inime-
sed olid tohutult rõõmsad, ja 
järsku oli lennuväli täis inime-
si, kes rääkisid tõsiselt, nagu 
oleks neil tagaruumis laip.
Eestisse jõudes oli tüdi-
mus vist päris suur, kui 
meeskond nelja tuule poo-
le minema kihutas?
Sama pilt oli ka, kui Lennuk 
saabus. Nad ei vaadanud oma 
armsa Lennuki poole tagasi. 
Külmus Pirital jäässe.
Olete rääkinud, et igatsus 
oli reisil suur. Aga mille 
järele te igatsesite? 
Kaugelt saab kõik selgeks. Ma 
ei igatsenud maja või õue järe-
le. Igatsesin inimeste järele, 
kellega hing on kokku kasva-
nud. Korraga sain aru, et olen 
lahti rebitud sellest, millega 
olin kokku kasvanud. Algu-
ses tahtsin tagasi, aga igatsus 
jäi tasapisi väiksemaks. Vaban-
dust. (Noogutab vabandavalt 
Margiti poole.) 

Igatsuse vähenemine on 
paratamatus, lihtsalt ei jaksa 
rohkem. Sain aru, et see reis 
pole tegelemine sellega, et 
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Korraga olin kõpsti keset 
Euroopat Frankfurdis. 

Vaatasin seda elu ja oli tunne, 
nagu oleksin matustel.

Jaan tätte 
mõtleb, et enne 
enda reisimuljete av-
aldamist ootab ta Marko 
Matvere raamatu ära, siis saab 
kasutada tema faktoloogiat, sest 
Matvere pidas blogi. „Marko raamat 
oleks nagu kasutatud kirjandus. Markol 
on kuupäevad paigas, mina teeksin 
rohkem ilukirjandust,” ütleb tätte.

See on hästi lihtne pirukas, 
sest ma teen köögis asju, mis 
on hästi lihtsad. 

Põhjas on 100 grammi 
võid, kolm kuni 3,5 detsiliit-
rit jahu, teelusikatäis soola ja 
kaks kuni neli supilusikat kül-
ma vett. 

Või ja jahu segan ära ja 
panen vett supilusikaga pea-
le. Kirjade järgi peaks tai-
nas seisma külmkapis veidi-
ke aega. 

Kui aga tainas on just val-
mis saanud, siis on ta hea 
pehme ning mina rullin ta 
kohe vormi ja panen siis poo-
leks tunniks külmkappi. 

Küpsetan pirukapõhja 
kaheksa minutit, siis panen 
peale tomati, soola ja pipra 
ning kergelt praetuna ühe 
hakitud sibula ja kaks küüs-
lauguküünt. 

Kõige peale raputan riivi-
tud juustu. Õiges retseptis oli 
juust segatud majoneesiga, 
juustu oli hästi vähe ja majo-
neesi palju, aga minu mee-
lest jääb pirukakate siis lii-
ga pehme. 

Pritsin mõnikord hoopis 
otse pudelist vormile ruu-
dustiku majoneesi. Küpse-
tan, kuni juust on võtnud 
sobiva värvi.

Margit Tätte 
pirukaretsept

Vaata videot digilehes
lpdigileht.epl.ee

Margit: Ma arvan, et on roh-
kem naiselik omadus käia ja 
pläkutada inimestega. Jaan 
üritab inimestega mitte väga 
kontakteeruda, kui nad just ise 
ei astu esimest sammu. Mulle 
inimesed meeldivad.
Jaan: Mulle ka meeldivad, 
aga mul ei ole midagi öelda. 
Margit: Sa ei peagi mida-
gi ütlema, sa pead nad 
omaks võtma. 
Kas nüüd, pärast reisi on 
veelgi raskem suhelda?
Ei, ei! Margit teab, et mulle 
meeldivad inimesed. Ma ju 
teen laulegi publikule, mitte 
ainult iseendale. Praegu on sel-
line kriis, kus vaikida meeldib 
rohkem kui rääkida.
Kui on kaks aastat suhel-
dud, siis peab tasakaaluks 
vaikima?
Mõtled, et laevaelu on mere 
peal vaikne purjetamine, aga 
tegelikult tekitas meie kata-
maraan mühinat, kohinat ja 
kolinat. Tuule käes käis pir-
radi ja parradi. Rääkimine 
käis tõstetud häälega. Müha 
ja kümne inimese jutuva-
da. Nüüd ma vajan vaikust, 
ei pane isegi raadiot käima, 
telerit imeharva. 

Paari kuu pärast on väl-
jas pime. Päeval üritame õues 
asju ajada, aga kella neljast on 
pime. Toatöid meil palju pole. 
Kuidagi läheb aeg ikka käest. 
Läheme üsna vara magama.
Kui te palgaline pole, kas 
siis jäävad pensionisam-
bad välja teenimata?
Margit: Ma tulin lasteaiast 
ära, kui masu algas. Kõik 

küsisid, et kas ma olen peast 
põrunud – mul on vähemalt 
töökoht. Nüüd on mul kolm 
töökohta. (Peale saarevahi ame-
ti hoiab Margit Vilsandil korras 
RMK objekte ning mõõdab meteo-
roloogia- ja hüdroloogiajaamale 
sealseid sademeid.)
Jaan: Pärast seda, kui ma 
kirjutasin näidendi „Ristu-
mine peateega”, elaks me ära, 
kui ma poleks elus enam mit-
te midagi teinud. Sellel läheb 
maailmas hästi, Saksamaal eri-
ti. Lauludest tuleb ka midagi. 
„Tuulevaiksel ööl” töötab nagu 

masin. (Tätte on nii sõnade kui 
ka muusika autor.) Mõnus on 
mõelda nii, et kui ma hetkel 
saan hakkama, siis saan alati 
hakkama. 
Kas te olete rohkem laul-
ja, näitleja või isegi näite-
kirjanik?
Ma pole viis aastat kirjutanud 
ühtegi näitemängu, järelikult 
ma pole näitekirjanik. Tunnen 
end rohkem laulukirjutajana. 
Teen plaati ja kodus harjutan 
lugusid. Sosinal teki all olen 
neid laevas laulnud, et keegi 
ei kuuleks. Enne kui kõvemi-
ni laulda, pean harjutama. Kas 
seda silpi vean või ütlen sõna 

kokku, et mõte paremini välja 
tuleks. Kui kogu aeg laulaks, 
siis ei peaks sellega tegelema, 
aga kaks aastat on pausi. 

(Heliseb telefon. Keegi kut-
sub juuni alguseks Jaani esine-
ma. Jaan on kõhklev ja ütleb, et 
tantsuks ta ei mängi.) 
Ei vea välja, et esinema  
minna?
Ei vea. See aeg on möödas. 
Kui ma Tallinnas oleks, siis 
läheks. Ma juba loen oma elu-
päevi ja mõtlen, et kas tund 
kusagil laulmist väärib kah-
te päeva minu elus – tohutu 

sõitmine läbi Saaremaa, läbi 
Eesti. Pabistamine enne laul-
mist. Pimedas ei saa tagasi, 
siis ööbin kuskil. Terve järg-
mise päeva tulen tagasi. Mul-
le tundub, et see on parlank-
sist väljas, mida ma annan ja 
mida vastu saan. 

Nii vähe kui ma käingi siit 
ära laulmas, siis alguses pabis-
tan, aga pärast on hea tunne. 
Niipalju 15. aastast teatritööst 
verre jäi, et laval on hea tun-
ne. Ma ei taha öelda, et see 
on edevus 
Midagi see peab ikka ole-
ma? Muidu poleks ju teat-
rissegi läinud?

Midagi peab olema, aga nüüd 
ma mõtlen teist moodi. Üks 
sõber näitas mulle minu fotot 
peda-ajast. Tol ajal vahetati 
passipilte. Ma olin kirjutanud 
ühe foto taha, et see on minu 
viimane foto enne kui ma pole 
kuulus. Ma nägin seda pilti, 
minu käekirjaga, aga ei usku-
nud, et ma olen kunagi nii-
moodi mõelnud. Eks mu poeg 
mõtleb samamoodi.
Päris kõva ambitsioon on 
kunagi olnud?
On vist olnud jah.
Aga kõik need jõululaulud, 
mis jäävad laulmata?
Las nad jäävad. Teised lau-
lavad. Tartus on mul 7. det-
sembril üks heategevuskont-
sert Peetri kirikus. 
Teisi kontserte tuleb ka?
Ainult see üks ja suvel tuleb 
veel. Plaat saab valmis umbes 
1. detsembriks. Plaat sunnib 
mind iga nädal käima proo-
vis Tallinnas või Viljandis koos 
sellise bändiga nagu Udupa-
sun. Mina plõnnin kitarril um-
tša-tša ja nemad teevad muu-
sikat. Nad on umbes pojaea-
lised ja toonud mu ellu palju 
toredust. Poja sõpradega ma 
ei oska nii suhelda.
On see mingi eriline tunne, 
kui lapsed saavad suureks?
Margit: Siis on hästi, kui nad 
jäävad sinu juurde elama. Kui 
lähevad mujale, siis esimesed 
pool aastat on väga raske. 
Jaan: Margit, kas sina taht-
sid jääda oma ema-isa juurde?
Margit: Ma tahtsin sealt väga 
ära. Ma sain ka sellest aru, et 
mu lapsed peavad ära mine-

ma. Kui noorem poeg läks 
Tartusse, siis esimene aasta 
oli keeruline. 
Lastest on raske lahti lasta?
Margit: Kummaline tunne 
on, et mis nüüd kõik läbi sai. 
Kuidas nii äkki? 
Jaan: Aga õnneks on neil veel 
raha vaja.
Margit: Ei, mitte ainult, 
ikka suhtleme ka. Jälgime, 
mis toimub.
Jaan: Ei, nad on tublid. Suvi 
läbi on nad siin…
Kas see on tublidus? See on 
lihtsalt…
Jaan: … et nad ei tööta kus-
kil. (Jaan pugistab naerda.) 
Ma olen vaadanud, et isegi 
päris jõukad inimesed sunni-
vad oma lapsi töötama ja tas-
kuraha teenima. Mina pean 
seda mõttetuks. Terve elu pead 
sa oma taskuraha teenima. Kui 
emal ja isal on võimalik teha 

suur plaan 19

nii, et lapsepõlv oleks õnneli-
kum, siis miks peaks töötama?
Inimesed ju kardavad, et 
laps harjub ära, et ei pea-
gi midagi tegema.
Kui vaja on, küll ta siis aru 
saab, et peab.
Margit: Ega neid ei saa sundi-
da ega keelata. Kahekümnen-
dates on see nende valik, mida 
nad teevad. 
Jaan: Tahaks ikka, et oleks 
hea inimene. Muidugi süda 
on rahul küll, kui saan aru, et 
nad saavad oma asjadega elus 
hakkama. Meil üks poeg on, 
kes läks õppima ja vahib, et 
kas seda tööd või teist tööd. 
Vanem poeg ei mõtle nende 
asjade peale. 
See on kindel, et rohkem 
selliseid reise ei tule?
Selliseid kindlasti mitte. Täies-
ti kindel. Mingeid ikka, roh-
kem koos Margitiga.  

Nüüd ma vajan vaikust,  
ei pane isegi raadiot  

käima, teleri imeharva. 
Läheme üsna vara magama.

Jaan tätte kodus  
on hulk kohalikke  

ja reisidelt  
kaasa toodud  

vidinaid.
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Eestis on küsimus – kas oled uueks aastaks juba 
ajalehe tellinud? – endiselt põhjendatud ja päeva-
kajaline ning sellesse ei suhtuta imestusega. 

Urmo Soonvald
peatoimetaja

Suurem kogus infot 
ja parem tööjaotus 
on võimal danud 
haaravamat sisu.

Eesti Päevaleht:

LP võimas tulek
Lõppevat aastat jääb meenutama 
Eesti Päevalehe laupäevalehe LP 
edukas turuletulek. 13. oktoobril 
ilmunud esimest numbrit ehtis 
pikk intervjuu Jaan Tättega. Leht 
kadus müügilt ülikiirelt. Praegu 
ei vaja LP lugejate ega interv-
jueeritavate hulgas enam tut-
vustamist: see on leidnud kind-
la koha nädalalehtede hulgas.

Eestlaste saavutused
Eesti Päevaleht hindab eest-
laste saavutusi laias maailmas. 
Näiteks tutvustasime esimese-
na Timo Palo uskumatut matka-
plaani põhjapooluselt Teravmä-
gedele. Retke lõppedes avalda-
sime intervjuu Timoga, ta jagas 
oma muljeid ja rääkis ka vahe-
tutest kokkupuudetest jää-
karudega.

Mõjukad arvamused
Selle aasta mõjukamaid arvamuslugu-
sid ilmus just Eesti Päevalehes, autor 
Rein Raud ja pealkirjaks „Back in the 
USSR”. Artiklis seisis karm sõnapaar 
„moraalsed värdjad”.

Vaatame lähedale ja kaugele
Eesti Päevaleht toob lugejate-
ni kogu selle põneva, mis meie 
ümber toimub: piilub selleks vaja-
duse korral kasvõi kosmosesse. 
Graa� kutes, piltides, sõnas.

Meisterlik Ärileht
Viimati aasta uuendajaks valitud Ärileht toimetab oma tun-
tud headuses. Eksklusiivsed intervjuud, põhjalikud graa� kud, 
meisterlikud ärilood. Nii lihtne see majandus ongi.

Põhjalikud käsitlused
Sel aastal analüüsisime põhjalikult kultuuritempli, Ees-
ti kunstiakadeemia uue peahoone saamislugu. Joonis-
tasime uue maja detailselt lahti, kirjeldasime äriotsu-
seid ja ettevõtjate tunglemist kunstiakadeemia tüh-
jaksjäänud krundi ümber Tallinna südames.

Puhas ja puutumatu tõde
Eesti Päevaleht tõi ainsana oma lugejate ette kogu 
tõe sellest, mis toimus nn Silvergate’i skandaali ajal 
politsei ülekuulamistel. Meie lugejatel avanes ainu-
laadne võimalus tutvuda kõigi peaosaliste ülekuula-
misprotokollidega.

Lõhkame uudispomme
Eesti Päevaleht lõhkas sel aastal piraka uudispommi, kui kirjeldas 
konkreetseid juhtumeid, kus tuntud saatejuhi ja muusiku Mart 
Sanderi kunstigalerii tegeles ulatusliku võltsingumüügiga.

olen kuskilt välja kistud, vaid 
et minu elu ongi nüüd selles 
laevas, iga päev uues kesk-
konnas, uues riigis. Kui igat-
sus jäi väiksemaks, läks reis 
ilusamaks. 
Margit: Kui kolm kuud oli 
möödas, käisin Dominikaa-
nis. Need olid kõige raske-
mad kolm kuud. Pärast seda 
läks aeg viuh.
Kaks aastat kodust eemal 
on nagu sõjaväes käik.
Ma olin kaks aastat sõjaväes. 
Oskan võrrelda seda aega küll. 
Elust välja astumine oli sama 
pikk. Sõjavägi oli eriline, sest 
ma nägin oma isa kaks kor-
da nutmas: siis, kui ta mind 
ära saatis ja kui ma koju tulin. 
Rohkem ma pole pisaraid 
tema silmis näinud. 
Said aru, et armastab?
See oli mulle täitsa üllatus. 
Mäletan, et ma ei teadnud, 
mis Vene sõjavägi on. Läksin 
nagu matkale. Võtsin seljako-
titäie asju, kateloki ja foto-
aparaadi, millest ma muidu-

Kui te vaikust nii hinda-
te, siis kas te siin Vilsan-
dil Margitiga omavahel 
räägite ka?
Margit võib vist öelda, et 
üha vähem. (Margit hakkab 
naerma.)

Mul oli kunagi osa Samuel 
Becketti „Lõppmängus”. Seal 
oli peaosaline ratastoolis mees 
ja tema ema-isa kahes prügi-
kastis, mina olin üks neist. 
Nad tulid aeg-ajalt prügikas-
tist välja ja hakkasid rääkima: 
„Kas sa mäletad, seal Como 
järve ääres?” Peategelane haa-
ras peast kinni ja röökis: „Mil-
lest on veel rääkida?!”, „Millest 
saab veel rääkida?!”
Te lähenete sellele?
Ei, ei ole hullu. (Margit nae-
rab.) Saarel toimub igasugust 
jauramist ja me peame aruta-
ma asju. Näiteks praegu tahe-
takse meist teha tuletõrjujaid 
ja me peame arutama, kuidas 
mitte hakata tuletõrjujaks. 
Kas siin on internet? Del-
fis käite?

Aga koht?
Oli samasugune ilm nagu täna, 
vihmasadu. Läksin siit väike-
se poisina mööda, otsisin met-
sast vihmavarju ja nägin plekk-
katusega onni. (Köögi aknast on 
näha väikest majakest.) Hakka-
sin käima seal istumas, siis 
juba koristamas. Kui mulle 
tundus see pisut elamiskõlb-
lik, siis tõin siia naise ja varsti 
ka väikese lapse. Seal me ela-
sime viisteist aastat. 
Margit: Esimesed viis aastat 
polnud elektrit ja kolm pol-
nud vett, tõime seda tünni-
ga, kui olid kahe lapse mähk-
med pesta. 
Margit, te ütlesite nii veen-
dunult, et Vilsandile tulek 
oli unistuse täitumine. 
Tasapisi olen ära harjunud. 
Koht, mis saab koduks, tun-
dubki ühel hetkel kõige arm-
sam. Esimesed aastad ei olnud 
nii armas. Kõik oli võõras. Ma 
oleks tahtnud suuremat või 
paksemat metsa, aga nüüd 
enam ei taha. 

Miks merel sündisid laulud 
ja mitte näidend?
Näidendi kirjutamine on täie-
lik keskendumine kuuks või 
paariks. Seda võimalust seal 
ei olnud, merel oli kolm tundi. 
Kas kolm tundi on piisav 
laulu tegemiseks?
Kolm tundi oli piisav, et rahu-
neksin maha. Reisile minnes 
teadsin, et pean mõne lauluga 
maha saama, aga kas ka saan, 
seda ma ei teadnud. Olin tei-
nud elus 60 laulu ja tundus, 
et kõik on ära öeldud. Otsi-
sin veel mingeid nurki, mis on 
veel puutumata. 
Neid ikka on?
Praegu küll tundub, et enam 
ei ole. 
Kust laul või näidend tuleb?
Kui mul varem oli peas näite-
mängu mõte, siis märkasin, et 
hakkas justkui võidujooks, sest 
samal ajal püüdsid sama mõtte 
kinni paljud inimesed ümber 
maakera. Kas tuleb samasu-
gune näitemäng Ameerikas, 
Inglismaal, Lätis või Saksa-
maal? Korraga on paisatud 
õhku üks asi ja küsimus on, 
kes saab enne jaole. Ma arvan, 
et lauludega on sama asi. 
Et üks laul on saada-
val? Aga seda tuleb osata 
vormistada?
Õige, kui kõik oskaks, siis 
poleks mul midagi teha.
Missugusest reisist ala-
tes saite aru, et see on 
sõltuvus?
Juba lapsepõlves kummipaa-
diga Eesti jõgedel sõites sain 
aru, et mulle meeldib kulge-

mine. Vene ajal sai matkatud 
Nõukogude Liit läbi, aga see 
polnud sõltuvus. Oli oluline 
olla mingite inimestega koos, 
magada mingi tüdrukuga ühes 
magamiskotis. Totaalse paugu 
sain 2003. aastal Nepalis reisil 
ümber Annapurna. Seal juh-
tus midagi. Reis oli füüsiliselt 
raske, aga pärast oli tunne, et 
nüüd ma olen kõigeks võime-
line. Pole ühtegi asja, millega 
ma hakkama ei saaks. 
Kas pärast Nepali on tul-
nud midagi sama võimast?
(Sügav ohe.) Eks kokkuvõttes 
kaks aastat merel oli sama.
Kokkuvõttes?
Jah, kokkuvõttes. Ma igal 

olin neid ära saatmas ja tund-
sin, et teeksin kõik, et saaksin 
kaasa. Ent suurem unistus oli 
siia Vilsandile elama tulla, lei-
da jõud, millega ennast Tal-
linnast lahti rebida. Kui siin 
Vilsandil sain kätte selle, mil-
lest olin unistanud, lahkusin 
peaaegu kohe reisile. See oli 
pisut reeturlik minu unistu-
se suhtes. 
Miks sinna reisile sai üld-
se mindud?
(Pikk mõttepaus.) Oli võimatu 
minemata jätta. Kutse oli, aja-
liselt oli võimalus, töökohus-
tusi polnud ja majanduslikult 
oli võimalik. Oli ikka tahtmi-
ne ka. Ma tahtsin minna Vaik-
se ookeani saarestikku ja rei-
siplaani vaadates nägin, et me 
oleme selles piirkonnas peaae-
gu aasta. 
Oli võimas?
Oli! Loodus ja kogu saaresti-
ku kultuur tasus kõik kanna-
tused mitmekordselt.
Missugune oli reisil huvi 
Eesti uudiste vastu?
Alguses tundus, et on kohus-
tus olla kursis kõigega, mis toi-
mub. Meil oli ka töö teha – 
Marko täitis Facebooki ja blo-
gi, minul olid Postimehe ees 
kohustused… 
Margit: … ja pere ees. 
Jaan: Läks aasta mööda ja 
ma avastasin, et ma ei vaatagi 
uudiseid. Eemalt on Eestimaa 
üsna igav koht, nagu ikka val-
gete inimeste maailm. 

Kui meie purjekat transpor-
diti Aafrikast mööda, siis mina 
pidin lendama läbi Frankfur-

di, et saada laeva juurde Tür-
ki. Korraga olin kõpsti keset 
Euroopat. Vaatasin seda elu ja 
oli tunne, nagu oleksin matus-
tel. Tulin kohtadest, kus inime-
sed olid tohutult rõõmsad, ja 
järsku oli lennuväli täis inime-
si, kes rääkisid tõsiselt, nagu 
oleks neil tagaruumis laip.
Eestisse jõudes oli tüdi-
mus vist päris suur, kui 
meeskond nelja tuule poo-
le minema kihutas?
Sama pilt oli ka, kui Lennuk 
saabus. Nad ei vaadanud oma 
armsa Lennuki poole tagasi. 
Külmus Pirital jäässe.
Olete rääkinud, et igatsus 
oli reisil suur. Aga mille 

suur plaan18

Korraga olin kõpsti keset 
Euroopat Frankfurdis. 

Vaatasin seda elu ja oli tunne, 
nagu oleksin matustel.

Jaan tätte tätte t
mõtleb, et enne 
enda reisimuljete av-
aldamist ootab ta Marko 
Matvere raamatu ära, siis saab 
kasutada tema faktoloogiat, sest 
Matvere pidas blogi. „Marko raamat 
oleks nagu kasutatud kirjandus. Markol 
on kuupäevad paigas, mina teeksin 
rohkem ilukirjandust,” ütleb tätte.tätte.t

See on hästi lihtne pirukas, 
sest ma teen köögis asju, mis 
on hästi lihtsad. 

Põhjas on 100 grammi 
võid, kolm kuni 3,5 detsiliit-
rit jahu, teelusikatäis soola ja 
kaks kuni neli supilusikat kül-
ma vett. 

Või ja jahu segan ära ja 
panen vett supilusikaga pea-
le. Kirjade järgi peaks tai-
nas seisma külmkapis veidi-
ke aega. 

Kui aga tainas on just val-
mis saanud, siis on ta hea 
pehme ning mina rullin ta 
kohe vormi ja panen siis poo-
leks tunniks külmkappi. 

Küpsetan pirukapõhja 
kaheksa minutit, siis panen 
peale tomati, soola ja pipra 
ning kergelt praetuna ühe 
hakitud sibula ja kaks küüs-
lauguküünt. 

Margit Tätte 
pirukaretsept

Margit: Ma arvan, et on roh-
kem naiselik omadus käia ja 
pläkutada inimestega. Jaan 
üritab inimestega mitte väga 
kontakteeruda, kui nad just ise 
ei astu esimest sammu. Mulle 
inimesed meeldivad.
Jaan: Mulle ka meeldivad, 
aga mul ei ole midagi öelda. 
Margit: Sa ei peagi mida-
gi ütlema, sa pead nad 
omaks võtma. 
Kas nüüd, pärast reisi on 
veelgi raskem suhelda?
Ei, ei! Margit teab, et mulle 
meeldivad inimesed. Ma ju 
teen laulegi publikule, mitte 
ainult iseendale. Praegu on sel-
line kriis, kus vaikida meeldib 
rohkem kui rääkida.
Kui on kaks aastat suhel-
dud, siis peab tasakaaluks 
vaikima?
Mõtled, et laevaelu on mere 
peal vaikne purjetamine, aga 
tegelikult tekitas meie kata-
maraan mühinat, kohinat ja 
kolinat. Tuule käes käis pir-
radi ja parradi. Rääkimine 

küsisid, et kas ma olen peast 
põrunud – mul on vähemalt 
töökoht. Nüüd on mul kolm 
töökohta. (Peale saarevahi ame-
ti hoiab Margit Vilsandil korras 
RMK objekte ning mõõdab meteo-
roloogia- ja hüdroloogiajaamale 
sealseid sademeid.)
Jaan: Pärast seda, kui ma 
kirjutasin näidendi „Ristu-
mine peateega”, elaks me ära, 
kui ma poleks elus enam mit-
te midagi teinud. Sellel läheb 
maailmas hästi, Saksamaal eri-
ti. Lauludest tuleb ka midagi. 
„Tuulevaiksel ööl” töötab nagu 

masin. (Tätte on nii sõnade kui 
ka muusika autor.) Mõnus on 

kokku, et mõte paremini välja 
tuleks. Kui kogu aeg laulaks, 
siis ei peaks sellega tegelema, 
aga kaks aastat on pausi. 

(Heliseb telefon. Keegi kut-
sub juuni alguseks Jaani esine-
ma. Jaan on kõhklev ja ütleb, et 
tantsuks ta ei mängi.) 
Ei vea välja, et esinema 
minna?
Ei vea. See aeg on möödas. 
Kui ma Tallinnas oleks, siis 
läheks. Ma juba loen oma elu-
päevi ja mõtlen, et kas tund 
kusagil laulmist väärib kah-
te päeva minu elus – tohutu 

sõitmine läbi Saaremaa, läbi 
Eesti. Pabistamine enne laul-

Midagi peab olema, aga nüüd 
ma mõtlen teist moodi. Üks 
Midagi peab olema, aga nüüd 
ma mõtlen teist moodi. Üks 
Midagi peab olema, aga nüüd 

sõber näitas mulle minu fotot 
peda-ajast. Tol ajal vahetati 
passipilte. Ma olin kirjutanud 
ühe foto taha, et see on minu 
viimane foto enne kui ma pole 
kuulus. Ma nägin seda pilti, 
minu käekirjaga, aga ei usku-
nud, et ma olen kunagi nii-
moodi mõelnud. Eks mu poeg 
mõtleb samamoodi.
Päris kõva ambitsioon on 
kunagi olnud?
On vist olnud jah.
Aga kõik need jõululaulud, 
mis jäävad laulmata?
Las nad jäävad. Teised lau-
lavad. Tartus on mul 7. det-
sembril üks heategevuskont-
sert Peetri kirikus. 
Teisi kontserte tuleb ka?
Ainult see üks ja suvel tuleb 
veel. Plaat saab valmis umbes 
1. detsembriks. Plaat sunnib 
mind iga nädal käima proo-
vis Tallinnas või Viljandis koos 
sellise bändiga nagu Udupa-
sun. Mina plõnnin kitarril um-

ma. Kui noorem poeg läks 
Tartusse, siis esimene aasta 
oli keeruline. 
Lastest on raske lahti lasta?
Margit: Kummaline tunne 
on, et mis nüüd kõik läbi sai. 
Kuidas nii äkki? 
Jaan: Aga õnneks on neil veel 
raha vaja.
Margit: Ei, mitte ainult, 
ikka suhtleme ka. Jälgime, 
mis toimub.
Jaan: Ei, nad on tublid. Suvi 
läbi on nad siin…
Kas see on tublidus? See on 
lihtsalt…
Jaan: … et nad ei tööta kus-
kil. (Jaan pugistab naerda.) 
Ma olen vaadanud, et isegi 
päris jõukad inimesed sunni-
vad oma lapsi töötama ja tas-
kuraha teenima. Mina pean 
seda mõttetuks. Terve elu pead 
sa oma taskuraha teenima. Kui 
emal ja isal on võimalik teha 
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nii, et lapsepõlv oleks õnneli
kum, siis miks peaks töötama?
Inimesed ju kardavad, et 
laps harjub ära, et ei pea
gi midagi tegema.
Kui vaja on, küll ta siis aru 
saab, et peab.
Margit: Ega neid ei saa sundi
da ega keelata. Kahekümnen
dates on see nende valik, mida 
nad teevad. 
Jaan: Tahaks ikka, et oleks 
hea inimene. Muidugi süda 
on rahul küll, kui saan aru, et 
nad saavad oma asjadega elus 
hakkama. Meil üks poeg on, 
kes läks õppima ja vahib, et 
kas seda tööd või teist tööd. 
Vanem poeg ei mõtle nende 
asjade peale. 
See on kindel, et rohkem 
selliseid reise ei tule?
Selliseid kindlasti mitte. Täies
ti kindel. Mingeid ikka, roh
kem koos Margitiga.  

Nüüd ma vajan vaikust, 
ei pane isegi raadiot 

käima, teleri imeharva. 
Läheme üsna vara magama.

Jaan tätte kodus tätte kodus t
on hulk kohalikke 

ja reisidelt 
kaasa toodud 

vidinaid.
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J aan Tätte (48)
pole pärast reisilt tagasi tule-
mist andnud ühtegi pikemat 
intervjuud. Ainult kaks kont-
serti Saaremaal Kaali järve 
ääres. Ta põgenes kohe Ees-
ti ääre peale Vilsandile, kuhu 
saamiseks tuleb mandrilt sõita 
laevaga Saaremaale, saarel sõi-
ta poolteist tundi ja Kihelkon-
na sadamast minna paadiga 
edasi. Nii minek kui ka tulek 
võtavad neli või viis tundi. 

Abikaasa Margit on laua-
le seadnud piruka (retsepti 
leiab pöördelt), kohvi ja tee 
ning ütleb, et ajakirjanduse 
surve on olnud tema jaoks lii-
ga suur ja ta ei taha pildile jää-
da. Vabandab, et piima pole, 
on vaid taimetoitlasest poja 
sojapulber, ja sätib end külje-
ga meie poole istuma.

Jaan, kas kaks aastat väi-
kesel paadipinnal elamist 
tekitas omaette olemise 
vajaduse?
Jah, mulle tundub, et inimesed 
kardavad mind praegu. Vanas-
ti olin ma suurem jutumees. 
Mere peal tuli vaikus sisse ja 
pole üle läinud. 

Kas see reis oli märgiline, 
suurem, kui lihtsalt reis?
Reisil oli palju nüansse ja üks 
neist oli rääkimine. Laevalt 
käis läbi 106 vahetusmeest. 
Meid oli meeskonnas neli ja 
kogu aeg oli lisaks viis võõ-
rast inimest. Eraldi võetuna 
olid nad toredad inimesed, aga 
ülerahvastatus ja suhtlemine 
oli totaalne. Alguses me Mar-
koga rääkisime, aga muutusi-
me järjest vaiksemaks ja vaik-
semaks. Lõpuks mina kadusin 
vaikusesse ära. Ma tulin selts-
konda ega suutnud suud lah-
ti teha. Siiamaani on tunne, et 
ma ei oskagi rääkida. 
Kollane press on pan-
nud tähele, et te pole Mar-
ko Matverega pärast reisi 
suhelnud?
(Muigab.) Mitte et ei tahaks 
kokku saada, aga pole nagu 
asja olnud. Ma arvan, et ma 
pole elus Markoga nii vähe 
rääkinud kui selle kahe aasta 
jooksul. Me mõlemad tundsi-
me, et on vähe ruumi, maga-
sime ühes voodis, ainult kar-
din oli vahel. Kuulasin tema 
hingamist kaks aastat, seda, 
kuidas ta krõmpsutab kom-
me. See oli austav mitte-
suhtlemine.
Jõudsite Eestisse tagasi, lõi-
te autole hääled sisse, kihu-
tasite Vilsandile ja vahite 
siiani tugitoolis rebast.

Nii õnnelik ma veel ei ole, et 
tundide kaupa saaks rebast 
vaadata. (Aias männi all luusib 
üks peaaegu et kodustatud reba-
ne.) Rahuaeg ei ole veel saabu-
nud, aga ehk tuleb novemb-
ris. Käib veel inimesi ja ma ise 
käin tihti ära, sest toimuvad 
plaadi salvestused Tallinnas ja 
Viljandis. 
Mis emotsioonid need olid, 
mis panid reisil kirjutama?
Ellu jääda tahtmine, vaimses 
mõttes. Need polnud pinged, 
mis reisidel tekivad, vaid tihe 
kooselu. Minu hing on Vilsan-
dil harjunud, et on palju ruu-
mi, õhku ja vabadust, aga seda 
polnud seal üldse. 

Kui Marko oli roolis, oli 
see mu lemmikaeg – kolm 
tundi. Ma hiilisin meie kaju-
tisse ja tegin laule, pill kõhu 
peal. Laulude tegemine tun-
dus hädavajalik, et hinge sees 
hoida. Seal ma mõtlesin pal-
ju, et inimesel on hing, mida 
on vaja hoida. 
Kas loominguks on vaja 
pinget, nagu oli reisil?
See polnud pinge, vaid taht-
mine luua enda ümber oma 
maailma. 

Põgenemine?
Pigem nii jah.
Kõrvalt vaadates tun-
dub, et te olete põgenemis-
meister – Vilsandile tulek 
ja reisid.
Margit on läinud köögileti äärde 
toimetama ja hüüatab: „Nalja tee-
te, Vilsandile tulek oli unistuse täi-
tumine! See oli kümneid aastaid 
planeeritud unistuse täitumine, 
et kui noorem poeg lõpetab kooli 
ära, siis siia tulla.”

Põgenemine pole õige sõna. 
Vilsandile tulek oli tahtmine 
oma elukvaliteeti tõsta. Kui 
olin elanud siin aasta või paar, 
siis sain aru, kuidas elu väär-
tus on kasvanud. Linnas laris-
tad kõik käest ega pane mida-
gi tähele.
Kas siin pole kunagi igav?
Ei ole. Kui kõrvalt vaadates 
tundub, et nüüd peaks igav 
olema, siis need on kõige pare-
mad hetked. 
Mida loominguks on vaja?
Looming on õnnehetk minu 
elus. Kui üks laul on valmis, 
siis ma olen tükk aega väga 
õnnelik ning ma tahan seda 
õnne ja naudingut veel tunda.
Te ei põe, et kas ikka võetak-
se hästi vastu?
Ma tunnen ära, mis on hea. 
Reisil tegin 19 laulu, aga 
plaadile panen 12. Ma tean, 
et need on head laulud. Neid 
ma ei häbene.
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Heidit Kaio

Kui kõrvalt vaadates 
tundub, et nüüd peaks 

igav olema, siis need on kõige 
paremad hetked.

Icae quae nis si occullate 
atincienis atet fuga. Bus 

sandipit liquist ut que quas pos 
et latur magnatur

 Jaan  
Tätte:  

mere peal 
tuli vaikus 

sisse ja  pole 
üle läinud

Pärast kaks aastat kestnud 
ümbermaailmareisilt tagasi tule-
kut on Tätte teistsugune – vaikne, 
omaette hoidev ja sissepoole elav.
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39 kilomeetri kõrgusel õhupallikapslist välja hüpanud Felix 
Baumgartner ületas helibarjääri ja jõudis edukalt maapinnale. 
Hüpe toimus üleeile USA-s New Mexicos Roswelli kohal.

Julge hüpe 
kosmose piirilt 

Felix Baumgartner
SÜNDINUD: 20. aprillil 1969 

KODAKONDSUS: austerlane

Hüppe tingimused
KÕRGUS: 39 kilomeetrit

TEMPERATUUR: –23 kraadi

ÕHURÕHK: 2 protsenti 
merepinnal olevast rõhust

Survestatud kapsel
ÕHUPALLI KOONDKÕRGUS: 212 meetrit

ÕHUPALLI LÄBIMÕÕT: 130 meetrit

Õhupall oli täidetud heeliumiga

KAPSLI LÄBIMÕÕT: 1,8 meetrit

KAPSLI RASKUS: 1315 kg

HÜPPEKÕRGUSELE KERKIMINE KESTIS: 2,5 tundi

Kosmose piir
Rahvusvahelise 
kosmosejaama 
orbiit (400 km)

NASA peab astronautideks neid, kes 
on lennanud enam kui 80 km kõrgusel

Reisilennukite tavakõrgus (10 km)

Baumgartneri hüppe kõrgus (39 km)

Teoreetiline kosmose piir (100 km)

Langevari avanes umbes 1500 meetri 
kõrgusel, pärast 5,5-minutist lasku-
mist. Baumgartner maandus jalga-
dele vähem kui kümne minutiga.

Langevarjuga maandumine

 1315 kg

HÜPPEKÕRGUSELE KERKIMINE KESTIS: 2,5 tundi

Tootjaks David 
Clark Co., mis toodab 
ka astronautide 
ja kõrglennupilootide 
skafandreid.

Survestatud 
skafander

RINNAPAKK SISALDAB 
GPS-I, KIIRUS- JA SUUNA-
MISSENSOREID

KÄSIPEEGEL, 
ET JÄLGIDA 
LANGEVARJUDE
AVANEMIST

KÕRGUSEMÕÕTJA

SOOJUSTATUD
PÄIKESEVISIIR

HD-VIDEOKAAMERAD
MÕLEMA JALA KÜLJES

NELJAKIHILINE
SURVEÜLIKOND

1960. aastal hüppas USA kolonel 
Joseph Kittinger alla 31,1 km kõrguselt.

Eelmine rekord

40 sekundit pärast hüppe algust ületas 
Baumgartner helibarjääri, mida polnud 
varem teinud ükski inimene. Ta ise 
väidab, et ei pannud seda tähelegi, sest 
üritas oma keha hoida nii, et see järsult 
ja ohtlikult pöörlema ei hakkaks.

Ülehelikiirusega langemine

Esimene hüpe
Juba Leonardo da Vinci visandas püra-
miidikujulise langevarju, kuid alles 
1797. aastal riskis esimene julge mees 
suurest kõrgusest alla hüpata. Õhupalli-
entusiast André-Jacques Garnerin tõusis 
kuumaõhupalliga umbes 600 meetri 
kõrgusele Pariisi kohale, lõikas seal õhu-
palli köidikud läbi ja langes ise vihmavar-
julaadse siidist langevarjuga maapinnale.

Esimesena lennukilt
20. sajandi alguses jõuti niikaugele, et 
õhupalli asemel sai õhku tõusmiseks 
kasutada lennukeid ja seega ka neilt lan-
gevarjuga hüpata. Väidetavalt tegi seda
esimesena Grant Morton, kes hüppas 
1911. aastal Californias lennukilt Wright 
Model B. Kuid seda ei kinnita kindlad 
allikad. Kindlasti hüppas aga 1912. aastal 
USA-s St. Louisi kohal lennukilt Benoist 
langevarjuga alla USA armee kapten 
Albert Berry. Berry ja tema piloot tõusid 
lennukiga umbes 450 meetri kõrgusele. 
Berry langevari avanes alles siis, kui ta 
oli juba umbes 150 meetrit langenud ja 
õhus korduvalt kukerpalle teinud.

Esimene naine
Georgia Ann Thompson Broadwick oli 
väike, kõigest 1,5 meetri pikkune naine, 
keda hüüti Tillukeseks. Kuid tema saavu-
tused langevarjunduses ei olnud sugugi 
väikesed. Langevarjuga hüppama hakkas 
ta 1907. aastal ja 1914. aastal sai temast 
esimene lennukilt langevarjuga hüpanud 
naine, sest USA sõjavägi palkas ta piloo-
tidele langevarjuhüppeid õpetama, ju-
huks kui lennuk peaks õhus rikki minema. 
1922. aastal loobus Broadwick langevarju-
hüpetest ja hakkas hoopis tehase liinitöö-
liseks.  

Allikad: space.com, Reuters, BBC, EPL; fotod: Topham Picturepoint, Reuters/Scanpix, Red Bull; graa�ka: Maret Müür
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kasutada lennukeid ja seega ka neilt lan-
gevarjuga hüpata. Väidetavalt tegi seda
esimesena Grant Morton, kes hüppas 
1911. aastal Californias lennukilt Wright 
Model B. Kuid seda ei kinnita kindlad 
allikad. Kindlasti hüppas aga 1912. aastal 
USA-s St. Louisi kohal lennukilt Benoist 
langevarjuga alla USA armee kapten 
Albert Berry. Berry ja tema piloot tõusid 
lennukiga umbes 450 meetri kõrgusele. 
Berry langevari avanes alles siis, kui ta 
oli juba umbes 150 meetrit langenud ja 
õhus korduvalt kukerpalle teinud.

11Välismaa
Eesti Päevaleht | teisipäev, 16. oktoober 2012 
Toimetaja: Teele Tammeorg, tel: 680 4400, e-post: v-uudised@epl.ee

39 kilomeetri kõrgusel õhupallikapslist välja hüpanud Felix 
Baumgartner ületas helibarjääri ja jõudis edukalt maapinnale. 
Hüpe toimus üleeile USA-s New Mexicos Roswelli kohal.

Julge hüpe 
kosmose piirilt 

Felix Baumgartner
SÜNDINUD: 20. aprillil 1969 

KODAKONDSUS: austerlane

Hüppe tingimused
KÕRGUS: 39 kilomeetrit

TEMPERATUUR: –23 kraadi

ÕHURÕHK: 2 protsenti 
merepinnal olevast rõhust

Survestatud kapsel
ÕHUPALLI KOONDKÕRGUS: 212 meetrit

ÕHUPALLI LÄBIMÕÕT: 130 meetrit

Õhupall oli täidetud heeliumiga

KAPSLI LÄBIMÕÕT: 1,8 meetrit

KAPSLI RASKUS: 1315 kg

HÜPPEKÕRGUSELE KERKIMINE KESTIS: 2,5 tundi

Kosmose piir
Rahvusvahelise 
kosmosejaama 
orbiit (400 km)

NASA peab astronautideks neid, kes 
on lennanud enam kui 80 km kõrgusel

Reisilennukite tavakõrgus (10 km)

Baumgartneri hüppe kõrgus (39 km)

Teoreetiline kosmose piir (100 km)

Langevari avanes umbes 1500 meetri 
kõrgusel, pärast 5,5-minutist lasku-
mist. Baumgartner maandus jalga-
dele vähem kui kümne minutiga.

Langevarjuga maandumine

Kosmose piir
Rahvusvahelise 
kosmosejaama 
orbiit (400 km)

Tootjaks David 
Clark Co., mis toodab 
ka astronautide 
ja kõrglennupilootide 
skafandreid.

Survestatud 
skafander

RINNAPAKK SISALDAB 
GPS-I, KIIRUS- JA SUUNA-
MISSENSOREID

KÄSIPEEGEL, 
ET JÄLGIDA 
LANGEVARJUDE
AVANEMIST

KÕRGUSEMÕÕTJA

SOOJUSTATUD
PÄIKESEVISIIR

HD-VIDEOKAAMERAD
MÕLEMA JALA KÜLJES

NELJAKIHILINE
SURVEÜLIKOND

1960. aastal hüppas USA kolonel 
Joseph Kittinger alla 31,1 km kõrguselt.

Eelmine rekord

40 sekundit pärast hüppe algust ületas 
Baumgartner helibarjääri, mida polnud 
varem teinud ükski inimene. Ta ise 
väidab, et ei pannud seda tähelegi, sest 
üritas oma keha hoida nii, et see järsult 
ja ohtlikult pöörlema ei hakkaks.

Ülehelikiirusega langemine

Esimene hüpe
Juba Leonardo da Vinci visandas püra-
miidikujulise langevarju, kuid alles 
1797. aastal riskis esimene julge mees 
suurest kõrgusest alla hüpata. Õhupalli-
entusiast André-Jacques Garnerin tõusis 
kuumaõhupalliga umbes 600 meetri 
kõrgusele Pariisi kohale, lõikas seal õhu-
palli köidikud läbi ja langes ise vihmavar-
julaadse siidist langevarjuga maapinnale.

Esimesena lennukilt
20. sajandi alguses jõuti niikaugele, et 
õhupalli asemel sai õhku tõusmiseks 
kasutada lennukeid ja seega ka neilt lan-
gevarjuga hüpata. Väidetavalt tegi seda
esimesena Grant Morton, kes hüppas 
1911. aastal Californias lennukilt Wright 
Model B. Kuid seda ei kinnita kindlad 
allikad. Kindlasti hüppas aga 1912. aastal 
USA-s St. Louisi kohal lennukilt Benoist 
langevarjuga alla USA armee kapten 
Albert Berry. Berry ja tema piloot tõusid 
lennukiga umbes 450 meetri kõrgusele. 
Berry langevari avanes alles siis, kui ta 
oli juba umbes 150 meetrit langenud ja 
õhus korduvalt kukerpalle teinud.

Esimene naine
Georgia Ann Thompson Broadwick oli 
väike, kõigest 1,5 meetri pikkune naine, 
keda hüüti Tillukeseks. Kuid tema saavu-
tused langevarjunduses ei olnud sugugi 
väikesed. Langevarjuga hüppama hakkas 
ta 1907. aastal ja 1914. aastal sai temast 
esimene lennukilt langevarjuga hüpanud 
naine, sest USA sõjavägi palkas ta piloo-
tidele langevarjuhüppeid õpetama, ju-
huks kui lennuk peaks õhus rikki minema. 
1922. aastal loobus Broadwick langevarju-
hüpetest ja hakkas hoopis tehase liinitöö-
liseks.  

Allikad: space.com, Reuters, BBC, EPL; fotod: Topham Picturepoint, Reuters/Scanpix, Red Bull; graa�ka: Maret Müür

Langevari avanes umbes 1500 meetri 
kõrgusel, pärast 5,5-minutist lasku-
mist. Baumgartner maandus jalga-
dele vähem kui kümne minutiga.

Langevarjuga maandumine

ja ohtlikult pöörlema ei hakkaks.

väike, kõigest 1,5 meetri pikkune naine, 
keda hüüti Tillukeseks. Kuid tema saavu-
tused langevarjunduses ei olnud sugugi 
väikesed. Langevarjuga hüppama hakkas 
ta 1907. aastal ja 1914. aastal sai temast 
esimene lennukilt langevarjuga hüpanud 
naine, sest USA sõjavägi palkas ta piloo-
tidele langevarjuhüppeid õpetama, ju-
huks kui lennuk peaks õhus rikki minema. 
1922. aastal loobus Broadwick langevarju-
hüpetest ja hakkas hoopis tehase liinitöö-
liseks.  
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Miraaž Viru väljakul:
Eesti kunstiakadeemia uus maja 
•• Tegelikkus: EKA pole seni saanud ehitusluba, sest 
naabrid pole andnud selleks vajalikku kooskõlastust. 
11. jaanuaril tegi SA Archimedes Eesti kunstiakadeemiale 
teatavaks, et ei pea võimalikuks rahastada uue 
õppehoone projekteerimist ja ehitust. EKA uue 
õppehoone ehitusmaksumus on haridusministeeriumi 
hinnangul 40,76 miljonit eurot ja akadeemia hinnangul 
28,2 miljonit eurot (koos muude kuludega 35 miljonit).

•• Vana detailplaneeringu 
(2001. aasta) järgi oleks hoone 
pidanud paiknema vastu 
naabermajade otsaseinu, 
kattes kinni 
naabrite eluruu-
mide ja vannitu-
bade aknad.
Taani arhitektid 
projekteerisid 
hoone naabermaja-
dest eemale, 4 meetri 
kaugusele. Tulles 
vastu naabrite soovile 
nihutas EKA maja veel 
5 meetrit Laikmaa tn 
poole ja nüüd jääb hoonete vahele 9 meetrit 
ehk terve tänava laiune ala.

•• Unistus: 14-korruseline linnakeskkonda rikastav kunstitempel, kus õpivad koos kõik kunstitudengid erialast sõltumata. 
Töökodades on tingimused teha nii emailimist kui ka sepistamist, nii maketeerimist kui ka klaasilihvimist. 

14. korrus: 
tehnokorrus: arhiiv, haldusosakond, 
IT-osakond, tehniline ruum, puhvet

Korruseid: 14 maapealset
 2 maa-alust

Hoone netopind: 26 332 m2

Sealhulgas: 19 978 m2 (maapealne)
 2975 m2 (–1. k), 3380 m2 (–2. k)

Üldandmed
EKA ruumiprog-
rammi pind: 17 212 m2

Hoone brutopind: 30 878 m2

Hoone gabariidid: 41 × 41 m (maapealne)
 47,7 × 82,8 m (maa-alune)

Hoone kõrgus: 62,9 m

Krundi täisehituse 
protsent: 36,4%

Ehitusalune pind: 1690 m2 (maapealne) 
 3629 m2 (maa-alune)

1. korrus: 
fuajee, galerii, õppeklass ja puidutöö-
koda, filmipaviljon, kostüümi- ja 
dekoratsiooniladu, arhiiv, black box’i 
dekoratsioonitöökoda

2. korrus: 
auditooriumid, fuajee, 
black box, aula

3. korrus: 
auditooriumid, administratsioon (õppeosakond, 
üliõpilasesindus, avalike ja välissuhete ning 
arendusosakond), doktorikool, söökla ja köök

5. korrus: 
kunstikultuuri teaduskond (kunstiteadus, kunstipeda-
googika, muinsuskaitse ja restaureerimine, rahva-
kunst ja kultuuriantropoloogia)

7. korrus: 
arhitektuuri teaduskond (arhitektuur ja linnaplaneeri-
mine, sisearhitektuur ja mööblidisain, urbanistika, 
maastikuarhitektuur), ekspositsioonipinnad

9. korrus: 
disainiteaduskond (tekstiilidisain, moedisain, 
nahakunst, aksessuaari- ja köitedisain); töökojad: 
siiditrükk, tekstiilitrükk, digitrükk, šablooni etteval-
mistus, värvide käitlemine, värvimistöökoda, silmus-
kudumine, kudumistöökoda, lõigete/masinaruum

11. korrus: 
vabade kunstide teaduskond (graafika, uusmeedia, 
fotokunst, joonistamine, maal); töökojad: fikseerimis-
ruum, modellide riietusruum, fotostuudio, helistuu-
dio, foto- ja filmistuudio, videomontaaž, uusmeedia 
töökoda, digiküljendus, paberiladu)

Eesti kunstiakadeemia uus maja 
13. korrus: 
vabade kunstide teaduskond (tegevuskunstid, 
installatsioon ja skulptuur, maal); töökojad: 
arvutiklass, printerid, värvide ruum, lõuendi etteval-
mistus, ahjude ruum, monumentaalmaal, vormiruum, 
värvimis- ja plastitöökoda, modellide ruum

–1. korrus: 
parkla, töökojad (metallitöökoda, litograafiatöökoda, 
saviruum, laod, tehnilised ruumid, riietusruumid) 

–2. korrus:
parkla, tehnilised ruumid (ventilatsioon), veemõõdusõlm

4. korrus:
raamatukogu, auditoorium, rektoraat, 
administratsioon (rahandus, kantselei)

4. korrus:

6. korrus: 
avatud akadeemia (vabad kunstid, graafiline disain, 
moestilistika, kujunduskunst, täienduskoolitus ja eelõpe), 
joonistamis- ja maaliateljeed, õpitubade- ja maketiruum

8. korrus: 
disaini teaduskond (keraamika, klaasikunst ja disain, ehte- 
ja sepakunst); töökojad: külmtöötlus, vitraaž, klaasipuhumi-
ne, happeruum, vormi- ja mudeliruum, kipsitöökoda, 
treimine ja valu, ahjude ruum/glasuurimine, labor, metalli-
valu, emailimine, kivilihvimine, happeköök, juveelitööko-
jad, tööriistaruum, ahjude ruum, klaasimaal, graveerimine

10. korrus: 
disainiteaduskond (graafiline disain, tootedisain, 
nahakunst); töökojad: paberitöökoda, kuldamine, köitetöö-
koda, värviköök, galanterii, lihvimisruum, maketitöökoda

12. korrus: 
vabade kunstide teaduskond (animatsioon, fotograafia, 
stsenograafia, maal, kompositsioon ja värvusõpetus); 
töökojad: digilabor, värvilabor, mustvalge labor, masina-
ruum, paberiladu, väike black box, maketitöökoda, 
arvutiklass, montaažiruum, animatsioonipaviljon

Allikad: EKA, Andry Krass. Illustratsioon: SEA&EFFEKT

 (–2. k) (–2. k)

EKA ruumiprog-
rammi pind: 17 212 m2

Hoone brutopind: 30 878 m2

Hoone gabariidid: 41 × 41 m (maapealne)
47,7 × 82,8 m (maa-alune)47,7 × 82,8 m (maa-alune)

Hoone kõrgus: 62,9 m

Krundi täisehituse 
protsent: 36,4%

Ehitusalune pind: 1690 m2 (maapealne) 
3629 m3629 m22 (maa-alune) (maa-alune)

parkla, tehnilised ruumid (ventilatsioon), veemõõdusõlmparkla, tehnilised ruumid (ventilatsioon), veemõõdusõlm

Palmi sõnul on EKA uue 
maja miinuseks ehituste-
gevusest tekitatud kahju-
de kõrval päikesevalguse 
vähenemine kuuenda 
korruse korterites.

•• Tartu mnt 7 
kinnistu valdaja on 
seisukohal, et EKA 
peab aru saama, et 
õppehoone ei mahu 
nende krundile ära. 
EKA pakutavast 
kompensatsioonist 
pole Palm huvitatud. 
Tõenäoliselt seatakse 
lähimal ajal tema 
kinnistule sundvaldus, 
mis sunnib 
majaelanikke 
ehitusega seotud 
ebamugavusi taluma.   

Kaubamaja

EKA

EKA vana detailplaneering
EKA uus detailplaneering

Ta
rt

u 
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Graa� ka: Maret Müür

Uue õppehoone ehitamise eest võitleva Eesti kunstiakadeemia õlul on 2,32 miljoni eurone võlg ja peale selle tuleb 
vastutada tõukefondidest saadud 2,25 miljoni euro eest. Ehitusega seoses on kulutanud juba 1,4 miljonit eurot.10
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Miraaž Viru väljakul:
Eesti kunstiakadeemia uus maja Eesti kunstiakadeemia uus maja 
•• Tegelikkus: EKA pole seni saanud ehitusluba, sest 
naabrid pole andnud selleks vajalikku kooskõlastust. 
11. jaanuaril tegi SA Archimedes Eesti kunstiakadeemiale 
teatavaks, et ei pea võimalikuks rahastada uue 
õppehoone projekteerimist ja ehitust. EKA uue 
õppehoone ehitusmaksumus on haridusministeeriumi 
hinnangul 40,76 miljonit eurot ja akadeemia hinnangul 
28,2 miljonit eurot (koos muude kuludega 35 miljonit).28,2 miljonit eurot (koos muude kuludega 35 miljonit).

•• Vana detailplaneeringu 
(2001. aasta) järgi oleks hoone 
pidanud paiknema vastu 
naabermajade otsaseinu, 
kattes kinni 
naabrite eluruu-
mide ja vannitu-
bade aknad.
Taani arhitektid 
projekteerisid 
hoone naabermaja-
dest eemale, 4 meetri 
kaugusele. Tulles 
vastu naabrite soovile 
nihutas EKA maja veel 
5 meetrit Laikmaa tn 
poole ja nüüd jääb hoonete vahele 9 meetrit 

•• Unistus: 14-korruseline linnakeskkonda rikastav kunstitempel, kus õpivad koos kõik kunstitudengid erialast sõltumata. 
Töökodades on tingimused teha nii emailimist kui ka sepistamist, nii maketeerimist kui ka klaasilihvimist. 

Korruseid: 

Hoone netopind: 

Sealhulgas: 

Üldandmed

6. korrus:6. korrus:
avatud akadeemia (vabad kunstid, graafiline disain, 
moestilistika, kujunduskunst, täienduskoolitus ja eelõpe), 
joonistamis- ja maaliateljeed, õpitubade- ja maketiruum

8. korrus: 
disaini teaduskond (keraamika, klaasikunst ja disain, ehte- 
ja sepakunst); töökojad: külmtöötlus, vitraaž, klaasipuhumi
ne, happeruum, vormi- ja mudeliruum, kipsitöökoda, 
treimine ja valu, ahjude ruum/glasuurimine, labor, metalli
valu, emailimine, kivilihvimine, happeköök, juveelitööko
jad, tööriistaruum, ahjude ruum, klaasimaal, graveerimine

10. korrus: 
disainiteaduskond (graafiline disain, tootedisain, 
nahakunst); töökojad: paberitöökoda, kuldamine, köitetöö
koda, värviköök, galanterii, lihvimisruum, maketitöökoda

12. korrus: 
vabade kunstide teaduskond (animatsioon, fotograafia, 
stsenograafia, maal, kompositsioon ja värvusõpetus); 
töökojad: digilabor, värvilabor, mustvalge labor, masina
ruum, paberiladu, väike 
arvutiklass, montaažiruum, animatsioonipaviljon

Uue õppehoone ehitamise eest võitleva Eesti kunstiakadeemia õlul on 2,32 miljoni eurone võlg ja peale selle tuleb 
vastutada tõukefondidest saadud 2,25 miljoni euro eest. Ehitusega seoses on kulutanud juba 1,4 miljonit eurot.Hind EEstis 1,15 EURot | Välismaal 2,10 EURot | nR 19 | tEisipäEV, 24. jaanUaR 2012
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Jekaterina Makarova, kes võttis es-
malt edasipääsulootuse Kaia Kane-
pilt, võidab järjepanu tugevaid. lk 16

Ida-Viru omavalitsused võivad teha 
kamba peale ühe tõeliselt hea güm-
naasiumi, asupaigaks praeguse kava 
järgi Jõhvi. Idee käis välja Mäetaguse 
vald, midagi raudkindlat esialgu 
pole, kuid plaanid on uhked. lk 2–3

Mart Niineste 
uurib Eesti autori-
te ühingut ja leiab 
sealt omajagu 
raha, ent kasinalt 
suhtlust. lk 14–15

Rahvastiku 
vähenemine ei 
ole halb, selles 
leidub helgetki, 
kinnitab Kaarel 
Tarand. lk 4

Autori kaitseks

Kohaneme  
kahanemisega

Võimsa hooga 
suurüllataja 

Unistuste  
keskkool

EKA müüks kooli 
keldri tasuliseks 
parkimismajaks

Eesti Päevalehe käsutuses on Eesti kuns-
tiakadeemia (EKA) ja eraettevõtjate all-
kirjastatud ühiste kavatsuste protokoll. 

Eelleping on sõlmitud 30. aprillil 2011 ja kan-
nab Eesti kunstiakadeemia rektori Signe Kivi, 
parkimisfirma Citypark Eesti OÜ juhatuse liik-
me Margus Risti ja osaühingu Toystor juhatu-
se liikme Martti Lemendiku allkirju.

Dokumendist selgub, et EKA maa-alustel 
korrustel tulevad kunstitegelaste kõrval män-
gu ka ärimehed. 

Nimelt on EKA teinud ettepaneku kaevata 
maja alla kaks parkimiskorrust, millest mada-
lamale, numbriga –2. tuleks tasuline parkla. 

Protokollist nähtub, millistel tingimustel 
seda tehakse ning kuidas seda plaanitakse ra-
hastada ja hallata.

Parkla ehitamiseks annaks raha seesama ava-
likkusele seni tundmatu osaühing Toystor, kok-
ku kuni 1,7 miljonit eurot. Ühiste kavatsuste 
protokoll ütleb, et kui uue maja ehitushankel 
selgub, et parkla saab rajada odavama hin-
na eest, siis arvestataksegi väiksemat summat.

Seega päris täpset selgust, kui palju EKA 
ärimeestelt raha saab, ei ole. Protokollist tu-
leb veel välja, et Toystor saab endale osa EKA 
alusest imeatraktiivsest krundist. Algul vahe-
tab omanikku mõtteline osa, hiljem jaota-
takse kinnistu reaalosadeks. Toystori piru-
kaviilu suurus saab olema vastavuses maa-
aluse parklakorruse suurusega. Kokku on 
–2. korrusele plaanitud 76 autokohta, par-
kimist hakkab seal korraldama Citypark. 1  
Andres Eilart, Kelli Seiton, jätkub lk 5

eesti läheb eXPOle

Majandusminister Juhan Partsi 
sõnul otsustas valitsus eile Eesti 
osalemise 2015. aasta maailma-
näitusel EXPO, mis toimub Mila-
nos ning mille peateemad on 
toit ja energia. Delfi

eesti PilOODiD AFGANistANtANt is täitsi täitsi t D ülesANDe

Afganistanis teenivad Ees-
ti õhuväe kopteripiloodid kap-
ten Rene Kallis ja kapten Mar-ten Rene Kallis ja kapten Mar-ten Rene Kallis ja kapten Mar
tin Noorsalu täitsid Afganistanis 
esimese teenistusülesande, len-
nates UH-60 Black Hawki tüüpi 

kopteritega. Ülesanne oli mee-
dikute transport Camp Bastio-
ni välihospitali. Pärast tutvumis-
lende hakkavad piloodid lenda-
ma meditsiinilise evakuatsiooni 
üksuse koosseisus. EPL
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Diplomaatiline

Aastast 1905

Juhtkiri

ELEKTER

Fortumi elektrimüügi aasta algul 
üle võtnud Imatra Elekter plaa-
nib välja tulla kahe avatud turu 
paketiga, mis avalikustatakse 
9. või 10. oktoobril, teatas � rma 
elektriäri juht Sven Pitkve. Del� 

VILJANDIMAAL AVASTATI SALAALKOHOLI

Lääne ja Lõuna liikuvkontrollita-
lituse töötajad kontrollisid eel-
misel nädalal vihje alusel Viljan-
dimaal võimalikku salaviina käit-
lemise kohta. Kontrolli tehes lei-
ti 4762 liitrit alkoholilõhnalist 

vedelikku. Suuremal osal pude-
litel oli Saunalahden Viina eti-
kett, mis näitab, et kaup oli ilm-
selt mõeldud Soome illegaalse-
le turule. Vedelik suunati eksper-
tiisi. EPL

••• Videod sellest, kuidas 
väidetavalt diplomaatilisi 
numbrimärke kasutades 
tuuakse Venemaalt Narvas 
müümiseks salasigarette.

Täna
digilehes

RIKKUMISED

134 õigusaktide 
nõuete rik-
kumist leidis 

tööinspektsioon kolmapäeval, 
kontrollides 56 ehitusobjekti 
üle Eesti. EPL
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Kadri Paas
kadri.paas@delfi.ee

Eesti rahvuslikus lennufirmas sai eile läbi järjekordne kidur periood. 
See algas eelmise aasta juunis, kui nõukogu valis ettevõtet juhtima  
Tero Taskila. Tänasest on 33 200-eurost kuupalka teeninud Taskila  
töötu, kuid ta pangaarvele laekus lepingu ennetähtaegse lõpetamise 
tõttu veel ligi 100 000 eurot. Aga kuidas tuleb toime Estonian Air?

180 pööre

Sama kiirelt nagu lõppes Tas-
kila karjäär Estonian Airis, sai 
otsa ka tema pakutud stratee-
gia suurendada Estonian Airi 
koduturgu Skandinaavia rei-
sijatega, keda läbi Tallinna nii 
Euroopasse kui ka idapoolse-
tesse riikidesse lennutada. Üht-
lasi astus ametist tagasi Taskila 
plaani heaks kiitnud Estonian 
Airi nõukogu.

See üsna loogiline idee 
(arvestades, kui vähe on Ees-
tis potentsiaalseid lennureisi-
jaid) kukkus aga kolinal läbi. 
Eelmise aasta üheksa kuuga oli 
Estonian Airi käive 58,7 miljonit 
eurot ja kahjum 11,2 miljonit. 
Käesoleva aasta üheksa kuuga 
oli Estonian Airi müügitulu 70,4 
miljonit eurot, sellest kolman-
das kvartalis 26,6 miljonit. Kah-
jum ulatus aga juba 20,2 miljoni 
euroni, millest kolmandas kvar-
talis tuli 5,3 miljonit. 

Kõike tuleb kärpida
Ühesõnaga, ei midagi rõõ-
mustavat. Kuigi ainult tegev-
juht Taskilale näpuga näitami-
se asemel võiks ka küsida, kui 
pädev oli nõukogu, kes kinni-
tas soomlase särasilmil maha 
müüdud ettepanekuid.

Eile Tero Taskilat enam ette-
võtte peakontoris polnud. Ta 
oli taandunud isiklikku kind-
lusesse Tabasalu kandis asuvas 
Lucca keskuses – kahekorruse-
lisse heledates toonides villasse. 
Koputame, kostab laste naeru 
ja jooksumüdinat. Ukse vahelt 
pistab pea välja väike poisike, 
ema tema selja taga. „Ei, Tero-
ga ei saa rääkida. Meil on küla-
lised. Ei, te ei või oodata,” nae-
ratab Taskila kaasa.

Maja ees seisab kolm kallist 
autot: Range Rover, Audi seda-
an ja Mercedes Benzi maasti-
kuauto. Mõne aja pärast astu-
vad majast välja kaks jopedes 
meest. Üks neist on Taskila. Ta 

istub Range Roveri kõrvalist-
mele. Semu läheb rooli. Mõle-
mad naeratavad laialt ja sõida-
vad minema. Pealtnäha ei ole 
Taskila löödud mees. Ta ei loo-
bunud ka ligi 100 000-eurosest 
lahkumishüvitisest, kuigi len-
nufirma nõukogu 
esimees Erkki Raa-
suke soovitas tal sel-
le peale mõelda.

Raasuke, Esto-
nian Airi finants-
juht Wade Stokes ja 
tänasest lennufirma 
uueks tegevjuhiks 
määratud rootsla-
ne Jan Palmér and-
sid eile avalikult 
aru, mida sügavas 
kriisis vintskleva ettevõttega 
peale hakata.

Palju variante ei ole ega 
tule. Kui Eesti riik soovib tae-
vaseid ühendusi teiste riikide-
ga mingilgi määral säilitada, 
peab emotsioonid maha suru-
ma ja asjale väga pragmaatili-
selt lähenema.

ära jäävad ka juba välja kuu-
lutatud lennud Londonis-
se ja Göteborgi. Tartlased ei 
saa enam Tallinnast lennuki-
ga koju ja soomlastelegi jääb 
edaspidi ainult mälestus len-
dudest Joensuusse ja teistesse 
pisematesse linnadesse. Isegi 
Helsingi liin läheb ajalukku. 
Ees ootav olukord sarnaneb 
veidi 1991. aastaga, kui Esto-
nian Airi lennugraafikus oli 
kümme liini.

Elukogenud uus juht
Estonian Airi tänasest töö-
le hakkaval juhil, rootslasest 
pensionäril Jan Olof Palmé-
ril (62) on mitmekümneaas-
tane kogemus lennundussek-
torist. Muuseas on ta üsna 
hiljuti juhtinud ka kahte len-
nufirmat, mis läksid pankrot-
ti. 2011–2012 juhtis Palmér 
Cimber Sterlingut, mis pank-
rotistus tänavu mais. 1993–
2007 oli ta Skywaysgruppeni 
juht. See ettevõte pankrotis-
tus samuti sel aastal.

need ettevõtted kadusid, ei 
ole nii mustvalgelt kirjelda-
tav,” lisas ta.

Urva teada üritasid ida-
poolsed investorid Cimber 
Sterlingus sarnaselt Estonian 
Airiga juurutada agressiivse-
mat strateegiat, kuid lõpetasid 
lõpuks ettevõtte rahastamise.

„Skyways on Skandinaavia 
lennunduses olnud väga pik-
ka aega ja väga tõsiselt võetav 
kohalik tegija, nii et ma selle 
koha pealt küll mingeid paral-
leele ei tooks,” ütles Urva.

Palméri põhipalk ei küü-
ni Taskila ülekuldamise lähe-
dalegi. Uus juht hakkab tee-
nima 21 500 eurot kuus ning 
erinevalt Taskilast, kellel oli 
töölepingusse sisse kirjuta-
tud ka kolme kuupalga suu-
rune lahkumishüvitis lepingu 
ennetähtaegse lõpetamise kor-
ral, ei saa Palmér sellele loota.

Vastupidi, Raasukese väi-
tel tegutseb ettevõte praegu 
eriti lühikeste ja operatiivse-
te perioodide kaupa: nädala, 
kuu ja kolme kuu kaupa. Tei-
sisõnu – Estonian Airi nõu-
kogu jätkab koos uue tegev-
juhiga tööd ettevõtte keskpi-
ka tegevuskavaga. 

Selle töö tulemused esita-
takse majandus- ja kommu-
nikatsiooniministrile hilje-
malt novembri lõpuks. Ning 
Raasukese sõnul on Esto-
nian Airi nõukogu liikme-
te soov, et ettevõtte edasist 
tegevuskava hindaks uuene-
nud nõukogu. 1

Üks kÜsimus

Mis saab Estonian 
Airi lendudele ette 
ostetud piletitest? 
Estonian Airi pressikonve-
rentsil selgitas Erkki Raasuke, 
et esmajärjekorras hakatak-
se vaatama, kui palju pileteid 
on liinidele ostetud, et teada 
saada, millal sihtpunkte sul-
gema hakata. Praeguseks on 
juba selge, et Estonian Air ei 
hakka lendama Londonisse 
ega Göteborgi ning suletakse 
Tartu, Joensuu ja Helsingi lii-
nid. Kõik inimesed, kelle len-
nud tühistatakse, saavad kas 
raha tagasi või leiab Estonian 
Air neile alternatiivse moodu-
se sihtkohta jõudmiseks, lubas 
Raasuke. Ann-Marii Nergi

1

2

Peatselt tuleb töötajaid koon-
dada, niigi väikest lennuki-
parki veelgi vähendada ja 
ka lennuliinide arvu kooma-
le tõmmata, räägib Raasuke. 
Estonian Air lendab tulevikus 
ainult tõeliselt olulistesse siht-

punktidesse. Sellised paigad 
on tema sõnul Brüssel, Ams-
terdam, Kopenhaagen, Oslo, 
Stockholm, Vilnius, Moskva 
ja Peterburi.

Estonian Air ei suuda kon-
kureerida ei Lufthansa ega ka 
Briti odavlennufirmadega. 
Saksamaale ei lennata üldse, 

Raasuke annab mõista, et 
põhimõtteliselt leiaks ka Ees-
tist suurepäraseid administraa-
toreid ja tippjuhte, aga samas 
on ettevõtte olukord nii vilets, 
et omanikul ei ole enam aega 
oodata ega umbmääraselt 
loota. Seepärast võeti ametis-
se pikaajalise lennundusalase 
töökogemusega Palmér.

Estonian Airi kunagine pea-
direktor Erki Urva rääkis, et 
Jan Palméri juhitud ettevõt-
ted olid lennunduses tuntud. 
„Need on lennundusmaasti-
kult juba kadunud, aga miks 

Estonian Airil jääb alles  
umbes sama palju liine, kui 
oli 1991 tegevust alustades.

Raasukese väitel tegutseb 
ettevõte praegu nädala,  
kuu ja kolme kuu kaupa. 

o

Estonian Air jääb 
lendama vähem kui 
kümnesse sihtkohta
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AS Viljandi Aken ja Uks on suurim puidust aknaid ja uksi tootev 
ett evõte Balti kumis. 

Oleme Viljandi üks suurimaid tööandjaid, kes müüb oma toodangust 
ca 90 % väljaspool Eesti t. Peamisteks sihtriikideks on Rootsi, Soome, 
Norra ja Taani. Kokku ekspordib AS Viljandi Aken ja Uks oma 
toodangut seitsmesse riiki.

Vajame Tallinna esindusse

JÄRELMÜÜGIJUHTI
kelle tööülesandeks on  Rootsi, Norra ja Taani klienti de paigaldustöö-
de organiseerimine ning  reklamatsioonide käsitlemine ja lahenda-
mine.

Kandidaati delt eeldame: 
• ehitusalaseid teadmisi ning töövõtete tundmist
• heal tasemel rootsi või norra keele oskust nii kõnes kui kirjas
• head suhtlemis- ja veenmisoskust
• arvuti  kasutamise oskust

Pakume:
• huvitavat ja mitmekülgset tööd
• arenemisvõimalusi
• konkurentsivõimelist töötasu + tulemustest sõltuvat lisatasu

CV saata hiljemalt 14.novembriks 2012 a.  
aadressil AS Viljandi Aken ja Uks, Puidu 6, 71020 Viljandi 
märgusõna “ järelmüügijuht ” e-mailil: vau@vau.ee 
või  faksile 433 0613.

AS Saku Maja elektrienergia võrgutasude ja  
võrguteenusega seotud lisateenuste uued hinnad
Uued võrgutasud alates 01.02.2013 Konkurentsiameti kooskõlastus  

24.10.2012 otsusega nr 7.1-5/12-043

 Ühik Tariif
Võrguteenuste hinnakiri madalpingel liitumispunktis kuni 63 A (k.a.) 
Võrguteenus põhitariifiga
edastamisetasu põhitariifiga €senti/kWh 5,51
Võrguteenus ajatariifiga
edastamisetasu päevatariifiga €senti/kWh 6,43
edastamisetasu öötariifiga €senti/kWh 3,74
Võrguteenus põhitariifi ja püsitasudega
edastamistasu põhitariif €senti/kWh 3,61
edastamistasu päevatariif €senti/kWh 4,12
edastamistasu öötariif €senti/kWh 2,38
võrguühenduse kasutamise ampripõhine tasu €/A kuus 0,41
Võrguteenuste hinnakiri madalpingel liitumispunktis üle  
63 A Võrguteenus põhitariifiga
edastamisetasu põhitariifiga €senti/kWh 3,75
Võrguteenus ajatariifiga
edastamisetasu päevatariifiga €senti/kWh 4,43
edastamisetasu öötariifiga €senti/kWh 2,62
võrguühenduse kasutamise ampripõhine tasu €/A kuus 0,3
Reaktiivenergia võrku andmine €senti/kvarh 0,6
Reaktiivenergia müük kliendile €senti/kvarh 0,58
Võrguteenusega seotud lisateenuste Ühik Tariif
Tarbimiskoha sisselülitamine peale võla tasumist 48h 
jooksul

€/tk 60,78

Tarbimiskoha sisselülitamine peale võla tasumist 24h 
jooksul

€/tk 69,93

Arveldusnäidu tootmine €/tk 4,17
Arveldusnäidu võtmine AS Saku Maja või kliendi soovil €/tk 7,5
Põhitariifsele hinnapaketile üleminek €/tk 25,81
Ajatariifsele hinnapaketile üleminek (ei sisalda materjale) €/tk 27,48

-1- Estonian Airis tänasest tööle asuv uus tegevjuht Jan Olof Palmér oli eilseks pressikonverentsiks ette valmistunud ja käsitsi 
valmis kritseldanud isegi väikese kõne, mida ajakirjanikele esitada.
-2- Jan Palmér (vasakul) ja Estonian Airi tagasi astunud nõukogu esimees Erkki Raasuke lubasid eile, et otsused on rasked, 
aga siiski veel mitte fataalsed. Tõenäoliselt jätkab koos ülejäänud nõukoguga tagasiastumispalve esitanud Raasuke majan-
dusminister Juhan Partsi soovil esimehena ka Estonian Airi uues nõukogus. Fotod: Andres Putting

KURSIMUUTUS IGAL AASTAL

UUS RAHASÜST VAJAB VEEL KAALUMIST

Lennukad strateegiad

Majandusminister Juhan Parts ootab 
lähinädalail järjekordset tegevuskava

2009. aastal teatas Estonian Air, 
et lähiaastate strateegia kes-
kendub lennu� rma põhitege-
vuse – lennutegevuse – efek-
tiivsemaks muutmisele. „Stra-
teegia näeb ette � rma restruktu-
reerimist ning loobumist vähe-
efektiivsetest kõrvaltegevustest 
nagu maapealne teenindusük-
sus,” selgitas toonane tegevjuht 
Andrus Aljas. 

2010. aastal tutvustas nõu-
kogu esimees Joakim Helenius 
uut nn põrkestrateegiat, mis 
pidi toetuma Eesti asemel suu-
rel määral Poola ja Leedu lennu-
turule, kus plaaniti teha vahe-
maandumisi. Vilniuse lennujaa-
ma oli tabanud just Leedu len-
nu� rma FlyLAL pankrotistumi-
ne ja Poolas oli Varssavi kõrval 

Majandus- ja kommunikatsioo-
niminister Juhan Parts ütles 
Del� le, et kuigi terve nõuko-
gu ja tegevjuhi tagasiastumi-
ne on pretsedent, jääb ettevõt-
te põhiülesanne ikkagi samaks 
– lennu� rma peab tagama len-
nuühendused elujõulisel ehk 
kasumlikul moel.

„Kui ettevõte on kahjumis, siis 
tuleb liinivõrk vaadata üle nii, et 

neli suurt linna, mis häid ühen-
dusi ei pakkunud.

2011. aasta kasvustrateegia 
saabus koos Air Balticust tul-
nud uue tegevjuhi Tero Taskila-
ga, kelle nägemus oli tuua Tal-
linna Põhjamaade väikelinna-
dest transiitreisijad, kes siit siis 
Euroopasse edasi lendavad. Riik 
investeeris Estonian Airi 30 mil-
jonit eurot.

2012. aasta verivärske stra-
teegia näeb ette keskendumist 
ainult vajalikele ja kasumlikele 
(ehk umbes kaheksale) sihtkoh-
tadele ning lennupargi ja tööta-
jate vähendamisele juba uue, 
rootslasest tegevjuhi Jan Palmé-
ri juhtimisel. Täieliku uuenduse 
 läbib ka ettevõtte nõukogu. 
Ann-Marii Nergi

sel oleks majanduslik perspek-
tiiv ja ettevõte peab aktsionäri 
ette tulema konkreetse, detaili-
deni läbi töötatud tegevuskava-
ga,” lausus Parts, kelle sõnul on 
lahkuv nõukogu palunud selleks 
aega veel paar nädalat.

Minister avaldas lootust, et 
Estonian Airi nõukogus jätkavad 
senine nõukogu esimees Erkki 
Raasuke ja liige Märten Vaikmaa, 
kes nimetati sinna alles juunis.

Kui palju on riik valmis lennu-
� rmasse raha juurde panema? 
„See on liiga varajane küsimus. 
Kui ettevõte tuleb aktsionäri 
juurde ettepanekutega tegevus-
kava osas ja rahaliste vajaduste-
ga, siis me saame üldse arutada, 
siis on see õige koht. See võtab 
aega veel nädalaid,” sõnas Parts. 
Riina Kallas 

KOMMENTAAR

Air Balticus on seis parem
Eile külastas Tallinna lätlaste Air 
Balticu tegevjuht Martin Gauss 
(pildil), kes ei avalikustanud küll 
� rma täpset seisu, kuid kinnitas, 
et võrreldes Estonian Airi käibe- 
ja kahjuminumbritega on nad 
palju-palju paremas seisus. 

„Me teenisime juuli-, augus-
ti- ja septembrikuus juba kasu-
mit ning aasta lõpeb eeldatavas-
ti väiksema kahjumiga, kui jul-
gesime loota,” rääkis ta. Eelmi-
sel aastal � rma sügavast kahju-
mist välja toomiseks koostatud 
äriplaanist on Gaussi sõnul ise-
gi ette jõutud, sest kui algul rää-
giti 2012. aasta lõpetamisest 54 
miljoni euro suuruse kahjumi-
ga, siis nüüd kahaneb see eel-
datavalt 47 miljoni euro peale. 
„Järgmisel aastal tahame jõuda 
22 miljoni euro suuruse miinuse-
ni ning juba 2014. aastaks vähe-
malt kuue miljoni euroga kasu-
misse,” tutvustas ta sihte.

Estonian Airi eile avalikustatud 
uut strateegiat ei soovinud Gauss 
veel hinnata, kuid märkis, et kuna 
Eesti on Air Balticule tähtis turg ja 

Eesti oma lennu� rma liine kokku 
tõmbab, tuleb kindlasti kaaluda 
ka otselendude võimalust Tallin-
nast, mitte ainult reisijate etteve-
damist Riia lennujaama.

„Talvises graa� kus lendame 
neli korda päevas Riia ja Tallin-
na vahet, võib-olla tuleb sellele-
gi midagi juurde lisada,” pakkus 
Gauss. „Mina sooviks muidugi 
näha Estonian Airi ja Air Balticu 
vahel koostööd, aga selleks pea-
vad mõlemad omanikud roheli-
se tule andma. Kuna praegu toi-
muvad Estonian Airis nii suured 
muudatused, peame koostööst 
rääkimisega lihtsalt ootama.”
Ann-Marii Nergi

lähinädalail järjekordset tegevuskava
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Kui 2010. aastal uppus Eestis 97 inimest, siis mullu vähenes 
see arv 55-ni. Tulesurmade arv kasvas mullu 69-lt 73-ni. 

Laupäeval alanud rahvaloendusel oli eilse seisuga end loendanud üle 70 000 
inimese. Kõige vilkamad loendustunnid on tööpäeviti kella 10–12 ja 14–16. 
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Täna Delfis: 
kas vahistatud 
kapo töötaja 
pääseb vahi alt?

-10%

-70%

-30%

miinustes!

Igal nädalal

üllatuspakkumine!

Jaanuarikuu on

-20%

-50%

Loe loo algust esiküljelt.
„Loodetavasti pole jääkarud 
söögivarusid nahka pistnud,” 
lausus Palo naljaga pooleks ja 
lisas selgituseks, et kuigi tege-
likult jääkarud depoos toidu-
varusid ei puutu, on nendega 
kohtumise oht siiski olemas. 
„Tuleb meeles pidada, et jää-
karud ei ole armsad mõmmid, 
vaid ettearvamatud kiskjad,” 
rõhutas Palo, kes on varem 
töötanud Teravmägedel jää-
karuvahina. Polaarretkel on 
ränduritel kaasas relv, millega 
saab vajaduse korral karusid 
hirmutada.

Relv on ka varuvariant 
juhuks, kui kaasa võetud toit 
peaks enne depoosse jõud-
mist lõppema. Sellisel juhul 
on lootus hülgeid küttida. 
Teine võimalus on paluda, et 
saadetaks lennukiga toitu. Kuid 

Huvireis
Eestlasest endine jää-

karuvaht läheb sõbraga 

põhjapoolusele Nanseni 

retke teoks tegema.

Kelli Seiton
kelli.seiton@epl.ee

Uus tänava- 
valgustus muudab 

pimedatel  
tänavatel liikumise 

turvalisemaks.

Tartu taotleb targemat ja 
säästlikumat linnavalgust

Tartu linn tahab riigi saaste-
kvootide müügist tuleva 
rahaga asendada praegused 
kõrgrõhunaatrium-valgusal-
likad LED-lampidega, mis 
säästavad energiat kuni 30 
protsenti, ning esitas selleks 
pilootprojekti „Tänavavalgus-
tuse kaasajastamine Tartu 
linnas” raames majandus- ja 
kommunikatsiooniministee-
riumile taotluse.

Praegu on Tartus kasutusel 
ligikaudu 11 500 erinevat val-
gustit. Sel aastal paigal-
dab linn võimaluse 
korral vanemate 
valgustite ase-
mele 20 prot-
sendi ulatuses 
uusi, nii LED- 
kui ka elekt-
ronsüüte ja 
säästusead-
mega naatriu-
mallikaga valgus-
teid, millega on 

Kvoodimüük
Uued 30% säästlikumad 

tänavavalgustid annavad 

ametimeestele saabuvast 

läbipõlemisest ise teada.

Piret Lakson
piret.lakson@epl.ee

öisel ajal võimalik säästa kuni 
40 protsenti elektrienergiat.

Tartu linnavalitsuse linna-
majanduse osakonna peaspet-
sialisti Sven Ilvese sõnul muu-
dab uus tänavavalgustus 
pimedatel tänavatel liikumise 
turvalisemaks.

Peale energiasäästu võimal-
dab uus valgustussüsteem 
tänu spetsiaalsetele kontrol-
leritele arvutitest jälgida ka 
lambipirnide eluiga ja need 
vahetult enne läbipõlemist 
välja vahetada, samuti annab 
teavet valgustite hetkelisest 
töökorrast. „Linnakodanikud 
helistavad tihti linnavalitsuse 
abitelefonile ning teatavad 
katkistest valgustitest ja pime-
datest tänavatest, uus valgus-
tussüsteem muudab inimesed 
rahulikumaks ning meie 
saame kiiremini reageerida,” 

selgitas Ilves.
Majandus- ja 

kommunikat-
siooniminis-
t e e r i u m i 
pressiesin-
daja Ras-
mus Ruuda 
ü t l e s ,  e t 
Ta r t u  o n 

olnud idee 
algatamisel esi-

rinnas, kuid prae-

guseks on uue valgustussüs-
teemi rahastamise taotluse 
esitanud kokku 13 kohalikku 
omavalitsust. „Kui oleme taot-
lused kokku kogunud, otsime 
neile välismaalt ostjad ning 
lepime kokku koostöötingimu-
sed,” kinnitas Ruuda.

Ülevalgustamine rikub
Nn intelligentse valgustuse 
konsultatsioonifirma Eliko OÜ 
projektijuht Urmo Männi ütles, 
et uus valgustussüsteem on 
küll suur kuluallikas, kuid pikas 
perspektiivis tasub see end 
kindlasti ära, kuna võimaldab 
kulusid kolmandiku võrra 
kokku hoida. „Valgustid on 
efektsed ja miljöösõbralikud, 
praegune ülevalgustamine 
hävitab miljöö,” kinnitas ta.

Tartu loodab riigilt saada 
saastekvootide müügist 2,8 
miljonit eurot esialgse 5,7 mil-
joni euro asemel ja ideaaljuhul 
kaetakse uut tüüpi tänavaval-
gustitega kogu ülikoolilinn. 
Linn säästaks umbes 210 000 
eurot ja teeniks projektile 
kuluva raha tagasi juba paari 
aastaga. Umbes 10–15 prot-
senti kogusummast peab oma-
valitsus ise tasuma. 1

Piret Lakson on Eesti Päe-
valehe uudistetoimetuse uus 
reporter.

Polaarseiklejad harjutavad 
matkaks autorehve lohistades

kuna helikopter ei lenda kau-
gemale kui 85. laiuskraadile, ei 
saa toiduabi paluda enne kui 
500 kilomeetri kaugusel retke 
alguspunktist.

Kokku veab kumbki mees 
kaasas 120-kilost kandamit, 
millest suurema osa moo-
dustabki toit: nii spetsiaalne 
matkatoit, hommikupuder 
kui ka pähklid ja kuivatatud 
puuviljad.

Retk on ka füüsiliselt raske: 
10–12-tunnised päevad nõua-
vad pidevat liikumist, milleks 
tehakse ettevalmistusi. Tree-
ning peaks Palo sõnul olema 
võimalikult lähedane sealse-
tele tingimustele. Peale aeru-
tamise ja suusatamise harju-
tatakse end ka rasket koormat 
vedama. Palo veab enda järel 
autorehve. Kajaki raskust hin-
dab ta võrdseks ühe veoauto- 
või kolme sõiduautorehviga.

Retkelt tagasi koju jõuavad 
Timo Palo ja Audun Tholfsen 
kavatsuste kohaselt juuli algu-
ses. 1

Kelli Seiton õpib Tartu üli-
kooli ajakirjanduse ja kommu-
nikatsiooni eriala magistriõp-
pes ning töötab kuu aega prak-
tikandina Eesti Päevalehes.

Jääkaruvaht ja Arktika giid
••  Timo Palo nimetab end polaar-
seiklejaks. Tema jaoks on sellised 
retked seotud nii huvide, töö kui ka 
õppimisega. Palo on Tartu ülikooli 
geograafiadoktorant. 2007. aastal 
triivis ta pool aastat jahi tüüpi kuu-
nari Tara pardal üle Põhja-Jäämere, 
kus tutvus norralase Audun Tholf-
seniga. Nad said sõpradeks ja aasta 
hiljem ületasid kuu ajaga suuskadel 
Gröönimaa. Peale selle on Palo 
töötanud Teravmägedel giidi ja ka 
jääkaruvahina.

••  Audun Tholfsen on matkaentu-
siast, kes töötab praegu Teravmä-
gede suurimas asulas Longyear-

bienis, korraldab seal eraekspedit-
sioone ja pakub matkajatele Arkti-
kas logistilist tuge.

••  Kuigi põhjapooluselt tagasi-
pöördumise retk võetakse ette pea-
asjalikult sportlikul eesmärgil, on 
Palol ja Tholfsenil kavas võtta seal-
setest oludest ka proove. Proovid 
lume ja jää paksuse, triivikiiruse ja 
temperatuuri kohta annaksid tead-
lastele satelliidipiltide hindamiseks 
taustainfot.

••  Retke saab jälgida rändurite 
kodulehelt, kus nad püüavad satel-
liittelefoni abiga ka blogi pidada. 
Vaata: www.timopalo.com

PoLaarSEiKLEjad

Frami ekspeditsioon
••  Fridtjof Nansen on Norra maa-
deuurija, kelle juhitud laev Fram 
üritas 1883. aastal jõuda põhja-
poolusele, kuid jäi jäässe kinni. 
Esmalt lootis Nansen, et triiviv jää 
viib ta sihtmärgini, ent kuna see 
polnud kindel ja võttis liiga kaua 
aega, otsustas Nansen suuskadel 

edasi liikuda. Koos Hjalmar Johan-
seniga jõudsid nad 83. laiuskraa-
dilt 86-ndale, kuid pidid siis toidu-
varude lõppemise ja raskete tin-
gimuste tõttu retke katkestama.

••  Nansen ja Johansen taandusid 
Franz Josephi maale, mis oli üks 
kahest esialgsest taandumiskohast. 
Retk kestis kokku poolteist aastat.

aLgnE idEE

Foto: Jassu Hertsmann

Timo Palo teeb Tartus Tähtvere pargis natuke külma trenni.
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töötanud Teravmägedel jää-
karuvahina. Polaarretkel on 
ränduritel kaasas relv, millega 
saab vajaduse korral karusid 
hirmutada.

Relv on ka varuvariant 
juhuks, kui kaasa võetud toit 
peaks enne depoosse jõud-
mist lõppema. Sellisel juhul 
on lootus hülgeid küttida. 
Teine võimalus on paluda, et 
saadetaks lennukiga toitu. Kuid 

Uus tänava-
valgustus muudab 

pimedatel 
tänavatel liikumise 

turvalisemaks.

Tartu taotleb targemat ja 
säästlikumat linnavalgust

Tartu linn tahab riigi saaste-
kvootide müügist tuleva 
rahaga asendada praegused 
kõrgrõhunaatrium-valgusal-
likad LED-lampidega, mis 
säästavad energiat kuni 30 
protsenti, ning esitas selleks 
pilootprojekti „Tänavavalgus-
tuse kaasajastamine Tartu 
linnas” raames majandus- ja 
kommunikatsiooniministee-
riumile taotluse.

Praegu on Tartus kasutusel 
ligikaudu 11 500 erinevat val-
gustit. Sel aastal paigal-
dab linn võimaluse 
korral vanemate 
valgustite ase-
mele 20 prot-
sendi ulatuses 
uusi, nii LED- 
kui ka elekt-
ronsüüte ja 
säästusead-
mega naatriu-
mallikaga valgus-
teid, millega on 

Kvoodimüük
Uued 30% säästlikumad 

tänavavalgustid annavad 

ametimeestele saabuvast 

läbipõlemisest ise teada.

Piret Lakson
piret.lakson@epl.ee

öisel ajal võimalik säästa kuni 
40 protsenti elektrienergiat.

Tartu linnavalitsuse linna-
majanduse osakonna peaspet-
sialisti Sven Ilvese sõnul muu-
dab uus tänavavalgustus 
pimedatel tänavatel liikumise 
turvalisemaks.

Peale energiasäästu võimal-
dab uus valgustussüsteem 
tänu spetsiaalsetele kontrol-
leritele arvutitest jälgida ka 
lambipirnide eluiga ja need 
vahetult enne läbipõlemist 
välja vahetada, samuti annab 
teavet valgustite hetkelisest 
töökorrast. „Linnakodanikud 
helistavad tihti linnavalitsuse 
abitelefonile ning teatavad 
katkistest valgustitest ja pime-
datest tänavatest, uus valgus-
tussüsteem muudab inimesed 
rahulikumaks ning meie 
saame kiiremini reageerida,” 

selgitas Ilves.
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pressiesin-
daja Ras-
mus Ruuda 
ü t l e s ,  e t 
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rinnas, kuid prae-

guseks on uue valgustussüs
teemi rahastamise taotluse 
esitanud kokku 13 kohalikku 
omavalitsust. „Kui oleme taot
lused kokku kogunud, otsime 
neile välismaalt ostjad ning 
lepime kokku koostöötingimu
sed,” kinnitas Ruuda.

Ülevalgustamine rikub
Nn intelligentse valgustuse 
konsultatsioonifirma Eliko OÜ 
projektijuht Urmo Männi ütles, 
et uus valgustussüsteem on 
küll suur kuluallikas, kuid pikas 
perspektiivis tasub see end 
kindlasti ära, kuna võimaldab 
kulusid kolmandiku võrra 
kokku hoida. „Valgustid on 
efektsed ja miljöösõbralikud, 
praegune ülevalgustamine 
hävitab miljöö,” kinnitas ta.

Tartu loodab riigilt saada 
saastekvootide müügist 2,8 
miljonit eurot esialgse 5,7 mil
joni euro asemel ja ideaaljuhul 
kaetakse uut tüüpi tänavaval
gustitega kogu ülikoolilinn. 
Linn säästaks umbes 210 000 
eurot ja teeniks projektile 
kuluva raha tagasi juba paari 
aastaga. Umbes 10–15 prot
senti kogusummast peab oma
valitsus ise tasuma. 

Piret Lakson on Eesti Päe
valehe uudistetoimetuse uus 
reporter.
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Timo Palo teeb Tartus Tähtvere pargis natuke külma trenni.
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Eesti Päevalehe lugejad 
hindasid tänavu kõige 
tublimaks ministriks 
Urmas Paeti. Aasta 
põrujana ja ühtlasi 
kõigi aegade väiksei-

ma skooriga lõ-
petas Ken-Marti 
Vaher lk –

Raamatukogud raha 
juurde ei saa, kuid 
peavad nüüd vähe-
malt poole raamatute 
soetamisele mõeldud 
rahast kulutama riigi 
heakskiidu saanud 
ja riigi toel ilmunud 
kirjandusele lk –

Lumekahurid tööta-
vad, kuid ülejärgmi-
seks nädalaks plaa-
nitud suurvõistluse 
toimumiseks ei pruu-
gi sellest piisata lk 

Tänasest hakkab iga 
päev Eesti Päevalehes 
ilmuma üks kodumai-
ne koomiks. Esime-
sena läheb trükki Ott 
Valliku tänapäeva 
Nukitsamees graafi -
lises loos pealkirjaga 
„Taristu” lk  ja 

Parim minister tõi ratturid 
koju, aga kartis dalai-laamat

Uued
reeglid

Eestlasest ja norralasest koosnev polaarseiklejate paar on 
kajaki ja suuskadega põhjapooluselt Teravmägedele teh-
tavat retke kavandanud juba peaaegu kaks aastat, mars-

ruut ise pandi aga paika juba rohkem kui sada aastat tagasi. 
„Üritame taastada ajaloolist momenti ehk teostada retk, mis 
kahel mehel alguses plaanis oli ja mida siiamaani kõrvalise 
abita tehtud pole,” selgitas Tartu ülikooli geograafi adokto-
rant Timo Palo (32) enda ja oma sõbra Audun Tholfseni (39) 
kevadist rännuplaani.

Nimelt alustasid Norra maadeuurijad 1895. aastal Fridtjof 
Nanseni juhtimisel põhjapooluselt naasmise retke. Tollal neil 
Teravmägedele jõuda ei õnnestunud, vahepeal on teed läbitud 
välise abiga – koertega ja ilma toiduvaruta, mis tähendab ker-

gemat koormat ja teekonna kiiremat läbimist. Palo ja Tholfsen 
loodavad esimesena läbida tee kõrvalise abita. Reisi suund just 
pooluselt tagasi on Palo hinnangul parim, arvestades triivi ja 
jääliikumise suunda. Samuti köidab rändureid teadmatus reisi 
õnnestumise kohta. „See on traditsioonilise asemel midagi uut, 
teadmatus ja piiride kompamine,” oli Palo põnevil.

Lõplik otsus retke toimumise kohta langetatakse alles keva-
del, sest see sõltub suuresti jääoludest. „Praeguse seisuga ei 
näe põhjust taganemiseks, aga eelmistel aastatel on olnud 
paremaid seise,” selgitas Palo. Ka täpsed kuupäevad pole veel 
paigas – need sõltuvad venelastest, kes seavad aprilli lõpus 
põhjapoolusel sobivale triivjääle baasi, kus saavad maanduda 
lennukid, millega Palo ja Tholfsen kohale tuuakse.

Edasi kulgeb tee vaheldumisi kajakil aerutades, suusatades ja ka 
ujudes. „Kõige hullem on jäärüsi, kus ei aeruta ega suusata,” rääkis 
Palo. Rüsijää võib tähendada nii mitme meetri kõrguseid valle 
kui ka väikesemaid lahtiseid jäätükke vees, mis läbitakse ujudes.

Kui retk läheb plaanipäraselt, läbivad Palo ja Tholfsen 65 
päeva jooksul rohkem kui 1400 kilomeetrit – just selle jagu on 
neil kaasas toidumoona. „Reisi pikkuse tegelikult määrabki ära 
see, kui palju suudad toitu kaasas vedada,” selgitas Palo. Tema 
on retke jaotanud kaheks: esmalt läbitakse 1100 kilomeetrit ja 
ületatakse Põhja-Jäämeri, seejärel täiendatakse oma toidu- ja 
gaasivarusid Kirdemaa saarel asuvas depoos, kuhu on juba 
paari aasta eest jäetud toiduvarud viimaseks 15 päevaks retkel 
Teravmägede kaudu Longyearbieni. 1�Kelli Seiton, jätkub lk 

Foto: Timo Palo, graafi ka: Maret Müür

Põhjapooluselt Teravmägedele:
seiklejad lähevad osa teed ujudes
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sena läheb trükki Ott 

PÕHJAPOOLUS

Moonaladu

LongyearbyenSvalbard
(Norra)

UKRAINLASTE PÜRGIMUS

[Ukrainas toimuv] kinnitab nende teesi, kes ütlevad, et 2004. aas-
ta oranž revolutsioon kajastas Ukraina ühiskonna pürgimust rikku-
se, mitte demokraatia poole. Inimene, kes hääletas Juštšenko poolt, 
ei väljendanud oma toetust vabadusele, vaid jõukusele. Sellise valija 
mõtteviis oli lihtne: kuna Juštšenko suudab meile õigeaegselt maksta, 
suudab ta ka Ukraina jõukaks teha. VITALI PORTNIKOV (NEW EASTERN EUROPE)
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Tarmo Jüristo viitab 
valitsuspartei rahas-
tamisskandaalist 
rääkides antropo-

loogide eristusele: süü- ja 
häbikultuurid. Süükultuur on 
judokristlik, ainujumalale tugi-
nev arusaam, et ükskõik mida 
sa ka ei tee, Jumala pilgu eest 
pole sul pääsu. Kui sa patus-
tad, aga pääsed puhtalt, siis 
Jumal näeb seda igal juhul 
ikkagi. Süüd saad lunastada 
pihil käies, pattu kahetsedes ja 
indulgentse ostes. Häbikultuur 
lähtub aga eeldusest, et keegi 
kõrgemal seisja ei jälgi sind. 
Jumala asemel on ühiskonna 
valvas silm ja kui see sind eksi-
muselt tabab, oled häbistatud.

Kui analüüsida Eesti prae-
guste valitsejate vahelejäämisi, 
tekib mulje, et Eestis ei valitse 
enam isegi häbikultuur, vaid 
pigem posthäbikultuur. Ise-
gi kui vahele kukutakse, ei 
häbeneta ega kahetseta mida-

gi. Teame tuntud poliitikuid, 
kes on alguses vassinud, siis 
aga kahetsenud ja tänu selle-
le häbikoormat kergendanud, 
näiteks Bill Clintoni afäär 
Monica Lewinskyga või Mart 
Laari afäär pumppüssiga. Vii-
mane rahastamisskandaal on 
aga nagu 3.b, kus lapsed aja-
vad süüdistusi tagasi: ei tea, 
ei ole näinud, need ei ole üld-
se meie, üks vuntsidega mees 
hoopis tegi! Isegi kui hetkiti 
tundub, et võiks ju üles tun-
nistada, sest kuradi piinlik on, 
siis praegu on juba liiga hil-
ja. Kogu valede võrk on prae-
guseks nii kõikemattev, et tun-
dub, nagu olekski kogu Eesti 
parteisüsteem ehitatud vale-
dele, mistõttu see võib kokku 
variseda nagu kolme põrsake-
se majad hundi hingeõhu käes.

Moraalne purgatoorium
Paistab, et partei siseasjade olu-
lisim väärtus on lojaalsus era-
konnale ja see kaalub üles kõik 
teised universaalsed väärtused: 
aususe, sirgeseljalisuse, idealis-
mi, mehisuse. Igatahes jäävad 
need õnnetud parteisõdurid 
pikaks ajaks häbisse. Kes suu-
daks tõsiselt võtta isikut, kes 
ütleb, et viis kõik pere säästud 
parteikassasse (isegi sel absurd-
sel juhul, kui see on tõsi). 

Nad istuvad kollektiivselt 
selle piruka otsas ja loodavad, 
et elu läheb edasi, uued jamad 
tulevad peale ja vanad unusta-

Terve suve jooksul 
küsisin endalt toi-
muvat pealt vaadates 
korduvalt, miks ma 

ei kirjuta selle kohta artiklit. 
Ja vastasin: see ei muudaks 
midagi. Lauristin kirjutas, 
Kivisildnik kirjutas, paljud kir-
jutasid. Et rahva ja riigi vahele 
tekkinud lõhe süveneb, et nii 
edasi enam ei saa. Aga saab 
küll. Mis mõtet on avaldada 
arvamust ruumis, mida Aare 
Pilv tabavalt nimetab „kurdiks 
ajastuks”? Peale selle, et saaks 
endal südamelt ära, või hoopis 
närvi mustemaks.

Võim valdab vaba mõtte 
tasalülitamise mehhanisme 
perfektselt. Näiteks riigiko-
gus on kombeks korraldada 
nn Valge saali arutelusid, mis 
toimuvad siis, kui tegelikult 
on juba teada, mis tuleb. Sin-
na uhkesse ruumi kutsutakse 
kokku erinevate vaatenurkade 
esindajaid, kes võivad tundi-
de kaupa jahuda, kuidas nen-
de meelest asi peaks olema, 
pärast võtab keegi kokku, et 
näete, oli erinevaid seisukohti, 
me siis vaatame-kaalume. Kui-
gi tegelikult on otsus kabinet-
tide vaikuses ammu tehtud.

Ometi, praeguseks on toi-
munud mõningaid asju, mida 
ei saa selges keeles kirjeldama-
ta jätta. Me oleme videomän-
gus „Eesti Vabariik” siirdunud 
järgmisele level’ile. Kui kuna-
gi alguses oli kombeks avaliku 
võimu hääletorudel iga vähegi 
kriitilise arvamuse kohta kohe 
vastata, et kas teie tahate siis 
kommunistlikku korda taga-
si, siis praegu on põhjust öel-
da: see ongi tagasi. 

Uues, ajakohasemas vor-
mis ja ilma kõigi ekstsessi-
deta. Kaupa täis poodidega. 
Poolingliskeelsena poolvene-
keelse asemel. Aga sisuliselt 
väga sarnasena. 

Silvergate’i skandaaliga on 
Eesti taassisenenud postsovet-

takse. Aga seni kui pole moraal-
sest purgatooriumist läbi käi-
dud, oma süü ja häbistuse 
eest lunastust palutud, jää-
vad kõik tuleviku täitevvõimu 
pöördumised silmakirjalikkuse 
demonstratsioonesinemisteks. 

Ühiskonnal on raske usal-
dada riigivõimu, kes sallib või 
soodustab avalikkusele puru 
silma ajamist, nagu ei saa usal-
dada spordisüsteemi, mis tau-
nib avalikult dopingu kasuta-
mist, aga salajas soosib seda. 

Kuidas sa võtad tõsiselt 
seda, kui valitsuserakonna lii-
ge Kaja Kallas ajab praegu 
mingit riigikogu liikme eeti-
kakoodeksi asja? Kuidas see 
kõnekäänd nüüd oligi: kits 
kärneriks? Paistab, et valitsus-
partei elab mingis omaenese 
täispuhutud reaalsusmullis, 
uskudes tõsimeeli, et eesmärk 
pühitseb abinõu ja valed on 
õigustatud, kuni vahele ei jää. 

Kes on see rahvas, kelle kan-
natus on Ansipi sõnul katke-
nud, et tuli Silver Meikar par-
teist välja heita? Kas ainult 
need „minu inimesed”, nagu 
Chalice’i laulus, RE ustav kaar-
divägi? Või võtab ta tõesti sõna 
terve eesti rahva nimel? Nagu 
võtsid rahva nimel sõna selt-
simehed Stalin, Karotamm, 
Vaino ja Brežnev, mõistmaks 
hukka mõni isik või nähtus. Get 
real man, võta tabletike päris-
reaalsust või mis parem, mõned 
aastakesed puhkust. 1

likku ruumi. Meil ei ole enam 
põhjust väita, et asjad on mit-
te üksnes paremini, vaid oluli-
selt, sisuliselt teisiti kui Vene-
maal, Ukrainas või Armee-
nias. Me oleme paarikümne 
aasta jooksul suutnud üles 
kasvatada terve põlvkonna 
komsomoli ja NLKP noor-
liikmeid ka pärast seda, kui 
need organisatsioonid siin 
oma tegevuse lõpetasid. 

Samasuguseid te� onmehi, 
kes ei usu ei oma organisat-
siooni deklareeritud eesmärke 
ega programmi teostatavust 
(„Eesti Euroopa viie kõige rik-
kama riigi hulgas” kõlab pea-
aegu nagu kommunism), küll 
aga teavad, et hüvesid on pii-
ratud hulk ja ainult võimul-
olijad võivad oma tegevuse-

ga tagada, et neile saaks neid 
osaks ebaõiglaselt palju.

Loomulikult ma tean, enne 
kohtulahendit ei või keegi öel-
da, et see-ja-see on süüdi. Ja ei 
ütlegi. Ometi, ma võin arvata 
(ja mulle tundub, et väga pal-
jud jagavad seda arvamust), et 
nii on vaid seepärast, et tipp-
poliitikud valetavad, jahma-
tava enesekindlusega ja ilma 
erilise fantaasiata, vaevumata 
isegi üritama anda oma sõna-
dele vähimatki usutavust. 

Kui ma kuulen, et kellelgi 
oli kodus sularaha, mille eest 
ta kavatses maad osta, siis on 
vaid kaks võimalust: kas peab 
ta mind täielikuks idioodiks või 
siis on tal absoluutselt ükskõik, 
mida ma temast arvan, sest 
tema võib. Tal on võim. Ta teeb, 
mis tahab. Teda ei koti. Ta mää-
ratleb ennast ise, informatsioo-
niliselt ja juriidiliselt. Ja koos 
sõpradega broneerib ta ruumi, 
kus võiks tema vastu meelt aval-
dada, ja noogutab kaasa, kui 
tema sõbrad hakkavad õigus-
süsteemile (mis on sel juhul mu 
meelest toiminud õigusriigi vii-
mase tugisambana) ka päitseid 
pähe planeerima.

Mida tähendab sisuliselt prae-
gu minu jaoks piisava selgu-
sega ilmsiks tulnud, mis sest, 
et kohtus tõestamata partei-
de rahastamise mehhanism? 
Seda, et Eesti riigis võib osta 
seadusi ja hääli. 

Nagu mujalgi endises Nõu-
kogude Liidus, ruumis, kuhu 
me nüüdsest üsna ühemõtte-
liselt jälle kuulume. Ma ei saa 
võtta sellist riiki tõsiselt, isegi 
kui selle valitsejate hulgas on 
ikka alles ka mõni üksik aus 
ullike. Mul ei saa olla enne 
praeguse olukorra väga põh-
jalikku muutmist enam usku 
mitte ühessegi riigikogu otsu-
sesse ega valitsuse ettevalmis-
tatud eelnõusse. 

Mul ei ole enam usku
Mul pole võimalik arvata, et 
need on välja kujundatud pari-
ma arusaamise kohaselt riigi ja 
rahva oleviku ja tuleviku vaja-
dusest. Ma kardan, et need on 
tellija materjalist. Ja korralikult 
kinni makstud. Ma ei oska ala-
ti näha seoseid, kuidas üks või 
teine pisike seadusemuuda-
tus on kasulik ühele või teise-
le suur� rmale, organisatsiooni-
le või institutsioonile, aga ma 
usun nüüd, et nad on enam-
vähem alati olemas. Ja miks 
üldse me peaksime arvama, et 
tegemist on seaduslikult tegut-
sevate rahastajatega? Kusjuu-
res see ei käi ainult Reformi-
erakonna kohta. Kõik teised 
parlamendierakonnad on vaa-
danud toimuvat pealt, suu vett 
täis. Sellest ma saan järeldada 
ainult, et nad on samasugused.

Kuidas peab tundma end 
ühiskond, mis on suures osas 
veendunud, et teda valitsevad 
moraalsed värdjad? Kes üld-
se ei suuda, need lähevad ära. 
Mõne jaoks ei valmista olu-
kord probleeme, vaid lubab 
tema oma lähemas elukesk-
konnas samamoodi vassida ja 
sahkerdada. Mõni ohkab süga-
valt, surub hambad risti ja kan-
natab ära. Mõni tõstab korraks 
uniselt pea, et kas oli midagi 
või? Ja valib järgmine kord jälle 
orjade ja orjapidajate parteid. 
Aga mõni ikkagi ulub ja karjub, 
kuni saab. Eks nüüd sõltub nii 
mõndagi sellest, kui palju neid 
viimaseid on. 1

Varem samal teemal:
Aare Pilv „Vaikiv või kurt ajastu?” 

19.10
Andrus Kivirähk „Kes neid valib?” 

27.10

KAS EESTIS on posthäbikultuur? PALJUD INIMESED tunnevad, et neid valitsevad moraalsed värdjad

Valitsuspartei jätkab 
valitsemist häbis ja
omaenese puhutud mullis

Back 
in the USSR

HILLAR METSA METSIK MAAILM

Andres 
Maimik

Rein 
Raud

¦ lmirežissöör kodanik

TÕMBEKESKUSTEST

Kui seal [Põlvamaa] arvavad amet-
nikud, et neil on kaks tõmbekes-
kust – Põlva ja Räpina, siis inimes-
te käitumise järgi on tõmbekes-
kus hoopis Tartu Lõunakeskus.
SIIM VALMAR KIISLER (LÄÄNE ELU)

RIIGIKOGULASE IMMUNITEET

Absoluutne immuunsus ja lai immuniteet on jäänud lääne õiguskul-
tuuris minevikku. Nõukogude Liidu ajal kasutati immuniteedi põhi-
mõtet laialdaselt, sest partei kaitses omasid. Kui keegi midagi keela-
tut tegi, siis visati ta esmalt parteist välja ja alles siis anti kohtu alla, 
seega oli partei liige väljastpoolt vaadatuna absoluutselt puutumatu, 
tema üle võis kohut mõista ainult partei ise. KRIMINOLOOG JÜRI SAAR (SIRP)

Silvergate’i 
skandaaliga on Eesti 
taassisenenud post-
sovetlikku ruumi. 

Eesti on suutnud taas-
iseseisvusajal üles 
kasvatada pundi NLKP 
noorliikmeid. 

TOETUSALLKIRJAD

Mustpeade maja avalikku kasu-
tusse jäämise toetuseks oli eilse 
hommikuse seisuga kolme näda-
laga kogutud 55 470 all kirja: 
49 819 inimest allkirjalehele ja 
5651 inimest internetis. EPL

INTERNETIVABADUSE ESIRINNAS

Eestis on Freedom House’i värs-
ke aruande kohaselt maailma 
kõige vabam internet. Eestile 
järgneb USA, kõige vähem inter-
netivabadust on aga Iraanis, 
Kuubal ja Hiinas. 

Autorid kiitsid Eesti interneti inf-
rastruktuuri, häid teenuseid ja 
valitsuse toetust infotehnoloo-
giale. Oluliste teemadena mai-
nitakse vaidlusi autoriõiguste 
üle. Del� 
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Mart Sanderi galerii tahtis oksjonil 
kahtlase päritoluga maale müüa

Liiga vähe, liiga hilja. Sellise põhidiagnoosi võis 
1930. aastate suure majanduskriisi ajal panna 
enamikule riikide ühistele katsetele majandussu-
rutist tõrjuda. Summad olid liiga väikesed ja selle 

aja peale, kui lõpuks otsustada suudeti ja abi kohale 
jõudis, polnud esialgu olukorra kontrolli alla saamiseks 
eraldatud summadest enam tolku. 

Sama seis on ka praegu käimas olevas majanduskriisis. 
Vaevalt on Euroopa Stabiilsusmehhanismi asjus riikide 
vahel konsensus saavutatud, kui juba on selge, et antud 
rahast ei piisa. Sellepärast tilguvadki Saksa ajakirjandusse 
uudised, et kavandatakse ESM-i mitmekordistamist. Juttu 
on olnud ESM-i mahu suurendamisest kahe miljardi euroni. 

Eesmärk on selge: tõkestada paanika levikut ja vältida 
olulisemaid   nantsvaringuid, mis tooksid kaasa suurema 
paanika ja müügilaine. Maailma ajalugu on neid täis, 
1931. aastal oli selleks Austria Kreditanstalti panga pank-
rot, mis tõi kaasa laiema hävingulaine, selle kriisi ajal aga 
Lehman Brothersi pankrot 2008. aasta septembris. Jah, 
majandusajalugu näitab riikidevahelise koostöö tähtsust. 
Vastastikust toetust on vaja, et vältida suuremat kahju. 

Kuid millalgi tuleb piir ette: laenugarantiisid ja laene ei 
saa jagada lõputult ilma ise haavatavaks muutumata. 

Praegu on püütud kogu aeg „teha veel rohkem seda-
sama” ja saadud tulemuseks „enam-vähem sedasama”.  
Samalaadset manööverdamist prooviti ka 1930-ndate kriisi 
ajal, kuid ka siis tulid piirid ette. Millega praegune olu-

kord lõpeb, on hiroman-
tide hinnata, tollal lõppes 
see kullastandardist 
loobumise ja raha odavne-
misega, mis võib küll olla 
väga libe tee. 

Kui ESM-i suurenemi-
ne järjest jätkub, siis tekib 
võimalus, et päästjariigid 
hakkavad üha rohkem 

sarnanema päästetavate riikidega. Eesti valitsuse jaoks 
on oluline seada ESM-i võimaliku suurendamise puhul 
meie kohustustele selge ja jõukohane piir. Ei saa nii, et 
suurendame seekord ESM-i mahtu ja natukese aja pärast 
suurendame jälle ESM-i mahtu. Rootslased näiteks ei 
kavatsegi hakata Euroopat päästma. Kas nemad on siis 
halvad eurooplased? 

Praegu kavandatav fondi suurendamine mõjub igata-
hes väga ambitsioonikalt, sest musta stsenaariumi korral 
peame me olema võimelised sellest   nantsiliselt välja 
tulema. Väide, et riikide maksevõimetus on teoreetiline, 
pole adekvaatne, sest majandusajalugu näitab, et riikide 
maksevõimetuks muutumises pole midagi enneolematut. 
Jutt, et Euroopa päästmine ongi alati meie enda päästmi-
ne, ei pea paika – enesega tuleb ka ise toime tulla. 1

Veel rohkem
sedasama?

Räägi inimestega…

Aastast 1905

…soovitab mu isa, kui mõni ametnik lihtsa mure 
korral „ei saa!” ütleb. Neid olukordi on muide 

küllaga. Näiteks eile kirjutas Merilin Kruuse Del  s, kui-
das Tallinnas on kolimise puhul võimatu vahetada kahe 
lasteaiajärjekorras oleva lapse kohta,  isegi kui mõlema 
lapse vanemad on sellega nõus. Ise üritasin hiljuti ülikoo-
list saada paberit kraadi omandamise kohta, sest diplomit 
polnud veel trükitud. Mulle oleks piisanud ühest lausest 
ja allkirjast, ent esimese kolme inimese poole pöördudes 
kuulsin vastust: „Ei, ei ja teha pole midagi.” Neljas andis 

JUHTKIRI

REPLIIK

ESM-ist
ESM-i suurendamise 
puhul peab valitsus 
seadma meie kohus-
tustele jõukohase piiri.

Algus lk 1
Punatähega veduri maal pole 
ainus oksjonil müüa olev 
teos, millel autori signatuu-
ri on muudetud. Kokku pidi 
oksjonil müüki minema 30 
teost, Eesti Päevalehe ja San-
deri vahelise kirjavahetuse käi-
gus selgus, et kindlalt on kaht-
luse all viie maali autentsus, 
veel kahe teose puhul jäi õhku 
küsimus.

T. Carstensi maal „Garten 
mit Steintreppe” müüdi juulis 
eBays 125 euro eest, kuid eile 
õhtul pidi sama teos oksjonil 
müüki tulema pallaslase Krist-
jan Tederi allkirjaga, nimeks 
seekord „Aed, Pariis. 1927” ja 
alghinnaks 2900 eurot. 

Samuti oli müüginimekir-

teosed, mis Saksamaal kand-
sid Adolf Pe� eri signatuuri.

Sanderi jaoks muudab-
ki olukorra keeruliseks tõsi-
asi, et kahtlusalused maalid 
on ostetud tema enda galerii 
kasutatava eBay kasutajakon-
to gallery2011 kaudu. Esialgu 
süüdlast pahatahtlike kunsti-
pakkujate seast otsinud San-
der pidi seejärel ka oma ver-
siooni muutma. „See on meie 
üldine aadress, mida kasuta-
vad teoste müügi ja ostuga 
tegelevad galerii assistendid 
ja webmaster,” selgitas San-
der. „Olen nende teoste han-
kimisest teadlik, kuid pole täp-
semalt süvenenud nende kirjel-
dustesse. Võtan selle töö kohe 
vaevaks,” lubas ta.

Hõivatud inimene
Hoolimata eBay oksjoni müü-

tegelevad ühe   lmi kujundus-
detailide ostmise ja otsimisega. 
Et ma olen ise väga hõivatud 
inimene, siis mul on interne-
timüügile ja oksjonisaitidega 
tegelemisele võetud mõned 
kunstiga tegelevad inimesed, 
kes informeerivad mind tihti 
leidudest ja osalevad oksjoni-
tel,” põhjendas Sander. „Siin 
on näha, et sel juhul on õnge 
läinud nii eksperdid kui ka 
minu hankijad, sest selliseid 
asju juhtub nii maalikunsti kui 
graa  ka juures,” kinnitas ta.

Ometi tekib seepeale küsi-
mus, kuidas saavad hanki-
jad ehk assistendid petta saa-
da, kui võltsing on toimunud 
just pärast nende tehtud ostu-
sid. Sander tunnistas seejärel, et 
kuigi meeskond on siiani tub-
li olnud, peab nüüd välja sel-
gitama, kui head on assisten-

Saksamaa eBays müüa olnud vähetuntud kunstniku töödele on Saksamaa eBays müüa olnud vähetuntud kunstniku töödele on Saksamaa eBays
ootamatult ilmunud eesti kunstnike signeeringud.
Kõik kahtluse all olevad maalid on oksjonitelt ostetud Mart Sanderi 
galerii kasutuses oleva eBay kasutajakonto kaudu.
Sander väidab, et patustajaks peab olema keegi tema meeskonnast 
ning ta ise polnud võltsingutest teadlik.

Sander jäi versiooni 
juurde, et tegemist 
on mõne tema 
assistendi tegudega.

Kindlalt on kahtluse 
all viie maali autent-
sus, veel kahe puhul 
jäi õhku küsimus.

Originaal ja koopia.
-1- Vasakpoolsetel piltidel Sak--1- Vasakpoolsetel piltidel Sak--1-
sa eBays müüdud Ria Picco-Rüc-
kerti maal, selle kõrval kuulu-
tus Eesti oksjonilehel, pildil 
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Minister Helir-Valdor 
Seeder selgitab Eesti 
Päevalehele antud 
intervjuus, miks par-
teide rahastamine 
on kohati läbi-
paistvam kui 
toidu märgis-
tamine. lk 8

Laevaliikluse korraldamise keskus 
hoiatas tugeva tuulega hädas 
olnud alust neli korda, kuid tanker 
ei suutnud õnnetust vältida. lk 9

Toidupood kui 
absurditeater

Mart Sanderi galerii võltsis maale

Tanker rammis 
madalikku

Jeesuse
salapärase
naise
otsingutel

Suusad alla,
kepid kätte!

Foto: Ilm
ar Saabas

Jeesuse naisetsitaadi-
ga papüürusetüki sisu 
ja tähendus jäävad 
veel pikalt ebasel-
geks, kirjutab teoloog 
Randar Tasmuth. lk 4

Eesti suusakoondis alus-
tab paari kuu pärast 
teist hooaega suur-

te staarideta. Üks 
edukamaid koon-

dislasi sprinter Pee-
ter Kümmel loodab 
eeloleval talvel taas 
häid sõite teha. lk 16

Juuli alguses pani Saksamaa kunstikogu-
ja eBay oksjonil müüki Ria Picco-Rücker-
ti allkirja ja dateeringuga maali. 24 pak-

kuja toel jõudis maali müügihind 322 euroni 
ning see leidis endale lõpuks omaniku Eestis. 

Eile õhtul pidi toimuma maali uus müük. 
Seekord oli taiesele väikesed detailid juurde 
lisatud, aga nende abiga paisus maali alghind 
oksjonil juba 3600 euroni. „Kunstnik on astu-
nud sotsialistliku realismi soositud teele, andes 

edasi piinlikult korralikke detaile ja ehitades teo-
se kompositsiooniliselt omamoodi altarina, kus 
punastes toonides püstitatud kolmnurga tipus 
kroonib uute peremeeste sümbol,” kirjeldas maa-
li oksjonipidaja Mart Sander telesaatest „Antii-
gireporter” välja kasvanud oksjoni kodulehel. 

Kui Saksa eBays müügil olles kandis maal 
Picco-Rückerti allkirja, siis eilsel oksjonil oleks 
seda müüdud tuntud eesti kunstniku Andrus Jo-
hani nime all, kelle allkiri on esialgse autori sig-

neeringu asemel pildi nurka ilmunud. Seejuures 
on pildile lisandunud ka „uute peremeeste süm-
bol” ehk punane viisnurk. 

Eesti Päevaleht esitas Mart Sanderile maali 
asjus päringu eile hommikul ning esialgu tun-
nistas ta, et tegu on kellegi pahatahtliku teo-
ga. „Tõepoolest, pean möönma, et siinkohal 
olen vist asju vähe kontrollinud, sest „Antiigi-
reporteri” oksjon toimib süsteemil, kus meile 
tuuakse töid, mida me välja ei osta, vaid va-

hendame, ja ennegi on siia sattunud asju, mil-
lest olen kuulnud, et neid on varem pakutud 
ka teistele galeriidele,” sõnas Sander.

Christoph Sachadä, kes punatähe juurde 
saanud maali eBays müüs, tunnistas Sanderi 
galerii oksjonil oleva pildi täpselt samaks, mis 
temalt osteti, kuid mõistagi väikse möönduse-
ga. „Ma mäletan seda pilti ja see on sama maal, 
kuid allkiri pole enam sama,” sõnas Sachadä. 
„Ostja nimi oli Mart Sander.” 1 Jätkub lk 2–3

Suusad alla,
kepid kätte!

Eesti suusakoondis alus-
tab paari kuu pärast 

Minister Helir-Valdor 
Seeder selgitab Eesti 
Päevalehele antud 
intervjuus, miks par-
teide rahastamine 

toidu märgis-

Vastupidi, paberlehe kõrval 
on näiteks ka digileht, nii et 
pakume veelgi rohkem erine-
vaid võimalusi. 2012. aasta oli 
Eesti Päevalehele pikk ja kur-
viline. Oli suuri ja erakordseid 
õnnestumisi, oli märkimisväär-
seid organisatsioonilisi muu-
datusi, oli ulatuslikke ja unus-
tamatuid eriprojekte. Väikest 
osa meie õnnestumistest saab 
näha topeltkülgedelt käesole-
va loo kõrval. Oleme esile too-
nud mõned kirjutised, pildid ja 
kujunduslahendused lõppevast 
aastast. Paljastasime Volvo-äri 
riigikogus, avalikustasime Mart 
Sanderi teadmisel või ta lähi-
ümbruses toimuva süstemaati-
lise maalide võltsimise, kirjelda-
sime Estonian Airi saladusloori 
all keevat pankrotisuppi, aval-
dasime Reformierakonna liik-
mete ülekuulamisprotokollid 
ja Rein Raua unustamatu arva-
musloo „Back in the USSR” jne.

Sel aastal liitsime Eesti Päe-
valehe ja Del�  toimetuse suu-
reks päevauudiste toimetuseks. 
See oli ajalooline samm, mida 

on astutud kõikjal maailmas. 
Iga ühinemine on olnud erinev, 
aga kõik ühinejad on saanud 
kokkuvõttes loomingulist kasu.

Oleme veendunud, et ühen-
damine oli õige ja paratamatu. 
Nagu ka selles, et tänu ühine-
misele on lugejad saanud roh-
kem, mitmekesisemat ja süga-
vamat lugemist ja vaatamist. 

Ühise toimetuse esime-
ne koostöö oli Londoni suve-
olümpiamängude kajastamine. 
Olime seal kuuekesi, mitte üks-
ki erakanal pole varem saatnud 
Eestist olümpiale nii palju aja-
kirjanikke. Tulemus oli muljet 
avaldav: suutsime peale tule-
musspordi kajastada ka kõike 
muud kaasnevat. Seda nii digis, 
veebis kui ka paberil.

Me ei kavatse ka tuleval aas-
tal latti alla lasta. Asjalikud, hari-
vad, rahvusvahelised, ambit-
sioonikad ja üllatavad lood on 
argumendid, miks peab Eesti 
Päevalehe endale ka uueks aas-
taks tellima, olgu siis paber- või 
digilehena. Eesti Päevaleht on 
asendamatu kaaslane kõigile, 
kes tahavad olla kursis Eestis 
ja maailmas toimuvaga. 1
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läheb kogu aeg hullemaks ja juba 
lähiaastatel ei jookse riigi kulud 
ja tulud enam kokku. Ma ei ole 
kindel, et ka siis otsustajad asja 
tõsidusest aru saavad.
•• Kas Eesti vajab rohkem töös-
tust või hoopis teenindussekto-
rit või infotehnoloogiat, millest 
materiaalset jälge maha ei jäägi?
Majandus on nii palju muutunud, 
�nantsvahendus või muud teenu-
sed, mis käega katsutavat väärtust 
ei loo, toovad üha rohkem raha 
sisse. See valdkond kasvab üha 
suuremaks. Ma ei tea, mis eestlas-
tele rohkem sobib. Ma eeldan, et 
tarku ja andekaid inimesi on iga 
rahva seas sama palju. Eesti-sugu-
ses väikses riigis ei tohi neid las-
ta kaduma minna. Nad tuleb juba 
koolis üles leida. Spordis ja riigi 
juhtimises on samamoodi. Rah-
va heaolu kujuneb nagu võistlus: 
me peame heaolu suurendamiseks 
oma riiki arendama osavamalt ja 
kiiremini kui teised. 
•• Miks jäävad Eestis elust kõr-
vale nii teiesugused miljonärid kui 
ka palju nõrgema sotsiaalse sei-
sundiga inimesed?
Ükski vähegi endast lugupidav 
inimene ei taha olla pikaajaliselt 
ühiskonna süljetops. Vahet pole, 
kellega on tegemist: muusik, äri-
mees, oskustööline. Nõrgema-
test ja teistest rahvustest sõide-
takse aga lihtsalt üle.
•• Kas ma saan õigesti aru, et 
teie arvates ei pruugi liberaal-
ne poliitika olla Eesti jaoks õige 
valik?
Mina arvan, et suures plaanis on 
liberalism õige tee. Meie tege-
likkus on pigem vastupidine, et 
liberalism ja demokraatia esine-
vad rohkem sõnades. Meil liht-
salt ei räägitagi avalikult paljudel 
olulistel teemadel. Üks maha vai-
kitav teema on tulevased pensio-
nid. Me ei tea, kui palju on pen-
sionikogujatele tegelikult midagi 
alles jäänud, kes seda raha valit-
sevad, mis selle rahaga tehakse ja 
kas sealt on inimestel üldse loo-

tust midagi tagasi saada. Mina ei 
soovita kellelgi riikliku pensioni 
peale lootma jääda, sest fondi-
hooldustasud on suured ja tule-
muse eest ei vastuta keegi.
•• Selles, et pensionäride raha 
üleöö otsa saab, pole eestlaste-
le midagi uut.
Meil saab siin iga paarikümne 
aasta tagant midagi otsa. Mälu 
on küll olemas, aga ometi ei võta 
keegi seda väga südamesse. Ma ei 
tea, kes nendes küsimustes rah-
vavalgustust tegema peaks: kas 
ajakirjanikud või siis see nn eliit? 

Elektri vabaturuhinnaga on 
samamoodi. Ajakirjanikud lase-
vad neile ette valatud väljal liu-
gu ja promovad mingeid tobedaid 
pakette, mis laias laastus ükstei-
sest mitte millegi poolest ei erine.
•• Eri müüjate hinnakirjad tun-
duvad küll vähemalt 0,01 sendi 
võrra erinevad olevat. Millest see 
möödapanemine siis tuleb?
Mina vaatan seda asja inseneri pil-
guga. Meie üks kaabel Soome ei 
too meile vabaturgu. Soomlased 
minu teada ei müü ka meile elekt-
rit. Venemaaga on küll ühendus-
võimsust palju, aga sealt me mil-
legipärast ei osta. Läti võib Vene-
maalt osta, kuid tema toodab 
elektrit vähem, kui ise tarvitab. 
Järelikult neilt me osta ei saa, välja 
arvatud juhul, kui venelased müü-
vad meile Läti vahendajate kaudu 
oma elektrit. Mida meil poliitili-
selt pole sünnis osta, isegi kui see 
on odavam. See tähendab, et meie 
jaoks on turul vaid üks tootja – 
Eesti Energia. Vabaturu ja paket-
tide üle arutlemine on pseudotee-
ma. Kõik on ära unustanud küsi-
muse, kas see hind, millega meile 
müüma hakatakse, on üldse õigla-
ne. Kui Eestis lubataks müüa vaid 
ühte marki autosid ja sellele teh-
taks seitse erinevat autopoodi, siis 
pole mõtet rääkida vabast turust.
•• Kas teie olete elektri hinnapa-
keti endale juba valinud?
Ei ole. Aga ma usun, et ühel päe-
val ikkagi hakatakse arutlema, kas 

see hind on õiglane, kes selle raha 
saab ja mis selle rahaga tehakse. 
Samal ajal räägitakse kodukulu-
de vähendamisest ja kaotatakse 
kodualune maamaks.

Minul on suur krunt ja nüüd 
ei pea ma maa eest maksma sama-
moodi, nagu üks palju kesisema 
sissetulekuga Mustamäe korrus-
maja elanik, kelle maamaks oli 
niigi väga väike. Õhtul vaatame 
täpselt samamoodi ühte televiiso-
rit ja paneme põlema ühe elekt-
ripirni. Seega minu kodukulud 
muudetakse samasuguseks nagu 
perel, kes vaevalt ots otsaga kok-
ku tuleb. 

Minu arvates on see ebaõig-
lane, kui majaomanik vabasta-
takse olulisest maksust ja seda 
näidatakse kui kodukulude alla 
löömist. Iga intelligentne inime-
ne saab aru, et seaduse muutmi-
se tegelik mõte oli omavalitsus-
te, Tallinna linna nöökimine ja 
nende tulubaasi vähendamine 
ning riigieelarvest suuremasse 
sõltuvusse viimine.
•• Kui jõukad tunnevad, et maa-
maksuvabastus on ebaõiglane, 
siis te võiksite kollektiivselt teha 
kohalikule omavalitsusele või hoo-
lekandeasutustele maamaksu ula-
tuses vabatahtlikke annetusi.
Annetusi tehakse niikuinii. Mak-
susüsteem on iseasi ja see pole nii, 
et kui tunned, et tulumaks on lii-
ga väike, siis maksad vabatahtli-
kult juurde. Vabatahtlikud mak-
sed ei taga riigi püsimist.
•• Kas te väidate, et riigile oluli-
si otsuseid tehakse populistlikest 
loosungitest lähtudes?
Minu arvates tehakse paljude 
otsustega rahva kulul lihtsalt nal-
ja. See elektri vabaturg oma hin-
napakettidega on just selline nalja-
koht, nagu ka maamaksuvabastus. 
Ma väga loodan, et need teemad 
tõstetakse ühel päeval ikkagi üles. 
•• Seadused on vastu võetud, 
asjad hakkavad toimima. Kas peab 
siis laskma asjal sündida, et sel-
guks, kui halb kõik on?

Halb on see, et nendel teemadel 
ei arutleta ja diskussioon on hal-
vatud. Ja need, kes räägivad, tem-
beldatakse rumalateks. 

Samasugune lugu on kuulsus-
rikka Estonian Airiga. Kui ette-
võtet pannakse juhtima inimesed, 
keda ükski normaalne Eesti ette-
võtja oma vara kallale ei laseks, 
aga riigiettevõtte etteotsa on ta 
teretulnud.
•• Keda te silmas peate?
Nagu te ise ei teaks! Esmalt rää-
gitakse fantastilisi lugusid Hiinas-
se ja Singapuri lendamisest ning 
ministrite tasemel sõidetakse vas-

tavaid kokkuleppeid sõlmima. 
Seejärel tuleb plaan hakata Tal-
linnast lendama Kajaani, kuhu 
mitte keegi teine lennata ei taha. 
Teised ei lenda sellepärast, et on 
ammu aru saanud, et Kajaani ei 
tasu lennata. Nende jaoks, kes kor-
ra on Aasiasse lennanud, pole Joa-
kim Heleniuse, Tero Taskila ja Carl 
Danhammeri 1990. aastate alguse 
juttudel suurt vahet. Kurb on see, 
et me ei ole 20 aasta jooksul mida-
gi õppinud ja ikka võib mõni välis-
maalane valitsusele hookus-poo-
kust teha. 

Mina tean, et Erkki Raasuke 
on tubli mees, aga tema ei suuda 
ka kõike ära klaarida. Ühel päe-
val ütleb Juhan Parts, et Erkki, 
mine tee üksi kõik Eesti riigiet-
tevõtted korda. See pole reaalne.

TÖÖST
Pole mõtet minust  
luua muljet, justkui 
oleks tegemist ühe  
väga tööka mehega.

SÕDIMISEST
Mul ei ole mingit taht-
mist noorte politrukki-
de ja nende sõpradest 
prokuröridega sõdida.

•• Me ei saa ju öelda, et Eesti rii-
gil pole üldse edukat ettevõte-
te juhtimise kogemust. Kas Ees-
ti Energiat pole siis hästi juhitud?
Kust te seda võtate?
•• Eesti Energia juhib korraga ka 
majandusministeeriumi. Kas see 
ei anna tunnistust võimekusest?
Ma arvan, et see, kui hästi on Ees-
ti Energiat juhitud, selgub mõne 
aasta pärast.
•• Eesti Energia juhtkond saavu-
tab ilma mingite poliitiliste takis-
tusteta kõikide pähe tulnud idee-
de elluviimise.
Mina ei tea, mida Eesti Ener-
gia juhid on mõelnud, teinud ja 
ellu viinud. Eesti inimestele ja 
ettevõtjatele on esmatähtis meie 
konkurentsivõime. Kui meil kõik 
kulud kasvavad samale taseme-
le või lähevad mööda maadest, 
kellega me konkureerime, siis on 
tegemist konkurentsivõime kao-
tusega. Kui Eesti majanduspolii-
tikat vaadata, siis tundub, just-
kui oleks kohe-kohe värskeid ette-
võtteid ja inimesi peale tulemas. 
Tegeletakse moest läinud vana 
hooaja kauba kõrvaldamisega. 
Justkui Stockmanni hullud päe-
vad käiksid kogu aeg.
•• Ehitusvaldkonnas tundub 
olevat kaks ettevõtet, kes turul 
suunda näitavad: Merko ja Nor-
decon. Töökultuur ja kvaliteet on 
Merko puhul selline, millele telli-
jad saavad loota.
Mõjukus on Merko puhul petlik 
mulje, sest meie turuosa on Eestis 
ligi viis protsenti, mis pole just mär-
kimisväärne. Samas oleme Baltiku-
mis ja Venemaal ehitanud tuhan-
deid hooneid ja tellijad tulevad 
meie juurde tagasi, mis ikkagi näi-
tab midagi. Ehituse puhul on see 
eripära, et paljud tellijad lasevadki 
elu jooksul vaid ühe maja ehitada. 
Kui nad jäävad sellega rahule, siis 
pole vajadust juurde tellida. Kui 
Eesti rahvaarv väheneb, siis ehitus-
sektor ei saa kasvada.
•• Mis Merkole praegu välistur-
gudel teha on jäänud?
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1.
Eestis pole liiga palju ettevõtjaid 
ja ettevõtlust. Meie inimeste arv 
on nii väike: siin elab 1,3 miljonit 
inimest, 600 000 käib tööl, kol-
mandik neist tegutseb avalikus 
sektoris, 400 000 peab ülejää-
nud ühiskonda üleval. Proport-
sioon läheb kogu aeg hullemaks 
ja juba lähiaastatel ei jookse riigi 
kulud ja tulud enam kokku. Ma ei 
ole kindel, et ka siis otsustajad 
asja tõsidusest aru saavad.

2.
Mina arvan, et suures plaanis on 
liberalism õige tee. Meie tegelik-
kus on pigem vastupidine, et libe-
ralism ja demokraatia esinevad 
rohkem sõnades. Meil lihtsalt ei 
räägitagi avalikult paljudel olulis-
tel teemadel. Üks maha vaikitav 
teema on tulevased pensionid. 
Me ei tea, kui palju on pensioni-
kogujatele tegelikult midagi alles 
jäänud, kes seda raha valitsevad, 
mis selle rahaga tehakse ja kas 
sealt on inimestel üldse lootust 
midagi tagasi saada. Mina ei soo-
vita kellelgi riikliku pensioni peale 
lootma jääda, sest fondihooldus-
tasud on suured ja tulemuse eest 
ei vastuta keegi.

3.
Meie jaoks on turul vaid üks 
elektritootja – Eesti Energia. 
Vabaturu ja pakettide üle arut-
lemine on pseudoteema. Kõik on 
ära unustanud küsimuse, kas 
see hind, millega meile müüma 
hakatakse, on üldse õiglane. Kui 
Eestis lubataks müüa vaid ühte 
marki autosid ja sellele tehtaks 
seitse erinevat autopoodi, siis 
pole mõtet rääkida vabast turust.

4.
Nõukogude Liidus, kus oli üks 
partei, tehti sinust parteilane, 
kui sa sobisid ametisse, meil aga 
pannakse sind ametisse, kui sa 
oled parteilane. Meil on neli-viis 
parteid, kes kõiki ametikohti 
omavahel ümber jagavad. Need 
võimekad inimesed, kes ei taha 
parteisse astuda, langevad kohe 
valikust välja.

5.
Politiseerimine on jõudnud ka 
õigussüsteemi. Täna pole ühtegi 
ettevõtjat, kes arvaks, et see on 
kuidagi teisiti. See hakkas peale 
aastaid tagasi ja need, kes sellest 
rääkima hakkasid, kuulutati ava-
likult paranoilisteks. Kunagi pan-
di need, kes rääkisid, et maakera 
pöörleb, tuleriidale. Meil Eestis 
pole nii halvasti veel läinud. Saa-
vad lihtsalt kriminaalasja.

5 mõtet
Toomas Annus
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Rahvast on meil vähe, kuid ame-
tikohti ja valdkondi on vaja täi-
ta samamoodi kui suuremaski 
riigis. Lisaks kõigele on suur osa 
ametikohti politiseeritud. Inimesi 
valitakse ametisse parteilise truu-
alamlikkuse järgi.

Nõukogude Liidus, kus oli üks 
partei, tehti sinust parteilane, kui sa 
sobisid ametisse, meil aga pannak-
se sind ametisse, kui sa oled partei-
lane. Meil on neli-viis parteid, kes 
kõiki ametikohti omavahel ümber 
jagavad. Need võimekad inimesed, 
kes ei taha parteisse astuda, lange-
vad kohe valikust välja. Ülejäänu 
käib ministri järgi: suur osa amet-
nikke peab olema ministri parteile 
truu. Sealt see õnnetus tulebki, sest 
valik on aetud väga kitsaks. 
•• Kas politiseerimine on jõud-
nud ka õigussüsteemi?
Täna pole ühtegi ettevõtjat, kes 
arvaks, et see on kuidagi teisiti. 
See hakkas peale aastaid tagasi ja 
need, kes sellest rääkima hakka-
sid, kuulutati avalikult paranoilis-
teks. Kunagi pandi need, kes rää-
kisid, et maakera pöörleb, tulerii-
dale. Meil Eestis pole nii halvas-
ti veel läinud. Saavad lihtsalt kri-
minaalasja.

Kohtusüsteemi pole veel suu-
detud politiseerida, ehkki selliste 
püüdlustega tegeletakse.

Riigiasutuste töö halvatakse ju 
iga kord, kui tuleb näiteks mõne 
teise erakonna minister. Nüüd 
siis ei saa valesse erakonda kuu-
luv ametnik mitu aastat normaal-
selt tööd teha, sest ta kardab. 
•• Kas võitlus, mis poliitikas toi-
mub, erineb ikkagi sellest, mis toi-
mub äris?
Äris toimub see ikkagi normaal-
selt. Loomulikult on ka üksi-
kuid poliitettevõtjaid, kes seda 
pilti aeg-ajalt muudavad. Prob-
leemid tekivad seal, kus riigi osa 
tellimustest on suur. Eratellijat ei 
saa vägisi sundida just sinu käest 
autot või maja ostma.
•• Kuidas teie erakondi rahasta-
nud olete?
Pärast seda, kui maadevahetuse 
protsess algas, ei tule ükski era-
kond isegi mõttele, et võiks meie 
käest mingit toetust oodata. Era-
isikuna samamoodi ei tunne ma 
vajadust kedagi poliitikutest toe-
tada. Ükskõiksus on vastastikune.
•• Kuidas on protsess mõjutanud 
Merko riigihangetel osalemist?
Raskem on, sest ametnikel on 

kohati selline tunne, et Merko ei 
ole poliitiliselt teretulnud.

Kuna kohtusüsteem praegu toi-
mib, siis kõiki asju pole veel või-
malik ainult ühte külge keerata. 
Samas kui Signe Kivi lammutas ära 
kunstiülikooli ja viis kogu õppetöö 
ilma mingisuguse konkursita era-
ettevõtjate pindadele, siis ei juhtu-
nud midagi. Kui seda oleks teinud 
mõni keskerakondlane, siis oleks 
prokuratuur järgmisel päeval kohal 
olnud ja tegelane istuks juba soo-
laputkas. Ühtesid puuakse, teised 
võivad teha, mis aga pähe tuleb.

Samal põhimõttel kustutati ära 
Rahvaliit ja tol hetkel sobis see 
kõigile – nii opositsioonile kui 
ka koalitsioonile. Senini on see 
olnud kõige jõhkram poliitilise 
maastiku ümberjagamine õigus-
kaitseorganite kätega. 
•• Kas teil pole kunagi poliitiku-
tega korruptsioonihõngulisi olu-
kordi olnud?
Minul pole selliseid juhtumeid 
olnud. Kusjuures maadevahetu-
ses polnud Villu Reiljanit ennast 
vajagi. Me oleme täna teinud 
maadevahetusi rohkem kui Reil-
jani ajal. 

Minu arvates on hoopis üle 
piiri mindud maade looduskait-
se alla võtmisega. 
•• Praegu on moodne investee-
rida taastuvenergiasse. Kas teil 
pole kavas hakata näiteks tuule-
generaatoreid üles panema?
Kindlasti mitte. Tuulegeneraa-
torite läheduses elamine ei sobi 
lindudele, loomadele ega ka ini-
mestele. Virtsu pole mõtet ehita-
da riigi raha eest kooli ja lasteae-
da, sest seal on tuulepark ja inime-
sed kolivad sealt nagunii ära. His-
paania rannikul on ainsad asusta-
mata alad need, kus asuvad tuu-
lepargid. Meil pole mõtet arvata, 
et Eestis läheb teistmoodi. 
•• Kuhu see terve mõistus siis 
kaob?
Ilmselt on probleem selles, et 
tarku parteilasi ei jätku kõikide-
le ametikohtadele.
•• Kas Eesti riik on tänase päe-
va seisuga õnnestunud?
Meie riik, keel ja kultuur on täna 
olemas, mis tõestab, et me ole-
me õnnestunud. Peame arvesta-
ma toimuvate protsesside tohutu 
kiirenemisega. Sellepärast ei saa 
uskuda, et meil on aega liiga pal-
ju. Küsimus on Eesti jätkusuut-
likkuses. 1

Tegutseme Lätis ja Leedus ning 
käsitleme neid oma koduturuna. 
Mida kodust kaugemale, seda ette-
vaatlikumad oleme. Riik on nen-
des maades, samuti nagu Eestiski, 
praegu suurim tellija. Majanduse 
olukord on Balti riikides väga sar-
nane, mikroskoopiliste erinevuste-
ga. Me oleme läbi ajaloo paljusid 
asju koos ja ühtemoodi teinud. Nii 
läks see iseseisvumisega, vabaduse 
kaotamisega ja taasiseseisvumisega. 
Koos saime NATO-sse ja Euroopa 
Liitu. Ühel hetkel läks Ameerika-
vaimustus meil nii suureks, et kõik 
kolm saime enam-vähem samal ajal 
Ameerikast pärit presidendi.
•• Lätlased lasid ühel hetkel küll 
nina väga norgu ja aina rääkisid, 
et eestlastel läheb palju paremini.
Eurostati andmetel on Läti kodu-
majapidamistel tarbimiseks suu-
rusjärgus kuus protsenti rohkem 
raha kui eestlastel. Tegelikkuses 
on lätlased viimased kolm-neli 
aastat väga kõvasti tööd teinud, 
samal ajal kui meie oleme jäänud 
oma naba imetlema. 

Meil kiidetakse kogu aeg sise-
majanduse kogutoodangut kui rik-
kuse ja jõukuse mõõdupuud. Tege-
likult näitab see ettevõtete kasumit, 
amortisatsiooni, mingeid maksusid 
ja inimeste palkasid. Kui suur osa 
sellest SKT-st tuleb välisettevõte-
te poolt Eestis teenitud kasumist, 
siis eestlaste jõukus ei suurene sel-
lest karvavõrdki. 

Keegi tegi ennustuse, et 50 
aasta pärast oleme SKT-ga ise-
gi prantslastest möödas. Seda 
esitletakse ekslikult kui jõukust, 
mis aga tegelikult seda pole.  

Kuid ka SKT poolest oleme 
Saksamaast, Rootsist ja Soomest 
rohkem maha jäänud, mitte nei-
le järele jõudnud. Meie SKT võib 
kasvada jõukatest riikidest kiire-
mini, aga me jääme ikkagi üha 
rohkem neist maha. Kui kaks 
protsenti sajast on kaks, siis üks 
protsent 400-st on neli. Vahe kas-
vab meie kahjuks ka siis, kui jõu-
kad riigid kasvavad vähem.

•• Kas see tähendab, et me 
peaksime loobuma Euroopa Liidu 
majanduspoliitikaga kaasa mine-
mast?
Mina arvan, et Euroopa Liidu 
majanduspoliitikal pole häda 
midagi. Meie ülesanne on selles 
majandusruumis ise mitte lollu-
si teha. Iga rumaluse korral vii-
datakse, et näe – Euroopast käs-
takse. Hea näide on selgelt jabur 
nõue kehtestada börsiettevõtete 
juhtorganitele sookvoodid.
•• Kas Eesti elu on üldse võima-
lik paremini korraldada?
Minu arvates on küll, aga selleks 
peab lõpetama enesepettusega 
tegelemise. Üldiselt on meil läi-
nud hästi, sest praegu on parem, 
kui oli, aga objektiivse pildi saa-
miseks peab võrdlemiseks võtma 
rohkem andmeid kui üksnes SKT. 
Rahva eluiga ja õnnelikult elatud 
aastad on siin sama olulised. Rah-
va heaolu ja säilimine on kõige 
olulisem. Välisettevõtete kasum 
ei suurenda mingil määral eest-
laste heaolu.
•• Ericssoni tehases saab mõni-
sada prouat tööd. Kas see pole siis 
midagi väärt?
Selle töö eest saavad nad palka. 
Põhimõtteliselt saab SKT kasvada 
ka nii, et töötajate palgad vähene-
vad, ettevõtete kasum aga kasvab. 
•• Kas euro on meile valuuta-
na kasulik?
Euroopa Liidus olemine on meile 
selgelt kasulik. Euroga need asjad 
nii selged pole ja mitte keegi ei tea 
praegu, kuidas edasi läheb. Seda, 
et otsuste tegemine pole sageli rat-
sionaalne, näitab ka Euroopa Par-
lamendi kahe riigi vahet pendelda-
mine, millest ei tõuse mingit tulu, 
küll aga arutut kulu. Kuid see pole 
põhjus, et enda lollusi Euroopa Lii-
du kaela ajada. Meie oleme imetil-
lukene ääremaa ja meie ei saa enda-
le samal määral lollusi lubada, kui 
teevad suured riigid. Kuid meie tee-
me praegu lollusi teistest rohkem.
•• Mis meil neid lollusi ikkagi 
põhjustab?

Fotod: Siim Lõvi

läheb kogu aeg hullemaks ja juba 
lähiaastatel ei jookse riigi kulud 
ja tulud enam kokku. Ma ei ole 
kindel, et ka siis otsustajad asja 
tõsidusest aru saavad.

Kas Eesti vajab rohkem töös-
tust või hoopis teenindussekto-
rit või infotehnoloogiat, millest 
materiaalset jälge maha ei jäägi?
Majandus on nii palju muutunud, 
�nantsvahendus või muud teenu-
sed, mis käega katsutavat väärtust 
ei loo, toovad üha rohkem raha 
sisse. See valdkond kasvab üha 
suuremaks. Ma ei tea, mis eestlas-
tele rohkem sobib. Ma eeldan, et 
tarku ja andekaid inimesi on iga 
rahva seas sama palju. Eesti-sugu-
ses väikses riigis ei tohi neid las-
ta kaduma minna. Nad tuleb juba 
koolis üles leida. Spordis ja riigi 
juhtimises on samamoodi. Rah-
va heaolu kujuneb nagu võistlus: 
me peame heaolu suurendamiseks 
oma riiki arendama osavamalt ja 
kiiremini kui teised. 

Miks jäävad Eestis elust kõr-
vale nii teiesugused miljonärid kui 
ka palju nõrgema sotsiaalse sei-
sundiga inimesed?
Ükski vähegi endast lugupidav 
inimene ei taha olla pikaajaliselt 
ühiskonna süljetops. Vahet pole, 
kellega on tegemist: muusik, äri-
mees, oskustööline. Nõrgema-
test ja teistest rahvustest sõide-
takse aga lihtsalt üle.

Kas ma saan õigesti aru, et 
teie arvates ei pruugi liberaal-
ne poliitika olla Eesti jaoks õige 

Mina arvan, et suures plaanis on 
liberalism õige tee. Meie tege-
likkus on pigem vastupidine, et 
liberalism ja demokraatia esine-
vad rohkem sõnades. Meil liht-
salt ei räägitagi avalikult paljudel 
olulistel teemadel. Üks maha vai
salt ei räägitagi avalikult paljudel 
olulistel teemadel. Üks maha vai
salt ei räägitagi avalikult paljudel 

tust midagi tagasi saada. Mina ei 
soovita kellelgi riikliku pensioni 
peale lootma jääda, sest fondi-
hooldustasud on suured ja tule-
muse eest ei vastuta keegi.
•• Selles, et pensionäride raha 
üleöö otsa saab, pole eestlaste-
le midagi uut.
Meil saab siin iga paarikümne 
aasta tagant midagi otsa. Mälu 
on küll olemas, aga ometi ei võta 
keegi seda väga südamesse. Ma ei 
tea, kes nendes küsimustes rah-
vavalgustust tegema peaks: kas 
ajakirjanikud või siis see nn eliit? 

Elektri vabaturuhinnaga on 
samamoodi. Ajakirjanikud lase-
vad neile ette valatud väljal liu-
gu ja promovad mingeid tobedaid 
pakette, mis laias laastus ükstei-
sest mitte millegi poolest ei erine.
•• Eri müüjate hinnakirjad tun-
duvad küll vähemalt 0,01 sendi 
võrra erinevad olevat. Millest see 
möödapanemine siis tuleb?
Mina vaatan seda asja inseneri pil-
guga. Meie üks kaabel Soome ei 
too meile vabaturgu. Soomlased 
minu teada ei müü ka meile elekt-
rit. Venemaaga on küll ühendus-
võimsust palju, aga sealt me mil-
legipärast ei osta. Läti võib Vene-
maalt osta, kuid tema toodab 
elektrit vähem, kui ise tarvitab. 
Järelikult neilt me osta ei saa, välja 
arvatud juhul, kui venelased müü-
vad meile Läti vahendajate kaudu 
oma elektrit. Mida meil poliitili-
selt pole sünnis osta, isegi kui see 
on odavam. See tähendab, et meie 
jaoks on turul vaid üks tootja – 
Eesti Energia. Vabaturu ja paket-
tide üle arutlemine on pseudotee-
ma. Kõik on ära unustanud küsi-
muse, kas see hind, millega meile 
müüma hakatakse, on üldse õigla-
ne. Kui Eestis lubataks müüa vaid 
ühte marki autosid ja sellele teh

see hind on õiglane, kes selle raha 
saab ja mis selle rahaga tehakse. 
Samal ajal räägitakse kodukulu-
de vähendamisest ja kaotatakse 
kodualune maamaks.

Minul on suur krunt ja nüüd 
ei pea ma maa eest maksma sama-
moodi, nagu üks palju kesisema 
sissetulekuga Mustamäe korrus-
maja elanik, kelle maamaks oli 
niigi väga väike. Õhtul vaatame 
maja elanik, kelle maamaks oli 
niigi väga väike. Õhtul vaatame 
maja elanik, kelle maamaks oli 

täpselt samamoodi ühte televiiso-
rit ja paneme põlema ühe elekt-
ripirni. Seega minu kodukulud 
muudetakse samasuguseks nagu 
perel, kes vaevalt ots otsaga kok-
ku tuleb. 

Minu arvates on see ebaõig-
lane, kui majaomanik vabasta-
takse olulisest maksust ja seda 
näidatakse kui kodukulude alla 
löömist. Iga intelligentne inime-
ne saab aru, et seaduse muutmi-
se tegelik mõte oli omavalitsus-
te, Tallinna linna nöökimine ja 
nende tulubaasi vähendamine 
ning riigieelarvest suuremasse 
sõltuvusse viimine.
•• Kui jõukad tunnevad, et maa-
maksuvabastus on ebaõiglane, 
siis te võiksite kollektiivselt teha 
kohalikule omavalitsusele või hoo-
lekandeasutustele maamaksu ula-
tuses vabatahtlikke annetusi.
Annetusi tehakse niikuinii. Mak-
susüsteem on iseasi ja see pole nii, 
et kui tunned, et tulumaks on lii-
ga väike, siis maksad vabatahtli-
kult juurde. Vabatahtlikud mak-
sed ei taga riigi püsimist.
•• Kas te väidate, et riigile oluli-
si otsuseid tehakse populistlikest 
loosungitest lähtudes?
Minu arvates tehakse paljude 
otsustega rahva kulul lihtsalt nal-
ja. See elektri vabaturg oma hin-
napakettidega on just selline nalja-
koht, nagu ka maamaksuvabastus. 

Halb on see, et nendel teemadel 
ei arutleta ja diskussioon on hal-
vatud. Ja need, kes räägivad, tem-
beldatakse rumalateks. 

Samasugune lugu on kuulsus-
rikka Estonian Airiga. Kui ette-
võtet pannakse juhtima inimesed, 
keda ükski normaalne Eesti ette-
võtja oma vara kallale ei laseks, 
aga riigiettevõtte etteotsa on ta 
teretulnud.
•• Keda te silmas peate?
Nagu te ise ei teaks! Esmalt rää-
gitakse fantastilisi lugusid Hiinas-
se ja Singapuri lendamisest ning 
ministrite tasemel sõidetakse vas-

tavaid kokkuleppeid sõlmima. 
Seejärel tuleb plaan hakata Tal-
linnast lendama Kajaani, kuhu 
mitte keegi teine lennata ei taha. 
Teised ei lenda sellepärast, et on 
ammu aru saanud, et Kajaani ei 
tasu lennata. Nende jaoks, kes kor-
ra on Aasiasse lennanud, pole Joa-
kim Heleniuse, Tero Taskila ja Carl 
Danhammeri 1990. aastate alguse 
juttudel suurt vahet. Kurb on see, 
et me ei ole 20 aasta jooksul mida-
gi õppinud ja ikka võib mõni välis-
maalane valitsusele hookus-poo-
kust teha. 

TÖÖST
Pole mõtet minust 
luua muljet, justkui 
oleks tegemist ühe 
väga tööka mehega.

SÕDIMISEST
Mul ei ole mingit taht-
mist noorte politrukki-
de ja nende sõpradest 
prokuröridega sõdida.

•• Me ei saa ju öelda, et Eesti rii-
gil pole üldse edukat ettevõte-
te juhtimise kogemust. Kas Ees-
ti Energiat pole siis hästi juhitud?
Kust te seda võtate?
•• Eesti Energia juhib korraga ka 
majandusministeeriumi. Kas see 
ei anna tunnistust võimekusest?
Ma arvan, et see, kui hästi on Ees-
ti Energiat juhitud, selgub mõne 
aasta pärast.
•• Eesti Energia juhtkond saavu-
tab ilma mingite poliitiliste takis-
tusteta kõikide pähe tulnud idee-
de elluviimise.
Mina ei tea, mida Eesti Ener-
gia juhid on mõelnud, teinud ja 
ellu viinud. Eesti inimestele ja 
ettevõtjatele on esmatähtis meie 
konkurentsivõime. Kui meil kõik 
kulud kasvavad samale taseme-
le või lähevad mööda maadest, 
kellega me konkureerime, siis on 
tegemist konkurentsivõime kao-
tusega. Kui Eesti majanduspolii-
tikat vaadata, siis tundub, just-
kui oleks kohe-kohe värskeid ette-
võtteid ja inimesi peale tulemas. 
Tegeletakse moest läinud vana 
hooaja kauba kõrvaldamisega. 
Justkui Stockmanni hullud päe-
vad käiksid kogu aeg.
•• Ehitusvaldkonnas tundub 
olevat kaks ettevõtet, kes turul 
suunda näitavad: Merko ja Nor-
decon. Töökultuur ja kvaliteet on 
Merko puhul selline, millele telli-
jad saavad loota.
Mõjukus on Merko puhul petlik 
mulje, sest meie turuosa on Eestis 
ligi viis protsenti, mis pole just mär-
kimisväärne. Samas oleme Baltiku-
mis ja Venemaal ehitanud tuhan-
deid hooneid ja tellijad tulevad 
meie juurde tagasi, mis ikkagi näi-
tab midagi. Ehituse puhul on see 
eripära, et paljud tellijad lasevadki 
elu jooksul vaid ühe maja ehitada. 

1.
Eestis pole liiga palju ettevõtjaid 
ja ettevõtlust. Meie inimeste arv 
on nii väike: siin elab 1,3 miljonit 
inimest, 600 000 käib tööl, kol-
mandik neist tegutseb avalikus 
sektoris, 400 000 peab ülejää-
nud ühiskonda üleval. Proport-
sioon läheb kogu aeg hullemaks 
ja juba lähiaastatel ei jookse riigi 
kulud ja tulud enam kokku. Ma ei 
ole kindel, et ka siis otsustajad 
asja tõsidusest aru saavad.

2.
Mina arvan, et suures plaanis on 
liberalism õige tee. Meie tegelik-
kus on pigem vastupidine, et libe-
ralism ja demokraatia esinevad 
rohkem sõnades. Meil lihtsalt ei 
räägitagi avalikult paljudel olulis-
tel teemadel. Üks maha vaikitav 
teema on tulevased pensionid. 
Me ei tea, kui palju on pensioni-
kogujatele tegelikult midagi alles 
jäänud, kes seda raha valitsevad, 
mis selle rahaga tehakse ja kas 
sealt on inimestel üldse lootust 
midagi tagasi saada. Mina ei soo-
vita kellelgi riikliku pensioni peale 
lootma jääda, sest fondihooldus-
tasud on suured ja tulemuse eest 
ei vastuta keegi.

3.
Meie jaoks on turul vaid üks 
elektritootja – Eesti Energia. 
Vabaturu ja pakettide üle arut-
lemine on pseudoteema. Kõik on 
ära unustanud küsimuse, kas 
see hind, millega meile müüma 
hakatakse, on üldse õiglane. Kui 
Eestis lubataks müüa vaid ühte 
marki autosid ja sellele tehtaks 
seitse erinevat autopoodi, siis 
pole mõtet rääkida vabast turust.

4.
Nõukogude Liidus, kus oli üks 
partei, tehti sinust parteilane, 
kui sa sobisid ametisse, meil aga 
pannakse sind ametisse, kui sa 
oled parteilane. Meil on neli-viis 
parteid, kes kõiki ametikohti 
omavahel ümber jagavad. Need 
võimekad inimesed, kes ei taha 
parteisse astuda, langevad kohe 
valikust välja.

5.
Politiseerimine on jõudnud ka 
õigussüsteemi. Täna pole ühtegi 
ettevõtjat, kes arvaks, et see on 
kuidagi teisiti. See hakkas peale 
aastaid tagasi ja need, kes sellest 
rääkima hakkasid, kuulutati ava-
likult paranoilisteks. Kunagi pan-
di need, kes rääkisid, et maakera 
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Rahvast on meil vähe, kuid ame-
tikohti ja valdkondi on vaja täi-
ta samamoodi kui suuremaski 
riigis. Lisaks kõigele on suur osa 
ametikohti politiseeritud. Inimesi 
valitakse ametisse parteilise truu-
alamlikkuse järgi.

Nõukogude Liidus, kus oli üks 
partei, tehti sinust parteilane, kui sa 
sobisid ametisse, meil aga pannak-
se sind ametisse, kui sa oled partei-
lane. Meil on neli-viis parteid, kes 
kõiki ametikohti omavahel ümber 
jagavad. Need võimekad inimesed, 
kes ei taha parteisse astuda, lange-
vad kohe valikust välja. Ülejäänu 
kes ei taha parteisse astuda, lange
vad kohe valikust välja. Ülejäänu 
kes ei taha parteisse astuda, lange

käib ministri järgi: suur osa amet-
nikke peab olema ministri parteile 
truu. Sealt see õnnetus tulebki, sest 
valik on aetud väga kitsaks. 
•• Kas politiseerimine on jõud-
nud ka õigussüsteemi?
Täna pole ühtegi ettevõtjat, kes 
arvaks, et see on kuidagi teisiti. 
See hakkas peale aastaid tagasi ja 
need, kes sellest rääkima hakka-
sid, kuulutati avalikult paranoilis-
teks. Kunagi pandi need, kes rää-
kisid, et maakera pöörleb, tulerii-
dale. Meil Eestis pole nii halvas-
ti veel läinud. Saavad lihtsalt kri-
minaalasja.

Kohtusüsteemi pole veel suu-
detud politiseerida, ehkki selliste 
püüdlustega tegeletakse.

Riigiasutuste töö halvatakse ju 
iga kord, kui tuleb näiteks mõne 
teise erakonna minister. Nüüd 
siis ei saa valesse erakonda kuu-
luv ametnik mitu aastat normaal-
selt tööd teha, sest ta kardab. 
•• Kas võitlus, mis poliitikas toi-
mub, erineb ikkagi sellest, mis toi-
mub äris?
Äris toimub see ikkagi normaal-
selt. Loomulikult on ka üksi-
kuid poliitettevõtjaid, kes seda 
pilti aeg-ajalt muudavad. Prob-
leemid tekivad seal, kus riigi osa 
tellimustest on suur. Eratellijat ei 
saa vägisi sundida just sinu käest 
autot või maja ostma.
•• Kuidas teie erakondi rahasta-
nud olete?
Pärast seda, kui maadevahetuse 
protsess algas, ei tule ükski era-
kond isegi mõttele, et võiks meie 
käest mingit toetust oodata. Era

kohati selline tunne, et Merko ei 
ole poliitiliselt teretulnud.

Kuna kohtusüsteem praegu toi-
mib, siis kõiki asju pole veel või-
malik ainult ühte külge keerata. 
Samas kui Signe Kivi lammutas ära 
kunstiülikooli ja viis kogu õppetöö 
ilma mingisuguse konkursita era-
ettevõtjate pindadele, siis ei juhtu-
nud midagi. Kui seda oleks teinud 
mõni keskerakondlane, siis oleks 
prokuratuur järgmisel päeval kohal 
olnud ja tegelane istuks juba soo-
laputkas. Ühtesid puuakse, teised 
olnud ja tegelane istuks juba soo
laputkas. Ühtesid puuakse, teised 
olnud ja tegelane istuks juba soo

võivad teha, mis aga pähe tuleb.
Samal põhimõttel kustutati ära 

Rahvaliit ja tol hetkel sobis see 
kõigile – nii opositsioonile kui 
ka koalitsioonile. Senini on see 
olnud kõige jõhkram poliitilise 
maastiku ümberjagamine õigus-
kaitseorganite kätega. 
•• Kas teil pole kunagi poliitiku-
tega korruptsioonihõngulisi olu-
kordi olnud?
Minul pole selliseid juhtumeid 
olnud. Kusjuures maadevahetu-
ses polnud Villu Reiljanit ennast 
vajagi. Me oleme täna teinud 
maadevahetusi rohkem kui Reil-
jani ajal. 

Minu arvates on hoopis üle 
piiri mindud maade looduskait-
se alla võtmisega. 
•• Praegu on moodne investee-
rida taastuvenergiasse. Kas teil 
pole kavas hakata näiteks tuule-
generaatoreid üles panema?
Kindlasti mitte. Tuulegeneraa-
torite läheduses elamine ei sobi 
lindudele, loomadele ega ka ini-
mestele. Virtsu pole mõtet ehita-
da riigi raha eest kooli ja lasteae-
da, sest seal on tuulepark ja inime-
sed kolivad sealt nagunii ära. His-
paania rannikul on ainsad asusta-
mata alad need, kus asuvad tuu-
lepargid. Meil pole mõtet arvata, 
et Eestis läheb teistmoodi. 
•• Kuhu see terve mõistus siis 
kaob?
Ilmselt on probleem selles, et 
tarku parteilasi ei jätku kõikide-
le ametikohtadele.
•• Kas Eesti riik on tänase päe-
va seisuga õnnestunud?
Meie riik, keel ja kultuur on täna 
olemas, mis tõestab, et me ole

Tegutseme Lätis ja Leedus ning 
käsitleme neid oma koduturuna. 
Mida kodust kaugemale, seda ette-
vaatlikumad oleme. Riik on nen-
des maades, samuti nagu Eestiski, 
praegu suurim tellija. Majanduse 
olukord on Balti riikides väga sar-
nane, mikroskoopiliste erinevuste-
ga. Me oleme läbi ajaloo paljusid 
asju koos ja ühtemoodi teinud. Nii 
läks see iseseisvumisega, vabaduse 
kaotamisega ja taasiseseisvumisega. 
Koos saime NATO-sse ja Euroopa 
Liitu. Ühel hetkel läks Ameerika-
Koos saime NATO-sse ja Euroopa 
Liitu. Ühel hetkel läks Ameerika-
Koos saime NATO-sse ja Euroopa 

vaimustus meil nii suureks, et kõik 
kolm saime enam-vähem samal ajal 
Ameerikast pärit presidendi.
•• Lätlased lasid ühel hetkel küll 
nina väga norgu ja aina rääkisid, 
et eestlastel läheb palju paremini.
Eurostati andmetel on Läti kodu-
majapidamistel tarbimiseks suu-
rusjärgus kuus protsenti rohkem 
raha kui eestlastel. Tegelikkuses 
on lätlased viimased kolm-neli 
aastat väga kõvasti tööd teinud, 
samal ajal kui meie oleme jäänud 
oma naba imetlema. 

Meil kiidetakse kogu aeg sise-
majanduse kogutoodangut kui rik-
kuse ja jõukuse mõõdupuud. Tege-
likult näitab see ettevõtete kasumit, 
amortisatsiooni, mingeid maksusid 
ja inimeste palkasid. Kui suur osa 
sellest SKT-st tuleb välisettevõte-
te poolt Eestis teenitud kasumist, 
siis eestlaste jõukus ei suurene sel-
lest karvavõrdki. 

Keegi tegi ennustuse, et 50 
aasta pärast oleme SKT-ga ise-
gi prantslastest möödas. Seda 
esitletakse ekslikult kui jõukust, 
mis aga tegelikult seda pole.  

Kuid ka SKT poolest oleme 
Saksamaast, Rootsist ja Soomest 
rohkem maha jäänud, mitte nei-
le järele jõudnud. Meie SKT võib 
kasvada jõukatest riikidest kiire

•• Kas see tähendab, et me 
peaksime loobuma Euroopa Liidu 
majanduspoliitikaga kaasa mine-
mast?
Mina arvan, et Euroopa Liidu 
majanduspoliitikal pole häda 
midagi. Meie ülesanne on selles 
majandusruumis ise mitte lollu-
si teha. Iga rumaluse korral vii-
datakse, et näe – Euroopast käs-
takse. Hea näide on selgelt jabur 
nõue kehtestada börsiettevõtete 
juhtorganitele sookvoodid.
•• Kas Eesti elu on üldse võima-
lik paremini korraldada?
Minu arvates on küll, aga selleks 
peab lõpetama enesepettusega 
tegelemise. Üldiselt on meil läi
peab lõpetama enesepettusega 
tegelemise. Üldiselt on meil läi
peab lõpetama enesepettusega 

-
nud hästi, sest praegu on parem, 
kui oli, aga objektiivse pildi saa-
miseks peab võrdlemiseks võtma 
rohkem andmeid kui üksnes SKT. 
Rahva eluiga ja õnnelikult elatud 
aastad on siin sama olulised. Rah-
va heaolu ja säilimine on kõige 
olulisem. Välisettevõtete kasum 
ei suurenda mingil määral eest-
laste heaolu.
•• Ericssoni tehases saab mõni-
sada prouat tööd. Kas see pole siis 
midagi väärt?
Selle töö eest saavad nad palka. 
Põhimõtteliselt saab SKT kasvada 
ka nii, et töötajate palgad vähene-
vad, ettevõtete kasum aga kasvab. 
•• Kas euro on meile valuuta-
na kasulik?
Euroopa Liidus olemine on meile 
selgelt kasulik. Euroga need asjad 
nii selged pole ja mitte keegi ei tea 
praegu, kuidas edasi läheb. Seda, 
et otsuste tegemine pole sageli rat-
sionaalne, näitab ka Euroopa Par-
lamendi kahe riigi vahet pendelda-
mine, millest ei tõuse mingit tulu, 
küll aga arutut kulu. Kuid see pole 
põhjus, et enda lollusi Euroopa Lii-
du kaela ajada. Meie oleme imetil

Fotod: Siim Lõvi
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E
ttevõtjad, kellel on kapi-
tali ja kogemusi, on kao-
tanud motivatsiooni Ees-
ti ärielus aktiivselt kaasa 

lüüa, väidab ettevõtlusest tagasi 
tõmbunud Merko suurosanik ja 
endine juht Toomas Annus. Ta 
peab Eesti suurimaks problee-
miks riigiametite ja õiguskait-
seorganite politiseerimist, mis 
tõukab eemale nii andeid kui ka 
ettevõtjaid.
•• Kas Delta Plaza maja Pärnu 
maanteel, kus me räägime, on teie 
endi ehitatud?
Kui töömees käib linnas lapse-
lapsega ringi, siis saab ta näida-
ta mõnda maja, mida ta on ehita-
nud, objektijuht näitab kümmet 
ja � rmajuht sadat maja. Poliitik 
seevastu saab öelda, et terve linn 
on tema ehitatud. Selle maja ehi-
tas ikka Merko.
•• Kus me pilti teeme, kas kirju-
tuslaua taga?
Kirjutuslaua taga pildi tegemine 
poleks hea lahendus, sest tegeli-
kult ma siin kabinetis kuigi tihti ei 
käi. Pole mõtet luua muljet, just-
kui oleks tegemist ühe väga töö-
ka mehega. Ma pole juba aastaid 
tööl käinud. Mul on siin maail-
ma kõige väiksema kontoriga 
börsi� rma.
•• Põrkasime teiega ühel püha-
päeval juhuslikult Nõmme suusa-
rajal kokku, sama nädala alguses 
käisite Soomes suusatamas. Mil-
lega te peale sporditegemise veel 
oma aega täidate?
Teen kõike seda, millega vara-
semas elus pole olnud aega 
tegeleda.
•• Võitsite maadevahetuse prot-
sessi  esimeses kohtuastmes. Pro-
kurörid on otsuse edasi kaevanud.
Eks see asi läheb veel aastaid eda-
si. Süüdistajatel pole kiiret kuhu-
gi. Kohtualustest selles protsessis 
palju ei sõltu. Eestlased on kiusu 
eest ikka metsa pagenud – kasvõi 
suusatama. Suvel sõidan jalgrat-
taga. Teatris saab käia ja raama-

tuid lugeda. Kui küüniliselt asja-
le läheneda, siis pole kümme aas-
tat inimese elust võib-olla teab kui 
pikk aeg.
•• Mis teil ettevõtluses silmapii-
ril paistab?
Ettevõtlus ei ole minu jaoks het-
kel aktuaalne. See on nagu tipp-
spordis, kus tagasiteed ei ole, kui 
jätad pausi piisavalt pikaks. Minul 
oleks siis nii, et 45-aastasena aeti 
mind töölt ära ja peaksin justkui 
60-aastasena tagasi tulema. Kui see 
kohtuasi ükskord lõpeb, siis oleks 
mõistlik pensionile minna.
•• Alles hiljuti kõlas uudis, kui-
das 90-aastane Eesti vanadaam 
saavutas odaviskes oma vanu-
seklassis maailma tipptulemuse. 
Kas ettevõtluses võib vanus hoo-
pis kasuks tulla?
Kogu lugupidamisega selle 
90-aastase proua suhtes – me 
mõlemad teame, et see pole sport. 
Mul ei ole mingit tahtmist noorte 
politrukkide ja nende sõpradest 
prokuröridega sõdida.
•• Suusatamise jaoks peab ometi 
mingi aktsiaportfell olema. Need 
mehed, kellel portfelli ei ole, käi-
vad Maardu järvel kala püüdmas.
Ma pole kindel, kumb hobi on 
odavam. Kui lähed suusatama või 
jooksma, siis pole vaja paati osta. 
Ma pole Merko aktsiaid kunagi 
müünud ega juurde ostnud.

Selleks et aktiivses elus mida-
gi ära teha, peab olema nii kapi-
tali kui ka motivatsiooni. Tänases 
Eestis valitseb see probleem, et 
motivatsioon on ära võetud. See 
pole ainuüksi minu probleem: 
olulisel osal 40–50-aastatest on 
motivatsioon kadunud. 
•• Maadevahetuse protsess sun-
dis teid tagasi tõmbuma…
Ilma protsessita ma poleks võib-
olla teada saanudki, et on võima-
lik teistmoodi elada, ja olekski lol-
li peaga käinud tööl, kuni jalad 
ees välja viiakse. Sellise teadasaa-
mise hind on võib-olla liiga kallis. 
•• Kuidas te olete sellest hooli-
mata säilitanud rõõmsa meele?
Ilmselt on loomus selline.
•• Kas Eesti ühiskond üldse 
mõistab ettevõtjat ja ettevõtlust?
Eestis pole liiga palju ettevõtjaid 
ja ettevõtlust. Meie inimeste arv 
on nii väike: siin elab 1,3 miljo-
nit inimest, 600 000 käib tööl, kol-
mandik nendest tegutseb avalikus 
sektoris, 400 000 peab ülejäänud 
ühiskonda üleval. Proportsioon 

§
rem, on praegu?
XXX-i tunnen 2007. aasta riigi-
kogu valimistest, ta oli siis üks 
kampaania töötajatest (tema 
ülesanne oli midagi reklaamin-
dusega), siis saime väga hästi 
läbi, praegu ei ole me viima-
sed kolm-neli kuud suhelnud. 
Pigem võib öelda, et meil olid 
sõbrasuhted, käisime ka niisa-
ma palju väljas.
••	Kas te olete andnud XXX-ile 
sularaha, et ta selle Eesti Refor-
mierakonnale annetaks? Kui 
jah, siis kunas, mis asjaoludel, 
kust pärinevat raha andsite?
Ei ole andnud XXX-ile sulara-
ha, et ta selle Reformierakon-
nale annetaks.
••	Kas olete andnud kellelegi 
kolmandale isikule sularaha, et 
ta selle Eesti Reformierakonna-
le annetaks või kolmandale isi-
kule edasi annaks? Kui jah, siis 
kunas, mis asjaoludel, kust pä-
rinevat raha andsite?
Ei ole andnud kellelegi kol-
mandale isikule sularaha 
Reformierakonnale annetami-
seks või siis kolmandale isiku-
le edasi andmiseks.
••	Kas olete isiklikult anneta-
nud Eesti Reformierakonnale 
raha? Kui jah, siis millal, milli-
se summa ja kust pärines raha?
Olen teinud kaks annetust, 
üks oli 10 000 krooni ja tei-
ne oli 2000 krooni ja anne-
tused tegin ajavahemikul 
2009–2010, täpselt ei oska öel-
da. Raha pärines minu enda 
vahenditest. 10 000-krooni-
sest summast oli enamus raha 
minu isiklik raha, kuid min-
gi väike osa antud summast 
oli 2009. aastal mingi peo kol-
mandate isikute osavõtutasu. 
Kolmandate isikute raha oli 
minu käes sellepärast, et tõe-
näoliselt mina kogusin üritu-
se raha. Ühe inimese osavõ-
tutasu traditsiooni kohaselt 
oli 100 krooni, ma ei oska 
öelda, kui paljude inimes-
te raha võis minu käes olla 
(kogu peol võis olla 30–40 
inimest). Ajal, kui ma 10 000 
krooni annetasin, olid Tartu 
piirkonnal võlgnevused ja U. 
Kruuse palus annetuste tege-
mist erakonnale, peale mida 
otsustasin erakonda toetada. 
Minu annetus oli mõeldud 
erakonna toetamiseks.
••	Kust pärines sularaha, mis te 
17.11.2009 sularaha sissemak-
sena summas 10 000 krooni 
oma isiklikule arvelduskonto-
le sisse maksite?
(P. Kallakasele esitatakse tema 
arvelduskonto väljatrükk – üle-
kuulamise protokolli lisa nr 1.) 
Tegemist oli minu kogutud 
rahaga, mis oli mul kodus 
sahtlis, antud raha panin kok-
ku koos kolmandate isikute 
osavõtutasudega ja kandsin 
oma isiklikule arveldusarvele.
••	Kas teie käest on keegi palu-
nud teha annetusi Reformiera-
konnale? Kui jah, siis kes, ku-
nas ja kas on räägitud mida-
gi ka summadest, palju võiks 
annetada?
Jah, piirkonna esimees on 
kutsunud üles nii mind kui 
piirkonna teisi liikmeid tege-
ma annetusi. Ma ei mäleta, et 
Kruuse oleks annetusi küsi-
des mingitest summadest rää-
kinud. [- - -]
••	Kas teile on pakutud tund-
matu päritoluga raha, et see 
enda nimelt Reformierakon-
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erakonna üldiste valimiskulu-
tuste katteks. Mulle ei ole tea-
da, kuidas Meikarile tehti tea-
tavaks tema valimiskampaania 
kulutuste suurus, kuid see võis 
toimuda vastavalt praktikale 
nii enne kui pärast valimisi.
••	Kas Kalev Lillo on teile tea-
daolevalt tegelenud annetuste 
kogumise või vahendamisega?
Olen täitsa kindel, et Lillo on 
teinud samuti üleskutseid, et 
inimesed võiksid annetada era-
konnale. Minule teadaolevalt 
ei ole Lillo vahendanud kelle-
gi teise raha kellelegi kolman-
dale isikule.
••	Kas Reformierakonna min-
geid kulutusi hüvitati sularahas 
tasudes? Kui jah, siis milliseid 
ja kas ja kuidas antud kulud ka-
jastusid raamatupidamises? Ja 
kust pärines antud sularaha?
Mõningal määral hüvitati, näi-
teks suvepäevade osalusta-
su majutuse ja kulutuse eest, 
mis kajastuvad kõik raama-
tupidamises. Kui keegi sula-
rahas näiteks bensiini ostis, 
siis arvatavasti tõi ta erakon-
da selle kohta arve, mis kajas-
tub raamatupidamises. Refor-
mierakonnas annetusi sulara-
has ei kogutud.

Olen lugenud ajakirjandu-
sest, et Meikar on saanud eri-
nevatelt ärimeestelt ja ühelt 
advokaadilt raha. Minul puu-
dub usk tema aususesse. Ka 
oma artiklit kirjutades ta ei 
tunnistanud, et on saanud era-
viisiliselt raha erinevatelt isiku-
telt. Arvan, et Meikari põhiline 
motiiv artikli kirjutamiseks oli 
solvumine, kuna tal pole enam 
selline positsioon ja palk, mis 
olid tal enne. Kui astuks tagasi 
mina ja Kalev Lillo, siis oleks 
Meikar riigikogu liige.
Lõpp: 21.59

Aeg: 15.08.2012
Keskkriminaalpolitsei
Nimi: Kalle Palling
Algus: 10.57
(Kell 11.05 katkestatakse üle-
kuulamine K. Pallingu soovil, 
ülekuulamine jätkub kell 11.15.)
••	Kas kahtlustuse sisu on tei-
le arusaadav?
Sisu on mulle arusaadav. 
Kaitsja esitab hiljem taotlu-
se kahtlustuse täpsustamiseks.
••	Kas te olete toime pannud 
kuriteo, milles teid ülaltoo-
dud kahtlustuse kohaselt kaht-
lustatakse?
Ei ole toime pannud antud 
kuritegusid.
••	Kas olete nõus andma ütlu-
si kahtlustuse asjaolude kohta?
Kasutan põhiseaduslikku 
õigust mitte anda ütlusi.
Lõpp: 11.21

Aeg: 22.08.2012
Keskkriminaalpolitsei
Nimi: Kalev Lillo
Algus: 10.08
(Nagu Michalilgi, nii möödub 
ka Lillo ülekuulamise esimene 
pool selgituste andmisega, kui-
das Reformierakond töötab, mil-
lised olid tema konkreetsed üles-
anded arendusjuhina ja millised 
suhted Michaliga.)
••	Kas ja mil määral tegelesite 
teie Eesti Reformierakonna ra-
haasjadega/annetustega?
Mina palusin korduvalt era-
konna liikmetel teha annetu-
si, samuti palusin leida neil 
endale toetajaid, kes teeksid 
erakonnale annetusi. Mina 

nale annetaksite või kolman-
datele isikutele edasi annaks 
annetamise eesmärgil?
Ei ole sellist asja kunagi 
juhtunud.
••	Kas teie olete Silver Meika-
rile andnud sularaha, et ta selle 
Reformierakonnale annetaks? 
Kui jah, siis kellelt pärinevat ra-
ha, kunas?
Ei ole andnud talle raha. [- - -]
••	Kas olete isiklikult anneta-
nud Reformierakonnale raha? 
Kui jah, siis millal, millise sum-
ma ja kust pärines antud raha?
Jah, olen annetanud kordu-
valt, millal ja kui palju, seda 
ei oska öelda konkreetselt.

(K. Lillole esitatakse aruanded 
erakonnale laekunud vahendite 
kohta. Lillo selgitab kahe aas-
ta jooksul kokku 101 300 krooni 
annetamise kohta, et raha tuli 
tema sissetulekutest, tegu oli isik-
liku rahaga ja see pärines pan-
gakontolt.) 

Minu annetused olid seo-
tud erinevate asjadega, 2009. 
aastal võisid need olla minu 
isiklikud valimiskulude kat-
ted KOV valimistel. 2008. ja 
2010. aastal käisin Ameerika 
Ühendriikides vaatlemas pre-
sidendivalimisi ja õppimas, 
kuidas läbi viia valimiskam-
paaniat, ning osad minu anne-
tused võisid olla antud lähetu-
se katteks.
••	Kust pärines sularaha, mis te 
06.08.2010 oma isiklikule arvel-
dusarvele summas 5000 krooni 
sisse maksite?
Ma ei oska seda peast öel-
da. Raha võis mul olla sel-
lest, et see võis olla kogune-
nud, samuti võisin olla müü-
nud midagi.
••	Kust pärines sularaha, mis 
teie 29.12.2010 oma isiklikule 
arveldusarvele nr xxx summas 
30 000 krooni sisse maksite?
Ma ei oska seda peast öel-
da. Raha võis mul olla sel-
lest, et see võis olla kogune-
nud, samuti võisin olla müü-
nud midagi.

(Ülekuulamine lõpeb paari 
üldise küsimuse-vastusega era-
konna rahastamise ja sularaha 
kasutamise kohta.)
Lõpp: 12.41

Aeg: 10.09.2012
Keskkriminaalpolitsei
Nimi: Priit Kallakas
Algus: 14.00
(Kaks nädalat varem, 27. augus-
til on Kallakas keeldunud ütlusi 
andmast.

Ülekuulamise algus möödub 
taas üldiste küsimuste-vastuste-
ga eelkõige Kallakase tööülesan-
netest ja Reformierakonna maa-

kondliku haru struk-
tuuri kirjeldamisest.)
••	 Kas Tartu 
piirkonna organi-
satsiooni tasandil oli 
ette teada, kunas, 
kes ja millises sum-
mas annetuse teeb? 

Kui jah, siis mis asjaoludel?
Jah, võis olla küll ette teada, 
seda juhtudel, kui keegi ise 
oli rääkinud, et ta teeb anne-
tuse, samuti U. Kruuse kau-
du kuulsin mingite kulude kat-
mise küsimuses, et konkreet-
sed kulud saab katta siis, kui 
kuupäeval x tuleb nt kodanik 
x annetus.
••	Kas, millisest ajast alates 
tunnete XXX-i? Millised olid 
teie omavahelised suhted va-

nale annetada või kellelegi 
kolmandale isikule edasi anda?
Mulle ei ole pakutud tundma-
tu päritoluga raha.
••	Kas te olete viimase nelja 
aasta jooksul saanud kelleltki 
sularaha suuremas summas kui 
2000 krooni korraga? Kellelt, 
mille eest ja mis eesmärgil?

Kui, siis vanaemalt või emalt 
sünnipäevakingituseks, sum-
masid ei oska öelda.
••	Kas teate isikuid, kellele on 
pakutud tundmatu päritoluga 
raha, et nad selle erakonnale 
annetaksid?
Ei tea selliseid isikuid. [- - -]
••	Kas soovite midagi lisada?
Mulle tundub absurdne kaht-
lustuses toodud asjaolu, et 
raha minu poolt XXX-ile anti 
üle autos, tegelik olukord oli 
selline, et ei olnud minul autot, 
samuti ei olnud XXX-il autot, 
samuti ei olnud erakonna 
poolt mulle antud ajal antud 
autot kasutada.
Lõpp: 15.30 

Aeg: 26.09.2012
Keskkriminaalpolitsei
Nimi: Kalev Lillo
Algus: 14.00
••	[- - -] Kas olete nõus vasta-
ma uurija poolt esitatavatele 
küsimustele? 
Jah, olen nõus täiendavalt 
vastama uurija poolt esitatud 
küsimustele. 
••	Palun selgitage teile esita-
tud dokumendi sisu, mis on 
saadetud teile elektronposti 
aadressile XXX-ilt 26.04.2010 
kell 19.50 pealkirjaga 50. Mida 
tähendavad antud kirjas esita-
tud numbrid?
(K. Lillole esitatakse Eesti Refor-
mierakonna kontori aadressil Tal-
linn, Tõnismägi 9 24.05.2012. a 
läbiotsimise käigus äravõetud 
elektroonilise teabe vaatlemise 
tulemusel Kalev Lillo postkastist 
leitud fail pealkirjaga „50”, kiri 
saadetud XXX-ilt Kalev Lillole 26. 
aprillil 2010 kell 19.50 – ülekuu-
lamisprotokolli lisa nr 1.)

Päris täpselt ei mäleta, 
võib eeldada, et isikute nime-
de taga on isikute isikukoo-
did. Isikute nimed XXX, ZZZ, 
CCC, VVV, BBB ei ole mul-
le tuttavad, mina isiklikult ei 
tunne neid, ma ei oska vas-
tata, kas nad on Reformiera-
konnaga seotud. Isikukoo-
dide taga olevate numbri-
te puhul võib olla tegemist 
summadega, mis on annetu-
se summad, täpselt ei tea. Kir-
ja saatja XXX-i tunnen väga 
hästi, ta on olnud pikka aega 
erakonna Põlvamaa organisat-
siooni juht. XXX võis mulle 
saata sellise meili põhjusel, et 
anda märku, millised isikud 
ja millises summas annetuse 
teevad. Seda ma ei oska öel-
da, kas räägitakse juba teh-
tud annetustest või tulevas-
test annetustest. Kirjas ole-
vad annetuste summad: 17, 10 
jne puhul arvan ma, et tegelik-
kuses on summad tuhandetes 
kroonides, kuid täpselt ei oska 
öelda. XXX võis konkreet-
se kirja mulle saata asjaolu-

del, et ilmselt olen ma tema-
ga kunagi annetamise teemal 
rääkinud, et inimesed võiksid 
võimalusel annetada, ja ilm-
selt on XXX teatanud mulle, 
et ta on leidnud inimesed, kes 
on võimelised erakonda toeta-
ma. Mida täpselt kirja pealkiri 
50 tähendab, seda ma ei oska 

öelda, kuid kui isi-
kute isikukoodide 
taga olevad sum-
mad kokku lüüa, 
siis tuleb annetu-
se summa kokku 
„50”. Ma ei mäleta, 
et mul oleks XXX-

iga olnud konkreetselt juttu 
annetamise summast. 
••	Palun selgitage teile saa-
detud dokumendi sisu, mis 
on saadetud teie elektron-
posti aadressile ZZZ-i poolt 
03.05.2010 kell 19.52 pealkir-
jaga „Annetus”. 
(K.Lillole esitatakse Eesti Refor-
mierakonna kontori aadressil Tal-
linn, Tõnismägi 9 24.05.2012. a 
läbiotsimise käigus ära võetud 
elektroonilise teabe vaatlemise 
tulemusel Kalev Lillo postkastist 
leitud fail pealkirjaga „Annetus”, 
kiri saadetud ZZZ-ilt Kalev Lillole 
3. mail 2010 kell 19.52 – ülekuu-
lamisprotokolli lisa nr 2.)

Kui lugeda pealkirja, siis 
kiri on annetuse kohta. Arvan, 
et tegemist on jällegi isikute-
ga, kes on olnud valmis tege-
ma annetuse erakonnale selles 
summas, mis on nende isiku-
koodi taha märgitud.  Isikud 
ZZZ, XXX, CCC, VVV, BBB ja 
NNN on mulle tuttavad isikud 
ja ma tean neid, kuna töötasin 
aastatel 1996–1999  Jõgeva lin-
napeana ja ma puutusin nen-
de isikutega tööalaselt kokku. 
XXX on Jõgeva MKO juht, 
CCC on Puurmanni vallava-
nem, nende kahega oli 2010. 
aastal olemas aktiivsem kon-
takt, teiste nimekirjas nime-
tatud isikutega ei olnud. Isik 
VVV on mulle võõras, ei tun-
ne sellist isikut. 

Arvan, et kirjas toodud 
summad isikute nimede taga 
tähendavad võimalikke anne-
tamise summasid, seda ma ei 
oska öelda, kas tegemist on 
juba tehtud annetustega või 
alles tulevad annetused. Sum-
mad 15, 10 jne võivad minu 
arvates tähistada tuhandeid 
kroone, s.o 15 000 krooni, kuid 
täpselt ei tea. 

Ma ei oska öelda, mida kirja 
koostaja on mõelnud lausega: 
vaba 15,0. Kui liita kõik isiku-
te taga olevad summad kokku, 
siis on võimalik, et olen ZZZ-
iga varasemalt läbi rääkinud 
mingi summa, mis võiks anne-
tusena tulla, ja ZZZ on selle 
väljendiga tahtnud öelda, et 
15,0 summas pole ta veel anne-
tajaid leidnud. 

ZZZ-il ei olnud mingit aru-
andluse kohustust minu ees, 
arvan, et tõenäoliselt olin 
varem ZZZ-iga rääkinud anne-
tamisest ja ta oli öelnud min-
gi summa, millise summa ula-
tuses leiab ta annetajad, ning 
antud kirjaga andis märku, 
et on leidnud konkreetsed 
annetajad. 

Seda olen ma kõigile ini-
mestele rääkinud, kellega olen 
annetuste tegemisest rääkinud, 
et kõik annetused peavad ole-
ma seadusega kooskõlas ja teh-
tud ülekande teel. 1

jaotasin erakonna peakontoris 
olevast fondist KOV valimis-
te ajal piirkondadele taotluse 
alusel raha. Rohkem mulle ei 
meenu, et ma oleksin olnud 
kuidagi erakonna rahaasjade-
ga seotud.
••	Kas teid teavitati annetus-
te tegemisest ja nende suu-
rusest? Kuidas teavitati, kelle 
poolt, miks just teid?
Tegemist on keerulise küsimu-
sega. Otseselt mingit kohus-
tust kellelgi ei olnud mind tea-
vitada rahaasjadest. Samas on 
olnud olukordi, kui olen palu-
nud kellelgi erakonna liikmel 
teha annetusi, peale mida on 
erakonna liige mulle helista-
nud ja teatanud, et tal oli näi-
teks palgapäev ning ta tegi era-
konnale annetuse. Samas kel-
lelgi ei olnud kohustust anda 
mulle aru oma annetuse tege-
misest. Samuti ma ise ei mäle-
ta, et mina oleksin kelleltki 
näiteks piirkondadest küsi-
nud mingit teavitamist seoses 
annetuste kogumise või lae-
kumisega.

(Ülekuulamine jätkub erakon-
na maakondlike arendusjuhtide 
tööülesannetest rääkimisega. Tõe-
näoliselt seotud Priit Kallakase-
le osaks saanud kahtlustusega.)
••	Kas ja kelle ülesanne on an-
netuste seaduslikkuse kontrol-
limine Reformierakonnas? 
Ma ei oska sellele vastata. [- - -]
••	Kas teie isiklikult olete küsi-
nud erakonnale annetusi? Kui 
jah, siis kunas ja kelle käest?
Jah, olen korduvalt erakonna 
siseüritustel annetuste tege-
mist küsinud. Mulle ei mee-
nu, et ma oleksin väljaspool 
erakonda kolmandatelt isiku-
telt annetusi küsinud.
••	Kas te olete isiklikult Silver 
Meikaril palunud teha Reformi-
erakonnale annetusi? Kui jah, 
siis kunas ja millises summas?
Ma ei välista, et ma olen tema-
ga rääkinud ja palunud teha 
temal annetusi, kuid millisel 
ajahetkel ja millises summas, 
seda ma ei oska öelda. Tava-
liselt rääkisin isikuga teemal, 
kas ja kui palju ja millisel ajal 
on isikul võimalik annetada. 
Ei küsinud kunagi konkreet-
set summat.
••	Kas te olete palunud Silver 
Meikaril annetada enda nimel 
Reformierakonnale S. Meikari 
jaoks teadmata päritoluga ra-
ha, mis ei pärine Silver Meika-
ri enda vara hulgast?
Kindlasti mitte ei ole ma seda 
palunud teha.
••	Kas te olete kunagi rääkinud 
Silver Meikariga tema isiklikest 
annetustest?

Ma ei mäleta. [- - -]
••	Kas teie olete kolmandate-
le isikutele andnud sularaha, 
et nad selle Reformierakonna-
le annetaks? Kui jah, siis mis as-
jaoludel, millist päritolu raha 
andsite?
Ei ole andnud kolmandatele 
isikutele sularaha selleks, et 
nad selle erakonnale annetaks.
••	Kas teile on keegi pakkunud 
või andnud sularaha, et teie sel-
le enda nimel Reformierakon-

Lillo: ma ei välista, et olen 
Meikariga rääkinud ja palu-
nud tal teha annetus.

Kallakas: olen isiklikust 
rahast teinud annetused 
10 000 ja 2000 krooni.§§

••	

§§
Kas teie käest on keegi palu

§§
-

§§
nud teha annetusi Reformiera

§§
-

§§
konnale? Kui jah, siis kes, ku

§§
-

§
Algus: 10.08
(Nagu Michalilgi, nii möödub 
ka Lillo ülekuulamise esimene 

§
ette teada, kunas, 

§§
kes ja millises sum

§§
-

§§
mas annetuse teeb? 

§
hästi, ta on olnud pikka aega 

§
hästi, ta on olnud pikka aega 

§
erakonna Põlvamaa organisat

§
erakonna Põlvamaa organisat

§
-

siooni juht. XXX võis mulle 

§
siooni juht. XXX võis mulle 

§
ZZZ-il ei olnud mingit aru

andluse kohustust minu ees, 
arvan, et tõenäoliselt olin 

nud tal teha annetus.

§§
••	

§§
Kas teie käest on keegi palu

§§
-

§
Algus: 10.08

§
ette teada, kunas, 

§
hästi, ta on olnud pikka aega 

§
hästi, ta on olnud pikka aega 

§
ZZZ-il ei olnud mingit aru-nud tal teha annetus.

§
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Tema on seda tegevust tauni-
nud ja me oleme omavahel rää-
kinud sellest, et sellist rahasta-
missüsteemi tuleks muuta. Ma 
ei teatanud talle sellest artik-
list enne avaldamist, aga arva-
sin siiralt, et ta tuleb ka pärast 
seda artiklit n-ö välja ja rää-
gib sellest. Temaga olen rää-
kinud näiteks siis, kui käisi-
me 25.04.2012 vaatamas Rapla-
Tartu korvpallimatši Raplas. 
Sama matši vaatasid ka Kalle 
Palling, XXX ja YYY. Sõitsime 
sinna alguses koos. Autot juh-
tis XXX, võtsime peale YYY 
ja ZZZ. Olime seega autos 
neljakesi. Teel sinna XXX-
ga autos rääkisime ka min-
gil määral sellest teemast, aga 
mitte väga detailselt. Tagasi-
teel rääkisin XXX-ga väga ava-
meelselt; autos oli ka üks tütar-
laps, kelle nime ma ei mäle-
ta. XXX sai veel tagasisõidul 
trahvi. Me mõlemad olime sel-
le vestluse käigus väga mures. 
Mina ütlesin, et ühel hetkel 
tuleb muutus saavutada, ja ta 
oli nõus, et midagi tuleb sel-
lel teemal ette võtta. Kui oli-
me autos ja autos oli veel ka 
see tütarlaps, siis XXX väga 
ei tahtnud rahastamisest rää-
kida. Ma ütlesin, et ma tahaks 
minna selle jutuga edasi, mil-
lest oleme rääkinud; tahaksin 
teada, kas rahastamisel toimu-
vad samasugused skeemid. Ta 
viis jutu kõrvale ja saatis seal-
samas autos mulle sõnumi 
kell 22.36: „Räägime hiljem.” 
(Tunnistaja näitab oma nuti-
telefonist, et 25.04.2012 on 
kell 22.36 laekunud sõnum 
numbrilt XXXXXXX (helis-
tajaks märgitud XXX). Kui 
olime neiu autost maha pan-
nud, siis tulin jutu juurde taga-
si. Ütlesin talle ära, miks see 
mind häirib. Küsisin, kas see 
toimub samamoodi. Ta ütles 
midagi sellist, et „Mitte mida-
gi pole muutunud”.

Ma tean, et XXX rääkis 
samal teemal ka Kalle Pal-
lingu ja YYY-ga. Leppisime 
kokku, et suvepäevadel või 
millalgi tuleks kutsuda ini-
mesed kokku ja arutada, kui-
das me selles küsimuses saak-
sime teha Reformierakonda 
paremaks. XXX-ga olen sel-
lest teemast ka varem rääki-
nud. Ta võttis minuga ühen-
dust üle mõne aja selle aasta 

talvel, kiites mu artiklit Posti-
mehes erakonna sisedemokraa-
tia kohta. Oleme mitmel kor-
ral istunud temaga koos ja aru-
tanud erakonna elu paremaks 
muutmist – mitte vaid rahas-
tamist, vaid ka nt erakonnasi-
seste positsioonide jaotamist. 
Olen talle öelnud ka seda, et 
tegelikult tuleks mingi samm 
teha. Tema on öelnud, et rää-
gime inimestega – et kui üksi 
lähed, siis see teema tapetakse 
ära. Oleks vaja leida enne ini-
mesed, kes tuleks kaasa ja kes 
ei pea samamoodi seda tegu-
viisi õigeks.

Me oleme rääkinud XXX-
ga sellest süsteemist, kuidas 
Kristen Michal ja Kalev Lil-

lo sel ajal, kui mina olin frakt-
sioonis, seda süsteemi  juhti-
sid. Me ei ole rääkinud otse-
selt konkreetsetest summadest 
ja ülekannetest, aga pigem sel-
lest, kuidas muuta asju pare-
maks. Aga nende vestluste käi-
gus ma olen omaks võtnud, et 
ma olen sellist raha saanud ja 
üle kandnud – see pole isegi 
küsimus, nad on seda teadnud. 
Olukord on selline, et me ei 
pea üksteisele sõnaselgelt ütle-
ma, et me oleme teinud selli-
seid ja selliseid ülekandeid 
– me kõik teame, et seda nii 
erakonnas tehakse, et see nii 
toimub. Ma näen aga, et nad 
on mures ja kardavad rääkida. 
Kui ma küsisin XXX käest, kas 
see rahastamine toimub prae-
gu ka nii (tundmatu raha üle-
kandmine erakonna liikme-
te kaudu), siis vastas XXX: 
„Miks peaks toimivat süstee-
mi muutma?” Viimati arutasi-
me Reformierakonna spordi-
päeval, ootasime tõkkejook-
su 19.05.2012 – mina ja XXX 
– istusime muru peal maas ja 
ütlesin, et selle teemaga tuleks 
edasi minna. [- - -]

Eile õhtul olid mul külas 
XXX ja YYY. Viimane on 
muu hulgas ka Kristen Mic-
hali sugulane. YYY-ga kohtu-
sin ca 1 kuu tagasi Varjendis, 
kus oli juures ka ajakirjanik. 

Rääkisime ennekõike kaitse- 
ja välispoliitikast. Sain temalt 
tookord teada, et ta oli süstee-
mist teadlik – s.o sellest, et 
Kristen Michal on selles süs-
teemis osaline. Eile ta ütles, et 
tema ei ole valmis sellest avali-
kult rääkima. XXX kohta tean, 
et tema ei ole midagi anneta-
nud ja ta pigem soovinuks, et 
ma tema nime siin väga eile 
ei tooks. XXX-le saatsin oma 
loo juba esmaspäeval, pärast 
seda, kui olin Postimehele ära 
saatnud.

Olen rääkinud ka Martin 
Kukega, erakonna uue pea-
sekretäriga.  [- - -]

Kui ma vaatan tänast Pos-
timeest, kus on annetanu-

te nimekiri (tun-
nistajale näidatakse 
23.05.2011 Postime-
he lehekülge 4), siis 
ma arvan, et sellisest 
tundmatust allikast 
pärit raha annetami-
sest on valmis rääki-

ma XXX, Kalle Palling, YYY. 
[- - -] Vaadates näiteks ülekan-
nete nimekirju 2010. aasta I kv 
aruandes, siis mina väidan, et 
enamik üle 10 000 EEK anne-
tusi, Kristen Michali nimest 
allpool kuni lõpuni välja, on 
samamoodi tundmatust alli-
kast pärit ja tehtud sama skee-
mi kasutades, mille alusel mina 
ülekandeid tegin. Väidan seda 
sellepärast, et summad on 
ümmargused, aga ennekõike 
seepärast, et nägin K. Lillol 
portfellis mitmeid ümbrikke, 
kui ta mulle seda andis. Need 
ümbrikud anti järelikult teis-
tele inimestele selleks, et nad 
teeks täpselt samamoodi kui 
mina. [- - -]
••	Tänases	Eesti	Päevalehes	
(menetleja viitab 23.05.2012 
Eesti Päevalehes lk 4 oleva-
le Kristen Michali intervjuule)	
on	Kristen	Michal	väitnud,	et	
nende	summade	näol,	millest	
te	ajakirjanduses	rääkisite,	on	
tegemist	teie	enda	kampaa-
niakulutustega.	Kuidas	te	se-
da	kommenteerite?
Millised kampaaniakulutu-
sed? Ma ei saa sellest väitest 
aru ja ma ei saa aru ka sel-
lest, miks ma oleks pidanud 
kandma oma kampaaniaku-
lutused erakonnale üle. Tões-
ti, võib olla nii, et kui era-
kond tellib ühtselt visiitkaar-

te valimiskampaaniaks, siis on 
aumeeste kokkulepe, et mak-
sad erakonnale tagasi. Aga sel-
listes summades ei ole erakond 
mulle kunagi kampaaniat tei-
nud ja ma ei saa sellest väitest 
aru. [- - -]

Erakond ei ole kunagi kirja-
likul ega ühelgi muul viisil esi-
tanud mulle ülevaadet, et nad 
on teinud mingi summa ulatu-
ses minu eest kulutusi, mida 
ma peaks hüvitama. Kui Mic-
hal väidab, et nad tegid mul-
le 115 000 EEK osas kampaa-
niat, mida ma pidanud hüvita-
ma, siis ta valetab. [- - -]

(Tunnistaja soovil katkestatak-
se ülekuulamine ajalisel survel ja 
lepitakse kokku järgmise ülekuu-
lamise aeg: teisipäev, 29.05.2012 
kell 12.00.)
Uurimistoimingu lõpp: 13.38

Aeg: 29.05.2012
Riigiprokuratuur
Nimi: Silver Meikar
Uurimistoimingu algus: 12.00
(Meikar korrigeerib eelmisel kor-
ral antud ütlusi ja teatab, et esi-
mesel korral sai ta sularahas ikka-
gi 40 000 krooni, mitte 20 000 
krooni. Ülekuulamine jätkub 
kell 17.00)
••	Palun	rääkige,	mida	te	tea-
te	Reformierakonna,	eeskätt	
konkreetsete	valimiskampaa-
niate	rahastamisest.
Mina astusin Reformierakon-
da 13.11.1997. a, reedel. Pani-
me Tartus alguse Reformiera-
konna noorteorganisatsiooni-
le, milleks oli Tartu Reformi 
Noorteklubi (edaspidi TRN) 
ja millel oli alguses 8 liiget.

(Järgneb Meikari põhjalik üle-
vaade oma seotusest erakonnaga, 
millest avaldame vaid katked.) 

Kristen Michalit tunnen 
sellest ajast (umbes 1998 või 
1999), kui meid, kes olime 
loonud Tartu Reformiklubi, 
kutsuti õpetama neid Tallin-
na noori, kes hakkasid Tallin-
nas noorteklubi looma. Kris-
ten Michal ja XXXX olid tollal 
ühed sellised Tallinna noored. 
1999. aastal olin ma valimisni-
mekirjas. Annelinnas osutusin 
valituks Tartu linnavolikokku. 

Järgmised valimised, kus 
osalesin, olid 2003. aasta rii-
gikogu valimised.[- - -]

Siis pakkus Kristen Michal 
kui peasekretär mulle nõuko-
gude kohtadest Lennuliiklus-

teeninduse AS-i nõukogu liik-
me kohta ja selle ma ka võt-
sin. (Meikar räägib, et need olid 
„puhtad valimised” ja ta pääses 
riigikokku, kust oli sunnitud aas-
ta hiljem lahkuma, sest kaitsemi-
nister Margus Hanson astus valit-
susest tagasi ja Meikar oli riigi-
kogus tema asendusliige – toim.)

Kusagil 2006. aasta lõpus 
või 2007. alguses (pärast koha-
likke valimisi) võisid leida aset 
need vestlused Rein Kilgi ja 
Raul Markusega, millest on 
nüüd ajakirjanduses räägi-
tud. Kui nüüd Raul Markus 
sellest rääkis, siis mulle tuli 
see ka meelde – tõesti rääkisin 
temaga sellest, et ta andis ilm-
selt 25 000 krooni, nagu ta rää-
gib, ja vastu selle eest midagi 
ei küsinud. Kokku saime tänu 
XXX-le, kes rääkis parasjagu 
Markusega ning kutsus mind 
nendega ühinema. Meie vest-
lused olid suhteliselt intellek-
tuaalsed, aga samas väljakut-
suvad. Minu jaoks oli see nagu 
kohtumine valijatega. Marku-
sega oli selline asi, et ta ütles, 
et ma olen lahe tüüp, ja küsis, 
kas ta saaks mind millegagi 
aidata. Mina ütlesin, et kui 
sul on Tartus sõpru, siis vali-
gu nad minu poolt. Tema pak-
kus mulle siiski rahalist tuge ja 
ma ei olnud selle vastu. Mina 
küsisin, kas ta soovib, et selle 
deklareeriksin, kuna võimalus 
oleks olnud ka avalikult näi-
data, kust see raha tuli. Tema 

ütles, et ei ole vaja. Mul on ras-
ke öelda, kas kasutasin raha 
valimiskampaanias või lihtsalt 
pere-eelarves. Mul oli üks kon-
to. [- - -]

2007. aasta jaanuaris ilmus 
Äripäevas lugu sellest, et Mic-
hal küsis Edward Burkhardtilt 
Reformierakonna jaoks raha. 
Sellest tuli suur skandaal ja 
Burkhardt käis ka mingis tele-
saates, vist „Pealtnägijas”. 18. 
jaanuari hommikul helistas 
mulle Michal, kes ütles mul-
le seda, et Burkhardti raha-
küsimine on täielik jama ja 
see on IRL-i laimukampaa-

nia Reformierakonna ja tema 
vastu. Ta küsis: „Kas sa palun 
saaksid kirjutada oma blogis, 
et Mart Laar on selle taga?” 
Mina ütlesin, et ma ju ei tea, 
et Laar on selle taga, küsisin, 
kas ma saaksin Michalile vii-
data. Tema ütles, et talle rää-
kisid seda usaldusväärsed ini-
mesed, aga tema nimega ei 
tohi seda seostada. Ma küsi-
sin, kas ma saan siis vähemalt 
öelda, et see info pärineb usal-
dusväärsetest allikatest, pida-
des selle all silmas teda. Tal-
le see sobis, tingimusel, et 
tema nimi selle blogipostitu-
sega seoses välja ei tule. Mul 
oli tegelikult häbi seda kirju-
tada. Ka küsisin Kristenilt, et 
kas see on 100% tõde, et Laar 
on selle taga. Ta kinnitas, et 
jah. Michali jutt ei tundunud 
täiesti siiras, aga siiski täitsin 
ta palve. Ma tegin seda samal 
põhjusel, miks ma 2009 nõus-
tusin kandma raha erakonna 
kontole – sest erakond palus 
abi, sest Michal palus abi. [- - -] 
Mul oli teatud määral juba tol-
lal tunne, et äkki mind kasuta-
takse erakonna poolt ära. Mul-
le tundus, et mind nagu sun-
niti abi andma. 

(Meikar meenutab samal ajal 
avalikuks tulnud seika, kus Jör-
gen Siil ja Paavo Palk toetasid 
sotsiaaldemokraate vastavalt 25 
000 ja 20 000 krooniga, mida 
nii tema kui ka ta sõbrad hinda-
sid võimatuks ja millest ta samu-

ti oma blogis kirju-
tas. Michal aga käs-
kinud see blogikanne 
maha võtta.) Kuna 
ta nõudis, et oma 
seisukohta avalik-
kuses muudaksin, 
siis ma tegin seda. 

Parandasin oma sissekannet 
ja taganesin oma seisukohast. 

Mul tekkis veendumus, et 
erakondades asjad nii käivad-
ki. Sõnade „nii käivadki” all 
pean ma Reformierakonna 
puhul silmas seda, et liigub nii 
valimiste ajal kui valimisteva-
helisel perioodil palju musta 
raha, mille mingite lubadus-
te eest minu jaoks tundmatu-
tele ärimeestele kaupleb välja 
erakonna peasekretär Kristen 
Michal. Mõne sellise asja väl-
jatulemisel asub erakond ring-
kaitsesse ja teatavatel juhtu-
del on see ringkaitse sõbrali-

Telli nüüd 

6 kuuks
ja saad kingituseks 

maailma raamatuturgude 
müügihiti „Viiskümmend 

halli varjundit”.

Raamatu saadame kampaanialehe 
www.ekspress.ee/raamatuhitt 
kaudu tellijale postiga alates 
20.11.2012 kahe nädala jooksul. 

Pakkumine kehtib kuni 31.10.2012. 

Tellimiseks mine aadressile 
www.ekspress.ee/raamatuhitt

„Salapärane. 
Kirglik. Ülimenukas.
Maailma ihaldatuim
sensuaalne lugemisseiklus.”

„Siinkohal annaks vastuolulisi soovitu-
si – ühest küljest suurepärane raamat 
pimedateks Põhjamaade sügistalvisteks 
õhtuteks. Teisalt aga ärge lootke, et 
peale lugemist uni tuleb! Kindlasti aitab 
kirjanik E. L. James murda selle raama-
tuga seksitabusid. Ja ega veidi vaba-
meelsem mõtlemine meie põhjamaiselt 
kargetele inimestele mööda külge maha 
ei jookse.”

Ettevõtja ja meediapersoon 
Karoli Hindriks Lisainfo telefonil 680 4444 või e-posti aadressil klienditugi@lehed.ee.

Meie vestlused olid suhte-
liselt intellektuaalsed, aga 
samas väljakutsuvad.

See pole mingi küsimus, 
nad on teadnud, et olen 
raha saanud ja üle kandnud. §
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kult ühendavaks lüliks kõigi 
erakondade vahel. Sain aru, et 
see on nii Reformierakonnas 
ja teistes erakondades ja kõi-
gi peasekretäride puhul. Sel-
line poliitika ongi. Seetõttu, 
kui Michal mulle 2009. aastal 
helistas ja pakkus, et ma kan-
naks oma annetusena võõrast 
sularaha erakonna kontole, ei 
tundunud see mulle absoluut-
selt veider.

Aeg: 11.06.2012
Keskkriminaalpolitsei, 
Nimi: Silver Meikar
[- - -] 21. mai pärastlõunal, kui 
Postimees oli kinnitanud, et 
minu artikkel avalikustatakse, 
saatsin selle ka XXX-le. Lep-
pisime kokku, et tulen tema 
juurde kella 20.00 paiku õhtul. 
Vestluse käigus ütleski mulle 
seda, et on sinna ise ka viinud 
koti rahaga. Küsisin, et kas ta 
teab mingeid ettevõtteid, kes 
Kristen Michalile raha andsid. 
Ta vastas, et ta ise on raha vii-
nud, ja kirjeldas seda selliselt, 
et mitte kõik varjatud toetajad 
ei vii raha Reformierakonna 
kontorisse ise, vaid kasutatak-
se usaldusväärseid vahemehi. 
Ka tema on olnud vahemees, 
ütles ta mulle. Ta kirjeldas 
seda skeemi järgnevalt: tema 
firma tegi fiktiivse arve ühe-
le ettevõttele, mille nime ta 
ei nimetanud. Kui summa 
oli laekunud ettevõtte arvele, 
siis ta jättis firmasse nn käibe-
maksu ja dividendi tulumak-
su ning viis ülejäänud raha 
sularahas erakonna kontoris-
se. Kuna just rääkisime pea-
sekretärist, siis jäi mulle selge 
mulje, et viis selle raha Kris-
ten Michali kätte. XXX ütles 
seda, et kui see välja tuleb, siis 
tema ettevõte saab suure trah-
vi ja ta ei saa ühtegi riigi tel-
limust. Summa suurustest ja 
kuupäevadest, samuti sellest, 
kas see oli vaid üks kord, me 
ei rääkinud. Küsisin, kas ta on 
nõus ka avalikult ütlema, et 
jah, nii oli, ja kas ZZZ on ka 
nõus seda tegema. XXX ütles, 
et ei ole, tal on pere ja et see ei 
vii mitte kuskile. Ta on nõus 
välja tulema, kui veel inimesi 
seda teeb. Ta ütles, et temal 
on oluliselt rohkem karta kui 
minul ja see, mida mina, ZZZ, 
Kalle Palling ja veel kümme 
inimest tegime, on kogu sel-

le skeemi kõige vähem oht-
likum osa.
 
Aeg: 30.07.2012
Keskkriminaalpolitsei
Nimi: Kalev Lillo
Algus: 11.50
(Kell 12.02 soovib K. Lillo oma 
kaitsjaga omavahel vestelda. Üle-
kuulamine jätkub kell 12.11. Lil-
lo loobub ütlusi andmast.)
Lõpp: 12.15.

Aeg: 30.07.2012
Keskkriminaalpolitsei
Nimi: Kristen Michal
Algus: 14.58
••	Kas	kahtlustuse	sisu	on	tei-
le	arusaadav?
Jah, kahtlustuse sisu on mul-
le arusaadav.
••	Kas	te	olete	toime	pannud	
kuriteo,	milles	teid	ülaltoo-
dud	kahtlustuse	kohaselt	kaht-
lustatakse?
Ei ole toime pannud.
••	Kas	olete	nõus	andma	ütlu-
si	kahtlustuse	asjaolude	kohta?
Jah, olen nõus ütlusi andma 
vabas vormis. 

Tahan öelda, et selliseid 
tegusid ei ole aset leidnud, 
mina ei ole midagi sellist tei-
nud, nagu Silver Meikar ja see 
kahtlustus väidab. Ma kindlas-
ti ei ole teinud Silver Meikarile 
ettepanekut teha Reformiera-
konnale annetust varaga, mis 
ei kuulu talle. 

Ma kindlasti ei ole andnud 
Kalev Lillole sellist tööülesan-
net ega palunud korraldada 
Lillol ühelgi moel seda, et ta 
annaks Silver Meikarile edasi 
raha annetamiseks ja et S. Mei-
kar annetaks antud raha era-
konnale. Täpsustan, et kaht-
lustuses toodud ülekannete-
ga mul mingit puutumust ei 
ole. Ei oska Silver Meikariga 
rohkem puutumust kommen-
teerida. Kindlasti ma ei olnud 
teadlik sellest, et kahtlustuses 
toodud summad ei pärine S. 
Meikari vara hulgast. Olen 
nõus vastama uurija poolt esi-
tatud küsimustele.

(Järgeb mahukas ja tõenäoli-
selt tunde kestnud küsitlus Refor-
mierakonna struktuurist ja toi-
mimisest, mille jooksul Michal 
annab ülekuulajale täieliku polii-
tikakoolituse.)
••	Kas	ja	kelle	ülesanne	oli	teie	
peasekretäriks	oleku	ajal	an-
netuste	seaduslikkuse	kont-

rollimine?	Milles	see	reaalselt	
väljendus?
Seda, kas annetused on sea-
duslikud, kontrollib erakon-
dade järelevalve komisjon. Kui 
raamatupidaja näeb, et on teh-
tud annetus näiteks ettevõtte 
arvelduskontolt, siis ta saa-
dab antud annetuse tagasi. 
Samuti näiteks mäletan olu-
korda, kus Reformierakonda 
avalikult halvustav isik kandis 
erakonna kontole 25 krooni, 
siis samuti kandsime me raha 
antud annetajale tagasi. Era-
konnal ei ole füüsiliselt või-
malik juurde pääseda isikute 
arvetele ja kontrollida nende 
isiklike rahalise vahendite ole-
masolu. Erakonnal ei ole isegi 
võimalik tuvastada, kas anne-
tuse juurde kirjutatud isiku-
kood on korrektne, sest pan-
gaülekande juures ei ole anne-
taja isikukoodi.
••	Kas	teie	olete	Silver	Meikaril	
palunud	teha	Reformierakon-
nale	annetusi?	Kui	jah,	siis	ku-
nas	ja	millises	summas?
Mina olen erinevatel üldüri-
tustel teinud üleskutseid kõi-
gil erakonna liikmetel anneta-
da erakonnale raha, sealhulgas 
Silver Meikarile.
••	Kas	te	olete	palunud	Silver	
Meikaril	annetada	enda	nimel	
Reformierakonnale	teadma-
ta	päritoluga	raha,	mis	ei	pä-
rine	Silver	Meikari	enda	vara	
hulgast?
Ei ole.

••	Kas	te	helistasite	2009.	aas-
ta	novembris	Silver	Meikarile	
ja	küsisite	tema	käest,	kas	Sil-
ver	Meikar	on	nõus	erakonna-
le	annetama?	Kui	jah,	siis	palun	
selgitage	vestluse	sisu.
Ma ei mäleta küll sellist kõnet. 
Samas minu kui peasekretäri 
ametikohal ei olnud ebatavali-
ne, kui ma oleksin helistanud 
kellelegi ja palunud teha anne-
tusi. Samas pole ma mitte kel-
lelgi palunud annetada tema-
le mittekuuluvat raha.
••	Millistel	asjaoludel	te	Sil-
ver	Meikariga	tutvusite	ning	
millised	on	olnud	teie	omava-

helised	suhted	ja	kokkupuu-
ted?	Kui	tihti	ja	mis	asjaoludel	
te	suhtlesite	Silver	Meikariga	
aastail	2009	ja	2010?
Tutvusin Meikariga võib-olla 
1997. aastal seoses sellega, et 
mina olin üks, kes lõi Tallin-
nasse Reformierakonna noor-
te organisatsiooni, ja S. Mei-
kar lõi Tartusse noorteorgani-
satsiooni. Meie omavahelised 
suhted ja kokkupuuted on 
olnud täiesti tavalised, ole-
me suhelnud nii kirja teel kui 
telefonitsi. Meikar töötas min-
gi aja ka minu Reformierakon-
na kontoris, kuhu mina ta töö-
le võtsin, kuna ta jäi töötuks ja 
tal oli minu mäletamist möö-
da majanduslikult keeruline 
aeg. Olen Meikaril käinud ühe 
või kaks korda külas. Kuna ta 
töötas mingi aeg kontoris, siis 
kõik erakonna liikmed suhtle-
sid temaga. Meikariga tuli meil 
kindlasti ette eriarvamusi, kus 
me vaidlesime erinevate polii-
tiliste seisukohtade pärast. Ta 
esindas ka erakonda välissek-
retärina erinevatel väliskoman-
deeringutel. 2009. aastal tuli 
Meikar Tallinnasse kandideeri-
ma, kuna väidetavalt üks kan-
dideerimise põhjus Tallinnas 
oli isiklik. Samuti teine Tal-
linnas kandideerimise põh-
jus oli minu mäletamist möö-
da see, et ta oli Tartus teatud 
osa erakonna liikmetega tül-
li läinud. Samuti väidetavalt 
oli ta enne Tallinnasse tulekut 

soovinud Tartu abi-
linnapea ametikoh-
ta (mida oskab sel-
gitada Urmas Kruu-
se), mida talle ei 
võimaldatud. Mei-
karil meeldis väga 
reisida, s.t teda ei 

olnud kogu aeg kohal ja ta ei 
kohtunud valijatega, mis oli 
ka põhjus, et ta pidi valimis-
te-eelselt rohkem vaeva näge-
ma. Minu ja Meikari läbisaa-
mised on üldiselt tööalaselt 
olnud neutraalsed. Mul on 
olnud tööalaseid etteheiteid 
talle, näiteks et ta riigikogu 
liikmena peaks pingutama ja 
valijatega suhtlema. Kindlasti 
oli Meikaril ootusi erakonnale, 
et ta saaks oma eelneva posit-
siooni tõttu riigikogus hiljem 
sellele vastava töökoha.

Veidi enne Meikari artikli 
avalikustamist Postimehes sai 

Meikar kokku minu elukaas-
lase sugulase XXX-iga. Antud 
kokkusaamisel väljendas Mei-
kar oma rahulolematust seoses 
oma positsiooniga ja vihjas, et 
sooviks erakonnalt saada pare-
mat positsiooni, paremat pak-
kumist või paremat sissetule-
kut. XXX rääkis minu elukaas-
lasega, kes omakorda rääkis 
Martin Kukkega, kes minu 
teada sai kokku Meikariga, 
kuid mida nad täpselt rääki-
sid, seda mina ei tea. XXX saa-
tis mulle peale skandaali puh-
kemist Facebookis kirja, kus 
kirjeldas Meikari huvi minu 
isikliku elu vastu ja soovi saa-
da erakonnalt parem pakkumi-
ne, mis muu hulgas puudutas 
tema rahalist olukorda.
••	Kas	teie	olete	kunagi	rääki-
nud	Silver	Meikariga	tema	isik-
likest	annetustest?
Ei ole.
••	Millised	olid	teile	teadaole-
valt	Silver	Meikari	sissetuleku-
allikad	2009.	aasta	IV	kvartalis	
ja	2010.	aasta	I	poolaastal?
Ma ei tea seda.
••	Kas	teie	olete	andnud	Kalev	
Lillole	sularaha,	et	ta	selle	kol-
mandatele	isikutele	edasi	an-
naks	annetuse	tegemiseks	Re-
formierakonnale?
Ei ole.
••	Kas	teie	olete	andnud	Kalev	
Lillole	sularaha,	et	ta	selle	Sil-
ver	Meikarile	edasi	annaks?	Kui	
jah,	siis	mis	asjaoludel,	kellele	
kuuluvat	raha	andsite?
Ei ole.
••	Kas	teie	teada	on	mõni	tei-
ne	isik	andnud	Kalev	Lillole	
sularaha,	et	ta	selle	kolman-
datele	isikutele	edasi	annaks	
annetuse	tegemiseks	Reformi-
erakonnale?
Mulle teadaolevalt mitte.
••	Kas	teie	olete	Silver	Meika-
rile	andnud	sularaha	selleks,	et	
ta	selle	erakonnale	kannaks	an-
netuse	näol?
Ei ole andnud.
••	Kas	olete	suusõnaliselt	pan-
nud	kellelegi	erakonna	liikme-
le	ülesande	erakonnale	annetu-
si	koguda?
Sellist ülesannet pole kellele-
gi pannud. Olen teinud kogu 
aeg üleskutseid annetada eri-
nevatel üritustel erakonnale.
••	Kas	olete	isiklikult	anneta-
nud	Reformierakonnale	raha?	
Kui	jah,	siis	millal,	millises	sum-
mas	ja	kust	pärines	raha?

Mina olen annetanud erakon-
nale isiklike vahendite arvelt, 
kuid summasid peast ei tea.
••	Kuidas	toimus	2009.	aasta	
Euroopa	Parlamendi	valimiste	
valimiskampaania	kulude	hüvi-
tamine	erakonna	poolt?
Täpseid summasid ei mäleta. 
Esimesed numbrid said kind-
lasti rohkem kampaaniamah-
tu. Kui palju esinumbreid sai 
rohkem reklaami, seda ei mäle-
ta. Kuumas grupis olid kind-
lasti esimesed kolm kandidaa-
ti: Ojuland, Paet ja Gräzin. 
Eesmärgiks seadsimegi kolm 
kohta. Meikar oli nimekirjas 
neljas kandidaat ja tal oli reaal-
selt võimalik ka europarlamen-
ti saada, kuna oli teada, et Paet 
nagunii Euroopa Parlamenti ei 
lähe. Samuti oli osadel isiku-
tel teada, et Gräzin võib-olla 
ei lähe europarlamenti. Mei-
kar tegi valimistel täiendavaid 
kulutusi, nt klubis Shah min-
gi avaliku ürituse, mis on era-
konna poolt kinni makstud. 
Antud summa maksis ligikau-
du 17 000 krooni. Kui tegemist 
oli eraldi teda reklaamiva üri-
tusega, siis oleks pidanud Mei-
kar selle summa ka erakonnale 
annetusena tagasi maksma, v.a 
juhul, kui oleks olnud erakon-
naga kokkulepe, et üritus tasu-
takse erakonna üldistest vali-
miskulutustest, kuna tegemist 
on näiteks erakonna üldise rek-
laamimisega
••	Olete	ajakirjanduses	väit-
nud,	et	Meikar	võis	annetada	
osalt	oma	europarlamendi	ja	
kohalike	omavalitsuste	valimis-
kampaania	katteks.	Kas,	kuidas	
ja	millal	tehti	Silver	Meikarile	
teatavaks,	et	ta	oli	kohustatud	
hüvitama	Eesti	Reformierakon-
nale	kampaania	kulud?	Kui	
suured	olid	tema	poolt	hüvi-
tamisele	kuuluvad	kulud?	Kui-
das	need	välja	arvestati?	Kas	ar-
vestused	on	kusagil	säilitatud?
Meikar kandideeris 2009. aas-
tal kahtedel valimistel: Euroo-
pa Parlamendi valimistel, kus 
ta oli kõrgel kohal, ja sügisel 
KOV valimistel, kus ta oli uues 
piirkonnas. Pean seda tõenäo-
liseks, et Meikar võis anneta-
da nende valimiste käigus teh-
tud valimiskulude katteks. S. 
Meikari kulutused ei pidanud 
olema kuidagi isikustatud ja 
samas võis annetada Meikar 
ka maailmavaate toetuseks või 
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Michal: Meikaril oli ootusi, 
et saada eelneva positsiooni 
tõttu vastav töökoht.§

Rääkisime ennekõike kaitse- 
ja välispoliitikast. Sain temalt 
tookord teada, et ta oli süstee§tookord teada, et ta oli süstee§§-§§mist teadlik – s.o sellest, et §§Kristen Michal on selles süs§§-§§teemis osaline. Eile ta ütles, et §§tema ei ole valmis sellest avali§§-§§kult rääkima. XXX kohta tean, §§et tema ei ole midagi anneta§§-§§nud ja ta pigem soovinuks, et §§ma tema nime siin väga eile §§ei tooks. XXX-le saatsin oma §§loo juba esmaspäeval, pärast §§seda, kui olin Postimehele ära §§Olen rääkinud ka Martin §§Kukega, erakonna uue pea§§-§§Kui ma vaatan tänast Pos§§-§§timeest, kus on annetanu§§-§§te nimekiri (§§tun§§-§§nistajale näidatakse §§23.05.2011 Postime§§-§§he lehekülge 4§§), siis §§ma arvan, et sellisest §§tundmatust allikast §§pärit raha annetami§§-§§sest on valmis rääki§§-§§ma XXX, Kalle Palling, YYY. §§[- - -] Vaadates näiteks ülekan§§-§§nete nimekirju 2010. aasta I kv §§aruandes, siis mina väidan, et §§enamik üle 10 000 EEK anne§§-§§tusi, Kristen Michali nimest §§allpool kuni lõpuni välja, on §§samamoodi tundmatust alli§§-§§kast pärit ja tehtud sama skee§§-§§mi kasutades, mille alusel mina §§ülekandeid tegin. Väidan seda §§sellepärast, et summad on §§ümmargused, aga ennekõike §§seepärast, et nägin K. Lillol §§portfellis mitmeid ümbrikke, §§kui ta mulle seda andis. Need §§ümbrikud anti järelikult teis§§-§§tele inimestele selleks, et nad §§teeks täpselt samamoodi kui §§Päev§§alehes§§

iitab 23.05.2012 
§§

Eesti Päevalehes lk 4 oleva
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Millised kampaaniakulutu
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§§
sed? Ma ei saa sellest väitest 

§§
aru ja ma ei saa aru ka sel

§§
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§§
lest, miks ma oleks pidanud 

§§
kandma oma kampaaniaku

§§
-

§
lutused erakonnale üle. Tões-
ti, võib olla nii, et kui era-
kond tellib ühtselt visiitkaar-

te valimiskampaaniaks, siis on 
aumeeste kokkulepe, et mak-
sad erakonnale tagasi. Aga sel§sad erakonnale tagasi. Aga sel§§-§§listes summades ei ole erakond §§mulle kunagi kampaaniat tei§§-§§nud ja ma ei saa sellest väitest §§aru. [- - -]§§Erakond ei ole kunagi kirja§§-§§likul ega ühelgi muul viisil esi§§-§§tanud mulle ülevaadet, et nad §§on teinud mingi summa ulatu§§-§§ses minu eest kulutusi, mida §§ma peaks hüvitama. Kui Mic§§-§§hal väidab, et nad tegid mul§§-§§le 115 000 EEK osas kampaa§§-§§niat, mida ma pidanud hüvita§§-§§ma, siis ta valetab. [- - -]§§(Tunnistaja soovil katkestatak§§ma, siis ta valetab. [- - -]§(Tunnistaja soovil katkestatak§ma, siis ta valetab. [- - -]§§-§§se ülekuulamine ajalisel survel ja §§lepitakse kokku järgmise ülekuu§§-§§lamise aeg: teisipäev, 29.05.2012 §§kell 12.00.)§§Uurimistoimingu lõpp: 13.38§§Aeg: 29.05.2012§§Riigiprokuratuur§§Nimi: Silver Meikar§§Uurimistoimingu algus: 12.00§§(Meikar korrigeerib eelmisel kor§§-§§ral antud ütlusi ja teatab, et esi§§-§§mesel korral sai ta sularahas ikka§§-§§gi 40 000 krooni, mitte 20 000 §§krooni. Ülekuulamine jätkub §§gi 40 000 krooni, mitte 20 000 §krooni. Ülekuulamine jätkub §gi 40 000 krooni, mitte 20 000 §§kell 17.00)§§••	§§Palun§§rääkige,§§mida§§te§§te§§a§§-§§te§§Reformierakonna,§§eeskä§§tt§§konkreetsete§§valimisk§§ampaa§§-§§niate§§rahastamisest.§§Mina astusin Reformierakon§§-§§da 13.11.1997. a, reedel. Pani§§-§§me Tartus alguse Reformiera§§-§§konna noorteorganisatsiooni§§-§§le, milleks oli Tartu Reformi §§Noorteklubi (edaspidi TRN) §§ja millel oli alguses 8 liiget.§§(Järgneb Meikari põhjalik üle§§-§§vaade oma seotusest erakonnaga, §§millest avaldame vaid katked.) §§Kristen Michalit tunnen §§sellest ajast (umbes 1998 või §§
1999), kui meid, kes olime 

§§
loonud Tartu Reformiklubi, 

§§
kutsuti õpetama neid Tallin

§§
-

§§
na noori, kes hakkasid Tallin

§§
-

§§
nas noorteklubi looma. Kris

§§
-

§§
ten Michal ja XXXX olid tollal 

§§
ühed sellised Tallinna noored. 

§§
1999. aastal olin ma valimisni

§§
-

§§
mekirjas. Annelinnas osutusin 

§§
valituks Tartu linnavolikokku. 

§§
Järgmised valimised, kus 

§§
osalesin, olid 2003. aasta rii

§§
-

§
gikogu valimised.[- - -]

§
gikogu valimised.[- - -]

§
Siis pakkus Kristen Michal 

kui peasekretär mulle nõuko-
gude kohtadest Lennuliiklus-

teeninduse AS-i nõukogu liik-
me kohta ja selle ma ka võt-
sin. (§sin. (§Meikar räägib, et need olid 
„puhtad valimised” ja ta pääses §„puhtad valimised” ja ta pääses §riigikokku, kust oli sunnitud aas§riigikokku, kust oli sunnitud aas§ -
ta hiljem lahkuma, sest kaitsemi§ta hiljem lahkuma, sest kaitsemi§ -
nister Margus Hanson astus valit§nister Margus Hanson astus valit§ -
susest tagasi ja Meikar oli riigi§susest tagasi ja Meikar oli riigi§ -
kogus tema asendusliige – toim.§kogus tema asendusliige – toim.§ )

Kusagil 2006. aasta lõpus §Kusagil 2006. aasta lõpus §või 2007. alguses (pärast koha§või 2007. alguses (pärast koha§ -
likke valimisi) võisid leida aset §likke valimisi) võisid leida aset §need vestlused Rein Kilgi ja §need vestlused Rein Kilgi ja §Raul Markusega, millest on §Raul Markusega, millest on §nüüd ajakirjanduses räägi§nüüd ajakirjanduses räägi§ -
tud. Kui nüüd Raul Markus §tud. Kui nüüd Raul Markus §sellest rääkis, siis mulle tuli §sellest rääkis, siis mulle tuli §see ka meelde – tõesti rääkisin §see ka meelde – tõesti rääkisin §temaga sellest, et ta andis ilm§temaga sellest, et ta andis ilm§ -
selt 25 000 krooni, nagu ta rää§selt 25 000 krooni, nagu ta rää§ -
gib, ja vastu selle eest midagi §gib, ja vastu selle eest midagi §ei küsinud. Kokku saime tänu §ei küsinud. Kokku saime tänu §XXX-le, kes rääkis parasjagu §XXX-le, kes rääkis parasjagu §Markusega ning kutsus mind §Markusega ning kutsus mind §nendega ühinema. Meie vest§nendega ühinema. Meie vest§ -
lused olid suhteliselt intellek§lused olid suhteliselt intellek§ -
tuaalsed, aga samas väljakut§tuaalsed, aga samas väljakut§ -
suvad. Minu jaoks oli see nagu §suvad. Minu jaoks oli see nagu §kohtumine valijatega. Marku§kohtumine valijatega. Marku§ -
sega oli selline asi, et ta ütles, §sega oli selline asi, et ta ütles, §et ma olen lahe tüüp, ja küsis, §et ma olen lahe tüüp, ja küsis, §kas ta saaks mind millegagi §kas ta saaks mind millegagi §aidata. Mina ütlesin, et kui §aidata. Mina ütlesin, et kui §sul on Tartus sõpru, siis vali§sul on Tartus sõpru, siis vali§ -
gu nad minu poolt. Tema pak§gu nad minu poolt. Tema pak§ -
kus mulle siiski rahalist tuge ja §kus mulle siiski rahalist tuge ja §ma ei olnud selle vastu. Mina §ma ei olnud selle vastu. Mina §küsisin, kas ta soovib, et selle §küsisin, kas ta soovib, et selle §deklareeriksin, kuna võimalus §deklareeriksin, kuna võimalus §oleks olnud ka avalikult näi§oleks olnud ka avalikult näi§ -
data, kust see raha tuli. Tema §data, kust see raha tuli. Tema §ütles, et ei ole vaja. Mul on ras§ütles, et ei ole vaja. Mul on ras§ -
ke öelda, kas kasutasin raha 

§
ke öelda, kas kasutasin raha 

§
valimiskampaanias või lihtsalt 

§
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-
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§
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hal küsis Edward Burkhardtilt 

§
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§
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§
Sellest tuli suur skandaal ja 

§
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Burkhardt käis ka mingis tele
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saates, vist „Pealtnägijas”. 18. 

§
saates, vist „Pealtnägijas”. 18. 

§
jaanuari hommikul helistas 

§
jaanuari hommikul helistas 

§
mulle Michal, kes ütles mul

§
mulle Michal, kes ütles mul

§
-

le seda, et Burkhardti raha-
küsimine on täielik jama ja 
see on IRL-i laimukampaa-

nia Reformierakonna ja tema 
vastu. Ta küsis: „Kas sa palun 
saaksid kirjutada oma blogis, 
et Mart Laar on selle taga?” 
Mina ütlesin, et ma ju ei tea, 
et Laar on selle taga, küsisin, 
kas ma saaksin Michalile vii-
data. Tema ütles, et talle rää-
kisid seda usaldusväärsed ini-
mesed, aga tema nimega ei 
tohi seda seostada. Ma küsi-
sin, kas ma saan siis vähemalt 
öelda, et see info pärineb usal-
dusväärsetest allikatest, pida-
des selle all silmas teda. Tal-
le see sobis, tingimusel, et 
tema nimi selle blogipostitu-
sega seoses välja ei tule. Mul 
oli tegelikult häbi seda kirju-
tada. Ka küsisin Kristenilt, et 
kas see on 100% tõde, et Laar 
on selle taga. Ta kinnitas, et 
jah. Michali jutt ei tundunud 
täiesti siiras, aga siiski täitsin 
ta palve. Ma tegin seda samal 
põhjusel, miks ma 2009 nõus-
tusin kandma raha erakonna 
kontole – sest erakond palus 
abi, sest Michal palus abi. [- - -] 
Mul oli teatud määral juba tol-
lal tunne, et äkki mind kasuta-
takse erakonna poolt ära. Mul-
le tundus, et mind nagu sun-
niti abi andma. 

(Meikar meenutab samal ajal 
avalikuks tulnud seika, kus Jör-
gen Siil ja Paavo Palk toetasid 
sotsiaaldemokraate vastavalt 25 
000 ja 20 000 krooniga, mida 
nii tema kui ka ta sõbrad hinda-
sid võimatuks ja millest ta samu-

ti oma blogis kirju-
tas. Michal aga käs-
kinud see blogikanne 
maha võtta.) Kuna 
ta nõudis, et oma 
seisukohta avalik-
kuses muudaksin, 
siis ma tegin seda. 

Parandasin oma sissekannet 
ja taganesin oma seisukohast. 

Mul tekkis veendumus, et 
erakondades asjad nii käivad-
ki. Sõnade „nii käivadki” all 
pean ma Reformierakonna 
puhul silmas seda, et liigub nii 
valimiste ajal kui valimisteva-
helisel perioodil palju musta 
raha, mille mingite lubadus-
te eest minu jaoks tundmatu-
tele ärimeestele kaupleb välja 
erakonna peasekretär Kristen 
Michal. Mõne sellise asja väl-
jatulemisel asub erakond ring-
kaitsesse ja teatavatel juhtu-
del on see ringkaitse sõbrali-

Telli nüüd 

6 kuuks
ja saad kingituseks 

maailma raamatuturgude 
müügihiti „Viiskümmend 

Raamatu saadame kampaanialehe 
www.ekspress.ee/raamatuhitt 
kaudu tellijale postiga alates 
20.11.2012 kahe nädala jooksul. 

Tellimiseks mine aadressile
www.ekspress.ee/raamatuhitt

Meie vestlused olid suhte-
liselt intellektuaalsed, aga 
samas väljakutsuvad. §

kult ühendavaks lüliks kõigi 
erakondade vahel. Sain aru, et 
see on nii Reformierakonnas 
ja teistes erakondades ja kõi-
gi peasekretäride puhul. Sel-
line poliitika ongi. Seetõttu, 
kui Michal mulle 2009. aastal 
helistas ja pakkus, et ma kan-
naks oma annetusena võõrast 
sularaha erakonna kontole, ei 
tundunud see mulle absoluut-
selt veider.

Aeg: 11.06.2012
Keskkriminaalpolitsei, 
Nimi: Silver Meikar
[- - -] 21. mai pärastlõunal, kui 
Postimees oli kinnitanud, et 
minu artikkel avalikustatakse, 
saatsin selle ka XXX-le. Lep-
pisime kokku, et tulen tema 
juurde kella 20.00 paiku õhtul. 
Vestluse käigus ütleski mulle 
seda, et on sinna ise ka viinud 
koti rahaga. Küsisin, et kas ta 
teab mingeid ettevõtteid, kes 
Kristen Michalile raha andsid. 
Ta vastas, et ta ise on raha vii-
nud, ja kirjeldas seda selliselt, 
et mitte kõik varjatud toetajad 
ei vii raha Reformierakonna 
kontorisse ise, vaid kasutatak-
se usaldusväärseid vahemehi. 
Ka tema on olnud vahemees, 
ütles ta mulle. Ta kirjeldas 
seda skeemi järgnevalt: tema 
firma tegi fiktiivse arve ühe-
le ettevõttele, mille nime ta 
ei nimetanud. Kui summa 
oli laekunud ettevõtte arvele, 
siis ta jättis firmasse nn käibe-
maksu ja dividendi tulumak-
su ning viis ülejäänud raha 
sularahas erakonna kontoris-
se. Kuna just rääkisime pea-
sekretärist, siis jäi mulle selge 
mulje, et viis selle raha Kris-
ten Michali kätte. XXX ütles 
seda, et kui see välja tuleb, siis 
tema ettevõte saab suure trah-
vi ja ta ei saa ühtegi riigi tel-
limust. Summa suurustest ja 
kuupäevadest, samuti sellest, 
kas see oli vaid üks kord, me 
ei rääkinud. Küsisin, kas ta on 
nõus ka avalikult ütlema, et 
jah, nii oli, ja kas ZZZ on ka 
nõus seda tegema. XXX ütles, 
et ei ole, tal on pere ja et see ei 
vii mitte kuskile. Ta on nõus 
välja tulema, kui veel inimesi 
seda teeb. Ta ütles, et temal 
on oluliselt rohkem karta kui 
minul ja see, mida mina, ZZZ, 
Kalle Palling ja veel kümme 
inimest tegime, on kogu sel-

le skeemi kõige vähem oht-
likum osa.

Aeg: 30.07.2012
Keskkriminaalpolitsei
Nimi: Kalev Lillo
Algus: 11.50
(Kell 12.02 soovib K. Lillo oma §(Kell 12.02 soovib K. Lillo oma §kaitsjaga omavahel vestelda. Üle§kaitsjaga omavahel vestelda. Üle§(Kell 12.02 soovib K. Lillo oma 
kaitsjaga omavahel vestelda. Üle
(Kell 12.02 soovib K. Lillo oma §(Kell 12.02 soovib K. Lillo oma §kaitsjaga omavahel vestelda. Üle§(Kell 12.02 soovib K. Lillo oma §§-§kuulamine jätkub kell 12.11. Lil§kuulamine jätkub kell 12.11. Lil§§-§§kuulamine jätkub kell 12.11. Lil§-§kuulamine jätkub kell 12.11. Lil§lo loobub ütlusi andmast.)§lo loobub ütlusi andmast.)§Lõpp: 12.15.

Aeg: 30.07.2012
Keskkriminaalpolitsei
Nimi: Kristen Michal
Algus: 14.58
••	Kas kahtlustuse sisu on§on§§tei§§-§le arusaadav?
Jah, kahtlustuse sisu on mul§Jah, kahtlustuse sisu on mul§§-§le arusaadav.
••	Kas te olete toime pa§pa§§nnud§kuriteo, milles teid ülalt§ülalt§§oo§§-§dudkahtlustuse kohaselt§kohaselt§§kah§§t§§-§lustatakse?
Ei ole toime pannud.
••	Kas olete nõus andma§andma§§ütlu§§-§si kahtlustuseasjaoludekoh§koh§§ta?§Jah, olen nõus ütlusi andma §Jah, olen nõus ütlusi andma §vabas vormis. 

Tahan öelda, et selliseid §Tahan öelda, et selliseid §tegusid ei ole aset leidnud, §tegusid ei ole aset leidnud, §mina ei ole midagi sellist tei§mina ei ole midagi sellist tei§§-§nud, nagu Silver Meikar ja see §nud, nagu Silver Meikar ja see §kahtlustus väidab. Ma kindlas§kahtlustus väidab. Ma kindlas§§-§ti ei ole teinud Silver Meikarile §ti ei ole teinud Silver Meikarile §ettepanekut teha Reformiera§ettepanekut teha Reformiera§§-§konnale annetust varaga, mis §konnale annetust varaga, mis §ei kuulu talle. 
Ma kindlasti ei ole andnud §Ma kindlasti ei ole andnud §Kalev Lillole sellist tööülesan§Kalev Lillole sellist tööülesan§§-§net ega palunud korraldada §net ega palunud korraldada §Lillol ühelgi moel seda, et ta §Lillol ühelgi moel seda, et ta §annaks Silver Meikarile edasi §annaks Silver Meikarile edasi §raha annetamiseks ja et S. Mei§raha annetamiseks ja et S. Mei§§-§kar annetaks antud raha era§kar annetaks antud raha era§§-§konnale. Täpsustan, et kaht§konnale. Täpsustan, et kaht§§-§lustuses toodud ülekannete§lustuses toodud ülekannete§§-§ga mul mingit puutumust ei §ga mul mingit puutumust ei §ole. Ei oska Silver Meikariga §ole. Ei oska Silver Meikariga §
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§
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§
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§
toodud summad ei pärine S. 

§
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§
Meikari vara hulgast. Olen 

§
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§
nõus vastama uurija poolt esi

§
nõus vastama uurija poolt esi

§§
-

§
tatud küsimustele.

(Järgeb mahukas ja tõenäoli

§
(Järgeb mahukas ja tõenäoli
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§
selt tunde kestnud küsitlus Refor

§
selt tunde kestnud küsitlus Refor
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§
mierakonna struktuurist ja toi

§
mierakonna struktuurist ja toi
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§
mimisest, mille jooksul Michal 

§
mimisest, mille jooksul Michal 

§
annab ülekuulajale täieliku polii

§
annab ülekuulajale täieliku polii

§§
-

§
tikakoolituse.)
••	Kas ja kelle ülesanneoli teie
peasekretäriks oleku ajal an-
netuste seaduslikkuse kont-

rollimine? Milles see reaalselt
väljendus?väljendus?väl
Seda, kas annetused on sea§Seda, kas annetused on sea§§-§§duslikud, kontrollib erakon§§-§§dade järelevalve komisjon. Kui §§raamatupidaja näeb, et on teh§§-§§tud annetus näiteks ettevõtte §§arvelduskontolt, siis ta saa§§-§§dab antud annetuse tagasi. §§Samuti näiteks mäletan olu§§-§§korda, kus Reformierakonda §§avalikult halvustav isik kandis §§erakonna kontole 25 krooni, §§siis samuti kandsime me raha §§antud annetajale tagasi. Era§§-§§konnal ei ole füüsiliselt või§§-§§malik juurde pääseda isikute §§arvetele ja kontrollida nende §§isiklike rahalise vahendite ole§§-§§masolu. Erakonnal ei ole isegi §§võimalik tuvastada, kas anne§§-§§tuse juurde kirjutatud isiku§§-§§kood on korrektne, sest pan§§-§§gaülekande juures ei ole anne§§-§§taja isikukoodi.§§••	§§Kas§§teie§§olete§§Silv§§er§§Meikar§§il§§palunud§§teha§§Ref§§ormierakon§§-§§nale§§annetusi?§§Kui§§jah,§§siis§§ku§§-§§nas§§ja§§millises§§summas?§§Mina olen erinevatel üldüri§§-§§tustel teinud üleskutseid kõi§§-§§gil erakonna liikmetel anneta§§-§§da erakonnale raha, sealhulgas §§Silver Meikarile.§§••	§§Kas§§te§§olete§§palunud§§Silv§§er§§Meikaril§§annetada§§enda§§nimel§§Reformierakonnale§§te§§adma§§-§§ta§§päritoluga§§ra§§ha,§§mis§§ei§§pä§§-§§rine§§Silver§§Meikar§§i§§enda§§var§§a§§hulgast?§§Ei ole.§§
••	
§§
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§§

helistasite
§§
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§§
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§§
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§§
käest,
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§§
Sil

§§
-

§§
ver

§§
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§§
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§§
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§§
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§§
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§
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§
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§§
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§§
annetama?

§§
Kui

§§
jah,

§§
siis

§§
palun

§§
selgitage

§§
vestluse

§§
sisu.

§§
Ma ei mäleta küll sellist kõnet. 

§§
Samas minu kui peasekretäri 

§§
ametikohal ei olnud ebatavali

§§
-

§§
ne, kui ma oleksin helistanud 

§§
kellelegi ja palunud teha anne

§§
-

§§
tusi. Samas pole ma mitte kel

§§
-

§§
lelgi palunud annetada tema

§§
-

§§
le mittekuuluvat raha.

§
••	Millistel asjaoludel te Sil-
ver Meikariga tutvusite ning
millised on olnud teie omavaomavaomav -

helised suht
ted? Kui tihti
te§te§suhtlesite§suhtlesite§§aastail§§2009§§Tutvusin Meikariga võib-olla §§1997. aastal seoses sellega, et §§mina olin üks, kes lõi Tallin§§nasse Reformierakonna noor§§te organisatsiooni, ja S. Mei§§kar lõi Tartusse noorteorgani§§satsiooni. Meie omavahelised §§suhted ja kokkupuuted on §§olnud täiesti tavalised, ole§§me suhelnud nii kirja teel kui §§telefonitsi. Meikar töötas min§§gi aja ka minu Reformierakon§§na kontoris, kuhu mina ta töö§§le võtsin, kuna ta jäi töötuks ja §§tal oli minu mäletamist möö§§da majanduslikult keeruline §§aeg. Olen Meikaril käinud ühe §§või kaks korda külas. Kuna ta §§töötas mingi aeg kontoris, siis §§kõik erakonna liikmed suhtle§§sid temaga. Meikariga tuli meil §§kindlasti ette eriarvamusi, kus §§me vaidlesime erinevate polii§§tiliste seisukohtade pärast. Ta §§esindas ka erakonda välissek§§retärina erinevatel väliskoman§§deeringutel. 2009. aastal tuli §§Meikar Tallinnasse kandideeri§§ma, kuna väidetavalt üks kan§§dideerimise põhjus Tallinnas §§oli isiklik. Samuti teine Tal§§linnas kandideerimise põh§§jus oli minu mäletamist möö§§da see, et ta oli Tartus teatud §§osa erakonna liikmetega tül§§li läinud. Samuti väidetavalt §§oli ta enne Tallinnasse tulekut §§olnud kogu aeg kohal ja ta ei §§
kohtunud valijatega, mis oli 

§§
ka põhjus, et ta pidi valimis

§§
te-eelselt rohkem vaeva näge

§§
ma. Minu ja Meikari läbisaa

§§
mised on üldiselt tööalaselt 

§§
olnud neutraalsed. Mul on 

§§
olnud tööalaseid etteheiteid 

§§
talle, näiteks et ta riigikogu 

§§
liikmena peaks pingutama ja 

§§
valijatega suhtlema. Kindlasti 

§§
oli Meikaril ootusi erakonnale, 

§§
et ta saaks oma eelneva posit

§§
siooni tõttu riigikogus hiljem 

§
sellele vastava töökoha.

Veidi enne Meikari artikli 
avalikustamist Postimehes sai 

Michal: Meikaril oli ootusi, 
et saada eelneva positsiooni 
tõttu vastav töökoht.

•• Miks te selle raha vastu võt-
site ja enda annetusena üle 
kandsite?
Kui erakond ja su sõber Kris-
ten Michal palub abi erakon-
da aidata, siis muidugi tahan 
ma aidata sõpra ja erakonda. 
Ma usaldan oma sõpra. Samu-
ti tundsin, et Kristen seda asja 
paludes usaldab ka mind. Ma 
ei küsinud kordagi, kuidas see 
raha erakonnani jõudis, kes 
selle andis. Lisaks usaldusele 
oli küsimus ka selles, et teised 
teevad ju samamoodi – teised, 
kes on olnud märksa kauem 
erakonnas, kes olid mulle 
poliitilised eeskujud. Ka mee-
dia on toonud välja kahtlaseid 
rahastamise skeeme, nt kuidas 
1999. aastal mitmete erakonda-
de liikmed kandsid 999 krooni 
haaval partei kassadesse raha. 
Lisaks sellele nägin ju seda, et 
ümbrikke oli rohkem ja neid 
anti teistele ka.
•• Rääkige järgnevatest kor-
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Kriminaaluurimise ajal and-
sid ühelt poolt Silver Meikar 
ning teiselt poolt Kristen Mic-
hal ja Kalev Lillo 100% vasta-
kaid ütlusi. Järelikult pidi kee-
gi neist valetama. Eesti Päeva-
leht avaldab lühendatud kujul 
skandaali peaosaliste ülekuu-
lamisprotokollid. Mitme ini-
mese nime kattis keskkrimi-
naalpolitsei enne protokolli-
de avaldamist kinni.

Aeg: 23.05.2012
Riigiprokuratuur
Nimi: Silver Meikar
Uurimistoimingu algus: 11.30
•• Palun rääkige, mida te teate 
teie eilses (22.05.2012 Postime-
hes ilmunud) arvamusloos ni-
metatud annetustest Reformi-
erakonnale, mis on tehtud teie 
nimelt 30.11.2009–30.06.2010?
Kusagil novembris 2009. aastal 
helistas mulle erakonna tollane 
peasekretär Kristen Michal ja 
küsis, kas ma olen nõus anneta-
ma erakonnale raha. Mina ütle-
sin, et „jah, muidugi olen nõus 
erakonda aitama, aga väga pal-
ju mul ei ole küsinud”. Tema 
vastas: „See ei too sulle reaal-
selt varalist kulu. Võiksid öelda 
summa, mis ei ärata kahtlust, ja 
see antakse sulle üle.” Samuti 
lisas ta, et edaspidi võtab minu-
ga ühendust Kalev Lillo. Mina 
vastasin, et see summa võiks 
olla sel juhul pool riigikogu 
liikme palgast ehk 20 000 kroo-
ni. Mul ei olnud ju tollal muid 
regulaarseid sissetulekuid kui 
palk ja Lennuliiklusteeninduse 
AS-i nõukogu liikme tasu (see 
oli u 5000 EEK kuus). Kristen 
Michali kõne oligi spetsiaalselt 
selle annetuse pärast.

Paar päeva hiljem tuli riigi-
kogu Reformierakonna frakt-
siooni tollal piirkonna eest vas-
tutav isik Kalev Lillo ja andis 
mulle 20 000 EEK sularahas. 
See oli ümbrikus, ilusti paki-
tud, kenasti loetud, 500-kroo-
nistes. Lillo vestles sel päeval 
samas veel teiste erakonna liik-
metega ja nägin, et tal oli kotis 
veel ümbrikke. Samal päeval 
või veidi hiljem kandsin sel-
le summa oma kontole Han-
sapangas. Lillo ütles: „Näed, 
siin on kokkulepitud summa, 
kanna see erakonna kontole.” 
Küsisin, mis kontole. Erakon-
na koduleheküljel on olemas 
kontonumber ja selgituseks 
pane annetus. [- - -]

dadest pärast 2009. aasta no-
vembrit. 
Järgnevatel kordadel on raha 
mulle andnud Kalev Lillo – on 
antud nii fraktsioonis kui ka 
erakonna kontoris. Vähemalt 
ühe korra on mulle helistanud 
Kristen Michal, kes küsis, kas 
olen valmis ka uuesti anneta-
ma – see oli 2010. aasta keva-
del. Siis ta enam ei täpsusta-
nud muud, kui küsis, kas olen 
nõus uuesti annetama, ja ütles, 
et Lillo võtab ühendust. Ta 
ütles, et Kalev Lillo tegeleb 
selle asjaga edasi.

Minu meelest on olnud ühe 
korra ka nii, et Kristen Michal 
andis mulle erakonna peakon-
toris ümbriku rahaga, et ma 
selle erakonnale kannaksin, 
aga täpselt ei mäleta. Kindlas-
ti aga ei andnud mulle raha 
erakonnale ülekandmiseks 
neil juhtudel keegi muu peale 
Kalev Lillo ja Kristen Micha-
li. Ma täpselt peast ei mäleta, 

mis kuupäevadel ma raha sain 
ja üle kandsin, aga need üle-
kannete kuupäevad, mis kajas-
tuvad erakonnale laekunud 
vahendite aruannetes, tundu-
vad õiged. Olen loetlenud eil-
ses artiklis. [- - -] Ühelgi korral 
ei ole see raha pärinenud minu 
vara hulgast, vaid see on olnud 
tundmatut päritolu raha, mille 

sain Kalev Lillo (või ka Kris-
ten Michali) käest. Mul ei ole 
vähimatki aimu, kust see raha 
pärineb. Aga ma mõtlen selle 
üle – vaatan meile ja räägin ini-
mestega. Ma praegu ei saa öel-
da ühtegi konkreetset ettevõ-
tet või inimest, kes võiks olla 
selle raha allikas.

Kui ma olin vähemalt ühe 
sellise ülekande teinud, täp-
selt ei mäleta, millal, siis mil-
lalgi helistas mulle Priit Kalla-
kas, Reformierakonna tollane 
Tartu piirkonna arendusjuht, 
praegune välisministeeriu-
mi nõunik, keda ma tundsin 
ja kellega meil olid ühised 
huvid, nt välispoliitika. Mina 

olin tollal Tartu 
piirkonnast valitud 
Reformierakonna 
riigikogu liige. Ta 
küsis, kas olen nõus 
erakonnale anneta-
ma, õigupoolest – 
kas ma olen nõus 

tegema erakonnale ülekan-
de. Vastasin, et jah, aga Lillo 
võttis minuga juba ühendust. 
Ta ütles, et ahah, siis on sinu-
ga juba räägitud, aga eks ma 
räägin siis teiste Tartu piirkon-
na liikmetega. Ta ei täpsusta-
nud, kuidas see pidi toimuma, 
aga see oli niivõrd selge. Tema 

võib olla valmis sellest rääki-
ma, aga ta on vaid väike mut-
ter. Oluline on jõuda selleni, 
et välja tuleksid inimesed, kes 
on selle skeemi taga. Ka need 
ärimehed, kes seeläbi võib-olla 
ostsid endale mingit mõjuvõi-
mu. [- - -]
•• Kas veel keegi teab, et saite 
neid summasid viidatud skee-
mi kohaselt ja kandsite sel viisil 
Reformierakonnale üle?
Oma naisele ma tollal rääkisin, 
ta soovitas mul sellist asja mit-
te teha ja pidas seda teguviisi 
valeks. Aga ma paluksin teda 
sellest asjast võimalikult sääs-
ta – mu pere on niigi kannata-
nud. Naine töötab mul kultuu-
riministeeriumis avalike suhete 
nõunikuna. Veel üks inime-
ne, keda palun säästa ja kel-
lelt pärineb minu arvamusloos 
tsitaat („miks peaks efektiiv-
selt toimivat süsteemi muut-
ma”), on XXX. Tema on Kalev 
Lillo pinginaaber riigikogus. 

KES ON KES JA MILLES TEDA KAHTLUSTATI

Silver Meikar polnud kriminaal-
asjas üldse kahtlustatav, isegi 
kuigi tunnistas üles, et on Refor-
mierakonnale annetanud raha, 
mille päritolu ta ei tea. Kogu 
saaga läks käima tema Postime-
hes ilmunud arvamusartiklist ja 
prokuratuur algatas kriminaal-
asja puhtalt selle tõttu, et kee-
gi erakonna juhtivtöötajatest oli 
teda mahitanud ja pimedat raha 
vahendanud.

Kahtlusalused muidugi kaht-
levad Meikari motiivides. 2011. 
aasta valimistel riigikogu ukse 
taha jäänud Meikar olla kurtnud 
oma näruse palga üle ja loogi-
ka ütleb, et kui Kristen Michal 
ja Kalev Lillo oleksid lahkunud 
(peale ministriameti) ka veel rii-
gikogust, oleks Meikar saanud 
jälle kõrgepalgalisele tööle.

Reformierakonna endist peasek-
retäri, praegust justiitsministrit 
Kristen Michalit süüdistas Silver 
Meikar selles, et tema kaudu lii-
kusid kõik anonüümsed, keelatud 
annetused. Sisuliselt vaid Meika-
ri väidete järgi tegutses Michal 
niimoodi: ta helistas 2009. aasta 
novembris Meikarile, küsis, kas 
too sooviks erakonnale anneta-
da, ja lubas organiseerida vasta-
va rahasumma. Seda tegi Michal 
väidetavalt veel hiljemgi.

Seega kahtlustati Michalit era-
konna juhtivtöötajana erakonna 
majandustegevusele seaduse-
ga kehtestatud piirangute rikku-
mises. Üks aspekt oli selles, et ta 
ka allkirjastas annetuste aruan-
ded, justkui teades, et asi pole 
korrektne.

Kalle Pallingut kahtlustati kahes 
erinevas asjas. Esimene neist oli 
sõbrale raha andmine, et too sel-
le oma nime all erakonnale üle 
kannaks. Muidu olnuks kõik nii 
nagu näiteks Meikari puhul (et 
annetajat ennast ei kahtlustata), 
aga probleem oli selles, et Pal-
ling ise kvali� tseerub erakonna 
juhtivtöötajaks. 

Teine kahtlustus on juba kee-
rulisem ja karmim. Nimelt rääkis 
teine kahtlustusepisood sellest, 
et Palling avaldas oma äripart-
neritele survet teha erakonna-
le sularahas annetusi, et Palling 
ise suudaks biolagunevate kile-
kottide sissevedamise jaoks sea-
dustesse mingi soodustuse välja 
rääkida. Riigikogulasest Palling 
otseselt seda raha pangaarvele 
ei kandnud, kuid tühja sest – iga-
pidi oleks selline tegevus olnud 
kvali� tseeritav pistisena.

Lillot süüdistasid tunnistajad sel-
les, et tema oli see tegelane, kes 
raha inimestele üle andis, seetõt-
tu samamoodi oli kahtlustusepi-
soodiks „erakonna majandustege-
vusele ja varale seadusega kehtes-
tatud piirangute rikkumine”. Nii-
siis nii selle vahendamine kui ka 
sarnaselt Michaliga teadlikult 
vara tegeliku päritolu varjamine. 

Lillo juhtis väidetavate kuri-
teoepisoodide ajal erakonnas piir-
kondlikku arendusdivisjoni ja see-
tõttu � gureerib tema nimi ka Priit 
Kallakase kahtlustusepisoodis – 
tema oli nimelt Tartu arendusju-
hina töötades Lillo alluv. 

2009. aasta sügisel Reformiera-
konna Tartu arendusjuhina töö-
tades pani Priit Kallakas ühe tun-
nistaja sõnul toime üpris sarna-
se skeemiga kuriteo, milles kaht-
lustati ka Kalev Lillot ja Kristen 
Michalit. Kuna Kallakas töötas ka 
juhtivtöötajana, siis tema olevat 
vahendanud raha ühele erakonna 
liikmele, et too paneks selle oma 
arveldusarvele ja kannaks seejärel 
parteile annetusena üle.

Kallakase kahtlustusepisood 
kirjeldab kaht korda, kui ta pak-
kus – esimest korda 5000 kroo-
ni ja teist korda 10 000 krooni – 
sularaha, mille teine erakondla-
ne lõpuks oma arve kaudu anne-
tas. Tegelikult mainib Priit Kalla-
kast tunnistajana ka Silver Meikar. 
Kallakas oli temalegi helistanud ja 
annetamise kohta küsinud, kuid 
Meikar öelnud talle, et Lillo ja Mic-
hal on temaga juba rääkinud.

Silvergate’i
ülekuulamiste protokollid
Täpselt nädal tagasi lõpetas riigiprokuratuur Reformierakonna varjatud rahastamisega seotud kriminaal-
asja ja loobus kõigist kahtlustustest. Prokuratuur rõhutas, et kellelegi polnud võimalik süüdistust esitada, 
sest kogu vaidlus jäi sõna-sõna-vastu-tasemele ja muid tõendeid oli tagantjärele võimatu koguda. Ühtlasi 
ütles riigiprokurör Heili Sepp, et pole võimalik ka öelda, et varjatud raha ei ole vastu võetud. 

Silver Meikar
võtmetunnistaja

Kalle Palling
kahtlustatav

Kristen Michal
kahtlustatav

Kalev Lillo
kahtlustatav

Priit Kallakas
kahtlustatav

Silver Meikari sõnul pole 
erakonnale antud raha kor-
dagi tema oma olnud.



Hoiame riigijuhtide tegevuse luubi all
Kui üle veerandi riigikogu liikmetest sõidavad Volvoga ja ena-
mik nendest on saanud selle auto palju soodsamalt kui nii- 
öelda tavainimene, siis mida peaks valija sellest arvama? 

Kas see, kui te saate kalli auto kolmandiku jagu 
odavamalt kui teised inimesed, on käsitletav 
omamoodi mõjutamisena? Saate auto, ütleme, 
10 000 eurot odavamalt?  Eriti kui teie käes on 

võim? Teisisõnu, kas see, kui teile tehakse tõsine alla-
hindlus auto� rma poolt, on altkäemaks? 

Vormiliselt võttes ju ei ole. Vabas turumajanduses võib 
� rma ikka teha allahindlusi päris paindlikult. Ja isegi kui 
te saate kas või 10 000 eurot allahindlust, maksate te siiski 
kallimate autode eest päris olulise summa, mida on raske 
võtta kingitusena. Kuid vormilisest vastusest siin ei piisa. 

Miks üldse selline jutt? Aga seepärast, et Volvode maa-
letooja AS Info-Auto on suutnud ligi veerandi riigikogust 
panna ostma just Volvosid ja on teada, et selle põhjuseks 
on suurel määral erihinnad riigikogulastele. Kuuldavas-
ti ulatuvad allahindlused paarikümne protsendini. Sama-
moodi on Audisid vahendav Reval Auto Esindused tun-
nistanud, et riigikogulastele pakuvad nad soodsama hin-
na. Võib-olla tõesti pole Volvo ja Info-Auto eesmärk osta 
mingit mõjuvõimu ega nügida mingit seadust soodsa-
mas suunas, vaid eesmärk on koguda prestiiži. Loomuli-

kult on sõita autoga, mida 
tarvitavad eri maade juh-
tivad poliitikud ja suur-
saadikud, tõesti uhkem. 
Samamoodi pakutakse 
mujalgi maailmas näiteks 
Audisid kuningaperede-
le ja meelelahutusmaail-
ma tähtedele. Kuid stopp, 
asi pole ainult prestiižis. 

On vahe, kas ennast üritatakse nähtavaks teha ja soojen-
dada staaride valgel meelelahutusäris, praktilise võimuta 
kuningaperede juures või siis ikkagi tegevpoliitikute seas, 
kes langetavad seaduste ja eelarvega seotud otsuseid, mis 
mõjutavad elanikkonna enamikku ja ka keskkonda, kus 
auto� rma tegutseb. Ja neil poliitikutel on ka päris kõva 
mõju partei sees ning sealtkaudu ka täitevvõimu juures. 
Mida siis veel arvata sellest, kui riigikogulane ise küsib 
sellist allahindlust? Riigikogulase allahindlus pole mingi 
„kingitus kõige nõrgemale”. Ameerika korruptsioonivas-
taste reeglite puhul eeldatakse, et juba mõte mingist eeli-
sest, juba väike kingitus võib vähem või rohkem hakata 
inimest teadlikult mõjutama. Teha ta tänulikumaks, kui ta 
ehk muidu oleks. Ja selline allahindlus on praktilises mõt-
tes ikkagi midagi tummisemat, kui mõni tühipaljas mõne-
saja eurone kinkekaart. Eestis ehk ollakse vähem ranged, 
aga vaatame parem, kuidas saab asjast aru Volvo ise? Neil 
on ju ulatuslik korporatiiveetika koodeks. Ükski kink 
Volvo töötajale ei tohi olla kallim kui 50 eurot, kompanii 
partneritelt ei tohi vastu võtta ei raha, kinkekaarte ja neid 
ei tohi jagada ka ise, et kedagi eelise saavutamiseks mõju-
tada. Kõlab igati põhjamaiselt ja rangelt. 1

„Hakkasin eelmisel aastal 
autot vahetama ja kuna ma nii-
kuinii vahetan selle uue Vol-
vo vastu, siis ma ütlesin nei-
le, et Audi pakub väga häid 
hindu,” rääkis Valdo Randpe-
re, 25 aastat Volvoga sõitnud 
riigikogu liige Volvo-uputuse 
tagamaadest. „Ja siis selgus, 
et neil ongi selline programm 
olemas, mida laiendati siis ka 
riigikogu tegelastele.”

Programm, millest Rand-
pere rääkis ja mida kinnitas 
ka Volvode importija Info-
Auto omanik Viktor Siilats, 
on sisuliselt kõige elegantse-
malt sõnastatud kirjas, mille 
saatis auto� rma eelmisel aas-
tal Äripäevale. Nimelt oli aja-
leht kirjutanud sellest, et Pär-
nu linnapea Toomas Kivimägi 
sai parema Volvo mudeli tava-
pärasest odavamalt. 

Midagi saavutanutele
„Volvo auto on alati huvitatud 
oma toodete pakkumisest nen-
dele inimestele, kes on midagi 
saavutanud kas isiklikul tasan-
dil või teinud midagi positiiv-
set,” selgitas Volvo Baltimaa-
de osakonna juhataja toona. 
„Arutaksin hea meelega sar-
nast pakkumist müügiks/ren-
diks/liisimiseks ükskõik mil-
lise aktiivse poliitiku suhtes, 
hoolimata tema poliitilisest 
vaatest või ametist.”

Info-Auto omanik Viktor 
Siilats võtab selle oma sõna-
dega kokku niimoodi: „Soo-
dustust on õigustatud saama 
inimesed, kel on ühiskonnas 
saavutusi, kes on seetõttu ka 
arvamusliidrid. Edukate sport-

laste, kultuuritegelaste jt kõr-
val on õigustatud soodustusi 
saama ka teatud taseme polii-
tikud. Nende parteiline kuu-
luvus või ametlik tiitel ei ole 
sealjuures olulised.”

Nii hakkas aga jutt levima 
riigikogulaste seas ning vaik-
selt täitus Toompea lossi esine 
plats järjest enam uute Volvo-
dega, mille ostmiseks olid rii-
gikogu liikmed saanud korra-
likku soodustust. Kui eelmisel 
aastal aprilli lõpu seisuga oma 
huve deklareerima pidanud 
poliitikutest pani Volvo endale 
kirja seitse inimest, siis eelmi-
sel nädalal suutis Eesti Päeva-
lehe fotograaf üles pildistada 
või nägi sõitmas vähemalt 20 
riigikogulast Volvodega. 

Peab märkima, et paljud rii-
gikogu liikmed on oma 2011. 
aastal esitatud majanduslike 
huvide deklaratsioonis väl-
ja kirjutanud, et nende nimel 
on kas mõni kasutusrent või 
liising ja jätnud nimetamata 
automargi ja mudeli, mistõt-
tu ei saa me öelda täpselt, et 
Volvode hulk on kasvanud nii 
või naa palju. Kuid kindel on 
see, et Volvost on pooleteise 
aastaga saanud riigikogulas-
te seas konkurentsitult kõige 
populaarsem automark. 

Sisuliselt hakkas suuremat 
sorti Volvode ostmine pih-
ta eelmisel aastal, kui pikka 
aega selle automargiga sõit-
nud Randpere hakkas oma 
autot välja vahetama. „Vanas-
ti käis asi nii, et kõigile nei-
le, keda me saime paigutada 
arvamusliidri rolli, küsisime 
tehasest eripakkumist,” selgi-
tas sissevedaja omanik Siilats. 
„Aga siis tuli aeg oma Volvot 
vahetada kauaaegsel sõbral ja 
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Lauri Tankler
lauri.tankler@epl.ee

Kingitus kõige
nõrgemale?

Ahvid ja poolahvid

Aastast 1905

„Me veetsime peaaegu pool aastat poolahvide juures, 
kellel ei ole isegi haridust ega peavarju,” kuulutas 

maailmareisilt naasnud näitleja Marko Matvere.
Jah, ta tõesti ütles seda! Inglise keeles on väljend 

„humbled by an experience” – et miski kogemus on vor-
minud sind leebemaks-aupaklikumaks Elu ees. Kuid see 
ei pea ju tingimata kõigiga juhtuma. Ka siis, kui ümber 
maakera sõidetakse. Mis juhtuks talupojatargaga, kui 
ta kupatataks ilma wi� , papi, sõprade ja kohaliku kee-
le oskuseta kesk Saharat, kus ränduri elu võib sõltuda sel-
lest, kas kohalik „isegi ilma hariduse ja peavarjuta pool-
ahv” teda allikani viitsib viia. 1 Kadri Kõusaar

JUHTKIRI

REPLIIK

Lk 4  Tõnis Kahu seriaali „Dallas” tagasitulekust
Lk 5 Järelehüüded kallile onu Raivole 

AASTA HARIDUSJUHT

Juba seitsmendat aastat vali-
ti ettevõtluskõrgkooli Mainor 
eestvedamisel aasta haridus-
juht. Sel aastal sai selleks Miina 
Härma gümnaasiumi direktor 
Ene Tannberg. EPL

Sisuliselt hakkas suuremat 
sorti Volvode ostmine pihta 
eelmisel aastal.
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SURMASID OLI MAIKUUS SÜNDIDEST ENAM

1199 sündi registreeri-
ti mais regionaal-

ministri valitsemisala rahvasti-
ku toimingute osakonna and-
meil Eesti perekonnaseisuasu-
tustes. Poisse sündis 635 ja tüd-

rukuid 564. Kaksikuid sündis 21 
juhul ja kolmikuid kahel korral. 
Abielusid sõlmiti 365 ja lahutati 
251. Mais registreeriti 1241 sur-
ma, aasta tagasi mais oli surma-
de arv 1265. EPL

Kingitustest
Volvo korporatiivee-
tika koodeks keelab 
töötajatel vastu võtta 
kalleid kingitusi.

Allahindlus ainult 
riigikogulastele: 
Audi ja Volvo 
hiigelkingitused
„Muidugi on meil erihind riigikogulastele,” 
kinnitas Audi müügijuht. Nüüd on Volvo 
samamoodi teinud.
Pikaaegne Volvo-fänn Valdo Randpere küsis 
Info-Autolt, et miks nemad ei tee nii nagu Audi.
Vaikselt on parlamendis sooduspakkumine 
hakanud levima ja parkla täitunud Volvodega; 
Audid on lihtsalt palju kallimad.

VOLVO-KLUBI

Uute Volvode omanikud:
Marianne Mikko (pildil 1)
Urve Palo (2)
Väino Linde (3)
Kajar Lember (4)
Marika Tuus-Laul (5)
Valdo Randpere (6)
Aivar Sõerd (7)
Peeter Võsa (8)
Kalvi Kõva (9)
Arto Aas (10)
Margus Hanson (11)
Andres Jalak (12)
Lauri Luik
Indrek Saar
Valeri Korb
Kaia Iva
Peep Aru
Sven Mikser
Ülo Tulik
Rannar Vassiljev
Heimar Lenk
Heljo Pikhof
Meelis Mälberg
Kalev Kallo (esikaanel)

Fotod: Tanel Meos

püsikliendil Randperel, kes 
oli kuulnud teiste autotehas-
te püsisoodustustest riigikogu 
liikmetele, valitsus- ja omava-
litsusasutustele jne. Selgus, et 

meie süsteem oli ajast ja arust.”
Pärast küsimuse edasta-

mist autotootjale saigi Info-
Auto õiguse juba automaatselt 
teha soodustus kõigile pakku-

KIIRLAADIJAD

ABB AS paigaldas esimese elekt-
riautode alalisvoolu-kiirlaadija 
Ülemiste Technopolise innovat-
sioonikeskuses Tallinnas, kinnita-
tud on ka 168 täiendavat paigal-
duskohta. EPL

SISEJULGEOLEKUAMETNIKE LEND SAAB TUNNISTUSED

162 värsket sisejul-
geolekuamet-
nikku saavad 

täna sisekaitseakadeemia rekto-
rilt Lauri Taburilt kõrg- ja magist-
riharidust tõendava lõputunnis-

tuse. Cum laude lõpetab üheksa 
kadetti. Kokku lõpetab tänavu 
332 uut sisejulgeolekuametnik-
ku. Akadeemiasse saab vastu-
võtudokumente esitada 25. juu-
nist kuni 5. juulini. EPL
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16. juulist asub sise-
ministeeriumi korrakait-
se- ja migratsioonipoliiti-
ka asekantslerina tööle 
Leif Kalev.

Kärt Anvelt
vanemtoimetaja

Intervjuu
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KALLEMETS RIIGIKOKKU

Meie seast lahkunud, kõigi 
poolt armastatud riigikogu liik-
me Raivo Järvi asemel saab ala-
tes 19. juunist riigikogu liikmeks 
tema asendusliige Kalev Kalle-
mets. EPL

mist küsinud riigikogu liikme-
tele. „See muutus on aidanud 
müüki oluliselt lihtsustada ja 
see sõnum on hästi levinud,” 
selgitas Siilats. 

Kokku on pooleteise aas-
taga uue auto seega omanda-
nud, liisinud või rentinud 24 
riigikogu liiget (vaatlusand-
med, mida Info-Auto kinni-
tas) hoolimata erakondlikust 
kuuluvusest. 

Sõnum muidugi väga häs-
ti ei levinud. On teada mõned 
juhtumid, kui autot vaheta-
ma hakanud poliitikud avas-
tasid, et neile lihtsalt määra-
takse soodustus ilma, et nad 

seda oleksid küsinud. „Hinna-
soodustus võib ulatuda paari-
kümne protsendini,” selgitas 
Siilats. 

Paarikümneprotsendi-
ne allahindlus aga tähendab 
poliitikute seas populaarse 
Volvo XC60 mudeli puhul ligi 
10 000 euro suurust kingitust. 

Erinevalt mõnest teisest rii-
gist pole aga Eestis kohustus-
lik või kombeks riigikogu liik-
metel kingitusi deklareerida, 
nii et tegelikkuses ei ole tea-
da ka see, kui mõni teine ette-
võte teeb poliitikutele selliseid 
suunatud allahindlusi. 

Seega ei ole ka teada, kes 

poliitikutest oleks just kingi-
tuste kaudu mõjutatav teatud 
suunas hääletama.

Audi on teinud varem
Eri poliitikud viitasid ka vara-
sematele pakkumistele näiteks 
Audi ja Mercedese poolt, sest 
nemad osalevad enamasti ka 
riigihangetel ja kohalike oma-
valitsuse hangetel pakkumiste-
ga, millele Volvo vastu ei saa.  
Audi sissetooja Reval Auto 
müügijuht Lauri Ligi ütles 
selle otse välja: „Riigikogu 
liikmele, valitsuse liikmele ja 
välisesindustele on määratud 
erihinnad, aga kas see erihind 

neid rahuldab või mitte, otsus-
tab lõpptarbija ise.”

Ligi sõnul oli varasematel 
aegadel autohindade ja riigi-
kogus makstavate kompensat-
sioonide suhe niivõrd hea, et 
parlamendiliikmed said seda 
rohkem lubada. „Täna ilmselt 
mitte,” nentis ta. Soodustu-
se määra kohta ütles ta, et oli 
„veidike soodsam”, aga mitte 
olulisel määral.

Mercedes-Benzi importi-
ja Silberauto pressiesindaja 
Andero Kaha sõnul nemad eri-
nevate klientide allahindluseid 
ei avalda, kuna tegemist on äri-
saladusega. 1

Senine Tallinna ülikooli rii-
giteaduste instituudi direktor 
Kalev leiab, et praegu on sise-
ministeeriumi ja PPA tegevu-
sed kohati ristirästi ning see 
tekitab mõlemal pool frust-
ratsiooni, teatud asjad jää-
vad ripakile, tekivad kon� ik-
tid ja nii see segadus kipubki 
kasvama.
•• Teie valimine siseministee-
riumi PPA ja migratsiooni suu-
na asekantsleriks oli suhteliselt 
üllatav, kuna teil puudub igasu-
gune varasem side sisejulgeole-
ku temaatikaga laiemalt, kitsa-
malt aga politseiga. 
Eks see oli ka mulle üllatus, 
kui see pakkumine tuli. Tõe-
poolest – politsei teemade-
ga on tulnud ja tuleb veel 
end päris kõvasti kurssi viia. 
Samas on seal muidugi koda-
kondsus- ja migratsioonipolii-
tika  teemad, mis on mulle tut-
tavlikumad – kodakondsuspo-
liitika teemal olen kirjutanud 
oma doktoritöö ja rändetee-
madel teadustööd. Aga luge-
des erinevaid analüüse ja rääki-
des erinevate inimestega, tek-
kis üha suurem mõistmine, et 
praeguses arengujärgus võib 
isegi hea olla, et asekantsle-
riks pole päris politsei inime-
ne. See valdkond vajab värske-
mat pilku mitmetes lõikudes. 
••   Millised on teie hinnangul 
peagi teie valitsemisala all ole-
vas valdkonnas kolm suurimat 
probleemi?  
Minust oleks praegu vale vas-
tata sellele kolme probleemi 
võtmes. Arvan, et pean end sel-
leks veel üksjagu enam kurs-
si viima. Aga vastaksin pigem 
ühe suure probleemi võtmes, 
mida toovad välja nii analüü-
sid kui ka minu senine info. 
Lihtsalt öeldes peaks minis-
teerium tegelema ministeeriu-
mitüüpi tööga ja ametid ameti 
tüüpi tööga. Praegu on tege-
vused kohati ristirästi ja see 
tekitab mõlemal pool frust-
ratsiooni, teatud asjad jäävad 
ripakile, tekivad kon� iktid ja 
nii see segadus kipubki kasva-
ma. Ühesõnaga – oluline on 
tegevuse ja tööjaotuse mõist-
lik kujundamine ja loomuli-
kult ka see, et iga tasand vas-

Leif Kalev kinnitab: 
asekantsler pole 
politsei inimene 

tutaks adekvaatselt oma töö-
lõigu eest. 
••  Masu ajal võeti PPA-s palka 
vähemaks, see pole tõusnud, 
samas on erasektor kosuma ha-
kanud. Inimesed kõnnivad mi-
nema. Kui kiiresti ja kuidas te 
selle probleemi lahendate? 
Seda on mõistlik kommentee-
rida pärast seda, kui olen ame-
tisse asunud. Praegu on selleni 
kuu aega. Aga mida ma prae-
gu ütleksin – arvan, et korra-
kaitse- ja migratsioonivaldkon-
na töö vajalikkust tunnistavad 
praktiliselt kõik poliitjõud. 
••  Kas siin on võimalikud veel 
mingisugused koondamised? 
Arvan, et politsei organisatsioo-
ni töö osas on õige vastaja ikka-
gi PPA peadirektor. 
••  Kas oleks ka mõistlik si-
sekaitseakadeemia Ida-Viru-
maale viia?
Ennekõike on see poliitiline 
otsus. Loodan, et selle juures 
arvestatakse lisaks regionaal-
kaalutlustele ka sisekaitseha-
riduse võimalikult heataseme-
list korraldamist.
••  Palun teie kui tavakodaniku 
hinnangut – kas taserid peak-
sid kuuluma kõigi patrullpolit-
seinike baasvarustusse? 
Ma arvan, et pole enam koha-
ne anda sellistes küsimustes 
tavakodaniku hinnanguid. 
Arvan, et uues olukorras 
tuleb end kõigepealt põhjali-
kult kurssi viia. Ning mitte kas 
jah või ei, vaid ka, mida see või 
teine lahendus kaasa toob. 1

Leif Kalev
Sündinud 1976

•• Tallinna Ülikooli riigiteadus-
te instituudi direktor
•• Riigiteooria ja riigiõiguse 
dotsent, valitud riigiteooria 
professoriks
•• Riigiteaduste bakalaureuse 
õppekava juht
•• Filosoofiadoktor riigi- ja 
poliitikateadustes; Sotsioloo-
gia teadusmagister; Õigustea-
duse, avaliku halduse, polito-
loogia bakalaureused (võrd-
sustatud magistrikraadidega).
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sin ikka, et need lapsed on 
vist veidrad, kes puslet kok-
ku panevad.

Kui ma nüüd Hermanile 
aeda järele lähen, siis tema on 
see laps, kes istub vagusi laua 
taga ja paneb puslet kokku. 
Ta ei viitsi karjuda, kihutada 
ja kiirustada. Albertile pidin 
suisa õpetama video vaatamist, 
et saaks kordki päevas duši 
alla. Paigal istumine ei olnud 
tema teema. Ja autodest tea-
dis Albert ka kõike. Herman 
teab vaid, milline auto meil on.
Suurema venna sajaga elami-
ne ja väiksema venna enesega 
olemine – neil kummalgi on 
ses loos ju tähendus.
Tuleb nii välja... Herman on 
pidanud ise hakkama saama, 
kui me Albertiga haiglas olime. 
Üks oli meist ju pidevalt haig-
las, teine teise lapsega kodus, 
kui sai. Märdi ema ehk Rapla 
vanaema oli siis palju abiks. Ta 
koondati vahetult enne, kui 
Alberti tervis lõplikult halvenes. 
Olime muidugi mures, et kui-
das ja miks. Kuid hiljem tõde-
sime: ah sellepärast ta siis koon-
dati. Et ta sai olla... oma kalli-
tega. Siis tuli Märdi isa surm, 
pool aastat hiljem läks Albert.
R ä ä g i  p a l u n  s e l l e s t . . . 
minekust?
Kuskil detsembri keskpaigast 
oli selge, et nüüd jääb üle vaid 
oodata. Sest üha vähem oli 
Albert meiega ja aina sageda-
mini käis ta kuskil kosmoses. 
Arstid ei saanud enam midagi 

teha ja nii me ootasime. Mingil 
hetkel mõistsin, et Alberti hing 
ootab ühte kindlat kuupäeva.

6. jaanuari õhtul hakkas 
Irja rääkima, et Albert ootab 
ehk Tiidu sünnipäeva. No jaa, 
kindlasti ootab, aga sinna on 
ju veel nii mitu päeva aega. Irja 
ütles seepeale, et ei, see on ju 
homme! Ehmatasin täitsa ära. 
Läksin seepeale Alberti juurde, 
ta ei olnud enam üldse meiega, 
ja sosistasin talle kõrva: „Hom-
me on Tiidu sünnipäev!”

Ja oligi homme...
(Paus.)

See on õilsaim tegu, mida ema 
lapsele mõeldes teha saab – ta 
vabaks anda.
Lõpp oli hästi suureks kergen-
duseks, nii kummaline kui see 
ka ei ole.

Märdi sõber, kaplan Gus-
tav Kutsar, kes meid ka paari 
pani ja kes Alberti teenistuse 
Rapla kirikus läbi viis, ütles, et 
kõige raskem on sellises prot-
sessis haigusest teada saami-
ne. See on šokk. Kui sa oled 
aga sellega juba tegelenud, siis 
lõpp on kergendus. Muidugi 
on valu, ja lein ja nutt. Aga esi-
mene reaktsioon on, et nüüd 
on hästi. See ei olnud selles 
mõttes valus sündmus.

(Köhatab pisarad kur-
gust välja.)

Märdi sõber Andero Uus-
berg on psühholoog ja tema 
ütles, et me oleme lootusest 
hoolimata kogu aeg protsessis 
sees – me olime kogu aeg tead-

likud, et kõik on pöördumatu. 
Meil on juba poolteist aastat 
tegeldud selle kõigega, et siit 
lõpust on kergem edasi minna. 
See oli ilmselt ka põhjus, miks 
me ehk ka hulluks ei läinud.
Milline oli Alberti ja Märdi isa 
Tiidu suhe?
See oli hästi lähedane, hoo-
limata sellest, et Tiit oli sel-
line karune ja hästi kinnise 
olemisega vanaisa. Ta armas-
tas Albertit pööraselt. Albert 
oli ta esimene lapselaps, kuid 
esimene poisslaps, kes täitis 
n-ö Tiidu unistused, sest tah-
tis temaga koos garaažis toime-
tada. Märdil sellist huvi eriti ei 
olnud, oli hoopis kitarr. Ja Tiit 
oli sellepärast nukker, sest ta ei 
saanud justkui pojale midagi 
edasi anda ja õpetada. Lõpuks 
oli Tiidul see võimalus.

Käepigistus. Mutrivõtmed. 
Ja Raplas teetöödel sai Albert 
isegi kopa sees istuda – kõik 
need meeste asjad, aga ka här-
rasmehelikud jooned, mis on 
Märdiski olemas. Albert natu-
ke kartis Tiitu, kuid see oli sel-
line hea kartus. See oli väga 
austav suhe mõlematpidi. See-
tõttu ma ka ei imesta, et nad 
niimoodi koos läksid, ja tean, 
et neil on koos seal hea.
Mis Tiidu viis?
Tervisehädad hakkasid tal 
tulema üksteise järel siis, kui 
me saime teada, et Albert on 
haige. Ja üsna pea ütles Tiit, 
et tema seda üle ei ela. Min-
gisuguse programmi ta nen-

de sõnadega endas käima 
pani, teadmisega, et ta peab 
minema enne.
Kuidas ometi suutsite te Mär-
diga selle kõige taustal teine-
teisele toeks olla?
Usun tegelikult, et meil on ise-
gi kergem kui näiteks vana-
emadel, kes on üksi pidanud 
seda kõike üle ja läbi elama. 

Aga meie Märdiga – me räägi-
me väga palju ja oleme koos. 
Meil on väga paljudele küsi-
mustele ühtmoodi vastused. 
Ahastus tahab nüüd väga kii-
resti tulla hoopis siis, kui ma 
olen kajutis. Üksindus vajab 
ekstra tööd, ja just see on kõi-
ge raskem. Aga kui me oleme 
koos ja arutame, siis seda ei ole.
Nutate ega varja pisaraid?
Kajutis ei julge ma lasta nutul 
peale tulla – see on ebaturvali-
ne tsoon, otsin siis  kohe tege-
vust. Aga kodus nutan rahus. 
Märt samamoodi. Et sellist – 
olen tugev, ei näita nõrkust 
välja – seda meie kodus ei ole.

Nüüd tegelikult pisut juba 
Hermani eest peidame. Sest 

ta ei jaksa ju ka lõpmatuseni. 
Paari kuu pärast tegime otsu-
se, et teda tuleb säästa. Algu-
ses nutsin ka Hermani nähes 
ja selgitasin, miks.
Kuidas sa seda tegid?
Ütlesin lihtsalt, et emme on 
kurb, et Albert ei saa koju tul-
la. Herman ütles seepeale, et 
tema on ka kurb. (Paus.)

Kuid siis said sedavõrd tuge-
vaks, et tegid otsuse last liig-
sest stressist säästa?
Jah, just. Ta oli ju meie pärast 
mures ja kui Albertist jut-
tu tuli, muutus ta kohe tera-
seks: kas sa hakkad nüüd nut-
ma? Ei, ei hakka. Albertil on 
ju nüüd hästi, kuid vahel olen 
ikka kurb. Igatsus on peal. 
Aga teineteise eest Märdiga 
ei varja me küll midagi.
Palun räägi, kuidas Alberti 
haigus välja tuli, kuidas see 
kõik algas?
Kõhuvaluga. Siis jalavaluga. 
Ta oli väsinud, ei söönud ja ei 
tahtnud ka. Aga kuna lasteaia-
aasta hakkas lõppema ja meil 
olid Pärnust Tallinna kolimi-

se plaanid, siis panin selle kõik 
nende asjade arvele. Albert oli 
ühtäkki kuidagi hajevil ja mõt-
likum. Oli juuni algus 2010.

Kõik need olid aga tavali-
sed sümptomid ja läksid peagi 
üle. Kuni ühel päeval kõhuva-
lu enam üle ei läinud. Olime tol 
ööl Tallinnas, kuid haiglas oli 
kõik normis, arst küsis korraks 
sedagi, et äkki poiss mõtleb ise 
valu enesele külge. Me Märdi-
ga muidugi teadsime, et seda 
oskaks Albert teha küll. Valu 
ei kadunudki ja läksime päeval 
uuesti arstile. Ja siis hakkas pih-
ta. Valvearst, hematoloog Kadri 
Saks sai hiljem meie raviarstiks.

Käega katsudes ei olnud 
midagi tunda, sest see kasva-
ja – neuroblastoom – on kõige 
vastikum ja salakavalam vähi-
liste vorm, mis läheb eest ära, 
poeb igale poole vahele. Nagu 
fluidum. Ei sümptomeid, ei 
valu. Mitte midagi, enne kui 
ongi hilja ehk käimas on neljas 
staadium. Seda haigust avas-
tataksegi viimases staadiumis.
Kui kiiresti teile diag-
noos öeldi?
Mõned päevad hiljem ehk juu-
ni lõpus, kui analüüside vas-
tused tulid. Ja et rasedusaeg-
ne olukord oli põhjustajaks.
Nii öeldigi?
Jah, et see oli rasedusaegne 
süsteemirike, mis avaldus hil-
jem. Et see on seda tüüpi kas-
vaja, mis saab alguse looteeas, 
ja et ma ei ole selles süüdi. 
Ma muudkui mõtlesin, mida 

Meil on isegi kergem kui 
näiteks vanaemadel,

kes on üksi pidanud seda
kõike üle ja läbi elama.

Viimased ühised rõõmsad hetked kogeti läinud aasta septembris: Albert tõi pildile kaasa oma karumõmmi ja selga pidi saama just see särk. Sest kollane on Alberti lemmikvärv. 

Fotod: Tiit Blaat, Harrieti fotostuudio, erakogu
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Miks te kaks korda Brasiilias-
se ravile läksite?
Esimene kord muutus Alberti 
olemine oluliselt paremaks ja 
kui tagasi jõudsime, siis muu-
tus olukord kiiresti eelnevast 
veelgi halvemaks. Otsustasi-
me, et läheme uuesti. Sest 
kui see lõpeb nii, nagu me 
ei taha, et see lõpeks, siis 
ei oleks me suutnud elada 
teadmises, et me jätsime sel-

le teise võimaluse kasutama-
ta. Meil oli ju selle ravireisi 
jaoks raha olemas.
See kõik toimus 2011. aasta 
suvel. Ootasite imet.
Jah, suvel ja siis kohe sügisel 
otsa. Meie jaoks seda ei juhtu-
nud. Kuid me kohtusime seal 
nendega, kes väitsid, et nemad 
on tervenenud.
Millest nüüd jõudu saad? Kes 
sind hoiab?
Olen sellest kõigest palju õppi-
nud – vaimse maailma avasta-
mine, enesega sõbraks saa-
mine, vaimsel tasandil mille-
gi parandamine. See kõik on 
mu jaoks väga vajalik teadmi-

ja kui palju sõin ja kuidas ela-
sin ja... ei suutnud põhjust lei-
da. Õnneks ei hakanud end ka 
süüdistama.
Nii et koos diagnoosiga sai-
te ka teadmise, et teha ei ole 
enam midagi?
Jah. Siirded olid absoluutselt 
igal pool. Sealt edasi oli vaid 
ema-isa lootus. Prognoos oli 
algusest peale nullilähedane ja 
seda meile öeldi ka. Kuid ega 
sa seda ju ei usu. Kohe oli vaja 
guugeldama minna ja ma leid-
sin maailmast ühe inimese, kes 
on selle haigusega täiskasva-
nuks saanud. Ehk siis üks ini-
mene oli sellest välja tulnud!

Nüüd tean, et sellest haigu-
sest pääsejaid ei ole. Või kui 
ongi võimalik aega juurde saa-
da, siis päris puhtaks neist sii-
retest ei saagi.
Andesta mu küsimus, kuid 
kas sa soovinuks – nüüd kõi-
ke seda teades – Albertile sel-
list kasvamist ja täiskasva-
nuks saamist?
Kui Alberti valik oli selline, siis 
ma olen talle väga tänulik, et 
ta ei saanud terveks. See oleks 
tähendanud küll meile kaks, 
kolm, neli või kaheksa aastat 
lisaaega. Kuid ka ööpäevaring-
set närvitsemist, igakuist kont-
rolli. Ja mulle tundub, et seda 
ei oleks ma üle elanud. Õnneks 
ei saanud ma nii valida. Jah, sel 
hetkel tundus, et mida kauem, 
seda parem. Kuid vindumi-
ne... Albert ei teadnud, mis 
tal oli ja et seis on halb.

Ta oli oluliselt vanem, 
kui ta viieaastasena 

pidanuks olema. Igas päevas oli 
tema jaoks mitu aastat. 

ne. Keegi küsis, kas ma usun, 
et on olemas midagi sellist. Ma 
ei usu, ma tean. Teadvustamine 
ja usk on kaks erinevat termi-
nit ja enamasti olen seal kuskil 
vahepeal. Raskematel hetkedel 
usun ja helgematel teadvus-
tan täielikult. Olen mõistnud, 
et õudse analüüsimisega ei vii 
ma end kuhugi. Rahustan end 
teadmisega, et see kõik on nor-
maalne. Tegelikult hoiab mind 
Herman, ta on selline rõõmu-
pall... Ja muidugi Märt. Ka 
tantsimine ja veel mõned uued 
projektid, mis on soolas.
Kas rõõmupalle tuleb veel?
Kindlasti tuleb. Tunnen, et 
need, kes tahavad tulla, on siin 
kuskil lähedal ootel. Kuid nad 
ei ole veel tulekukäsku saanud.
Millele sa nüüd mõtled, kui 
mõtled Albertile?
Meie viimasele ühisele suvele. 
Ta oli juba suur ja meil olid 
veel toredad ühised mängud. 
Mõtlen Prantsusmaale – eriti 
nüüd, kui tuli välja film „Eest-
lanna Pariisis”. Käisime ju seal 
ema juures filmivõtetel külas 
ja jalutasime mööda Pariisi 
tänavaid.

Titamälestused Albertist 
on küll kirjas, kuid mälufilmi 
mul sellest ajast ei ole. Ta on 
mu mõtteis suur, valmis poiss. 
Aga seda ta ju oligi. Kuid kõige 
toredam on, et kõik need mäles-
tused üldse sündida said. 

Aga mida Albert oma olukor-
rast teadis?
Sedavõrd, kui nelja-aastasele 
öelda saab, ehk et tal on paha-
retid kõhtu pesa teinud ja me 
käime neid välja ravimas. Ta 
teadis seda kõike väga mängu-
lisel moel ega tundnud ennast 
ses mõttes halvasti. Keemiara-
vi oli eraldi teema, see algas 
ju kohe. Ta käis veel isegi aeg-
ajalt lasteaias, külas ja sõitis 
rattaga. Ta tundis ennast häs-
ti. Me püüdsime tema lapse-
maailma hoida ja haiglas õed-
arstid aitasid meid selles igati.
Kuni sinnani oli Albert ter-
ve poiss?
Täiesti. Ja nüüd jäi korraga 
juustestki ilma.
Kogu ravi ja protseduurid 
olid siinsamas, Eestis. Oli see 
teadlik valik?
Me uurisime küll, kas meil 
oleks targem olla mõnes kes-
kuses Saksamaal või kuskil 
mujal, aga selgus kiiresti, et 
ega ei ole küll. Sest Eestis on 
kõik vajalik ehk väga tasemel 
ravi olemas. Neuroblastoomi 
puhul aga... selle agressiivsu-
sega ei suuda paraku veel mis-
ki võidelda. Nii läkski, et mais 
2011, Alberti viiendal sünni-
päeval saime teada, et kõigest 
hoolimata on ikkagi halvasti, 
ja siis hakkasime otsima alter-
natiivseid variante.
See sünnipäev ja teadasaa-
mine muutis vist veel oma-
korda midagi. Kas Albert sai 
kõik, mida ta soovida oskas?

Rohkem! Ta oli oluliselt 
vanem, kui ta viieaastasena 
pidanuks olema. Igas päe-
vas oli tema jaoks mitu aas-
tat. Pidevalt tuli teha ja liiku-
da ja kuhu me läheme ja mis 
me nüüd teeme – alguses väsi-
tas see väga. Kuid peagi sain 
aru, et ta peabki ju kiiresti kõik 
ära tegema. Ju ta siis pidi käh-
ku tegema ära kõik selle, mil-
le jaoks ta tulnud oli.
Muul moel ta surma lähedust 
ei teadvustanud?
Ei. Ei usu. Lapsed pidid 12-nda 
eluaastani surma mitte enesega 
seostama. Isegi kui keegi lähe-
dalt läheb. Ühendust ei tek-
kinud. Tiidu surmaga seoses 
ootasin seda küsimust. Kuid 
seda ei tulnud. Tiidu surma 
ajal olime Prantsusmaal Dis-
neylandis. Ta oli kurb, kuid 
kui seletasin talle, et Tiidul ei 
ole enam karkusid vaja. See-
peale rõõmustas Albert, et 
nüüd saab Tiit joosta.
Alternatiivsest ravist rää-
kides – teie mure ja valu sai 
Alberti ravi ajal ka avalikku 
tähelepanu. Internetti tekkis 
ringkiri, mis kutsus annetusi 
tegema, selleks et Märt Avan-
di saaks oma poja Brasiilias-
se ravile viia.
Alguses oli meil sõprade ring, 
kes küsisid, kuidas aidata, ja 
me rääkisime oma mõttest. Siis 
aga kasvas see kuidagi üle käte 
ja sadu ning sadu täiesti võhi-
võõraid inimesi hakkas mei-
le arvele ülekandeid tegema. 

Kõigil ülekannetel olid selgi-
tused juures. Näiteks et terve 
Eesti on teiega. See oli täies-
ti uskumatu. Ma lugesin neid 
sõnumeid panga väljavõttelt 
ja olin totaalses hämmingus.
Mingil hetkel palus Märt 
avalikult, et need ülekanded 
lõppeksid.
Jah, sest see soov oli ju ikka-
gi meie lähiringile mõeldes 
soovitud.

Teile elas tõesti kaasa vaat 
et kogu Eesti ning anti ka 
kõikvõimalikke aadresse ja 
soovitusi.
Neid tuli tõesti ühel hetkel 
ikka sadade kaupa, kuni ma 
enam ei lugenud neid – foo-
kus kippus kaduma.
Tohin ma küsida, mis sellest 
rahast sai?
Lootuses imele käisime kaks 
korda Brasiilias. Kõik, mis 
üle jäi, annetasime kolme eri-
nevasse kohta.
Soovid sa öelda, kuhu ja 
kellele?
Saan öelda seda, et seda abi 
oli saajatel väga vaja.

Juuli 2011 tuli juustega ning Albertil oli jõudu jälle tembutada ja tormata. 

Pärnu vanaema Lainega kohtus Albert juunis 2011 hoopis Pariisis Disneylandis.

„Raske on mõelda, et lapsed on laenuks. Kuid nii see on. Nüüd tean,” ütleb Liisu.

Vaata videot digilehest
lpdigileht.epl.ee
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Eesti Päevaleht: kui tahad teada, kuidas maailmas 
elu käib, siis telli leht ka uuel aastal

Portreed elust enesest
Kaevusime politseistatistikasse ja portreteerisime 28 Eesti jõhk-
raimat liiklushuligaani. Meie teede halvimad autojuhid, kes 
seavad iga päev ohtu kaasliiklejate elud, on enamasti sündi-
nud laulva revolutsiooni ajal ja mitmed neist on aasta jooksul 
ligi 20 korda politseile vahele jäänud.

Suurte teemade lahendused
Mida peaks muutma, et inimesed ei langeks võlaorjusse? Kas 
kiirlaene puudutavad seadused on liiga liberaalsed? Eesti Päe-
valeht otsib alati suurtele teemadele lahendusi.

Lood, mis ei unune
Näitleja Märt Avandi tantsijannast abikaasa Liis-Katrin Avan-
di rääkis LP-s avatult ja emotsionaalselt nende vanema poja 
Alberti surma loo. Lugu nõudis rääkijalt suurt inimlikku jul-
gust. See liigutas meie lugejaid põhjani.

Näited üleelusuurusest
Maanteeametit räsis lõppeval aastal mitu skandaali. Näiteks 
kirjutas Eesti Päevaleht, kuidas maanteeametnikud on maksu-
maksja raha eest endale põhjarannikule rajanud isikliku ja luk-
susliku puhkekeskuse. Nüüdseks on paradiis neilt käest võetud. 

Eesti Päevalehe suured sarjad
Eesti Päevaleht üllatas lehelugejaid sel aastal mitme suure eri-
projektiga, olgu näiteks kasvõi Eesti ime otsimine ja leidmine 
või praegugi veel pooleli olev artiklisari välismaalastest, kes 
on ära õppinud eesti keele. Selliste eestlasi ühendavate pro-
jektidega jätkame kindlasti ka uuel aastal.

Ootamatud intervjuud
Eesti Päevaleht otsustas Reformierakonna rahastamisskan-
daali haripunktis teha intervjuu nüüdseks tagasi astunud jus-
tiitsministri Kristen Michaliga. See oli ebamugav hetk minist-
rile, kes eelistas pigem vaikida. Eesti Päevaleht astus ootama-
tu sammu ja tegi ministriga kuulsa ilma vastusteta intervjuu. 
Päev hiljem Michal murdus ja Eesti Päevalehes ilmus usutlu-
se täiendatud versioon.

Tähelepanu juhtija
Eesti Päevalehe üks tugevusi on sotsiaalselt tundlike tee-
made läbikirjutamine. Oleme ka lõppeval aastal korduvalt 
tähelepanu juhtinud ühiskonna valusatele olukordadele.

Eksperimendid
Kas auto sõidab paremini Eestis või Soomes müüdava kütu-
sega? Uurime järele! Miks on pealinnas pea iga teise auto 
armatuurlaual invakaart? Kas tõesti teeb keegi nendega äri? 
Uurime järele!

suur plaan

Fotod: Tiit Blaat, Harrieti fotostuudio, erakogu
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Avandi:
 ktoo-
ber 2012. Pelgulinnas vaik-
sel tänaval elab teravate ham-
maste ja kikk-kõrvadega kass 
Puhh. Imeilusa kasukaga, hää-
lekas ja karakteriga kass, mille 
üks viiene poiss umbes aasta 
tagasi kingiks sai. Ja Puhh on 
kass seepärast, et autofännist 
noorsandi kõige armsam tege-
lane oli selle nimega karupoeg.

Pere pesamuna Herman on 
just lasteaeda viidud, isa Märt 
Avandi (31) veel magab ja ema 
Liis-Katrin Avandi (omadele 
lihtsalt Liisu, 29) keedab teed 
ja tõmbab pudruriisile kan-
nusoojendusmütsi pähe. Lõh-
nab musta tee ja riivitud ingve-
ri järele. Me istume köögis, ja 
kavatseme Liisuga kokku kir-
jutada loo emast, kes mattis 
selle aasta jaanuaris oma viie-
aastase poja. Selle poisi nimi 
on Albert Avandi ja ta võitles 
19 kuud kõige salakavalama 
haigusega, neljandas staadiu-
mis avastatud vähiga.
Liisu, miks otsustasid Alber-
tist, tema haigusest ja sur-
mast avalikkusele rääkida?
Enda pärast. Ja mitte selleks, et 
kõigile kuulutada, et selline asi 
juhtus ja võtke nüüd arvesse.

Endal hakkas tunne, et me 
salgame ta maha. Nagunii 
tehakse ju intervjuusid minu 
isast (Tõnis Mägi – toim), 
minu emast (Laine Mägi – 
toim), Märdist, ehk minust-
ki... Ja siis on kogu aeg toas 
elevant, kellest ei räägita. Soo-
visin seepärast, et mul tekkis 
paha tunne Alberti suhtes – 
sest ta ju oli olemas.

Ühes ajakirjas ilmus äsja 
emast suur lugu ja seal oli 

kirjas, et lapselaps Herman. 
Ja kõik. Albertist ei julge kee-
gi rääkida. Aga see on ju vale. 
Tahaks saada temast edaspidi 
vabalt rääkida.

See hakkas nüüd äkki mulle 
hoopis teistpidi haiget tegema.

Võib-olla on see leinaprot-
sessi üks osa. Albert ei kadu-
nud ju kuhugi.
Mis toimus sel hetkel sinu 
kodus ja su ümber, kui Märt 
telesaates (ETV läinud nädala 
saates „Kahekõne”) teie poja 
surmast rääkis?
Enne veel, kui intervjuu lõp-
pes, vaatasin kohe Delfit – 
maru kiiresti pandi lugu üles. 
Aga ma ei ole kunagi näinud, 
et lugu ei saa kommenteerida. 
Olen näinud küll kommentaa-
re, et kuulge, see pole see tee-
ma, mille kohta keegi midagi 
arvama peaks. Kuid et mitte-
kommenteerimise võimalus 
üldse olemas on – see oli väga 
meeldiv üllatus!

Herman vaatas samal ajal 
arvutist oma lemmikmultikat. 
Ja kui ta kuulis, et issi räägib 
Albertist, siis tuli kohe uudis-
tama, et miks. Seletasin siis, 
et onu küsis, miks venna ing-
liks läks, ja issi siis vastas. Her-
man võttis selle teadmiseks ja 
läks hetk hiljem uuesti oma � l-
mi vaatama.

Albert ei ole meil tabu, me 
räägime temast kogu aeg. Ta on 
kogu aeg meie juures. Pildid ja 
joonistused ju ripuvad siin sein-
tel. Ja Herman räägib iga asja 
kohta, et see oli Alberti oma ja 
nüüd on see minu oma. Vahel 
küsib ka, miks Albert ingliks 
läks. Või et „ta on päris kaua 
olnud, millal ta tagasi tuleb?”. 

Ütlen siis, et ta ei saa tulla. 
„Aga miks ta redelit ei võta...” 
See teeb meele härdaks.
Mida kolmene Herman oma 
vanemast vennast mäletab?
Oi, ta mäletab. Näiteks kui 
Albert veel siin kodus oli ja 
toimetas. Aasta tagasi septemb-
ris. Siis oli Herman vaid kahe-
ne. Mulle tundub, et lapsed ei 
peaks sellest vanusest ju mäle-
tama. Aga no ta teab kõike: 
„Kui Albert veel ingel ei olnud, 
siis me istusime siin neljakesi ja 
sõime. Ja siis mul oli tass mah-
la täis ja Albert ütles mulle, et 
võta ikka kahe käega.”

Siis ta mäletab Märdi isa 
Tiitu, mis on veel imelikum, 
sest Märdi isa suri veel pool 
aastat enne Albertit. Herman 
räägib, et „kui me aiamaal käi-
me, siis Tiit ja Albert on seal 
iga kord”. Et nüüd, kui nad 
juba inglid on? „Jaa.” Ma jäl-
le kuulan ja ei oska midagi 
küsidagi... Võib-olla ta tõesti 
näeb midagi?
Kas sina ka nüüd Albertit nii-
moodi näed?
Ei, aga tahaksin küll, just ärk-
vel olles. Unes näen kogu aeg.
Mida sa näed?
Ma näen mingit päeva, mil ole-
me koos. Ta on siin, mängib 
ja on. See pole nagu � lmis, 
et ilmub kuskilt ja hüüatab: 
„Ema, ma tahan sulle midagi 
öelda.” (Naerab.) Need ei ole 
ilmutused. Ta lihtsalt on, ei 
haige ega terve. Lihtsalt ole-
mas ja ehk see ongi see, mida 
ta tuleb mulle ütlema.

See on tore tunne. Unedes 
ja ärgates hommikul on ka 
väga tore. Samamoodi vaatan 
neid pilte-videoid, ja mul ei ole 
enam ahastust. Alguses kart-
sin väga, et ma ei suuda neid 
enam vaadata. Neid on meil ju 
nii palju. Et tuleb valu… Aga 
vastupidi on. Herman vaatab 
ka neid kogu aeg.

Kõige raskem oli, et ta on 
ju siinsamas arvutiekraanil, 
ja mina olen seal. Aga kus 
ta siis tegelikult on? See on 
täiesti mõistusevastane. Kus-
kil ta ju on?

Nüüd vaatan pilte juba suu-
re rõõmuga ja sorteerin albu-
miteks. Seda valu enam mille-
gipärast ei ole.
Nagu Märt ETV-le antud 
intervjuus ütles, on Albert 
teie maailmapilti tohutult 
muutnud.
Jah, seda kindlasti. Kui Albert 
sündis, siis ma kartsin ta pärast 
tohutult, et kui midagi juh-
tuks, siis läheksin hulluks... 

See, et ma ei läinud hulluks 
või ei surnud kohe maha – see 
teadmine on mind hästi palju 
muutnud. Enesekindlamaks. 
Ma olin varem hästi komplek-
sides. Nüüd tundub, et kui ma 
poja surma üle elasin, siis kõik 
muu on köki-möki. Võtan kõik 
väljakutsed vastu, hirmu eksi-
mise või ebaõnnestumise vastu 
ei ole. Ebaõnnestun – noh ja 
siis? Vanasti tundus see katast-
roof. Nüüd tean, et ma ei pea 
olema geniaalne. Sest see pär-
sib julgust. See on hästi suur 
vabanemine.
Millega sa praegu tegeled?
Läksin uuesti tantsima. Veeb-
ruaris olid kruiisilaevade-
le programme tootvas � rmas 
Dance Factor katsed ja veel 
samal hommikul pelgasin min-
na. Siis otsustasin, et ah, lähen 

niisama, trenni pärast. Õiges-
ti tegin. Nad ütlesid kohe: kus 
sa olnud oled? Märtsist olen-
gi tööl ja suvel sõitsin Tallin-
na-Helsingi liinil ning andsime 
päevas kolm etendust. Need 
olid tõeliselt toredad, sest olen 
laval ainult enda pärast. Ma 
absoluutselt ei tegele nende 
purjus soomlastega, vaid teen 
seda, millest olen unistanud. 
Olen õnnelik, et julgesin, teen 
ise proove ja olengi äge!

Sügisest tantsin Helsingi-
Stockholmi liinil. Sealne pub-
lik on hoopis teine ja program-
me on ühe kruiisi jooksul kuus 
ning kava on minu jaoks täiesti 

uus teema, taas väljakutse. Olen 
end oma turvalisest tsoonist väl-
ja murdnud. Vanasti kartsin 
seda kõike väga. Ei teagi, miks.

(Paus.)
Ma ei taha mõelda, et Albert 

pidi selleks minema, pigem nii, 
et kui tema valik oli minna, siis 
mina võtan sellest õppust ja ei 
põe mineviku pärast.
Sest lapsed valivad vanemad?
Jah. Kindlasti.
... ja tulevad meie juurde sel-
leks, et meile midagi õpetada?
Täiesti kindel.
Ja Albert õpetas sulle...?
Enesekindlust ehk. Olen olu-
liselt tugevam. Olin enne väga 
habras, pidevalt kaitse- või 
ründepoosis. Nüüd olen roh-
kem päris. Olen ise.
Oled rohkem sina ise ja mitte 
kellegi varjus?

Just. Varem oli mul õudselt 
piinlik – vanemad olid ju ees. 
Tahtsin varjust välja, kuid ei 
julenud midagi selleks teha, 
sest mis siis, kui ma ebaõn-
nestun? Et keegi ei oleks saa-
nud pärast näpuga näidata, et 
oi-oi, näe, sina ei olegi midagi.
Ja siis algas su abikaasa 
tähelend?
No just, see pani järgmise 
põntsu. Nüüd tean, et see oli 
valehäbi. Õnneks ei piitsuta 
ma end enam niimoodi oma 
lähedaste pärast.
Kus on Herman siis, kui kogu 
teie pere on laval?
Siis on meil Märdi õde, kes on 
hetkel väikse lapsega kodune 
ja ei pea õnneks õhtul-öösel 
kuhugi minema. Ja Märdi 
ema Irja, kes tuleb meile siia 
või võtab Hermani Raplasse. 
Vanaemadega on meil meele-
tult vedanud. Neil on kogu aeg 
koos tegemist – küll vaja kel-
guga mööda muru puid tuua, 
küll proovis istuda... Tõsi, 
Herman on neile nüüd päit-
sed pähe pannud ka, aga ilma 
nendeta... ma ei kujuta ette ka, 
mis ja kuidas...
Kui sa Hermanile otsa vaatad, 
mida sa näed?
Aina enam kaks-ühes-last. Iga-
sugused näoilmed – nad ei ole 
ju tegelikult üldse ühtmoodi, 
aga kui Herman teeb veidru-
si, siis on ta nii Alberti moodi. 
Või mõni ütlus, või ta hääl. Kui 
lapsed kasvavad koos, siis on 
see ju loomulik, et ikka võetak-
se midagi üksteiselt üle. Aga 
kuidas ta oma vanemat ven-
da matkib!
Mille poolest poisid teinetei-
sest erinevad?
Kui läksin Albertile lasteaeda 
järele, siis tema oli see laps, kes 
oli õhtuks kostümeeritud, gri-
meeritud ja käisid mingid rol-
limängud. Enese kehastamine 
oli Alberti teema. Siis imesta-

Liis-Katrin 

me ei varja oma pisaraid
„Albertist ei julge keegi rääkida. Aga see on ju vale!” ütleb südamlikus pihtimuses Laine 
ja Tõnis Mäe tütar, tantsijanna  Liis-Katrin Avandi. Koos abikaasa, näitleja Märt Avandiga 
on nad otsustanud usaldada LP-le oma vanema poja traagilise loo.on nad otsustanud usaldada LP-le oma vanema poja traagilise loo.

Piret Kooli

Olin enne väga habras, 
pidevalt kaitse- või 

ründepoosis. Nüüd olen 
rohkem päris. Olen ise.
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Möödunud nädalal avaldatud rahvaloenduse 
tulemused annavad põhjust võtta päeva-
korda sündimuse ja lastetoetuste teema. 
Laste arv on Eestis eelmise loendusega 

võrreldes viiendiku vähenenud ja laste põlvkonnad on 
arvult väiksemad kui nende vanemate põlvkonnad. 

Riigikogu sotsiaalkomisjoni esimees Margus Tsahk-
na tõttas pärast loenduse tulemuste avaldamist rääkima, et 
kõik otsused tuleks edaspidi langetada vaatepunktist, kui-
das see aitab kaasa meie rahvaarvu paranemisele, sest küsi-
mus on Eesti riigi püsima jäämises. Tsahkna jutt on ju õige, 
aga kas peale jutu pakuvad poliitikud ka lahendusi?

Meil on suurejooneline vanemahüvitis, mis on pakku-
nud palju rõõmu kümnetele tuhandetele lapsevanematele. 
Demograa� d juhivad siiski tähelepanu tõsiasjale, et 1992.–
1993. aastast alanud sündimuse vähenemine ja vanemahü-
vitise rakendamise paiku alanud sündimuse kasv on suur-
esti seletatav sündide edasilükkamisega: 1990. aastate algu-
ses oli ema keskmine vanus esmasünnituse ajal 22,7 aastat, 
nüüd 26,5 aastat. Ka küsimus, kas vanemahüvitiseks minev 
raha on sündimuse tõusu heaks kõige tõhusamal viisil tööle 
pandud, peaks seepärast olema aruteluks avatud.

Valitsusliidu järgmised ettevõtmised sündimuspoliitika 
vallas on riigikogus kaks lugemist läbinud vanemapension, 
lastele valimisõiguse andmine, mis seni on veel vaid idee, ja 
kavandatav lastetoetuste reform, mis võib kaasa tuua toetus-
te vajaduspõhiseks muutmise.

Sotsiaalminister Hanno Pevkur on öelnud, et vane-
mapension aitab „luua terviklikumat lähenemist laste 
ja perede toetamise süsteemis”, aga tegelikult on vane-

mapensionil vanemahü-
vitise loogikaga üks suur 
vastuolu. Hüvitise näol 
lajatatakse vanematele 
lapse esimeseks poolteiseks 
eluaastaks helde toetus – 
et nad ikka aru saaksid, 
et sünnitada tasub. Vane-
mapension seevastu on 
kauge ja raskesti hoomatav 

hüve, mis ei tohiks vanemahüvitise loogikast lähtudes suuta 
kõigutada valikut, kas sünnitada või mitte.

Poliitiku vaatepunktist seisneb vanemapensioni väärtus 
selles, et lapsevanemate eest hoolitsemisest saab raporteeri-
da praegu, aga suure osa kulusid peab kandma alles aastate 
pärast. Veelgi parem on selles mõttes lastele valimisõiguse 
andmise idee. Esimeses järjekorras paistavad poliitikud hin-
davat seda, kui suure propagandaefekti üks või teine samm 
annab. Muidugi mõjutavad valikuid ka eelarvepiirangud, 
aga see, et aastaid pole valitsus pidanud vajalikuks suuren-
dada lastetoetust, jätab Reformierakonna ja partnerite pere-
poliitikast igatahes pooliku ja süsteemitu mulje. 1

Perepoliitikast
Lastetoetuste küsimuse 
ignoreerimine jätab 
valitsuse perepoliitikast 
süsteemitu mulje.

Süsteemitu 
perepoliitika

Ligi ähvardus mõjus

Aastast 1905

JUHTKIRI

REPLIIK

Ta on 19-aastane. Tal on põhiha-
ridus. Ta on mees. Talle meeldib 
kihutada ja korra sõidab ta radari 
ette isegi kiirusega ligi 150 km/h. 
Ta jäi eelmisel aastal politseile 
vahele kokku 18 korral ja 25 rik-
kumisega. Nende eest sai ta trah-
vi 1976 eurot, veetis arestikambris 
18 päeva ja  jäi juhiloast ilma nel-
jaks kuuks. See teda ei takistanud, 
sest teadupoolest ju luba ei sõida. 
Politsei tabas ta kahe ja poole kuu 
jooksul veel kolmel korral roolist. 
Tegelikult tabas ka neljandal kor-
ral, aasta eelviimasel päeval Pär-
nus, aga huligaan koodnimega 
3920703 ei tahtnud aastavahe-
tust arestikambris mööda saata 
ja otsustas anda gaasi. Politsei sai 
ta kätte ning saatis noore mehe 
taas kümneks päevaks vee ja leiva 
peale. Saage tuttavaks Eesti 2011. 
aasta liiklushuligaaniga nr 1! 

Kõrvalolevas graa� kus ole-
me reastanud Eesti suurimad 
liiklushuligaanid rikkumiste 
arvu järgi ja tutvustame neid 
isikukoodi seitsme esimese 
numbriga. Rikkumiste arv ise-
enesest ei kajasta otseselt nende 
tõsidust – näiteks mõne puhul 
on rikkumisena kirja läinud 
ka tõkiskingade puudumine. 
Kuid väga suurt osa saab siiski 
kvali� tseerida raskeks – näiteks 
suur kiiruse ületamine, avarii 
põhjustamine või turvavarus-
tuse kasutamata jätmine. 

Süsteemne hoolimatus
Eredalt torkab silma, et suu-
rem osa Eesti liikluse esihuli-
gaanidest on sündinud laulva 
revolutsiooni ja taasiseseisvu-
mise ajal. 28-st kõige suure-
mast liiklusrikkujast koguni 
16 sünniaasta jääb vahemik-
ku 1989–1993. 

Eesti Päevaleht palus edeta-
belisse süüvida politsei Põhja 
prefektuuri liiklusjärelevalve 
talituse juhil Elari Kasemetsal. 
Ka tema esimene tähelepanek 
oli, et „valdavas osas on tege-
mist noorte ja väga noorte 
inimestega”. „Tavamõistes on 
ehk loogiline, et algajad kõi-
ge enam eksivad, ent tegelikult 
näitab nende inimeste liiklus-
käitumine ja rikkumiste ise-

loom pigem süsteemset hoo-
limatust,” lausus Kasemets. 
Süsteemne hoolimatus algab 
tema sõnul juba kõige lihtsa-
mate nõuete eiramisest: näi-
teks ei kasutata vahtralehte 
ja autole jäetakse kindlustus 
tegemata. „Kui lubatud piir-
kiirust ületaval juhil pole juhti-
misõigust, turvavöö on lahti ja 
autol puudub tehnoülevaatus, 
siis on tema suhtumine liiklus-
turvalisusse selge.”

Kasemets nentis, et suurem 
osa „edetabelisse” jõudnud juh-
tidest on ennast liikluses peh-
melt öeldes välja elama haka-
nud kohe loa saamisest saati. 
„Ilmselt ei ole nende liikluskäi-
tumises olnud mingit kindlat 
murrangut halvemuse poole, 
vaid see on algusest peale hoo-
limatu olnud,” märkis ta.

Eesti Päevalehe paberlehe tellijale on ligipääs lehe digiversioonile tasuta. 
Digileht asub ajaleht.epl.ee. Info tel 680 4444 ja klienditugi@lehed.ee.

Kui rahandusminister Jürgen Ligi teatas, et Silver Meika-
ri avaldus kahtlase raha toomisest Reformierakonnale 

on kuritegu Eesti riigi vastu, hajusid mu kahtlused Meika-
ri ja Reformierakonna aususe suhtes selles loos.

Ligi avaldus oli tark ja sarnanes Keskerakonna vankuma-
tu juhi Edgar Savisaare taktikaga räpastest skandaalidest 
välja ronimisel: eita kõike ja tümita süüdistajat. Valijaid, kes 
Reformi- või Keskerakonnale alternatiivi ei näe, on piisavalt 
palju, et kõhklejate ballast jõuliselt üle parda heita. Samasu-
gust taktikat kasutab edukalt ka Valgevene diktaator Aljak-
sandr Lukašenka, kes edasijõudnud poliitikuna eelistab 
oma kritiseerijaid ka lömastada. 1 Andres Reimer

Lk 4: Kadri Kiviste: mis ootab ees kodumaale naasnud eestlast
Lk 5: Külli-Riin Tigasson: üürituru illegaalsus on suur probleem

Eelmise aasta paadunuim liiklusrikkuja jäi politseile vahele 18 korral 
ehk keskmiselt polnud rikkumiste vahel kolme nädalatki.
Politsei hinnangul näitab liiklushuligaanide käitumine ja rikkumiste 
iseloom süsteemset hoolimatust.
Lahenduseks pakub politsei veapunktiarvestusel põhinevat auto-
juhtide nõustamis- ja koolitussüsteemi.

nud. 7. juulil Viimsis: liigne kii-
rus, auto paiskus katusele ja õnne-
tuses sai viga kaks kõrvalist isikut. 
Politsei tuvastas juhil ligi promil-
lise joobe...

Juhti ennast, kaassõitjaid 
ja teisi liiklejaid rohkem ohus-
tavatest eksimustest peamine 
on kiiruse ületamine, seejuures 
mitukümmend kilomeetrit tun-
nis. Elari Kasemets tõi esile, et 
sageli on probleeme ka sõidu-
kite tehnoseisundiga. „Halvi-
mal juhul langevad kõik halvad 
asjaolud kokku ja vähese sõidu-
kogemusega lahtise turvavööga 
juht sõidab maanteel 60 km/h 
lubatust kiiremini, olles sõidu-
kis, mille seisukord tegelikult 
liikluses osaleda ei luba.”

Teiseks nähtub, et liiklushu-
ligaanide haridustase on üldi-
selt väga madal: teedel ja täna-
vatel sigatsevad kas põhi- või 
koguni algharidusega juhid. 
Edetabelisse mahtus vaid üks 
autojuht, kelle haridustase-
meks on märgitud kõrgem. 
Tegemist on ka kõige vane-
ma, kinnipidamiskohtade jär-
gi arvestades peamiselt Pärnu 
ja Audru piirkonnas liikleva 
61-aastase huligaaniga. 

Elari Kasemets ei soostu-
nud otsest võrdusmärki inime-
se haridustaseme ja liikluskäi-
tumise vahele tõmbama, kuid 
ütles, et süsteemsetel liiklusrik-
kujatel jääb enamasti vajaka 
mingit laadi sotsiaalsest küp-
susest. „Väga lihtsustatult öel-
des on ju nii, et kes teatris käib, 
see suure tõenäosusega maha ei 
sülita. Nii on ka liigeldes mõist-
likumad ja tasakaalukamad 
need inimesed, kes oma tege-
vust teadlikult mõtestavad ja 
ühiselu reeglitest aru saavad.”

Veapunktisüsteem aitaks?
Kuid mida siis liiklushuligaa-
nide vastu ette võtta? Kasemets 
nentis, et selliste inimeste mõju-
tamiseks jääb lihtsast väärteo-
karistusest väheseks ning kasu-
tusele tuleks võtta uus süsteem, 
mis põhineks koolitustel ja 
nõustamistel. Politsei on tei-
nud siseministeeriumile ette-
paneku muuta 16–25-aastaste 
noorte mootorsõiduki juhtimis-
koolituse põhimõtteid. „Juba 
liiklusesse suundunud juhtide 

puhul on kõneldud välisriiki-
des veapunktisüsteemiga kaas-
nevatest juhi mõjustamisloen-
gutest siis juba vastavalt toime 
pandud rikkumise iseloomu-
le,” sõnas Kasemets.

Huligaan nr 3 on 22-aastane 
ja jäi politseile aasta jooksul sta-
biilselt tihti vahele. Aasta alguses 
peeti ta korduvalt kinni n-ö pisi-
rikkumiste pärast: autol puudus 
ülevaatus või tulekustuti. Suve 
saabudes muutusid rikkumised 
tõsisemaks. Tallinna kesklinnas 
tõusis kiirus üle 70 km/h ja rist-
mikule jõudis ta punase tulega, 
mõned nädalad hiljem sõitis ta 
juba kiirusega 80 km/h ning paa-
ri nädala jooksul jäi veel kahel 
korral vahele kiiruse ületamise-
ga, ehkki selleks ajaks oli ta juba 
juhiloata. Septembri alguses oli ta 
taas loata roolis, rääkis telefoni-
ga ja sõitis punase tulega üle rist-
miku. Ka 15 päeva soolaputkat 
ei ravinud teda. Kõigest nädala 
jagu pärast arestist vabanemist 
sõitis ta Kristiines radari vaate-
välja 77 km/h. Sai veel kuus päe-
va aresti.

Liikluspsühholoog Gun-
nar Meinhard ütles, et saririk-
kujaid, kes jäävad politseile 
aastas vahele paarkümmend 
korda, on Eestis kokku sada-
kond. „Selle järgi ei tundugi 
probleem eriti märkimisväär-
ne. Kui aga lähtuda nendest 
isikutest, kellel esineb aasta 
jooksul neli või rohkem liik-
lusnõuete rikkumist, siis neid 
on juba ligi 10 000,” lisas ta. 

Liikluspsühholoogia alal 
Bonni ülikoolis doktoritööd 
kirjutav Meinhard tõi esile, et 
sarihuligaanid ei ole vaid Ees-
ti iseärasus, vaid üleeuroopa-
line probleem. „Üks uuring, 
millega ma hetkel Eesti noor-
te liikluskäitumise teemal kok-
ku puutun, näitab, et neil noor-
tel, kellel esineb liiklusalaseid 
rikkumisi, esineb ka teisi polit-
sei poolt � kseeritud õigusrik-
kumisi,” viitas ta. „Eestit ja 
Euroopat kimbutavad sar-
nased probleemid. Võib-olla 
tasuks meie liiklusala aren-
dajatel mõelda eurooplaste-
ga koopereerumisele, et otsi-
da ühiselt lahendusi liikluse 
saririkkujate problemaatika-
ga tegelemisel.” 1

Holger Roonemaa
holger.roonemaa@epl.ee

Juhte, 
kellel on 
aasta jooksul 
neli või roh-
kem rikkumist, 
on ligi 10 000.

Enamasti on liik-
luses sigatsejad 
noored mehed, 
kellel vaid alg- 

või põhi-
haridus.

Eesti kõige jõhkramad 
liiklushuligaanid – laulva 
revolutsiooni lapsed

Huligaan nr 2 on vaid 17-aas-
tane ja edetabeli trahvikuningas 
3660 euroga. Esimest korda tuli 
tal politseiga tegemist teha mul-
lu 1. juunil Kohila vallas Aespas. 
Puudus juhiluba, autol polnud 
kindlustust, ta ei andnud teed 
ja põhjustas liiklusõnnetuse. Viis 
päeva hiljem, sama koht. Noor 
mees hindas oma oskusi taas üle, 
sõitis liiga kiiresti, sõiduk kaotas 
juhitavuse ja sõitis sisse tee ääres 
seisvale autole. 26. juunil jäi ta 
uuesti vahele – juhtides autot, mis 
polnud läbinud tehnoülevaatust  
– ja eemaldati roolist. See ei aida-
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etaja: Eda Post, tel 680 4400, e-post: uudised@
epl.ee

Üleeile kell 15.20 sõitis 64-aastane Lindi Tallinnas Paldiski maanteel 
otsa ülekäigurajal rohelise tulega teed ületanud 12-aastasele poisile.

Reedel kell 13.23 sõitis purjus ja juhiloata 31-aastane Meelis Viimsi 
vallas Haabneemes esmalt otsa majale ja seejärel pargitud autodele. 
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Haridus

Arestipäevi kokku

põhiharidus
15

kõrg-
haridus

1

pole
teada
2 alg-

haridus
3

kesk-
haridus

7

Muu rikkumine
(nt vahtraleheta sõit, 
liiga väike pikivahe, 
tõkiskingade puudumine)

Kiiruse ületamine

Lubadeta sõitmine

Sõiduk ei 
vasta nõuetele

Turvavarustuse 
mittekasutamine

Enim jäid huligaanid vahele kihutamise
ja lubadeta sõitmisega

38 928 €

168

143

Trahvisumma kokku

Eesti 2011. aasta 
kõige paadunumate 
liiklushuligaanide 
edetabel
•• Liiklushuligaanide edetabelis annavad värvi laulva revolutsiooni ajal sündinud ja 
vähese haridusega autojuhid. Kõige suurem aasta jooksul kogutud trahvisumma 
ulatub ligi 3700 euroni. Huligaani number 25 puhul on tegemist kutselise auto-
juhiga. Huligaanid on reastatud aasta jooksul toime pandud rikkumiste arvu järgi. 
Nime asemel on tabelis esitatud inimese isikukoodi seitse esimest numbrit.

Allikas: PPA, graa�ka: Maret Müür

Juhiloast jäädi ilma 

kuuks

Juhiloast jäädi ilma 

JUHILUBA

NIMI

PERENIMI

APR

121

78

61

45

35
16
14
13

9
8

Registreerimismärgita sõitmine 

Joobnult juhtimine
Punase tulega ristmikule sõitmine
Avarii põhjustamine
Jalakäija, mopeedijuhi, ratturi jms rikkumised

Arestipäevi kokku

8 Koalitsioon andis järele töövõtjate survele ja lubab kollektiivse 
töölepingu ülesütlemise tähtaega pikendada kuue kuuni.

Pühapäeval vahetati Vabadussõja võidusambal välja 
kaks kahjustatud klaaspaneeli ja üks klaasist nurgaliist.

Riigikantselei koostöös Rahvusarhiiviga  
kuulutab välja stipendiumikonkursi  

„Eesti riigijuhid 1918–1940/1944“

Stipendiumi eesmärk on toetada eestikeelset uurimistööd Eesti riigi- 
vanematest ja peaministritest aastatel 1918–1940/1944. 

Stipendiumi saab taotleda Friedrich Akeli, Ado Birki, Kaarel Einbundi 
(Eenpalu), Jüri Jaaksoni, Juhan Kuke, Ants Piibu, Konstantin Pätsi, Otto 
Strandmani, Jaan Teemanti, Otto Tiefi, Jaan Tõnissoni ja Jüri Uluotsa elu 
ja tegevuse uurimiseks.

Stipendiumi taotlemiseks tuleb Riigikantseleile 1. maiks 2012 esitada 
avaldus, elulookirjeldus isiku- ja kontaktandmetega, seniste uurimuste 
ja publikatsioonide nimekiri ning lühike põhjendus koos uurimistöö idee-
kavandi, kasutatavate allikate ülevaate ja töö valmimise ajakavaga.

Stipendiumi võivad taotleda kõik ajalooalase teadusliku uurimistöö 
kogemust omavad isikud. 

23. juuniks 2012 antakse välja üks 15 000 euro suurune stipendium. 

Stipendiumitaotluste läbivaatamiseks ja stipendiumisaajate otsustamiseks 
moodustab riigiarhivaar teadusekspertidest koosneva stipendiumikomisjoni. 
Stipendiumikomisjoni poolt heakskiidetud käsikirjad avaldatakse Eesti 
riigimeeste elu-lugude sarjas, mille on asutanud Rahvusarhiiv.

Stipendiumikonkursi statuut:
http://www.valitsus.ee/riigikantselei/stipendium
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Võlanõustajate soovitus: kiiresti tuleks keelata öine 
laenuvõtmine ja laenude sularahas väljastamine

Juba aastaid on kostnud kriiti-
ka, et Eesti kiirlaene puuduta-
vad seadused on oluliselt libe-
raalsemad kui naabrite omad. 
Kiirlaenude võtjad ja laenu-
kontorid loomulikult naudi-
vad süsteemi, mis võimaldab 
raha soovijale saata nii-öelda 
paari piiksuga. Võlaorjusse sat-
tunud, keda on eri andmetel 
kuni 200 000, ning võlgnik-
ke abistavad sotsiaaltöötajad 

ja võlanõustajad aga pigem 
põhjavad kiirlaenu võtmise 
lihtsust. 

Võlanõustaja Ülle Schmidti 
arvutuskäik on selline: „Liites 
kokku näiteks 50 000 maksu-
võlglast (kokku esitatakse aas-
tas üle 100 000 avalik-õigusli-
ku nõude), pankade andmed 
laenudega hädasolijate kohta, 
õppelaenuvõlglased ja nende 
käendajad, inkassofirmade 
ligi 200 000 eraisikust võlg-
last, näeme, et ühiskonnas on 
suured probleemid.”

Eesti Päevaleht pöördus 
kiirlaenualasele olukorrale 

hinnangu saamiseks riigiko-
gu õiguskomisjoni esimehe 
Marko Pomerantsi poole. Esi-
tasin hulga küsimusi, et võr-
relda meie ja naabrite kiirlae-
nundust. Pomerants tunnistas, 
et ega tema ju ka kohe kõike 
ei tea, ja võttis ühendust rii-
gikogu õigus- ja analüüsiosa-
konna nõunikega. Age Värv, 
Toivo Mängel ja Lauri Luiker 
olid õiguskomisjoni esimehe-
le abiks ja võtsid vaatluse alla 
Eesti ning naabrite Soome ja 
Rootsi seadused, samuti Sak-
samaa omad, sest just sealt sai-
me algtõuke oma võlanõusta-
missüsteemi loomiseks. Nõu-
nikud lisasid elulisi näiteid ka 
Norrast ja USA-st.

•• Mida peetakse kiirlaenuks?
Üldjuhul on kiirlaenuvald-
konna märksõnadeks inter-
net, sidevahendid ja � nants-
innovatsioon, millele järele-
valve ja seadused reageerivad 
paraku viivitusega.

Kiirlaen on lühiperioo-
di tagatiseta pisilaen, mida 
antakse varipanganduse kau-
du. SMS-laenude algust seos-
tatakse Soomega, millele järg-
nes kiire levik naabrite juures. 
Sisuliselt on tegemist SMS-
teksti abil taotluse saatmise-
ga „laenukontorisse” ja siis 
laenu ülekandmisega panga-
kontole. SMS-i saatnud isikut 
sageli põhjalikult ei tuvastata 
ja laenu võib tagasi maksta ka 
sularahas. 

Et laenu väljastatakse mujal 
sularahas nagu Eestis Eesti 
Posti vahendusel, analüüs ei 
tuvastanud.
•• Kas kiirlaenude andmine on 
reguleeritud eraldi seadusega?
Otsest kiirlaenude andmise 
keeldu nagu tosinas USA osa-
riigis ei ole Euroopas kusagil 
rakendatud. Norras on SMS-
laene senini tõrjutud nii, et 
nõutakse kirjalikku lepingut.

Eestis saab 
kiirlaenu hoopis 
hõlpsamalt kui 
Skandinaavias

Rein Sikk
vanemtoimetaja

Analüüs

Graa� ka: Maret Müür

kiirlaenu hoopis 
hõlpsamalt kui 
Skandinaavias

Graa� ka: Maret Müür

Piiks-piiks 
ja raha tuleb!

Kas tead, kust saab 
Jõuluvana raha? 

Esimene laen 50–400 €
Kuni 2000 eurot
otse internetist!

Laenuaeg on 
jälle käes!

Eripakkumised! 
Kliki ja tutvu 

lähemalt!

200 eurot ilma %-ta

Kutsu sõber 
ja saad 12 €! Raha ei ole kaugel!

Parimad
rahalahendused!

Sellel talvel 
esimene laen. Nii palju 

kui võtad – nii palju 
ka maksad.

Paar klõpsu 
ja raha on käes.

Spetsiaalne pakkumine
uutele klientidele.Soovi korral 

sularahas.
Pank ei tea 

laenust midagi!

Kiireim tee rahani.

Võta nüüd rahulikult 
kuni 10 000 eurot laenu...

Kiirus, kindlus 
kon�dentsiaalsus

Mida peetakse kiirlaenuks?

Sinu raha on 
nüüd minu raha
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Maksu- ja tolliameti töötajad pidasid jaanuaris 
kinni 668 892 salasigaretti ja 4473 liitrit kütust. 

Maanteeamet on ebasoodsa ilma tõttu selleks aastaks maha 
matnud plaani rajada mandrilt Hiiu- ja Saaremaale jäätee.

Samal ajal on e-valimine, e-mak-
suamet, e-rahvaloendus ja kõik 
muud e-teenused lausa rahvus-
likuks uhkuseks. Siin on kindlas-
ti seadusandja võimuses see eba-
kõla kõrvaldada.

Positiivseks näiteks on Ees-
tis alates 1. juulist 2011 kehtima 
hakanud kord, mille alusel peab 
iga laenuvõtja saama Euroopa tar-
bijakrediidi standardteabe infole-
he, kus on täpselt ja lühidalt näha 
kogu laenu ja sellega kaasnevate 
kulude info. Tänu sellele on lae-
nuvõtjal oluliselt kergem hinnata 
oma võimet laenukohustuse täit-
misel ja võrrelda erinevaid laenu-
pakkumisi.”

KOMMENTAARID JA ETTEPANEKUD

Helen Veski
kiirlaenu� rma Monetti juhataja

Terje Lääts
võlanõustaja

Ülle Schmidt
võlanõustaja

Marko Pomerants
riigikogu õiguskomisjoni esimees

Mida tuleks Eestis muuta?

„Kui võrrelda Eestit teiste põhja-
maadega, siis esimeseks suureks 
erinevuseks on see, et igal pool 
mujal aktsepteeritakse elekt-
roonset isiku tuvastamist ning lei-
takse, et see on väga turvaline ja 
võrdväärne näost näkku tuvasta-
misega. Ühegi riigi valitsus ei ole 
seda kahtluse alla seadnud, pigem 
on võetud laialdasemalt kasu-
tusele. Selles valguses on natu-
ke üllatav, et Eesti kui tunnusta-
tud e-riigi kodanik ei saa oma isi-
kut esmakordsel väikelaenu taot-
lemisel elektroonselt tuvastada. 

„Meie liberaalsus on uskumatu. 
Nõukogude ajal oleks kiirelaenu-
kontorite tegelased ammu liigkasu 
võtmise pärast kinni pandud. Aga 
arvestades seda, et paljud meie 
kiirlaenu� rmad tegutsevad palju 
rangemate reeglitega Skandinaa-
via turul ja saavad seal hakkama, 
pean väga vajalikuks kõigi reegli-
te olulist kitsendamist. Kõigepealt 
peaks riik kui Eesti Posti omanik 

„Eesti peaks üle võtma nii Rootsis 
toimiva järelevalve kui ka laenude 
väljastamise ajalised piirangud. Mis 
aga kõige tähtsam – riigi käitumi-
sest peaks välja paistma soov takis-
tada oma kodanikke võlakeerisesse 
sattumast. Kindlasti tuleks kogu kiir-
laene puudutav seadusandlus viia 
ühe seaduse alla nagu Soomes, meil 

„Minu meelest on võlanõustaja-
te ettepanekud sisult asjakoha-
sed, aga igas riigis on oma regu-
latsiooniloogika. Meil ilmselt jää-
vad nendeks põhilisteks reguleeri-
mise kohtadeks ikkagi võlaõigus-
seadus ja reklaamiseadus. On ju 

keelama sel riigiettevõttel sulara-
has ja pangaülekannetest mööda 
käivate kiirlaenude väljastamise.

Teiseks on vaja keelata laenu 
võtmine ja andmine nii öisel ajal 
kui ka nädalavahetustel ning rii-
gipühade ajal. Just öisel ajal laenu 
võtja ei pruugi adekvaatselt aru 
saada laenamise tagajärgedest.

Kolmandaks pean vajalikuks 
reklaamiseaduse olulist karmista-
mist, et kaoksid sellised reklaamid 
nagu „käes on laenuaeg” ja „parim 
sõber laenuasjades”.

on see liialt hajutatud, mis omakor-
da tekitab vastutamatust.

Kindlasti tuleb muuta laenu-
de aegumist puudutavaid seadu-
si. Praegu aegub kohtust läbi käi-
nud nõue kümne aasta pärast, kui 
tehakse notariaalne kokkulepe, siis 
on aegumise aeg kuni kolmküm-
mend aastat, mis tähendab sisuli-
selt, et üks mõttetult võetud kiir-
laen käivitab võlakeerise ja võib 
kogu inimese elu ära rikkuda.”

tegelikult veider reklaam, milles 
antakse teada, et laenuaeg on  
käes, nagu oleks aeg jälle tablet-
ti võtta. 

Ma edastan need ettepane-
kud justiitsministeeriumi eraõigu-
se spetsialistidele, kes võiks nende 
rakendatavusele esmase hinnangu 
anda, ja siis saab juba vaadata, kui-
das, kas ja kes edasi.”

Euroopa Liidu tarbijakrediidi 
direktiivi järgi on laenuandjal 
kohustus hinnata enne lepin-
gu sõlmimist tarbija krediidi-
võimelisust. Teda tuleb teavi-
tada, nõustada. Teavitamisko-
hustus puudutab ka reklaame, 
kus peab olema teave krediidi 
kulukuse kohta. Laenaja võib 
lepingust taganeda neljateist-
kümne päeva jooksul põhjust 
esitamata.

Ent direktiiv kohaldub lae-
nudele, mille summa algab 200 
eurost, kiirlaenude andjad aga 
pakuvad laene just alla selle 
piiri jäävates summades.

Eesti võlaõigusseaduses on 
200 euro alampiir alates 2011. 
aastast kaotatud ja kiirlaenu-
andjad alluvad rangetele ees-
kirjadele.

•• Millisele   nantskontrollile 
alluvad kiirlaenu  rmad?
Kui ettevõtja ei ole panga-
asutus (s.t ei võta hoiu-
seid), pole Eestis, 
Soomes ega Sak-
samaal   nants-
inspektsioo-
nil võima-
lik sekkuda. 
Rootsis see-
vastu peavad 
  nantsteenu-
seid osutavad 
firmad saama 
finantsinspekt-
siooni loa.

Rootsis jälgib kiirlae-
nude problemaatikat ka täitev-
amet, mille raporti kohaselt 
suurenes tasumata kiirlaenu-
de arv 2011. aastal eelmisega 

võrreldes 18 protsenti. Üks 
põhjus võib olla ka kiirlaenu-
de hõlbus kättesaadavus.

•• Kas raha kantakse üle 
kohe lepingu sõlmi-

mise järel? 
Ooteaeg pole 

üldjuhul pikk. 
Kui taotlus 
on saadetud, 
m ö ö d u b 
mõni minut 
ja vastus on 

olemas. Soo-
me   rmad väi-

davad, et neil 
kulub alates esime-

sest kontaktist keskmi-
selt veerand tundi raha laena-
jale saatmiseks. Rootsi   nants-
inspektsiooni raportist aga 
selgus, et kui varem võis raha 

kätte saada 15 minutiga, siis 
2008. aastast makstakse laen 
välja järgmisel päeval pärast 
lepingu sõlmimist.
•• Kas öösel, puhkepäevadel 
ja riigipühadel saab kiirlaenu?
Soome tarbijakaitseameti reeg-
lite järgi peab impulsiivse lae-
namise tõkestamiseks piirama 
SMS-laenu võtmise kellaaegu. 
Seetõttu ei ole teenus kättesaa-
dav nädalavahetustel, riiklikel 
pühadel ja tööpäevadel kella 
21 ja 6 vahel. Alates 2010. aasta 
veebruarist on keelatud kiirlae-
nu kandmine kliendi kontole 
öösel. Isegi siis, kui laenu and-
mise otsus tehakse öösel kel-
la 23 ja 7 vahel, ei laeku raha 
varem kui kell 7 hommikul.
•• Millised on kiirlaenureklaa-
mide piirangud?

Soomes ei ole lubatud rek-
laam, mis meelitab tarbijaid 
võtma laenu impulsiivselt. 
Keelatud on laenu reklaami-
mine kiire ja lihtsa lahendu-
sena finantsprobleemidele. 
Tarbijakaitse ombudsman on 
ebasobivaks pidanud selliseid 
reklaamlauseid: „laenuotsus 
viie minutiga”, „tasuta laen” 
või „kiirlaenud ööpäev läbi”. 
2011. aastal kaebas ombuds-
man kohtusse kaks kiirlaene 
pakkuvat ettevõtjat.

Soome tarbijakaitseamet 
kontrollis eelmisel aastal 
umbes saja kiirlaene väljasta-
va ettevõtja ligi 200 veebileh-
te. Ombudsman tegi märkuse 
77 ettevõtjale nende veebile-
hel oleva informatsiooni kor-
rigeerimiseks.

Rootsis langes kiirlaenu-
  rmade populaarsus siis, kui 
kehtestati piirang nende tee-
nuse kajastamisele meedias – 
nõuti teenuse kõigi tingimus-
te täielikku selgitamist. Eelkõi-
ge osutus peamiseks mõjuriks 
info tegeliku laenuprotsendi 
üüratu suuruse kohta.

Kuna alla 25-aastaseid noo-
ri on kiirlaenuvõtjate seas ligi 
kolmandik, pole massimeedia 
oma piirangute ja kulude tõt-
tu noortele suunatud reklaa-
mile eriti sobiv koht. 

Teabe levitamisel kasuta-
takse aktiivselt esmajoones 
suhtlusvõrgustike võimalusi 
nii interneti- kui ka telefoni-
kasutajate keskkonnas, samu-
ti välireklaami ühissõidukites 
ja klubides. 1

Eelkõige aitab 
kiirlaenudest 

eemal hoida info lae-
nuprotsendi üüratu 

suuruse kohta.

KOMMENTAARID JA ETTEPANEKUD

Helen Veski
kiirlaenu� rma Monetti juhataja

Terje Lääts
võlanõustaja

Ülle Schmidt
võlanõustaja

Marko Pomerants
riigikogu õiguskomisjoni esimees

Mida tuleks Eestis muuta?

„Kui võrrelda Eestit teiste põhja-
maadega, siis esimeseks suureks 
erinevuseks on see, et igal pool 
mujal aktsepteeritakse elekt-
roonset isiku tuvastamist ning lei-
takse, et see on väga turvaline ja 
võrdväärne näost näkku tuvasta-
misega. Ühegi riigi valitsus ei ole 
seda kahtluse alla seadnud, pigem 
on võetud laialdasemalt kasu-
tusele. Selles valguses on natu-
ke üllatav, et Eesti kui tunnusta-
tud e-riigi kodanik ei saa oma isi-
kut esmakordsel väikelaenu taot-
lemisel elektroonselt tuvastada. 

„Meie liberaalsus on uskumatu. 
Nõukogude ajal oleks kiirelaenu-
kontorite tegelased ammu liigkasu 
võtmise pärast kinni pandud. Aga 
arvestades seda, et paljud meie 
kiirlaenu� rmad tegutsevad palju 
rangemate reeglitega Skandinaa-
via turul ja saavad seal hakkama, 
pean väga vajalikuks kõigi reegli-
te olulist kitsendamist. Kõigepealt 
peaks riik kui Eesti Posti omanik 

„Eesti peaks üle võtma nii Rootsis 
toimiva järelevalve kui ka laenude 
väljastamise ajalised piirangud. Mis 
aga kõige tähtsam – riigi käitumi-
sest peaks välja paistma soov takis-
tada oma kodanikke võlakeerisesse 
sattumast. Kindlasti tuleks kogu kiir-
laene puudutav seadusandlus viia 
ühe seaduse alla nagu Soomes, meil 

„Minu meelest on võlanõustaja-
te ettepanekud sisult asjakoha-
sed, aga igas riigis on oma regu-
latsiooniloogika. Meil ilmselt jää-
vad nendeks põhilisteks reguleeri-
mise kohtadeks ikkagi võlaõigus-
seadus ja reklaamiseadus. On ju 

Euroopa Liidu tarbijakrediidi Euroopa Liidu tarbijakrediidi 
direktiivi järgi on laenuandjal direktiivi järgi on laenuandjal 
kohustus hinnata enne lepin-kohustus hinnata enne lepin-
gu sõlmimist tarbija krediidi-gu sõlmimist tarbija krediidi-
võimelisust. Teda tuleb teavi-võimelisust. Teda tuleb teavi-
tada, nõustada. Teavitamisko-tada, nõustada. Teavitamisko-
hustus puudutab ka reklaame, hustus puudutab ka reklaame, 
kus peab olema teave krediidi kus peab olema teave krediidi 
kulukuse kohta. Laenaja võib kulukuse kohta. Laenaja võib 
lepingust taganeda neljateist-lepingust taganeda neljateist-
kümne päeva jooksul põhjust kümne päeva jooksul põhjust 
esitamata.

Ent direktiiv kohaldub lae-Ent direktiiv kohaldub lae-
nudele, mille summa algab 200 nudele, mille summa algab 200 
eurost, kiirlaenude andjad aga eurost, kiirlaenude andjad aga 
pakuvad laene just alla selle pakuvad laene just alla selle 
piiri jäävates summades.piiri jäävates summades.

Eesti võlaõigusseaduses on Eesti võlaõigusseaduses on 
200 euro alampiir alates 2011. 200 euro alampiir alates 2011. 
aastast kaotatud ja kiirlaenu-aastast kaotatud ja kiirlaenu-
andjad alluvad rangetele ees-andjad alluvad rangetele ees-
kirjadele.

•• Millisele   nantskontrollile 
alluvad kiirlaenu  rmad?
Kui ettevõtja ei ole panga-
asutus (s.t ei võta hoiu-
seid), pole Eestis, 
Soomes ega Sak-
samaal   nants-
inspektsioo-
nil võima-
lik sekkuda. 
Rootsis see-
vastu peavad 
  nantsteenu-
seid osutavad 
firmad saama 
finantsinspekt-
siooni loa.

Rootsis jälgib kiirlae-
nude problemaatikat ka täitev-
amet, mille raporti kohaselt 
suurenes tasumata kiirlaenu-
de arv 2011. aastal eelmisega 

võrreldes 18 protsenti. Üks 
põhjus võib olla ka kiirlaenu-
de hõlbus kättesaadavus.

•• Kas raha kantakse üle 
kohe lepingu sõlmi-

mise järel? 
Ooteaeg pole 

üldjuhul pikk. 
Kui taotlus 
on saadetud, 
m ö ö d u b 
mõni minut 
ja vastus on 

olemas. Soo-
me   rmad väi-

davad, et neil 
kulub alates esime-

sest kontaktist keskmi-
selt veerand tundi raha laena-
jale saatmiseks. Rootsi   nants-
inspektsiooni raportist aga 
selgus, et kui varem võis raha 

kätte saada 15 minutiga, siis 
2008. aastast makstakse laen 
välja järgmisel päeval pärast 
lepingu sõlmimist.
•• Kas öösel, puhkepäevadel 
ja riigipühadel saab kiirlaenu?
Soome tarbijakaitseameti reeg-
lite järgi peab impulsiivse lae-
namise tõkestamiseks piirama 
SMS-laenu võtmise kellaaegu. 
Seetõttu ei ole teenus kättesaa-
dav nädalavahetustel, riiklikel 
pühadel ja tööpäevadel kella 
21 ja 6 vahel. Alates 2010. aasta 
veebruarist on keelatud kiirlae-
nu kandmine kliendi kontole 
öösel. Isegi siis, kui laenu and-
mise otsus tehakse öösel kel-
la 23 ja 7 vahel, ei laeku raha 
varem kui kell 7 hommikul.
•• Millised on kiirlaenureklaa-
mide piirangud?

Soomes ei ole lubatud rek-
laam, mis meelitab tarbijaid 
võtma laenu impulsiivselt. 
Keelatud on laenu reklaami-
mine kiire ja lihtsa lahendu-
sena finantsprobleemidele. 
Tarbijakaitse ombudsman on 
ebasobivaks pidanud selliseid 
reklaamlauseid: „laenuotsus 
viie minutiga”, „tasuta laen” 
või „kiirlaenud ööpäev läbi”. 
2011. aastal kaebas ombuds-
man kohtusse kaks kiirlaene 
pakkuvat ettevõtjat.

kontrollis eelmisel aastal 
umbes saja kiirlaene väljasta-
va ettevõtja ligi 200 veebileh-
te. Ombudsman tegi märkuse 
77 ettevõtjale nende veebile-
hel oleva informatsiooni kor-
rigeerimiseks.

Eelkõige aitab 
kiirlaenudest 

eemal hoida info lae-
nuprotsendi üüratu 

suuruse kohta.

Piiks-piiks 
ja raha tuleb!

Kas tead, kust saab 
Jõuluvana raha? 

Esimene laen 50–400 €
Kuni 2000 eurot
otse internetist!

Laenuaeg on 
jälle käes!

Eripakkumised! 
Kliki ja tutvu 

lähemalt!

200 eurot ilma %-ta

Kutsu sõber 
ja saad 12 €! Raha ei ole kaugel!

Parimad
rahalahendused!

Sellel talvel 
esimene laen. Nii palju 

kui võtad – nii palju 
ka maksad.

Paar klõpsu 
ja raha on käes.

Spetsiaalne pakkumine
uutele klientidele.Soovi korral 

sularahas.
Pank ei tea 

laenust midagi!

Kiireim tee rahani.

Võta nüüd rahulikult 
kuni 10 000 eurot laenu...

Kiirus, kindlus 
kon�dentsiaalsus

Euroopa Liidu tarbijakrediidi 
direktiivi järgi on laenuandjal 

Sinu raha on 
nüüd minu raha
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Kuni möödunud nädalani 
tegi mulle muret, et valitsuse 
tegemistes ei ole enam eriti 
strateegiat, on põhiliselt vaid 

taktikalised käigud. Fooliummütsi ja 
seemnete sõnavõtt näitas, et peaminist-
ril ei ole vist enam taktikatki, on ainult 
usk oma kõigeteadmisse. Juhuks, 
kui laupäevased ootamatult rahva-
rohked meeleavaldused on pannud 
peaministri mõtlema vajadusele enese 
kuvandit remontida, on mul talle üks 
soovitus: öelda, et üle-võlli-sõnavõtt 
oli tegelikult mõeldud ACTA-teemalise 
diskussiooni elavdamiseks Eestis. Miks 
mitte ka rahvalt vabandust paluda, et 
nali kukkus välja paljusid solvav. Aga 
kui suu selleks ei paindu, olgu peale, 
see pole tingimata põhiline.

Põhiline on, et „diskussiooni elav-
damisele” järgneksid konkreetsed 
sammud, mis tõstavad Eesti kaalu 
maailmas. Teadupärast ei ole ACTA 
vastakaid arvamusi tekitav asi ju üks-
nes Eestis. Miks, selle võttis reedeses 
Eesti Päevalehes hästi kokku advokaat 
Triin Tuulik ACTA-sse muidu rahuli-
kult ja mõistvalt suhtuvas seisukohas: 
„… võib vaielda, kas kehtiv intellek-
tuaalse omandi regulatsioon ja ACTA 
üldse toetavad internetikaubandust, 
teabevahetust ja loomemajandust nii, 
nagu me vajaksime. Kuigi elame juba 

ammu internetiajastus, on seadusand-
jad, ettevõtjad ja tarbijad alles nüüd 
hakanud aru saama, et uus ajastu vajab 
uusi reegleid.”

Miks ei võiks üks keskus, kus 
intellektuaalse omandi regulatsioo-
nile intensiivselt praegusest paremaid 
lahendusi otsitakse, olla just Eestis? 
Kohalike ACTA-ekspertide kokku 
lugemiseks piisab meil praegu küll ühe 
käe sõrmedest, aga see-eest on meil 
internetiasjus eesrindliku riigi maine 
ning pole praeguste reeglite tsementee-
rimisest huvitatud võimsaid kohalikke 
lobigruppe. Lisaks on siin riigijuhtide 
– kes saavad sõnumi rahvusvahelistele 
tippkohtumistele viia – ning eksper-
tide vahel võimalik sisse seada suurrii-
kidega võrreldes väga lühike kommu-
nikatsiooniahel. Eksperte saab Eestisse 
kokku kutsuda ka väljastpoolt, sest 
probleem on rahvusvaheline.

Meenutagem, et kommunismi 
kuriteod suutis Eesti koos teiste Ida-
Euroopa maadega üle-euroopalisse 
päevakorda tõsta. Nüüd oleks paras 
aeg proovida jõudu uue teemaga. Ja 
oleks ka näotu, kui peaminister oma 
teise ametiaja ainult tsirkuse ja suusa-
tamisega lõpuni libistab. 1

Teeme Eestisse ACTA 
alternatiivide keskuse

HILLAR METSA METSIK MAAILM

Aastast 1905

Villu Zirnask
arvamustoimetaja

Parkimine
Puudega inimese parki-
miskaardi võltsingu eest 
makstakse mustal turul 
100–200 eurot.
Andres  Reimer
andres.reimer@epl.ee

Kõik on näinud puudega ini-
mese parkimiskaardi eeliseid 
kasutavaid luksusautosid, 
kuid mitte keegi pole näinud 
nendest väljumas karkude või 
ratastooliga inimest. 

Eesti Päevaleht saatis ühe 
oma tervisest pakatava töötaja 
ajakirjandusliku eksperimendi 
korras Tallinna vanalinna par-
kima, kasutades mustalt turult 
ostetud parkimiskaarti. Soovi-
sime näha, kui lihtne on võlt-
situd kaardiga tasuta parkida. 
Kulus vaid paarkümmend mi-
nutit, kui Ühisteenuste kont-
rolör kirjutas välja 31-eurose 
viivistasu parkimistasu maks-
mata jätmise eest. 

Tallinna transpordiametis-
se laekub igal kuul kuni sada 
täpselt samasugusel põhjusel 
tehtud nn trahvi. Eesti Päeva-
lehte „trahvinud” kontrolöri 
sõnul kirjutab tema igal kuul 
välja kviitungi ligi kaheküm-
nele võltsijale.

Kaardid tervetele
Kontrolör tunnistas, et Eesti 
Päevalehe käsutuses olev kaart
on päris hästi järele tehtud, 
kuid reedab ennast vähemalt 
kolme kergesti avastatava tun-
nusega: kiletatud ümbris, ho-
logrammi puudumine ja kää-
ridega lõigatud serv.

Hiljuti jäid korraga vahele 
kolm võltskaardi kasutajat, kes 
parkisid samal tänaval ja loot-
sid ühe seerianumbriga kaar-
dist tehtud koopia abile.

Pooled võltskaardi kasuta-
jad hakkavad linnatranspordi 
osakonna juhataja Ruth Pärna 
kinnitusel ägedalt protestima, 
kuid enamik neist maksab vii-
vistasu kohe ära, kui neilt nõu-
takse parkimiskaardi ettenäita-
mist: ilmselt kardetakse doku-
mendi võltsimise süüdistust. 

Sellegipoolest näeb Eesti 
kõige kallima parkimistasuga 
Tallinna vanalinn välja just-
kui puuetega inimeste kliini-
ku hoov. Eestis käibib praegu 
hinnanguliselt ligi 8000 liiku-
mis- ja nägemispuudega inime-
sele väljastatud kehtivat parki-
miskaarti, üle poole nendest 
on väljastatud Tallinnas. Kuid 
vähemalt kaks kolmandikku 
invakaarte puhkavad purikter-
vete  tallinlaste autodel. Puu-
dega inimese käsi pole neid 
kaarte mitte kunagi hoidnud. 
Nimelt väljastatakse invakaart
näiteks Lõuna-Eestis elavale 

Ministeeriumide saamatuse tõttu upub 
Tallinn invakaardiga parkijatesse

Kreeka parlament hakkas eile arutama järjekordset kärpe-
paketti, Ateenas avaldas selle vastu meelt üle 10 000 inimese. 

vanurile, kes pealinna jalgagi 
ei tõsta. Kaarti aga kasutab te-
ma Tallinnas elav noor ja edu-
kas lähikondne.

Uues liiklusseaduses seisab 
must valgel, et liikumispuude-
ga ja pimeda inimese parkimis-
kaart antakse välja pimeda ini-
mese ning raske ja sügava lii-
kumispuudega inimese liikle-
mise tagamiseks.

Kuid liiklusseaduse raken-
damine käib hoopis teise põhi-
mõtte järgi, mille tsementeeris 
kolm aastat tagasi regionaal-
minister Siim Valmar Kiisler, 
kes külastas invakaarti kasuta-
des Hugo Bossi poekest.

Sugulasele väljastatud inva-
kaarti kasutavad täiesti terved 
autojuhid ajavad ennast ülbelt 
puhevile, kui Ühisteenuste või 
mupo ametnikud neilt aru pä-
rivad. Kuid ajakirjaniku eest 
poevad nad häbelikult peitu. 
Nad tunnevad oma selja taga 
liiklusseaduse nõrga sõnastu-
se ja ametkondade toetust. Sa-
mal ajal häbenevad nad invalii-
di märgi kasutamist avalikult 
tunnistada.

Eesti Päevaleht astus Vana-
Viru tänaval sisse OÜ Siltmee-
dia büroosse, mille ühe tööta-
ja valge Volkswagen seisis otse 
ukse ees, invaluba aknal. Bü-
roos istujad tunnistasid sõidu-
ki omaks, kuid väitsid, et oma-
nik olevat läinud nõupidami-
sele. Küll aga kinnitasid nad, 
et invakaardiga parkiv kolleeg 
pole sellel päeval ühtegi puu-
dega inimest nende juurde sõi-
dutanud. 1

TÕLGENDUSED

Ministeeriumid seletavad 
liiklusseadust risti vastupidi
Tallinnas liikluse korraldamisega 
tegeleval mupol ja transpordi-
ametil vajuvad käed invaparkija-
te kaose ees jõuetult rippu, sest 
uue liiklusseaduse koostamisel 
osalenud ministeeriumid esita-
vad vastandlikke tõlgendusi. 

Siseministeerium lubab inva-
kaarti kasutada igaühel, igal ajal 
ja igas kohas, mis sisuliselt kuu-
lutab kogu Eesti tasuta parkimi-
se alaks ja lubab igaühel parkida 
ka kõnniteel, kui sõiduteel asub 
keelav märk. 

Siseministeeriumi ametliku 
seisukoha edastatud politseiko-
lonelleitnant Alo Kirsimäe sõna-
de järgi ei sätesta seadus, et par-
kimise eel, ajal või järel peaks 
sõidukis, selle juures või lähe-
duses viibima isik, kellele kaa-
rt on väljastatud. Piisab kaardi 
paigaldamisest nähtavale koha-
le sõiduki esiklaasi alla või arma-
tuurlauale. Samuti puudub ajali-

ne mõõde, kui pikka aega enne 
liikumispuudega või pimeda isi-
ku teenindamist või pärast tee-
nindamise lõppu tuleb kaart sõi-
dukile paigaldada või sõidukilt 
eemaldada.

Majandusministeerium ja 
sotsiaalministeerium on hoo-
pis teisel arvamusel.

Puudega isiku teenindamise-
na tuleb majandusministeeriu-
mi pressinõuniku Rasmus Ruu-
da sõnul käsitada puudega isi-
ku transportimist ja sellega otse-
selt kaasnevat abistamist. Seega 
on puudega isikut teenindaval 
sõidukil lubatud peatuda asu-
las peatumist keelavate märki-
de mõjupiirkonnas puudega isi-
ku pealevõtmiseks või sõidukist 
väljalaskmiseks. Ruuda kriipsu-
tab alla, et puudega isiku teenin-
damine on seotud pisiku viimi-
sega või toomisega ja puudega 
isik peab olema füüsiliselt kohal.

1
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Ministeeriumide saamatuse tõttu upub 
Tallinn invakaardiga parkijatesse

Ööl vastu pühapäeva tegi Saksamaal avarii auto, 
milles viibis kaks eestlast, üks neist tagaotsitav. 

78-aastasele Jaapani keisrile Akihitole tehti laupäeval südame-
operatsioon, millest ta praegu juba edukalt taastub. 

Puudeinimestele ei jätku par-
kimiskohti, sest ministrite saa-
matus lubab invakohtadel par-
kida sisuliselt kõigil. 

Siseminister Ken Marti Va-
heri ja sotsiaalminister Han-
no Pevkuri koostööga või sel-
le puudumisega on üles ehi-
tatud süsteem, mis muudab 
nägemis- või liikumispuude-
ga inimese parkimiskaardi kät-
tesaadavaks igale soovijale. Sa-
mal ajal muutub parkimiseelis 
kättesaamatuks puudega ini-
mestele. 

Riikliku liiklusohutuspolii-
tika töötab välja valitsus. Sa-
mal ajal kui peaminister And-
rus Ansip õpetab parlamen-
dile, kuidas kasutada fooliu-
mist peakatet, on see akses-
suaar ilmselt juba kasutusel te-
ma valitsuse ministeeriumides.

Siseministeerium keeldub 
mitme päeva jooksul ajakir-
janikule tunnistamast, et tal 

Sise- ja sotsiaalminister muutsid invaparkimise farsiks
on liiklusseadusega üleüldse 
mingi kokkupuude. Alles pä-
rast seda, kui nad saavad kirja-
liku väljavõtte seadusest, mil-
le järgi liiklusjärelevalvet kor-
raldab siseministeerium, lähe-
vad siseministrile ja regionaal-
ministrile saadetud küsimused 
liikvele. Küsimused servitakse 
edasi politseikolonelleitnant 
Alo Kirsimäele.

Kolonel, kellest õhkub ise-
gi läbi telefonitoru pinget ja 
solvumust, katsetab ajakirja-
niku peal „Selgeltnägijate tu-
leproovist” pärit võtet. „Ma 
tean kindlalt, kes teile need 
küsimused ette andis,” lau-
sub Kirsimäe.

Tunnen ennast kõhedalt, 
sest üks inimene ütleb tead-
vat minust rohkem kui ma ise. 
Olen küsimuste väljamõtlemi-
sega ihuüksi natuke vaeva näi-
nud. Hakkan aru saama, et An-
sipi jutt fooliumpeakattest po-
legi võib-olla kõigest berlusco-
nilik nali.

Koloneli sisepinge on mõiste-
tav, sest tõepoolest võib olla 
kurnav töötada siseminis-
teeriumis, mida juhivad alles 
mõni aasta tagasi liikluses 
küünilisusega silma paistnud 
mehed. Regionaalminister 
Siim Valmar Kiisler käis ise 
invakaardiga poodlemas ja 
Vaheri liikluspattude register 
ulatus 2003. aasta seisuga 22 
vahejuhtumini.

Igale soovijale ja alati 
„Selgeltnägijate tuleproo-
vi” meetodit kasutades võib 
kindlalt väita, et siseministee-
riumis valitseb jõuline telli-
mus seadusetõlgenduste järe-
le, mis lubaksid invakaarti ka-
sutada igal soovijal ja igas olu-
korras. Kui siseministeerium 
valiks teistsuguse seisukoha, 
lämbuksid politseinikud töös-
se, sest peaksid hakkama prae-
guseks täiesti üle pea kasva-
nud segadust lahendama.

Sotsiaalministeeriumi sot-

KOMMENTAAR

Genadi Vaher
Eesti Puuetega Inimeste Fondi 
juhataja

Terve inimene kaarti ei vaja

Olen veendunud, et parkimiskaarti 
võib kasutada üksnes puudega ini-
mesega koos. Mõne ärimehe väi-
ted, et ta käib parkimiskaarti kasu-
tades puudega inimesele tablette 
ostmas, ei kannata mingit kriitikat. 
Terve inimene ei vaja puudega ini-
mese abistamiseks parkimiseelist, 
sest saab ise takistusteta liikuda. 
Siseministeeriumi käsitlus, mis lu-
bab parkimiseelist kasutada kõi-
gest kaardi olemasolu korral, on 
täiesti absurdne ja kahjustab puu-
dega inimesi. Esiteks vähendab see 
meile eraldi loodud parkimiskohta-
de kättesaadavust. Samuti saame 

teenimatult osa ühiskonna hukka-
mõistust, sest inimesi häirib, kui 
puudega inimestele loodud privi-
leege kasutavad terved inimesed, 
kes neid ei vaja. Me hoiatame, et 
kui puudega inimene annab oma 
parkimiskaardi kasutada mitteõi-
gustatud isikule või kui juht ei ka-
suta seda sihipäraselt, siis tunnista-
takse kaart kehtetuks. Meie nõudsi-
me, et sotsiaalminister annaks oma 
määrusega parkimiskaardi saamise 
õiguse ka ajutise tervisehäirega ja 
keskmise puudega inimestele. Va-
nas seaduses olid need kategoo-
riad kirjas ja meile lubati, et uue 
seadusega isikute ringi ei piirata. 
Kuid seadusesse lisatud mõistete 
osa piiras kaardi saajate ringi ning 
ministri määrus parandas selle vea.

siaalala asekantsler Riho Ra-
huoja raiub kui rauda, et liik-
lusseaduse sõnastus on piisa-
valt korrektne, et lubada par-
kimiskaartide õiguspärast ka-
sutamist üksnes puudega ini-
mese liikumisvajaduse tagami-
seks ja rahuldamiseks soorita-
tavate sõitude puhul. Lä-
henemine erineb si-
seministeeriumi 
omast täiesti.

Alles paar 
nädalat ta-
gasi sai üks 
sotsiaalmi-
nisteeriumi 
kõrge amet-
nik oma üle-
mustelt peape-
su, sest ta parkis 
invakaardiga varus-
tatud autot ministeeriu-
mi ette joonistatud invapark-
las. Kui ministeeriumi admi-
nistraatorina töötav liikumis-
puudega endine spordimees 
Tauno Viljat sellele tähelepanu 

juhtis, väitis ametnik, et ole-
vat sõidutanud oma invaliidist 
ema. Eesti Päevaleht ei avalda 
ametniku nime, sest ta on oma 
tegu siiralt kahetsenud. „Ma 
saan aru, et selline käitumine 
on ebaeetiline. Peale seda juh-
tumit kadus mul ära soov isegi 

autoga sõita,” ütles ta.
Sellise puhta 
ja põhimõtte-

kindla lähene-
mise keerab 
aga pea pea-
le Pevkuri 
määrus, mis 
korra ldab 
p a r k i m i s -

kaartide väl-
jastamist.
Kui  vanal 

kaardil oli turva-
elemendina kasutusel 

üpris hädine hologrammike, 
siis Pevkuri kehtestatud uuel 
parkimiskaardil pole enam üh-
tegi turvaelementi, mis muu-
dab dokumendi võltsimise 

Saamatus lausa lapsemänguks. Võltsin-
gut on välisoludes originaalist 
väga raske või isegi võimatu 
eristada.

Sõnatuks võtab kergus, mil-
lega Pevkur asus Eesti Puue-
tega Inimeste Fondi lobistide 
pealekäimisel laiendama liik-
lusseaduse sätteid. Seadus lu-
bab parkimiskaarti kasutada 
üksnes raske ja sügava liiku-
mispuudega inimesel. Minister 
lisab loendisse keskmise puu-
dega ja ajutise tervisehäirega 
inimesed. Rahuoja nimetab 
sellist tegevust seaduse täiesti 
õiguspäraseks täpsustamiseks. 

Kui Hanno Pevkur suuren-
daks sõidukijuhi väljahingata-
vas õhus lubatud alkoholi piir-
määra praeguselt 0,1 protsen-
dilt liitri kohta ühe protsendi-
ni, tingimusel, et joodud on 
vaid kodumaiste õllevabriku-
te toodangut, siis võiks seda 
sama loogika järgi samuti kä-
sitleda seaduse täpsustamise-
na. 1 Andres Reimer

PATUKAHETSUS

Süümepiinad 
sundisid võltsitud-
kaardist loobuma

Võltsitud invakaardi, mis „keh-
tib” veel poolteist aastat, loo-
vutas Eesti Päevalehele vaba-
tahtlikult ja täiesti tasuta spor-
diringkondades hästi tuntud 
isik, kes aga soovis jääda ano-
nüümseks. Ajakirjanik sattus 
tema peale, kui üritas mustalt 
turult invakaarti osta. Ta ostis 
parkimiskaardi mõni aasta ta-
gasi, kui oli ühel olengul tea-
da saanud, et paar tema tutta-
vat kasutavad samasugust. Ku-
lus paar nädalat ootamist ja sa-
da eurot ning sinine kaart rän-
das spordisõbra autosse. „Olen 
kaarti paar korda kasutanud, 
viimati möödunud suvel, kui 
oli väga pakiline asi vanalin-
nas ajada,” tunnistas ta. „Kuid 
ma tundsin ennast kogu aeg 
ebamugavalt, sest andsin en-
dale aru, et selle kasutamine 
on ebaseaduslik, ebamoraal-
ne. Annan kaardi ära, sest see 
hakkas taskus põletama.”

Teine Eesti Päevalehele 
teada olev isik ostis invakaar-
di võltsingu samuti mustalt tu-
rult, kuid maksis selle eest väi-
detavalt kakssada eurot. Tema 
vastupidi ei nõustunud kaardi 
kasutamisest loobuma ja seda 
ära andma, sest see pole enda 
eest välja käidud raha veel ta-
gasi teeninud.

Alusetult 
invaloaga parki-

nud ametnik: nüüd 
on mul kadunud 
isegi soov auto-

ga sõita.

-1- Kallite autodega invaparkijad on ummistanud nii vanalinna kui ka kaubanduskeskuste 
parklad. -2- Eesti Päevalehe eksperiment võltsitud invakaardiga lõppes kiiresti trahviga, 

sest loa koopia oli kehv. Tulevikus aga turvaelemendid lubadelt kaovad.  

2

Nutitelefoni omanikud, 
vaadake videot

Video on nähtav ka EPL-i 
veebilehel loo juures
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Käes on sügav sügis ja telehooaeg täies hoos, aga 
üks vähestest ETV venekeelsetest saadetest – 
„Kolmnurk” – pole pärast suvepuhkust kavasse 
naasnud, sest saadet rahastanud sihtasutuste 

toetus lõppes. Venekeelsel vaatajal on praegu seega vaa-
data vaid AK venekeelsed uudised. Lisaks saab venekeel-
sete subtiitritega järelvaadata paari eestikeelset saadet. 
Seda ei ole palju.

Venekeelsete saadete vähesus ETV-s on pika habemega 
jutt. Juba 20 aastat on see teema aeg-ajalt ikka ja jälle päe-
vakorda tõusnud, et siis mõneks ajaks jälle unustusse vaju-
da… Diskussioon algab tavaliselt hädaldamisega, et vene-
keelsed Eesti elanikud elavad Venemaa-meelses inforuumis 
ega integreeru, ning vajub unustusse tõdemusega, et meil 
ei ole ressurssi Vene „teleoopiumiga” konkureerida suutva 
programmi pakkumiseks.

Tegelikult ei tohiks selles arutelus alatasa takerduda vene-
keelse telekanali teemasse. Eesti venelaste seas korraldatud 
küsitlused on näidanud, et spetsiaalselt neile suunatud tele-
kanali asemel soovivad nad pigem saada osa just eestlastele 
suunatud uudistest, aga vene keeles. Programmil, mis erineb 
eestlastele suunatust, on nende jaoks kahekordse propaganda 
maik – et riigijuhid nagunii luiskavad ja spetsiaalses venekeel-
ses programmis luiskaksid nad veel topelt.

Ilmne tee eestikeelse programmi kehva eesti keele osku-
sega venekeelsetele elanikele arusaadavaks tegemiseks on 

varustada olulisemad Eesti 
elu kajastavad telesaated 
venekeelsete subtiitritega. 
Nagu öeldud, seda ETV 
mõnede saadetega – „Pealt-
nägija”, „Kapital”, „Meie 
inimesed” – ka teeb, kuigi 
mitte esmanäitamisel.
Venekeelsete subtiitrite 
lisamine ETV saadetele 

on osa eestlaste jaoks poliitiliselt tundlik küsimus, mõned 
tõlgendavad seda kui sammu vene keele riigikeelena tun-
nustamise poole. Õnneks on see probleem digi-TV ajastul 
ületatav, sest tehniliselt on täiesti võimalik jätta vaataja 
valida, kas ta soovib vaadatavale programmile subtiitreid 
või mitte. ETV on õigel teel, kui laiendab tuleval telehoo-
ajal eestikeelsete saadete subtiitritega vaatamise võimalust.

Kõige keerulisem küsimus, millele head lahendust veel 
ei paista, on rohkemate Eesti venelaste kaasamine arutelu-
saadetesse. Siin ei ole asi üksnes eestlaste leiguses või tõrk-
suses vene keelt kõnelevate inimeste kaasamise vastu, vaid 
ka selles, et Eesti venelaste seas ongi vähe arvamusliidreid, 
kes soovivad Eesti asjades kaasa rääkida. Seda olukorda 
on vaja muuta, vastasel juhul jääb hulk siin elavaid inimesi 
ükskõik kui suurest hulgast saadetest ja subtiitritest hooli-
mata Eesti riiki endale võõraks pidama. 1

Vene subtiitreid 
ja liidreid juurde

Panustatakse kanaajule

Aastast 1905

Rahvasuus nimetatakse kanapeadeks neid, kes asju kii-
resti unustavad, ja kanapimedateks inimesi, kes häma-

ras ei näe. Nüüd lisas Eesti Energia oma reklaamiga sel-
lesse ritta midagi uut. Monopoli plakat soovitab elektri-
paketi valimisega mitte muneda. Reklaamis hoiab kanaga 
sarnanev prillide ja lipsuga elukas sülearvutit, mille võib 
võita paketilepingu kiire sõlmija. Kuid olgem ausad: võib 
ka mitte võita. Kui sõlmid kiirustades lepingu, võid süle-
arvutit mitte võita ja võid mitte saada valida teiste pak-
kumiste vahel, kui need peaksid paremateks osutuma. 
Kanale on muidugi ükstakama: teda kasvatatakse toi-
duks, munade ja kanaliha saamiseks. Nii et vahet pole, kas 
munete või ei mune. 1 Andres Reimer

Juhtkiri

repliik

Lk 4: Peeter Helme: Anonymous ja al-Qaida esindavad sama 21. 
sajandi alguse põhitrendi.

Telesaadetest
ETV on õigel teel, kui 
laiendab eestikeelsete 
saadete subtiitritega 
vaatamise võimalust.

Anija vallas vanas taluma-
jas jookseb ringi kolm rõõm-
sat mudilast, kõige väiksem 
püüab neoonrohelises kõndi-
mistoolis tatsates teistega sam-
mu pidada. Tema on selle suu-
re kaheksalapselise pere alla-
aastane pesamuna. See väike 
blond poiss ei tea veel, et see 
siin, tema isa vanavanemate 
talu, mis nende pere käes on 
olnud ehitusest, eelmise sajan-
di algusest peale, ei ole enam 
nende kodu. Eelmisel esmas-
päeval müüs kohtutäitur nen-
de talu koos seda ümbritseva 
9,8-hektarilise maaga maha 
ning uus omanik andis neile 
väljakolimiseks aega kuni 1. 
novembrini.

„Me oleme veel šokis,” 
tõdeb pereisa Olav. „Sellest 
ongi raske aru saada,” sõnab 
pereema Tiina. Kuni viimase 
hetkeni lootsid nad, et päris 
kodu müügini asjad ikka ei 
lähe. Olukord oli muidugi 
halb juba mõnda aega. Swed-
bankile laenu tagasimaksete-
ga oli probleeme juba kolm 
aastat. Laenu võeti 2008. aas-
tal, kui loodi oma firma. Fir-
ma hakkas algul tegelema lil-
lede müügiga, seejärel avati 
ilusalong Tallinnas. Ent see 
äri ei edenenud, tõdeb pere-
isa. „Siis tuli masu,” võtab ta 
lühidalt kokku. Kogu ärite-
gevus jäigi väga napiks, kuid 
selle järellainetus kestab siia-
ni ja viis nüüd kõige traagili-
sema lõpuni – laenu tagatiseks 
antud kodu kaotuseni.

3,5 aastat lahenduseta
Olav möönab, et kohtutäitur 
andis küll võimaluse maksta 
laenu tagasi ka maksegraa-
fikuga. „Aga maksegraafiku 
järgi maksmisega jäin hät-
ta,” tõdeb ta. Palgatööl ei ole 
ta käinud päris pikalt, vaid 
tegelenud muude tegevus-
tega, näiteks nahkade par-
kimise ja metsategemisega. 
Samuti on pere nüüd endale 

muretsenud ka tõuküülikud, 
kelle kasvatamisega tegele-
takse. Kõigest sellest on jää-
nud väheks, tänavu läks katki 
ka traktor ning palju kavatse-
tut jäi pooleli. Kaheksa lapse 
ülalpidamise kõrvalt veel pan-
galt võetud laenu tagasimaks-
miseks ei jätkunud enam raha. 
„Vanust on ka juba, ei taheta 
mind eriti kuhugi tööle võt-
ta,” sõnab pereisa.

Swedbanki pressiesindaja 

Mart Siilivask selgitas, et fir-
mal, mille omanik pereisa oli, 
oli panga ees võlgnevus olnud 
juba kolm ja pool aastat. „Just 
nii kaua on püütud toimivat 
lahendust ka leida,” selgitas 
pressiesindaja. „Kliendile on 
antud võimalus nii maksepuh-
kuse vormistamiseks kui võlg-
nevuste graafiku ajatamiseks – 
kahjuks ei ole klient esitanud 
selleks vajalikke dokumente,” 
lisas Siilivask. Oodati andmeid 
firma finantstegevuse kohta, 
kuid need pangakontorisse 
ei laekunud. Pereisa Olav aga 
ütleb, et viis kontorisse kõik 

paberid, mida paluti. Pressi-
esindaja kinnitab, et pank oli 
teadlik, et tegemist on kahek-
salapselise pere koduga, ja 
seda arvestati ka kõigi panga 
tehtud pakkumiste puhul.

Eelmise aasta oktoobris, 
kui pank oli laenulepingu üles 
öelnud, jõudis pere laenutoi-
mik kohtutäitur Elin Vilippu-
se lauale. Ka seal tehti taga-
simaksegraafik ja kui sellest 
kinnipidamine esimesed kuud 

ka õnnestus, siis sel 
kevadel tekkisid 
tõrked taas. Juulis 
pandi talu esimest 
korda enampakku-
misele, kuid ost-
jat ei tulnud. Kor-
raldati veel teine-
gi ebaõnnestunud 
pakkumine ning 
eelmisel esmaspäe-
val, 1. oktoobril lei-
ti lõpuks eraisikust 

ostja, kes talu koos maaga  
18 000 euro eest ära ostis. Seda 
oli vähem kui üleval olnud 
võlg. Seega kuigi kodu on läi-
nud, tuleb perel laenumakset 
edasi maksta.

Peale firma nimel võetud 
laenu võttis Swedbankilt lae-
nu ka pereema eraisikuna ja ka 
selle laenu tagatiseks on sama 
talumaja. Tiina sõnul maksab 
ta seda tagasi iga kuu lastetoe-
tustest, mille hulka kuulub 
praegu veel vanemahüvitis. 
See ongi pere kõige regulaar-
sem sissetulek. Maksta on jää-
nud aga veel päris mitu tuhat 

ÖÖkülmad

Ilmajaama andmeil jääb sadu 
nädala edenedes hõredamaks 
ja õhk jaheneb, ööl vastu reedet 
võib õhutemperatuur langeda 0 
kraadini, laupäeva öösel –2 kraa-
dini. EMHI

palgasurve kasvab

SEB märkis värskes Ida-Euroopa 
ülevaates, et eestlased nõua-
vad üha sagedamini kõrge-
mat palka, eriti avalikus sekto-
ris. SEB ennustab Eesti järgmise 
aasta palgakasvuks 7–8%. ERR

vandaalid

Eesti Raudtee pani välja 500-euro-
se preemia tulemusliku vihje eest, 
mis viiks Püssi jaamas vandaalit-
sejate tabamiseni. Viimase kahe 
kuu jooksul on seal vandaalitse-
tud seitsmel korral. ERR

„Me ei ole tahtnud kerjata,” 
märgib pereisa Olav, kelle 
sõnul on vald ka vaene.

Nädalas jääb perele 50  
eurot. Selle eest tuleb pere 
ära toita ja kooli saata.

Kaheksalapselise  
pere kodu müüdi 
pangavõla katteks
Laenusoo
Anija vald hakkas otsima 
eluaset perele, kellel pole 
alates 1. novembrist 
enam kuhugi minna.
Kadri Ibrus
kadri.ibrus@epl.ee

uhkus

Lastekaitsja: rää-
kige muredest
„Meie sõnum kõigile võlga-
dega hädas olevatele perede-
le oleks, et minge kohe kiire-
mas korras võlanõustajate juur-
de ja pidage laenuandjaga läbi-
rääkimisi,” rääkis lastekaitse 
spetsialist Helle Söönurm. 
Tema sõnul on nad nii mitme-
gi lastega pere suutnud suurest 
kriisist välja tuua, aidates ise 
pangaga läbirääkimisi pidada. 
„Oleme ise koos perega pan-
gas käinud asju arutamas. Sai-
me laenude maksmised kont-
rolli alla, kui oli samuti küsimu-
se all tagatiseks olnud kodu,” 
rääkis ta. Seetõttu soovitab ta 
kõigil peredel ikkagi pöördu-
da oma KOV-i ja probleemist 
ausalt rääkida. „Pangad tihti 
võtavad ametniku juttu tõsise-
malt kui suurte summade alla 
mattunud võlgnikke, nad kuu-
lavad meid ära ning pakuvad 
siis ka erinevaid võimalusi.”

„Raskustesse sattunud 
pered aga tihti häbenevad sel-
lest rääkida,” tõdes ta samal 
ajal kahetsusega. „Tihti ei rää-
gita näiteks siis, kui peale on 
võetud veel ka kiirlaene ja 
SMS-laene, mis aina kuhju-
vad. Aga oma uhkus tuleb juba 
laste pärast siiski alla neelata,” 
leidis lastekaitsespetsialist.

1

Hukkus kaks inimest

Eile hukkus Võrumaal Haanja 
vallas elumaja tulekahjus kaks 
meest. Esimesena jõudis kustu-
tama Suhka vabatahtlik pääste-
komando. Tulekahju põhjuseks 
arvati hooletu suitsetamine. ERR

miin plaHvatas käes

Tapa keskpolügoonil sai vigastada 
Kirde kaitseringkonna kaadrikait-
seväelane, kelle käes plahvatas Hii-
na päritolu tankitõrjemiini sütik. 
Kannatanu viidi Rakvere haiglasse 
ja tema elu ei ole ohus. Delfi

3
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putini deltaplaanilend põrus

Kuus haruldast valgekurge, kes 
saatsid deltaplaaniga lenda-
vat Venemaa presidenti Vladi-
mir Putinit, ei leidnud iseseisvalt 
teed lõunasse ja naasid Rjazani 
oblastisse Oka looduskaitseala-

le, teatasid ornitoloogid. Seal lin-
nud talvituvad, ütles Venemaa 
looduskaitseamet. Putini pressi-
sekretär avaldas veendumust, et  
Putin jälgib ka edaspidi aktiivselt 
lindude käekäiku. ERR

Kaks päeva veel ja Eesti 
Päevalehe uus laupäeva-
leht LP on kohal. Muide, 
LP lood põnevatest ini-
mestest on juba valmis! 

Vaid veidi kannatust!
2

eurot. Kui hakkame emaga 
rääkima, mis ikkagi on igakui-
ne raha, millest pere reaalselt 
ära elama peab, saame pärast 
kõigi kohustuste mahakriipsu-
tamist, et nädalas jääb küm-
neliikmelisele perele 50 eurot. 
Selle eest tuleb pere ära toita 
ja kooli saata.

Valla jaoks üllatus
Anija vallavalitsuse sotsiaaltöö-
tajad ei olnud pere olukorrast 
teadlikud ja kuulsid talu müü-
gist alles üleeile Eesti Päevalehe 
ajakirjaniku käest. „See pere-
kond on üldiselt hästi hakkama 
saanud, nad ei rääkinud meile 
neist probleemidest midagi,” 
ütles Anija valla sotsiaaltöös-
petsialist Marianne Leis, kel-
lele tuli pere olukorra tõsidus 
üllatuseks. Leisi sõnul on pere 
saanud küll vallalt lastele koo-
litoetusi ja muid lastetoetusi, 
kuid pere ei olevat neil valla-
külastustel oma suurtest prob-
leemidest rääkinud. „Me ei ole 
tahtnud kerjata,” märgib pere-
isa Olav, kelle sõnul on vald ka 
vaene ning seetõttu ei näinud 
ta seal rääkimises suurt potent-

siaali. Olav käis korra ka Tallin-
nas võlanõustaja juures, kuid 
ka sealt ta enda sõnul mingit 
lahendust ei leidnud.

Anija lastekaitsespetsialisti 
Helle Söönurme sõnul ei ole 
tulnud ühtegi signaali, et pere 
lastel mingeid muresid oleks, 
seega ei hoomanud ka tema 
mingeid probleeme. „Niisama 
me külla ka ei lähe, paljud ini-
mesed ei soovi näiteks, et nei-
le niisama uksest sisse astutak-
se,” selgitas Söönurm.

Nüüd aga peab vald aita-
ma perel mõne nädalaga mingi 
lahendus leida. „Väljavaade on 
muidugi nutune,” räägib Söö-
nurm tõsiselt. Olukorra aru-
tamiseks kutsuti kokku valla 
korterikomisjon, kuid samal 
ajal on teada, et ega vallal ole-
gi sotsiaalkortereid pakkuda. 
Sotsiaaltöötaja tegi ettepane-
ku, et kolm vanemat last, kes 
käivad Tallinnas koolis, saa-
vad nädala sees ööbida koo-
li juures asuvas õpilaskodus. 
Perele tuleb aga leida mingi 
tagasihoidlik elamispind. Suu-
remat kui kahetoalist korterit 
saada polevat võimalik, see 

aga tähendab, et lastele tuleb 
magamiseks püsti panna kol-
mekordsed narid. Olav ja Tii-
na ütlevad seepeale, et kor-
ter neile ei sobi, kuna neil on 
loomad hoida: jänesed ja suur 
koer. Olavi sõnul eelistaksid 
nad mõnda tühjaks jäänud 
maamaja. 1

-1- Haamri alla läinud talu ehitasid pereisa vanavanemad eelmise sajandi algul.
-2- Pereema Tiina oma alla-aastase pesamunaga talutoas 
-3- Üks pere äritegevus on tõuküülikute pidamine.  Foto: Rauno Volmar

soovitused

Võlgadesse sat-
tunud peredele
••	 Ära mängi jaanalindu ega 
raiska aega probleemi var-
jamisele.
••	 Püüa laenuandjaga lahtis-
te kaartidega rääkida oma või-
malustest.
••	 Hinda oma tulusid ja kulu-
sid adekvaatselt ja ära ela üle 
oma võimete.
••	 Võta kontakti võlanõusta-
jaga ja järgi tema nõuandeid.
••	 Võta kontakti omavalitsuse 
sotsiaaltöötajaga, kes saab aida-
ta läbirääkimistel laenuandjaga.

2

3

8 Tartu maakohus jättis eile rahuldamata Keskerakonna hagi Harri Jallajase 
vastu, mis tähendab, et erakond ei saa lahkuvatelt liikmetelt trahvi nõuda.

Kõrgessaare vald sõlmis oma valla inimestega lepingud, et nad 
kasvataks valla koolile ja lasteaiale marju, aed- ja juurvilju.
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Rein Sikk
Eesti imede otsija

Allilma tagasitulek
Külastuskeskuse perenaisel 
Raina Hanil on terav silm: ta 
suunab käe hämarusse kadu-
va koobastiku poole ja näitab 
lakke. Seal talvitub nahkhiir. 
Ja teine ja kolmas. 

Suvel uudistajate suminast 
täidetud muuseumikoopas on 
varakevadel vaikne. See vaid 
süvendab niisket ja kiriklik-
ku lummust, milles suundu-
vad pimedusse kuni 14 meet-
ri kõrgused võlvid, kõik inim-
kätega liivakivisse kaevatud. 
Kokku on maa-aluseid lii-
vakaevanduse käike kuni 30 
kilomeetrit. Lugu sai alguse 
1922, kui labidas heasse klaa-
siliiva löödi.

Uue hingamise sai varingu-
tehirmus suletud Piusa koo-
bastik viis aastat tagasi, kui 
muuseumikoobas jälle ava-
likkusele avati. Külastuskes-
kus tegi uksed valla pooletei-
se aasta eest. Nüüd saab seal 
videost näha sedagi maa-
alust lumma, mis senini sala-
duseks jäi.

Tundeline rahvusrestoran
„Suulliim, ikka suulliim,” nae-
rab Värskas Seto talumuuseu-
mi perenaine Laine Lõvi rah-
vusrestorani ehk Tsäimaja 
menüü hitti tutvustades. 

Setod ütlevad „suulliim” 
ja mõtlevad seto suppi, soo-
last leemekest. Eestlased kuu-
levad aga „suuliim” ja mõtle-
vad, et miks küll nende suid 
tahetakse kinni liimida. Aas-
tatevanune nali toimib ikka. 
Setode kasuks.

Tsäimaja on stiili täis paik, 
kus friikartuleid ei saa ka 
jumalakeeli lunides. Küll aga 
ootab hüa seto süük ehk paks 
pudõr, suitsuliha leeväga, kama 
rosinidiga, ubina vai mar’a pii-
rak ja küümne tsäi. Ning loomu-
likult ehtsates seto käsitööna 
valminud savinõudes.

Aknast vaatavad sisse muu-
seumikitsed, taamal uitab seto 
setukas, samuti külastajate 
lemmik. Tõelisel hiiglasuurel 
seto ahjul lesiv hiiglasuur kass 
käib samuti stiili juurde, nagu 
ka käsitööde väljapanek.

Keskaja kodu
Vastse ilmega külastuskeskus 
Vastseliina piiskopilinnuses 
on mänguline paik. Emand 
Kaja Tuul ja isand Ivar Traa-
gel aitavad ajastu tabami-
seks huvilisele selga hirmras-
ke rõngassärgi ja annavad pih-
ku mõõga. Tundeline tunne 
rõhub õlgu. Püüa sellises või-
delda või rännata!

Kunagisest lagunevast Piiri 
kõrtsi hoonest on saanud kesk-
aja hingusega maja, kus kõi-
ke võib katsuda ja proovida, 
aga ka mekkida, näiteks ise-
valmistatud vürtsveini. Taus-
taks kohane muusika ja rii-
depuudel ootav ajastutruude 
kostüümide lasu. Lisavürtsi 
annavad kaubakoda, köök ja 
piinakamber. 

Vastseliina kabelist sai 1354 
väidetavasti üks Põhja-Euroo-
pa olulisemaid palverännaku-
te kohti. Praegune, kunagisest 
lihakeldrist valminud kabel 
külastuskeskuse juures mee-
nutab neid aegu ja Vastselii-
nas sündinud imesid.

Esimesed kümme Eesti imet ootavad lugejate hinnangut

Millised on 2012. aasta seit-
se erilist, säravat ja seni veel 
vähetuntud tunnusmärki, 
mida külastamata pole või-
malik tänasest Eestist tervik-
pilti saada? 

Seda küsisime nädala eest ja 
saime mitmeid toekaid pakku-
misi. Neile on lisatud paljude 
maavalitsuste saadetud arva-
mused, mis võiks olla nende 
maakonna ime. 

Nüüd ootavad esimesed 
kümme kandidaati kuni järg-
mise esmaspäeva keskööni 
Eesti Päevalehe lugejate hää-
li. Hääletada saab veebis aad-
ressil www.epl.ee. Uusi kan-
didaate võib välja pakkuda 
kogu aeg.

Nüüd aga retkele läbi Ees-
timaa imederohke ilma, selli-
sena, nagu seda kevadehakul 
2012 kogesin.

1 PIUSA KOOPAD 2 SETO TSÄIMAJA 
VÄRSKAS 4 JÄRVA-JAANI VANA-

TEHNIKA VARJUPAIK3 PAIDE VALLITORNI AJA-
KESKUS WITTENSTEIN 5 VASTSELIINA LINNUS 

JA KÜLASTUSKESKUS

Sõidukite ergas rahula
Kui autod oskaksid kummar-
dada, painutaksid nad oma 
pead varjupaiga rajaja Tuve 
Kärneri ees maani. Sest see, 
mis muidu lihtsalt roostetaks 
või vanarauaks läheks, saab 
Järva-Jaanis vähemasti vääri-
ka vananemise koha. 

Nimekirjas on 372 autot, 
bussi, veokit, haagist ja tont 
teab mida. Trammist ja tee-
rullist rääkimata. Kui vaja, ka 
tuunitakse ja pannakse liikuma. 
Vanatehnikast võib saada väli-
kempsu või liikursauna, aga ka 
laululava riietusruumi.

Vahel paneb Kärner pähe 
tankistimütsi, istub roomik-
masinasse ja viib huvilised 
ekstreemsõidule, kus püstloo-
dis tõuse ületatakse kepsleva 
jänese või väleda põdrana. Ja 
kui ta rääkima hakkab – igast 
eksponaadist nii umbes pool 
tundi –, jõuab kevadest saa-
da suvi ja sügiski. Aga tehni-
kafännide silmad lõõmavad ta 
juttude ja tehnikakogu taustal 
kui kesköised päikesed.

Paslik paik ajalooretkeks
Küll kadestaks seda paika aja-
masina looja ja kirjandusse 
tooja Herbert George Wells. 
Sest siis, kui Ants Hiiemaa 
lükkab paigast iidse ruuniki-
vi, algab tõeline ajateekond, 
Wellsi vaimust ja tänapäeva-
se lifti abist kantud. 

Läheme läbi muinasaja 
ilmapuu usu kuni tänapäe-
va euroajani. Inimsuuruste 
nukkude, heliefektide, lustli-
ke mängude ja vaimukate � l-
miklippide abiga saab külali-
sest tõeline ajarändur. 

Vallitornist saab korraga 
muinassepikoda, orduaeg-
ne kemps, tsaariaegne kirik 
ja eestiaegse Paide kesktä-
nav. Ning kui ükskord voo-
gab viimasel korrusel su sil-
me eest läbi Balti kett ja kõla-
reist kostavad isamaalaulud, 
on aeg ohata: mida kõike küll 
me maa näinud on! 

Idee tunnustuseks troonib 
ajakeskust Wellsi ajamasina 
koopia sellisena, nagu seda 
kujutleti Hollywoodi � lmis.

1 3 5

2 4 6

9Justiitsministeeriumi kinnitusel võiks teise ülestõusmispüha riigi-
pühaks kuulutamist pärast põhjalikumat analüüsi uuesti kaaluda.

Nädala-kahe jooksul paigaldab maa-amet Läänemaale 250  
valgest kilest maamärki, mis aitavad saada täpseid aerofotosid.

Ee
sti Im

e
Eesti Päevaleht | kolm

apäev, 11. aprill 2012 
Toim

etaja: Eda Post, tel 680 4400, e-post: uudised@
epl.ee

Täna Delfis: 
miks Tallinn 
ahistab taas 
lasteaialapsi?

Tavalise tee eriline elu
Misasja? Põlvamaa teevee-
rel kasvab … palm! Selle all 
paneb programmijuht Riinu 
Räim elektriautole hääled sisse 
ja hakkab lumehangede vahel 
ringe tegema. 

See on hetk maanteemuu-
seumist, kus tehnikahuvilis-
te silmad särama löövad. Aga 
kui masinad ei tõmba, võib 
ka töötubades näpuosavust 
proovida.

Täiesti tavaline tee hak-
kab Varbusel elama juba sei-
rates liiklusmärkide kogu, kus 
hoiatustahvlitelt vaatavad vas-
tu Eestimaal seni nägemata 
elukad. Ja uudistades kipsist 
pioneeri, kellesarnaseid leidus 
me teede ääres kunagi hulgi. 
Või logistades päris postitõl-
las, kus teleri ekraanilt vuravad 
mööda külad ja alleed. Tões-
ti, kogen: maantee ja kõik selle 
juurde jääv on tegelikult pöö-
raselt huvitav, avastamata ilm.

Aga miks ikkagi palm? No 
miks ka mitte, naerab muuseu-
mirahvas vastu.

Kolm kultuuri, kaks keelt
Oh neid lõppematute rida-
külade maju ja saunu pärli-
keena teed palistamas, kui 
Alatskivi lossi juurest Peipsi 
veert mööda liikuma hakkad! 
Nina, Kolkja, Kasepää, Varn-
ja. Vanausuliste, õigeusklike ja 
luterlaste kultuur, eesti ja vene 
keel, üksainumas Peipsi.

Mööda vurab imeliikur 
karakat, kaob kuuri alla. Nüüd 
on paatide aeg. Ja labidas sibu-
lapeenra tarvis mulda!

Sibulatee nime alla on 
koondunud Peipsi veere ela-
muste ja ööbimise pakkujad. 
Sealt leiab ka Kolkja Peipsi-
maa külastuskeskuse, kohaliku 
elu kontsentraadi koos masko-
tiga – Rändur Rääbisega. Üks 
perenaistest – Kairi Güsson – 
tõmbab uhke kostüümi selga 
ja vildid jalga, astub tänava-
le patseerima. Taamal paistab 
kuulus sibularestoran. Masinat 
putitavad mehed on külaliste-
le mõeldud kentsakustega juba 
harjunud. Peaasi, et elu käiks. 
Käibki, iga aastaga enam. 1
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Tootmise ja turismi kooslus
„Ma tahan, et ka saja aasta 
pärast oleks usaldusväärsed 
Nopri talumeierei tooted Ees-
timaa turul,” ütleb end talupo-
jaks nimetav taluperemees Tiit 
Niilo. Ta ligiduses sehkendab 
üle pooleteisesaja lüpsilehma, 
mulksub ja vuriseb täisauto-
maatselt töötav meierei, kõrgu-
vad juustude ja sõirade virnad, 
kohupiimakreemide ja eriliste 
võiete pakendid.

Nopri on koht, kus soovija 
saab oma silmaga näha täna-
päevast piimatootmist. Kõi-
ge särasilmsemad külastajad 
on pensionärid, märgib Niilo. 
Küll imestatakse, meenutatak-
se ja ahhetatakse, et siis selline 
ongi tänapäevane farm. Farm, 
mille tooted on Eesti asjana 
läbi murdnud nii Stockmanni 
kui ka Selverite lettidele.

Ringkäigu lõpus ootab talu-
pood, kus uudistajate silmad 
lähevad suureks, kui selgub, et 
müüjat polegi: vali kaup, löö 
ise arve arvelaual kokku, pis-
ta eurod karpi ja kaup kotti. 

Naivismi pesa
Siirus on nakkav. Eriti majas, 
mille ees seisab Eesti tõenäo-
liselt suurim maasikas, pärit 
Paul Kondase kuulsalt maalilt 
„Maasikasööjad”. Praegu on 
naiivkunsti maasikausku naka-
tunud kogu Viljandi, kus Kon-
dase maasikad on paljudele 
tänavanurkadele maandunud.

Mare ja Mari kandvad pere-
naised leiavad keskusse toomi-
seks naiivkunsti pärle nii Ees-
tist kui ka naabrite juurest. 
Rariteete, mida kusagil mujal 
muuseumis ei näe.

Teinekord tundub tänapäe-
vase kunsti mõistmine hullem 
kui hiina keele kiirkursus. Vil-
jandis hoiul olevad kooliõpe-
taja Paul Kondase 36 õlimaa-
li võivad saada selleks esime-
seks ukseks, kust sisse kiigates 
avastatakse, et kunst ei peagi 
olema arusaamatu ja keeruline. 

Niigi lustiline maja lööb eri-
liselt särama Viljandi folgi ajal, 
mil ta täitub etnofännidega, 
kelle vahetu olek on parim abi-
vahend naivismi mõistmiseks.

Jää ja lume lummuses
Eestist leiab palju restaureeri-
tud mõisaid, Kukruse oma on 
aga väga isemoodi. 

Kes meist poleks luge-
nud-kuulnud kaugest Sanni-
kovi maast, imelisest paigast 
polaarpaleuses? Ehk näinud 
isegi filmi? Nüüd saab see 
müstiline paik reaalsuseks 
Ida-Virumaal Kukrusel. Res-
taureeritud häärberi pererah-
va seast kuulsaim oli ju Edu-
ard von Toll, kes otsis Sanni-
kovi maad ja neil otsingutel 
kadunuks jäi.

Virulaste nupukus on mõi-
sa muutnud paigaks, kus koh-
tuda elusuuruse jääkaruga või 
mängida ka kuuma suve kius-
te lumesõda ning kus kajak 
saab pelgalt nimest reaalseks 
polaarpaadiks.

Mõisnike von Tollide ajas-
tusse sisseelamiseks võib kan-
da toonaseid rõivad või hoo-
pis harjutada gooti kirjas kir-
jutamist. Väidetavasti mujal 
maailmas teist sellist polaar-
mõisa ei ole. 

eesti iMe 2012

Eesti imede 
otsija 
pisikene 
spikker
üks põhiküsimus
••	Millised on 2012. aastal 
seitse erilist, säravat ja seni 
veel vähe avastatud tunnus-
märki, mida külastamata pole 
võimalik praegusest Eestist ter-
vikpilti saada?
seitse lihtsat reeglit
1. Igaüks saab Eesti imesid väl-
ja pakkuda.
2. Igaüks saab igal nädalal oma 
lemmikute poolt hääletada.
3. Igal nädalal on võistluses 
kümme Eesti imet, millest 
kolm kõige vähem hääli saa-
nut langevad välja.
4. Väljalangenute asemele 
tulevad kolm uut imet, mida 
Eesti Päevaleht tutvustab.
5. Igal nädalal algab hääleta-
mine nullist pihta.
6. Seitse Eesti imet 2012 selgu-
vad jaanipäeva paiku.
7. Eesti ime otsimise lood 
ilmuvad kolmapäeviti Eesti 
Päevalehes.
viis tähtsat kontakti
1. Hääletamiseks ja väljapakku-
miseks: EPL-i digileht ajaleht.
epl.ee ja veebileht www.epl.ee
2. Tarvilised abimehed veebis 
www.puhkaeestis.ee ja www.
facebook.com/EestiIme2012
3. E-kiri: rein.sikk@epl.ee
4. Tavakiri: Tallinna 15, 
44306 Rakvere
5. Telefon: 322 3487

Eesti imede otsimist toetab EAS

ajaleht.epl.ee

7 9

8 10

Fotod: Rauno Volmar, Siim Lõvi 
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probleemidest jagu saanud, arvab Citigroupi peaökonomist Willem Buiter.

Maanteeameti käsutada on 
Lahemaa serval merepiiril kau-
nilt korrastatud sadamahoo-
ne, kust avaneb 360-kraadine 
ainulaadne vaade silmapiirini 
ja mille vajalikkust maantee-
ameti põhitegevuse jaoks on 
üsna raske põhjendada.

Nüüdseks lahkumisaval-
duse esitanud maanteeame-

ti peadirektorit Tamur Tsäk-
kot tabas suusareisiskandaal, 
kuid maksumaksjate toel on 
maanteeametnikele lõõgastu-
miseks loodud hea võimalus 
ka Eestis.

Ainuüksi paradiisliku Vai-
nupea õppe- ja puhkekeskuse 
iga-aastased ülalpidamiskulud 
küündivad 4000 euro ligi. Paa-
disadama nime kandva kinnis-
tu haldaja on aga maanteeame-
ti ida regiooni pikaaegne juht 
Eugen Õis. Ta sobib sellesse 
rolli ideaalselt, sest Õis ise on 
endale soetanud ümberkaud-
seid maatükke ja ehitanud 
vastu merekallast kolm suve-
majakest, millest üks on kirjas 

elamuna, aga teised kaks kui 
abihooned, kuigi on esimesega 
üsna sarnased. Eugen Õisi abi-
kaasa Urve töötab eelarveosa-
konna juhatajana samuti maan-
teeametis. Nendele kahasse 
kuulub veel Nuka kinnistu, mis 
piirneb samuti maanteeameti 
käsutuses oleva paadisadama-
ga. Eugen Õis on ka Lautri kin-
nistu kaasomanik. Teine pool 
sellest kuulub Tiit Transtokile. 
Transtoki perekonna omandu-
ses on kinnistuid ka kaugemal.

Tiit Transtokile kuulub 
veel  Lapikoja kinnistu, mis 
asub samuti otse maanteeameti 
paadisadama kinnistu kõrval. 
Kunagi olid selle omanikeks 

tema isa Valentin Transtok ja 
Eugen Õis, omaaegsed kollee-
gid Lääne-Viru teedevalitsuses. 
Lapikoja kinnistule pääseb läbi 
riigimaa.

Niisiis on suvituskoha süda-
meks maanteeameti enda puh-
kemaja, mida ääristavad maa-
tükid on vähemasti osaliselt 
maanteeametiga seotud ini-
meste kätes.

Kinnine ala
Kohalikel külakaluritel ja uita-
vatel turistidel siia asja pole. 
Mereäärsed teed on kinni ja 
sisenemist keelavad sildid üles 
pandud. Nii riigi- kui ka erakin-
nistute piirdeaiadki jooksevad 
otse kaldasse.

Kuigi maanteeameti puhke-
keskuse enda puhul näib kõik 
juriidiliselt korrektne, ripub 
õhus ikkagi küsimus: kas sellist 
toredust peab rahastama mak-
sumaksjate raha eest? Eugen 

Õis põh-
jendab vaja-
likkust sellega, 
et keskust on alati kasuta-
tud riigi huvides ja oleks eba-
mõistlik järeldada, et „maan-
teeameti töötajad ei vaja kooli-
tust või täienduskoolitust ning 
selle käigus ka puhkepausi või 
väikest lõõgastumist”. Vaevalt 
enamik eraettevõtteid oma 
töötajatele selliseid boonu-
seid pakub.

Juba 2004. aastal esitas Vihu-
la vald, mille haldusalasse Vai-
nupea küla kuulub, majandus-

Maanteeametnikud rajasid merekaldale isikliku paradiisi
KOMMENTAAR

•• Maanteeameti põhimääru-
ses ei ole ülesannet, mis otse-
selt viitaks puhkekeskuse vaja-
likkusele. Üldjuhul on riigikont-
roll soovitanud ministeeriumi-
del oma valitsemisala kinnis-
vara inventeerida ning otsusta-
da põhitegevuseks mittevajali-
ke objektide üleandmine Riigi 
Kinnisvara AS-ile. 
•• Riigikontrolör Mihkel Oviir 
ütles näiteks 2005. aastal par-
lamendi ees kõneldes, et riigil 
peaks olema vaid see vara, mida 
on vaja tema funktsioonide täit-
miseks. Ülejäänu tuleks kas üle 
anda näiteks omavalitsustele, 
maha müüa või lammutada.

Toomas Mattson, 
riigikontrolli kommunikatsioo-
niteenistuse juhataja

Maanteeamet hoiab kümne küünega kinni 
Vainupea idüllilisest puhkekompleksist, et 
ametnikud saaksid seal mõnusalt aega veeta.

Kohalikel külaka-
luritel ja uitavatel 
turistidel siia asja 

pole. Teed on 
kinni ja sildid 

keelavad.

1 2

Lugu

Andres 
Eilart

toimetaja

Ann-Marii 
Nergi

reporterreporter
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Skandinaavia lennu� rma SAS on jännis oma vananenud lennukipargi ja 
kõrgete kuludega, samal ajal on kütus kallis ja konkurendid tihedalt turjal.

-1- Vainupeal merekaldal 
asuvast maanteeameti tornist 
avaneb 360-kraadine vaade, 
puhkekeskus on avatud üksnes 
valitud ametnikele.
-2- Kui palju maksab selline 
pilguheit Soome lahele?
-3- Maanteeameti ida regiooni 
juhataja Eugen Õis on oma 
erakruntidele rajanud ka ühe 
suvemaja (paremal) ja kaks 
abihoonet. Piirdeaed jookseb 
otse vette.
-4- Veel mullu suvel hoiatasid 
sildid Eugen Õisi territooriumi-
le sisenemast. Nüüdseks on 
sildid muudetud anonüümseks 
ja neid on vähemaks võetud.

ministeeriumile ettepaneku 
anda Vainupea sadama terri-
toorium vallale, et tagada ini-
meste vaba pääs mere äärde. 
Siis teatas tol ajal majandus-
ministri ametit pidanud And-
rus Ansip toonasele Vihula val-
lavolikogu esimehele, et vallale 
võõrandamist ei peeta võimali-
kuks ning territooriumi ja hoo-
net on nii ministeeriumil kui 
ka maanteeametil hädasti vaja. 
Eugen Õis lisab veel, et tege-
likult hoidsid nemad hoonest 
kümne küünega kinni sellepä-
rast, et kahtlustasid volikogu 
esimehe Juhan Aare erahuvi-
sid. „Tookord oli ka kahtlus, 
et volikogu esimehe taotlus 
ei olnud esitatud valla ja val-
laelanike huvidest lähtuvalt, 
vaid pigem volikogu esime-
he ja veel mõne tema läheda-
se perekonna erahuvidest läh-
tuvalt,” selgitab Õis. Ta lisab, 
et alati kui puhkekeskuse riigi-

le vajalikkuse küsimus on uues-
ti üles kerkinud, on selle tõsta-
tamise taga olnud kellegi „eba-
terve erahuvi”.

Niimoodi on maanteeameti 
kinnistu jäänud endiselt amet-
nike kasutusse. Näiteks mee-
nutab üks endine majandus-
ministeeriumi töötaja hinge-
matvalt kauni vaatega kohas 
mõne aasta eest peetud out-of-
o�  ce-seminari, kus päeval aru-
tati küll sisulisi teemasid, kuid 
õhtul ei puudunud ka lõbusam 
koosolemine. Selleks oli hoo-
nes kõik vajalik olemas: saun, 
puhkeruum ja üleval ka maga-
miskohad.

Tekitab kohalikes trotsi
Kindlasti tekitab külaelani-
kes peale muu veel trotsi tin-
gimus, et kuigi ametlikult on 
õppe- ja puhkekeskust võima-
lik kasutada ka teistel isikutel, 
siis on sel juhul hoone kasu-

tamine vastava hinnakirja jär-
gi tasuline. „Kehtestatud tasu 
peetakse kalliks, kuigi tegeli-
kult ei ole see kõrge ja inimes-
tel on millegipärast juurdunud 
ilmselt veel Nõukogude ajast 
pärit arusaam, et kui on riigi-
vara, siis peab seda saama kasu-
tada tasuta. Samas peame taga-
ma riigivara korrashoiu, ohu-
tuse, keskkonna puhtuse ja 
muud, mis nõuavad selleks 
kulutusi,” arutleb Õis. Maan-
teeameti territoorium on hin-
gekirjas kui tootmismaa, aga 
sadamat pole enam ammu ja 
vaevalt maanteeametnikud siin 
midagi toodavad.

Nüüd on külarahvas kes-
kuse kasutamiseks avaldu-
si täitmast loobunud ja Vihu-
la vald on korraldanud külale 
Vainupea kabeli kõrval oleva-
le munitsipaalmaale hoopis 
oma lõkkeplatsi. Eelmise aas-
ta aprillis Vainupea külavane-

maks saanud Mart Vilu sõnul 
on kirbutsirkus käinud juba 
aastaid. „Külaürituste tegemi-
seks tuleb nüüd igasugu vor-
me täita. Näiteks kui tahaksime 
praegu muulil (mis asub maan-
teeametile kuuluval kinnistul 
– toim) süüdata väikese lõk-
ke, siis tuleb läbida protseduur 
avaldusest kuni äraütlemiseni, 
mis kindlapeale ka tuleb,” selgi-
tab Vilu. Tüdinud häälega lisab 
ta, et ega kellelgi seal üldiselt 
toimetada ei lasta ja paariküm-
nepealine küla ongi sadama 
alale käega löönud.

Vanasti sadama ääres elu 
kees, enamik maad kuulus siis 
veel endisele Rakvere TREV-i 
juhatajale Valentin Transtokile 
ja kõigil oli riigivaldustele vaba 
juurdepääs. Nüüd peab küla-
rahvas suhtlust maanteeame-
ti ja Eugen Õisiga liiga keeru-
kaks, nende vahelt on justkui 
must kass läbi jooksnud. 1
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Maanteeameti ida 
regiooni direktor

Urve Õis
Maanteeameti ida regiooni 
eelarveosakonna juhataja

Tiit Transtok
Endise Rakvere TREV-i juhataja 
Valentin Transtoki poeg 

(Maanteeamet)

(Eugen Õis)

(Tiit Transtok)

(Eugen Õis,
Tiit Transtok)(Eugen Õis, Urve Õis)

Maanteeameti
sadama

puhkebaas

(Maanteeamet)

(Eugen Õis)

(Tiit Transtok)

(Eugen Õis,
Tiit Transtok)(Eugen Õis, Urve Õis)

Fotod: Siim Lõvi, erakogu, graa ka: Maret Müür

Maan-
teeameti 

töötajad va-
javad koolitust 

ja selle käigus ka 
väikest lõõgastust.

3

4

Eestis majanduskriisi aegu tehtud kärped ei osutunud 
eriti piinarikkaks, kinnitab rahandusminister Jürgen Ligi.
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Seitse tundi ülekuulamisel viibinud minister pole 
ajakirjanikele kommentaare jaganud.
Ainult ühe lakoonilise teate saatnud Michalilt ootab 
ajakirjandus, et ta ministrina avalikkusega suhtleks. 
Kuna oleme juba mitu päeva intervjuud oodanud, 
otsustasime selle avaldada ilma vastusteta. 

Lauri Tankler
reporter 

Intervjuu

Kristen
Michal:
„

„*

„

.”

Kristen Michal 
justiitsminister

•• Justiitsminister Kristen Mic-
hal, millest te ülekuulamisel 
seitse tundi rääkisite?

•• Kahtlemata on tähtis ära 
märkida, et te otsustasite üt-
lusi anda. Näiteks Kalev Lillo 
otsustas seda mitte teha. Aga 
Silver Meikari üksikute väidete 
kohta ütluste andmine ei saa ju 
kesta seitse tundi järjest?

•• Nii et enamik sellest ajast 
kulus tehnilisteks täpsustus-
teks? Te ei pööraks siis ütluste 
andmise ajalisele mahule min-
git tähelepanu?

•• Teie kaitsja valik on üpris hu-
vitav. Aivar Pilv on väga kõrge 
tasemega, kuid viimase aasta 
jooksul meedias fi gureerinud 
eelkõige Villu Reiljani, Elmar 
Sepa ja Andrus Veerpalu kaits-
misega. Kas te ei karda, mis sõ-
numi võib see saata?

•• Te võite nüüd ju kahtlustu-
sest rääkida. Kui mitmest anne-
tusjuhtumist kahtlustus räägib? 

•• Seega võite ausalt öelda, 
et kahtlustuses ei ole kedagi 
peale Silver Meikari, kes oleks 
tulnud rääkima, et on anneta-
nud erakonnale teadmata pä-
ritoluga raha?

•• Kas te võite vähemalt öelda, 
kui palju neid annetajaid on?

•• Kas peab paika väide, et 
tunnistajatena on üle kuula-
tud kümneid teie erakonna-
kaaslasi?

•• Ütlesite siis, kui 
saite kätte ülekuu-
lamise kutse, et ole-
te juba kaks kuud 
 oodanud, millal saaks kuulda 
kahtlustusi ja keegi huvituks 
teie arvamusest. Kas nüüd saab 
tõde jalule?

•• Avalikkuse ees toimuva 
uuri mise käigus kerkivad ju 

üles ka vanad küsimused. Kas 
teie käest küsiti ka teie enda 
1999. aastal tehtud 61 000 kroo-
ni suuruse annetuse kohta? 

•• Kui ajakirjanikud 2002. aas-
tal selle kohta küsisid, väitsite, 
et olite oma säästudest selle 
kõrvale pannud. 61 000 krooni 
oli 1999. aastal metsik summa. 
Linnavolikogust saadud palga-
andmete järgi oli tegemist pea-
aegu teie ühe aasta netopalga-
ga. „Oma säästudest” aastapal-
ka annetada – kuidas see loogi-
line on? Erakonnaseaduse järgi 
võib füüsiline isik annetusi te-
ha oma vara arvel, nii et see ei 
oleks tohtinud olla ka nii-öel-
da perekonna raha.

•• Miks ei ole see seik teie ar-
vates enam oluline? Tegemist 
ei ole ju ainult Meikari anne-
tustega, vaid me räägime siis-
ki anonüümsetest annetus-
test ja kellegi soovist oma ni-
me varjata. 

•• Kas olete kõigi kahtlustära-
tavate annetuste ja annetus-
tesarjade taustad tagantjäre-
le üle vaadanud? Et kes anne-
tas ja kust raha sai, et midagi 
rohkemat välja ei tuleks?

•• Seega on kõik annetajad tei-
le kinnitanud, et tegemist oli 
nende endi rahaga? 

•• Kui mitu anonüümset anne-
tust peaks olema, selleks et te-
gemist oleks vastutust (mis ta-
hes vormis) nõudva juhtumiga? 
Ma ei räägi ehk ainult tagasi-
astumisest, vaid mingistki hin-
nangust sellele tavale. 

•• Kui talvel kerkis huviorbii-
ti Keskerakonna niinimetatud 
500 euro kahtlustus, siis väitsi-
te „Foorumi” saates, et mõju-

võimuga kauplemise puhul sel-
lest väiksest summast „täiesti 
piisab”, et riigikogu liige pole 
täitnud mandaati, mis tal on, ja 
see vajab erakonna selget hin-
nangut. Kui mitu anonüümset 
annetust peab olema selleks, 
et oleks „piisav”?

•• Erakonnaseaduse keela-
tud annetuse paragrahvi mõ-
te peaks ju olema selles, et ava-
likkusele oleks nimeliselt tea-
da, kes on selle maailmavaa-
te ja erakonna arenguks rahali-
se panuse teinud. Meikari raha 
kohta me seda ei tea. Me ei tea 
ka, kes oli Kristjan Karise müs-
tiline toetaja, kes ei tahtnud 
oma nime all erakonda toeta-
da. Eesti Päevalehele on 2004. 
aastast teada veel üks juhtum 
Lõuna-Eestis, kus üks Reformi-

erakonna liige toetas parteid 
kellegi teise valimiskulude kat-
teks 15 000 krooniga. Me ei tea 
kolme erakonna toetaja nime 
– kas see on piisav?

•• Seega need juhtumid po-
le piisavad selleks, et erakond 
võiks anda anonüümsust palu-
vatele annetajatele „selge hin-
nangu”, nagu te „Foorumi” saa-
tes Keskerakonnalt nõudsite?

•• Kas Kristjan Karise juhtum 
on justkui aktsepteeritav ano-
nüümne annetus, kui Meikari 
juhtum ei ole?

•• Nii et teie hinnangul on 
need täiesti erinevad asjad ja 
kõik läheb samamoodi eda-
si? Kuuldavasti on ka erakon-
na enda kõrgemal tasemel 
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LÄHIAJALUGU

Kümne aasta jooksul tagasi astunud 11 
ministrist on kuus reformierakondlased

Signe Kivi, 
kultuuriminister (Reformierakond)

Jaak Jõerüüt
kaitseminister (Reformierakond) 

Maret Maripuu
sotsiaalminister (Reformierakond) 

Villu Reiljan
keskkonnaminister (Rahvaliit)

Tõnis Palts 
rahandusminister (Res Publica)

Meelis Atonen
majandusminister (Reformierakond)

Kristiina Ojuland
välisminister (Reformierakond) 

Ain Seppik
siseminister (Keskerakond)

Tiit Tammsaar
põllumajandusminister (Rahvaliit)

Margus Hanson
kaitseminister (Reformierakond)

Ken-Marti Vaher
justiitsminister (Res Publica)

2002. Augustis avaldas kultuur-
kapitali pearaamatupidaja 
Marika Silde kultuuriminister 
Signe Kivile, et kontodel valitseb 
miljonite kroonide suurune puu-
dujääk. Põhjuseks kultuurkapitali 
tegevdirektori Avo Viioli kasiino-
sõltuvus. Kivi astus tagasi 
enda soovil.

2005. Esmalt kaotas kaitseminis-
teeriumi ametnik mälupulga 
andmetega 300 000 kutsealuse 
ja reservi arvatute nimedega. 
Seejärel kandsid mitmed ühis-
konnategelased, sealhulgas Jõe-
rüüdi alluv Indrek Tarand,  ETV 
ja Eesti Raadio vahelisel jalgpal-
limängul särki kirjaga „Komma-
rid ahju!”. Sellest ministrile piisas 
ja ta lahkus enda soovil ametist.

2009. Puuetega inimesed ei saa-
nud uue süsteemi raskuste tõttu 
sotsiaaltoetusi õigeaegselt kätte. 
Maripuu allkiri seisis kõikidel 
süsteemi heaks kiitvatel doku-
mentidel, kuigi toonaste interv-
juude põhjal võib arvata, et 
minister arvutisüsteemist ja selle 
toimimispõhimõtetest suurt 
midagi ei jaganud. Maripuu esi-
tas ise lahkumisavalduse ja tema 
asemel saabus ministrikohale 
Hanno Pevkur. 

2006. „Ehkki uurimine maa-
ameti tegevuse osas pole veel 
läbi, on selge, et tõsiste kahtluste 
olemasolu korral ministri valit-
semisalas oleks valitsuses tööta-
mine kujunenud väga ras-
keks,” kommenteeris Villu Reil-
jani nimega seostatud maadeva-
hetuse skandaali peaminister 
Andrus Ansip. Reiljan ise lahkus 
enda sõnul euroopalikust polii-
tilisest kultuurist lähtuvalt. Kaht-
lustus esitati Reiljanile alles 
aasta hiljem.

2003. „Soovin säästa lähedasi ja 
poliitilisi partnereid alusetu krii-
tika eest seoses varasema tege-
vusega ettevõtjana,” teatas Palts 
peaminister Partsile tagasiastu-
mispalves. Maksuamet asus 
uurima Paltsi äritegevusi, minis-
ter lahkus ametist. Kohtuvaidlu-
sed lõppesid Paltsi võiduga.

2004. Atonen asus võitlusse võit-
matu armaada – Saaremaa lae-
vakompaniiga ja  Leedo kompa-
nii jäigi võitmatuks. Suutmatus 
riigile soodsate dotatsioonide 
eest võidelda viis Atoneni minist-
ritoolilt. Tema asemele asus 
toona eelkõige kodulinnas tun-
tud Tartu linnapea Andrus Ansip.

2005. Kapo teatas 2005. aasta 
hilistalvel, et välisministeeriumis 
valitseb riigisaladuste käitlemisel 
täielik segadus. Dokumente 
kadus nii enne Ojulandi kui ka 
tema ajal. Ojuland ei astunud 
tagasi ise, vaid peaminister Parts 
palus ta ametist vabastada usal-
duse puudumise tõttu. 

2003. Seppikule sai saatuslikuks 
tegevus Nõukogude võimu ajal. 
Nimelt oli Ain Seppik üks kolmest 
kriminaalkolleegiumi liikmest, 
kes 1985. aastal mõistis vangi 
koolipoisid, kes „solvasid Nõu-
kogude võimu”. Seppik astus 
ammuse loo ilmsikstulekul 
ise tagasi.

2004. Rakvere viljasalvest kadus 
13 000 tonni vilja. Rahalises ras-
kuses viljasalve juhid asusid vilja 
jahvatama ja jahuks müüma, 
kuigi tegu oli Eesti riikliku julge-
olekutagavaraga. Tammsaar 
andis sisse lahkumisavalduse ja 
uueks ministriks sai Ester 
Tuiksoo.

2004. Novembris  murti Margus 
Hansoni Tartu majja sisse ja 
varastati tema ametiportfell, kus 
olid sees riigisaladusi sisaldavad 
dokumendid. Nädal hiljem esitas 
Hanson ise soovi tagasi astuda. 
Teda asendas Jaak Jõerüüt, Han-
son läks aga riigikokku, kust 
lahkus seetõttu Silver Meikar.

2005. Vaher esitas idee asuda 
korruptante piirarvude kaupa 
püüdma. Endise politseijuhi 
Aivar Otsalti öeldust alguse saa-
nud skandaal viis umbusaldus-
avalduseni, mis riigikogus läbi 
läks. Seepeale teatas juba Juhan 
Parts, et astub peaministri kohalt 
tagasi. Valitsus lagunes.

Siim KallaSe valitSuS andruS anSipi 1. valitSuS

andruS anSipi 2. valitSuS

Juhan partSi valitSuS

••	Kui 2000. aastate algul oldi varmad poliitilist vastutust kandma, siis 
viimastel aastatel hoitakse toolist rohkem kinni. 

Dannar Leitmaa
dannar.leitmaa@epl.ee

Saade „Foorum”, 11. jaanuar 2012
Mõjuvõimuga kauplemise kahtlustu-
sest Keskerakonna kohta:
„Mina arvan, et see [väike sum-
ma] on täiesti piisav, et öelda, et 
riigikogu liige ei ole täitnud oma 
ülesannet ja pole täitnud tege-
likult seda mandaati, mis tal on 
– esindada rahvast ja olla aus 
seda tehes. Ja tegelikult minu 
meelest sellest täiesti piisab. 
Mina ei oota nagu [teine saate-
külaline] Sven Mikser võib-olla 
seda, et see [kahtlustus] laie-
neks. Mina arvan, et tegelikult 
ongi siin, mida me poliitikute-
na täna peaksime tegema, ongi 
see selge vahe, et millised hin-

ANNETAJAD

Teadaolevad  
anonüümsed 
annetused

„Tunnistan, et olen anneta-
nud erakonna kassasse raha, 
mis ei ole olnud minu oma 
ja mille päritolu ma ei tea.” 
(Postimees)

Silver Meikar
endine riigikogulane, rahasta-
misprobleemi avalikustaja

Kristjan Karis
Tartu reformierakondlane

„Tegin toona annetuse teise 
erakonnakaaslase nimel ning 
võin ausalt väita, et enam ei 
mäleta, kes see inimene oli. Nii-
palju kui mäletan, oli tegemist 
situatsiooniga, kus erakonna-
kaaslane ei tahtnud oma nime 
annetajate nimekirjas näidata 
perekondlikel põhjustel. Seega 
tunnistan ausalt, et olen teinud 
annetuse toona teise inimese 
palvel.” (ERR)

Foto: Ilmar Saabas 

tekkinud leerid teie jätkamise 
küsimuses?

••	Osa ministreid pigem tahaks 
näha teid lahkumas.

••	Kui see saaga peaks nüüd 
enne süüdistuseni jõudmist 
lõppema või nii-öelda lihtsalt 
ära kukkuma, kas siis peaks 
erakonna tasemel midagi ette 
võtma asja algataja Silver Mei-
kari küsimusega?

••	Aga riigi tasemel erakonda-
de rahastamise küsimusega?

* Siin pidanuks olema kuriteos 
kahtlustuse saanud Eesti Vaba-
riigi justiitsministri poolt Ees-
ti Päevalehele antud intervjuu 
olulisim mõte. Kahjuks on Kris-
ten Michal valinud vaikimistak-
tika ega jaga avalikkusele ja oma 
valijatele ammendavaid selgitusi. 

Kristen Michal
justiitsminister

Saade „Foorum”, 11. jaanuar 2012
Mõjuvõimuga kauplemise kahtlustusest 
Keskerakonna puhul:

„Mina arvan, et see [väike summa] 
on täiesti piisav, et öelda, et riigiko-
gu liige ei ole täitnud oma ülesan-
net ja pole täitnud tegelikult seda 
mandaati, mis tal on – esindada rah-
vast ja olla aus seda tehes. Ja tegeli-
kult minu meelest sellest täiesti pii-
sab. Mina ei oota nagu [teine saa-
tekülaline] Sven Mikser võib-olla 
seda, et see [kahtlustus] laieneks. 
Mina arvan, et tegelikult ongi siin, 
mida me poliitikutena täna peaksi-
me tegema, ongi see selge vahe, et 
millised hinnangud antakse. IRL-i ja 
Keskerakonna skandaali vahe on 
minu meelest selgelt paradigmaati-
line. IRL võttis selge seisukoha. Nen-
de erakonna esimees ütles välja, et 
selline äri ei ole neile vastuvõetav: 
„Tuhat korda ei ole vastuvõetav,” oli 
Mart Laari tsitaat, „isegi kui see on 
juriidiliselt korrektne.” Sama oleks 
tegelikult oodanud pigem ka Kesk-
erakonnast, vähemalt seda hoia-
kut, seda selget hoiakut, et kui sel-
line probleem tekib.”

ÜLESKIRJUTUS

Täna Delfis: mitu 
reformierakondlast 
on kutsutud 
keskkriminaal-
politseisse 
ülekuulamisele?

Kas see, kui te saate kalli auto kolmandiku jagu 
odavamalt kui teised inimesed, on käsitletav 
omamoodi mõjutamisena? Saate auto, ütleme, 
10 000 eurot odavamalt?  Eriti kui teie käes on 

võim? Teisisõnu, kas see, kui teile tehakse tõsine alla-
hindlus auto� rma poolt, on altkäemaks? 

Vormiliselt võttes ju ei ole. Vabas turumajanduses võib 
� rma ikka teha allahindlusi päris paindlikult. Ja isegi kui 
te saate kas või 10 000 eurot allahindlust, maksate te siiski 
kallimate autode eest päris olulise summa, mida on raske 
võtta kingitusena. Kuid vormilisest vastusest siin ei piisa. 

Miks üldse selline jutt? Aga seepärast, et Volvode maa-
letooja AS Info-Auto on suutnud ligi veerandi riigikogust 
panna ostma just Volvosid ja on teada, et selle põhjuseks 
on suurel määral erihinnad riigikogulastele. Kuuldavas-
ti ulatuvad allahindlused paarikümne protsendini. Sama-
moodi on Audisid vahendav Reval Auto Esindused tun-
nistanud, et riigikogulastele pakuvad nad soodsama hin-
na. Võib-olla tõesti pole Volvo ja Info-Auto eesmärk osta 
mingit mõjuvõimu ega nügida mingit seadust soodsa-
mas suunas, vaid eesmärk on koguda prestiiži. Loomuli-

kult on sõita autoga, mida 
tarvitavad eri maade juh-
tivad poliitikud ja suur-
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Kingitus kõige
nõrgemale?

Aastast 1905

JUHTKIRI

AASTA HARIDUSJUHT

Juba seitsmendat aastat vali-
ti ettevõtluskõrgkooli Mainor 
eestvedamisel aasta haridus-
juht. Sel aastal sai selleks Miina 
Härma gümnaasiumi direktor 
Ene Tannberg. EPL

SURMASID OLI MAIKUUS SÜNDIDEST ENAM

1199sündi registreeri-
ti mais regionaal-

ministri valitsemisala rahvasti-
ku toimingute osakonna and-
meil Eesti perekonnaseisuasu-
tustes. Poisse sündis 635 ja tüd-

Kingitustest

Allahindlus ainult 
riigikogulastele: 
Audi ja Volvo 
hiigelkingitused
„Muidugi on meil erihind riigikogulastele,” 
kinnitas Audi müügijuht. Nüüd on Volvo 
samamoodi teinud.
Pikaaegne Volvo-fänn Valdo Randpere küsis 
Info-Autolt, et miks nemad ei tee nii nagu Audi.
Vaikselt on parlamendis sooduspakkumine 
hakanud levima ja parkla täitunud Volvodega; 

Villu Reiljan
Süüdistus: korduv altkäemaksu võtmine
Prokuratuur: neli aastat tingimisi, 
reaalselt kuus kuud.

Ester Tuiksoo
Süüdistus: altkäemaksu võtmine
Prokuratuur nõuab: aasta ja 
kuus kuud tingimisi.

AS Järvevana (endine Merko Ehitus)
Prokuratuur küsib: 
rahaline karistus 25 miljonit 
krooni (1,6 miljonit eurot).

AS E.L.L. Kinnisvara
Prokuratuur küsib: 
rahaline karistus 
kaks miljonit krooni.

Einar Vettus
Süüdistus: altkäemaksu andmine
Prokuratuur küsib: kaks aastat tingimisi, 
reaalselt kaks kuud.

Toomas Annus
Süüdistus: korduv altkäemaksu andmine
Prokuratuur küsib: kolm aastat 
tingimisi, reaalselt kuus kuud.

Tullio Liblik
Süüdistus: korduv altkäemaksu andmine
Prokuratuur küsib: kaks aastat ja 
kuus kuud tingimisi, reaalselt kolm kuud.

Tarmo Pedjasaar
Süüdistus: altkäemaksu andmine ja 
sellele kaasa aitamine
Prokuratuur: 2,5 a tingimisi, reaalselt 4 kuud.

Kalev Kangur
Süüdistus: korduv altkäemaksu võtmine
Prokuratuur: viis aastat tingimisi,
reaalselt kuus kuud

Prokuratuur küsib: kaks aastat tingimisi, 

Süüdistus: korduv altkäemaksu andmine

Süüdistus: korduv altkäemaksu andmine

kuus kuud tingimisi, reaalselt kolm kuud.

Prokuratuur: 2,5 a tingimisi, reaalselt 4 kuud.

Süüdistus: korduv altkäemaksu võtmine

Süüdistus: korduv altkäemaksu võtmine
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Dannar Leitmaa 
tõdeb Harkivist, 
et Hollandi fän-
nidele jääb Har-
kiv tähistama va-
rakult lõppenud 
unistusi. Linn ise 
on mängudega 
rahul. lk 14–15

Eesti Päevaleht 
jalgpalli EM-il

Kingitus riigikogulastele:
10 000 eurot autohinnast

Skandaali 
lõppmäng

Lapse löömist 
ei õigusta miski

Lendamine 
kallineb
viiendiku 
võrra

Kui üle veerandi riigikogu liikmetest sõi-
davad Volvoga ja enamik nendest on saa-
nud selle auto palju soodsamalt kui nii-

öelda tavainimene, siis kui palju peaksid vali-
jad usaldama nende hääletamist teemadel, mil-
lega on seotud ka Volvode sissetooja AS In-
foauto? Ja kas on üldse eetiline aktsepteerida 
kümneid tuhandeid eurosid väärt allahindlust 
kui ühe auto� rma kingitust? Kui eelmisel aas-
tal kirjutasid värskelt riigikogusse valitud saa-

dikutest 7–8 inimest oma sõiduautoks mõne 
Volvo, siis juba sügisel hakkasid levima kuu-
lujutud Volvode sissevedaja juures riigikogu-
lastele tehtavast allahindlusest. 

Otsustasime toimetuses oodata, kuni majan-
dusliku huvide deklaratsioonid on esitatud, et 
siis suvel hakata võrdlema, kuid järjest enam 
uute Volvodega täituv riigikogu hoov kiirus-
tas takka. Eelmisel nädalal nägime vähemalt 
23 Volvo eri mudelitega sõitvat riigikogu liiget.

Mullu tunnistas Volvo Pärnu linnapea Too-
mas Kivimäe ametiauto küsimust kommen-
teerides, et „inimesed, kes pühendavad oma 
elu teistele, peaksid olema väärtustatud”. Ei-
le ütles Audide importija Reval Auto Esindu-
sed müügijuht Lauri Ligi, et riigikogulastele 
on erihind. Kas ja kuidas aga peaksid sellistest 
pakkumistest teadlikud olema valijad, jääb aga 
Eestis riigikogu olematu eetikakoodeksi tõttu 
debatiteemaks. 1 Lauri Tankler, Loe edasi lk 2–3
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 Juubilar Paul 
McCartney
Eile 70. 
sünnipäe-
va tähistanud 
legendaarse muusi-
ku Sir Paul McCartney elu 
ja tegevust on väga lihtne ja 
selge ette kujutada geomeet-
riliselt, võrdkülgse kolmnur-
gana. lk 13

Kuigi lennupiletite 
müügis võib leida ka 
odavnemist, annavad 
tooni viiendiku või isegi 
poole võrra kallimad 
hinnad. lk 11

Kas maadevahetuses süüdistavad jäävad süüdi või 
vastupidi, mõistetakse õigeks? Harju maakohtu 
kohtunik Valeri Lõõnik teeb aastaid kestnud 
protsessi kohta täna teatavaks oma otsuse. 
Mida tahab prokurör?

ei õigusta miski
Lapse löömist 
ei õigusta miski

 Juubilar Paul 
McCartney

va tähistanud 
legendaarse muusi-
ku Sir Paul McCartney elu 
ja tegevust on väga lihtne ja 
selge ette kujutada geomeet-
riliselt, võrdkülgse kolmnur-

Kuigi Eesti Päevaleht ei tea detailselt kõiki riigikogulastest Volvo omanikele tehtud 
hinnapakkumisi, teame, et parlamendiliikmed naudivad tohutuid allahindlusi. Kalev 
Kallo, tuntud ka Volvo-Kallona, on viimase aasta jooksul üks uue Volvo soetanuid.

Prokurör Andra 
Silla sõnul tõstavad 
täiskasvanud laste 
vastu käe kas lapse 
kaitseks või provot-
seerimise peale. 
See aga ei õigusta 
vägivalda.
lk  8–9

Eesti Päeva lehe, 
Ärilehe ja LP 

tellimiseks võta ühendust 
meie klienditeenindusega 

telefonil 680 4444 või saada 
oma tellimissoov 

klienditugi@lehed.ee. 
Leiame just sulle sobi-

va perioodi ja telli-
mispaketi!
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Otsimootor Google autasustas Eesti  rmat Telemedia Euroopa, Lähis-Ida 
ja Aafrika regiooni kvaliteetseima kontohaldusteenuse auhinnaga.

Vaatamata pangandussüsteemi korrastamisele pole Euroopa ikka
probleemidest jagu saanud, arvab Citigroupi peaökonomist Willem Buiter.
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Mart Laari tervis ei ole paranenud, 
kaitseministeeriumi eelarve tege-
mine aga seisab ukse ees. Turvaline 
valik oleks Jaak Aaviksoo, ent kes 
helbib siis hariduses keedetud supi? 
lk 2–3 

Tallinna rahvaküsitlusel pole Šveitsi 
kuulsa otsedemokraatia lõhnagi, 
sest siin küsitakse vaid seda, mil-
le heakskiitmises linnavalitsuses 
kindel ollakse, kirjutab šveitslasest 
ajakirjanik Kaspar Näf.  lk 4

Paljud kergejõustik-
lased on olümpia-

aastal kimpus 
trauma-

dega.  
lk lk 14–15

Võidujooks
ajaga

IRL-i raske
 valik

Mängime
demokraatiat

Ametnike 
paradiisparadiis

Maanteeametnikud on Lahemaa 
servale, idüllilisele merekaldale 
maksumaksja rahaga ehitanud 

luksusliku puhkekompleksi. lk 10–11

www.bauhof.ee

Allahindlus ei kehti tellitavale ja soodushinnaga kaupadele ning ei laiene krediidimüügile.

23. - 26. märts

Tallinn Peterburi tee 64 Tel. 606 1444  Laagri Pärnu mnt 558 Tel. 650 8888 
Keila Paldiski mnt 35 Tel. 604 0041 Tartu Ringtee 69 Tel. 730 5700   
Pärnu Papiniidu 5 Tel. 444 8400   Rakvere Ringtee 2 Tel. 322 0900
Viljandi Reinu tee 29A Tel. 435 3000 Jõhvi Narva mnt 141 Tel. 335 9750  
Kuressaare Põlluvahe 2 Tel. 453 0600 Põlva Jaama 12a Tel. 799 9090  
Valga Viljandi 80A Tel. 766 6060 Haapsalu Tallinna mnt 68a Tel. 472 5530

Paljud kergejõustik-
lased on olümpia-

aastal kimpus 

lk 

Võidujooks
ajagaparadiisparadiis

Maanteeametnikud on Lahemaa 
servale, idüllilisele merekaldale 
maksumaksja rahaga ehitanud 

lk 10–11
Liina 
Laasma



Jõulud on sama-
hästi kui käes: se-
da näeb nii maja-
sid ehtivatest 
tuledest kui  igal 
nurgal tilisevatest-
sädelevatest kuli-
natest ning päka-
pikumütsidest. 
Pikk ja pidulik 
perega olemise 
aeg al-
gab juba 
homme.
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Jõuluootuse viimased hetked

 Suurem põhjapõder lasi Raekoja platsile jõudes jalga ja jõudis saabumispäeval poolteist tundi tutvuda ka Tallinna kesklinnaga. Nüüdseks on kõik kolm „Soome 
turisti” politsei- ja päästeameti abiga tagasi jõuluvana majakese kõrval aedikus. Piparkoogi ja kommide asemel ootavad õrna seedimisega loomad jõuluturu 
külastajatelt porgandit ja rosinaid.  

Vanalinna Harju tänava liuväli Niguliste kiriku kõrval on 
ainuke tehisjääga vabaõhuliuväli Tallinna kesklinnas. Pärast 
rasket kooli- või tööpäeva tuleb ometi tegeleda oma keha ja 
vaimu värskendamisega ning laadida end positiivsete emot-

sioonidega. Muusika saatel lustida lubatakse 10-st 22-ni.

Päkapikk-kerjus Viru väravas kontrollib, kellel on soe süda ja hel-
de käsi. Politsei sõnul on küsijale raha andmine sügavalt iga inimese 
sisetunde küsimus ja mingit kohustust selleks ei ole. Keelatud on vaid 
kerjata teisi inimesi häirival moel.

Tallinna keskturu vahetus läheduses asub mööbli ja tarbeese-
mete second-hand-kauplus Sõbralt Sõbrale, kust jõuavad 
linlase kummutile ja kuusele Rootsi jõuluvidinad. Mõniküm-
mend aastat vanad „God juli” kirjadega lumememmed ja 
küünlajalad pakuvad marketikraamile lahedat alternatiivi.

Ilmateade lubab jõulunädalaks krõbedat talvekülma ja kuni 
paarkümmend miinuskraadi, mida on mõnus nautida 
toasoojas. 24. detsember tuleb EMHI ennustuse järgi sajuta, 
vaikne ja pakaseline.

Õismäe magala-
rajooni paneel-
maja tuledesära 
kogub mööda-
käijatelt stiili-
punkte. Talvepi-
medus eestlasi ei 
loksuta: jõuluajal 
tuleb olla 
naabrist parem 
ja uuest aastast 
tulgu või vaba 
turg ja elektri 
hinna tõus! 
10. detsembriks 
oli elektrilepin-
guga kaetud 52% 
tarbimiskohti.
 Foto: Tanel Meos

Reportaaž

Priit 
Simson

fotograaf

Anna-Liisa 
Vilmann
reporter fotograafreporterreporter fotograafreporter
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Mustad jõulud 
Küprosel

Saksamaal loob 
jõulutunde laat

Mõistagi pole Küprosel tavaks 
loota valgeid jõule lumisuse 
tähenduses, kuid seekord pais-
tavad pühad tulevat masen-
davalt mustad ja ega tulevik-
ki heledam ole. Tekkis isegi 
oht, et riigipalgalistel jäävad 
saamata töötasu ja jõulupree-
mia, sest riigi rahakott on tões-
ti tühjaks saanud ja täiendust 
on sinna euroabi näol oodata 
alles veebruaris või veel hiljem.

Pühademeeleolu õnnestus 
valitsusel siiski mõnel mää-
ral säilitada erakordseid abi-
nõusid tarvitusele võttes, mil-
le järel sai rahandusminister 
teatada, et raha palkade välja-
maksmiseks on olemas. Selleks 

Kohe, kui lõpeb suvine koo-
livaheaeg, hakatakse Saksa-
maal mõtlema jõuludele. Üle-
öö on poeriiulitel piparkoogid 
ja Stollen’id, mõne aja pärast 
ka šokolaadist jõuluvanad ja 
muud pühademaiustused.

Novembris algavad jõu-
lulaadad ja kuigi ilm on siin 
lumevaene, peavad paljud seda 
aasta ilusamaks ajaks, sest see 
on kõige meelelisem, täis lõh-
nu, värve, muusikat, maitseela-
musi ja traditsioone.

Saksamaa kuulsamad ja 
vanemad jõululaadad, mis 
teadaolevalt algasid juba enne 
1500. aastat, on Nürnbergis, 
Aachenis, Augsburgis, Mün-
chenis, aga ka Berliinis ja selle 
ümbruses ning Dresdenis.

Hiliskeskaja suurlaatade 
jätkuna toimuvad jõululaadad 
on saanud jõulutraditsiooni 
tingimatuks osaks, olles  üht-
lasi väikekaupmeestele oluline 
sissetulekuallikas. Kuigi jõu-
lude saabumisega peaks laat 
lõppema, jätkuvad need siiski 
mitmel pool veel jaanuariski. 
Eriti need, kus müügimajakes-
te vahel on ka liuväli.

Tüüpiline Saksa jõululaat 
on tänapäeval paiga tähtsa-
mal väljakul ja tihti ka tuntud 
ajaloolise taustaga. Pikapeale 

tuli aga sirutada käpp kolme 
riikliku ettevõtte pensionikau-
kasse ehk viisakamalt öeldes 
paluda nende pensionifondi-
dest valitsusele laenu. 

Energiaettevõttelt, teleko-
mi� rmalt ja sadamaettevõt-
telt küsiti kokku 250 miljonit 
eurot. Kui need poleks nõus-
tunud, oleks riik olnud rahan-
dusministeeriumi teatel sunni-
tud mõne päeva pärast kuu-
lutama välja palgamaksete 
peatamise, mis omakorda sun-
dinuks reitinguagentuure kin-
nitama Küprose külge selek-
tiivse maksejõuetuse sildi, ja 
see oleks juba kahjustanud ka 
neid riigiettevõtteid.

Ranged nõudmised
Saadud rahaga peaks veda-
ma välja veebruarini, kui on 
oodata esimesi eraldisi Euroo-
pa Komisjoni, Keskpanga ja 
IMF-i ehk troikaga kokku lepi-
tud laenuabist. Läbirääkimised 
troikaga kestsid suvest saadik, 
kuid lõpuks pidi maksejõue-

tusele aina lähemale liikunud 
Küpros leppima ikkagi kar-
mide tingimustega. Seda on 
võrreldud sisuliselt suverään-
suse kaotamisega ja president 
Demetris Christo� ase suu läbi 
koguni Küprose tumedaima 
tunniga: Türgi invasiooniga 
Põhja-Küprosel 1974. aastal.

Lõplikke otsuseid vähe-
malt 17,5 miljardi euroni ula-
tuva abipaketi kohta ei ole teh-
tud, neid on oodata jaanuari 
lõpus ja veebruaris, kuid sõl-
mitud on memorandum, mil-
lest on näha, milliseid samme 
on troika Küprosele eeloleva-
teks aastateks dikteerinud. Nii 
on paika pandud isegi see, et 
edaspidi peavad valitsusasutu-
sed olema avatud punkti pealt 
kell kaheksa hommikul, töö-
aeg kestab seitse ja pool tun-
di päevas ja 37,5 tundi näda-
las. Ametnikud ja ministrid 
tohivad lennata ametiasjus 
vaid tavaklassis, presidendile 
ja parlamendijuhile lubatakse 
siiski erandeid. 

Riigipalgaliste töötasu kär-
bitakse ja külmutatakse 2016. 
aastani. Käibemaks tõuseb 
seniselt 17%-lt 19%-le. Tuba-
kamaks tõuseb 60 eurolt kilo-
grammi kohta 150 euroni, ben-
siiniliitrile lisatakse seitse senti 
aktsiisi ja kerkib ka alkoho-
limaks. 1

on kohalikud kaubad muutu-
nud üldtuntuks: nii pakutak-
se igal pool üle maa Aacheni 
piparkooke, Berliini pannkoo-
ke (mis on tegelikult kuklid) 
ja Dresdeni Stollen’eid. Külma 
vastu aitavad kuumad joogid, 
sealt tuleneb ka laada rahva-
keelne nimetus Glühmarkt.

Ohtlik tervisenaps
Berliinis oli mullu liikvel tund-
matu, kes kutsus neidusid 
tema vastsündinud poja ter-
viseks jooma, pakkudes joo-
ki kaasatoodud pisipudelist. 
Kümmekond viisakat neidu 

rüüpaski tervisenapsi ja mines-
tas, osa vajas ka kiirabi. „Noor 
isa” jäi tabamatuks. Tänavu 
on paigaldatud kaameraid ja 
politseinikke on jõululaadal 
rohkem kui jõuluvanasid.

Pealinna tuuakse alati aas-

ta jooksul valmistatud kuuse-
ehteid: puunikerdusi Erzge-
birgest, klaaskuulikesi Saksi 
väikestest manufaktuuridest. 
Muidugi on müügil käsitööd, 
kudumeid ja tikandeid. 

Enamasti on jõululaadad 
raamistatud eeskavadega. Ette 
mängitakse aasta otsa harjuta-
tud pasunalood, esinevad lau-
lukoorid. Ja kui siis kiriku kel-
lad täistundi löövad, on eri-
ti õhtupimeduses jõululaada 
lummus täielik! Kirikukogudu-
sed lavastavad ka sõimestseene.

On kuulda arvamusi, et Sak-
sa jõululaadad on rõhutatult 

religioossed, vastu-
pidi veendumuse-
le, et kommertslik 
tähendus olla esma-
ne. Kas pole see tin-
gitud sellest, et õhtu-
maa tunneb hirmu 
hommikumaa ees? 

Mitmel aastal on Branden-
burgi väravate ees olnud juu-
tide hanukka-menora koos sak-
sa jõulukuusega. Igal nädalal 
süüdatakse sel kaheksaharuli-
sel uus küünal. Kas on sündi-
mas uus traditsioon? 1

Kriis
Riigikassa on tühi ja ela -
takse peost suhu, laenu-
lepingut troikaga võrrel-
dakse Türgi invasiooniga.
Kaivo Kopli
kaivo.kopli@epl.ee

Berliini jõuluturud on Saksamaa vanemate ja kuulsamate seas. Foto: Reuters/Scanpix

Marika Villa
BERLIIN

Telegramm

Uhkelt kaunistatud jõulu-
laadal süüakse maiustusi, 
rüübatakse hõõgveini ja 
kantakse ette aasta otsa 
harjutatud pasunalood.

JÕULURÕÕMU PEAB JÄTKUMA KÕIGILE

Heldete annetuste aeg
Vana kombe kohaselt peab vaes-
tele annetama ja seda teeb saks-
lane rõõmuga. Mida endal vaja 
ei lähe, kõlbab annetuste kotti: 
olgu vana IBM-i kirjutusmasin, 
moest läinud rõivad või üksi-
kud lauanõud. Pole tähtis, kas 
keegi neid vajab, vaid annetaja 
hea enesetunne. Sellest lõikavad 

kasu ka idaeurooplaste hordid, 
kelleta ei toimu ükski õige jõulu-
laat. Politsei andmeil kerjatakse 
seal kehalisi puudeid paljastades 
oma tuhat eurot päevas. Ja kan-
ge tahtmine igaühele jõulurõõ-
mu valmistada ei küsi, kas tege-
mist on üldse ristiinimesega. Ka 
muslim PEAB sellest osa saama!

Tänavu on kaameraid ja 
politseinikke jõululaadal 
rohkem kui jõuluvanasid.

©2012 Disney/Pixar

ESMAKORDSELT EESTI KEELES JA 
3D-EKRAANIDEL!

KINODES 21. DETSEMBRIST!

Lõbusat koolivaheaega ja rõõmsaid jõulupühi 
kõikidele suurtele ja väikestele!

HIIGELTRAHV PANGALE

Šveitsi pank UBS nõustus maks  -
ma USA, Briti ja Šveitsi pangan-
dus järelevalvele 1,2 miljardi t 
eurot trahvi pankade vahelise 
intressimäära Liboriga manipu-
leerimise katse eest. EPL

SUURBRITANNIA VÄHENDAB AFGANISTANIS VÄGESID

Suurbritannia vähendab oma 
sõjaväelaste arvu Afganista-
nis 2013. aasta lõpuks umbes 
5200-ni, teatas peaminister 
David Cameron. Valitsusjuhi 
sõnul tuuakse järgmise aasta 

jooksul Afganistanist kodumaa-
le 3800 sõdurit, kellest peaae-
gu pool viibib praegu Helmandi 
provintsis, vahendas BBC. Ala-
tes 2001. aastast on seal hukku-
nud 422 Briti sõdurit. ERR

REIN LANG: BRITID PURJETAGU ÜKSI EDASI

Eile peetud konverentsil, kus rää-
giti 10 aasta möödumisest EL-i lii-
tumisläbirääkimiste lõpetamisest, 
esines ka kultuuriminister Rein 
Lang. Peatudes praegusel olukor-
ral, leidis ta, et brittidel on aeg lii-

dust välja astuda. „Oleks parem 
nii EL-ile kui Suurbritannia le, kui 
britid laua tagant juba lahkuks ja 
üksi edasi purjetaksid,” ütles ta, 
viidates Briti valitsuse üha popu-
listlikumatele hoiakutele. EPL
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Transport
Pikalt raudteed juhtinud 
Kaido Simmermann aitab  
Tiit Vähil Sillamäe sada-
mat arendada.
Ann-Marii Nergi
ann-marii.nergi@epl.ee

Laenud

Vähi palkas Simmermanni

Tarbimiseks laenatakse jälle rohkem 

PALGAPIDUR ANSIPILT

Peaminister Andrus Ansipi 
arvates ei tohiks riigi� rmade 
juhid saada rohkem palka kui 
tema ehk üle 4000 euro kuus. 
Ansip on varem kritiseerinud 
Tero Taskila palka.ERR

MAAL TEENITAKSE VÄHEM KUI LINNADES

48 
euro 
võr-
ra kuus 
on lin-
naelani-
ku sis-

setulek maaelaniku omast suu-
rem. Maaelaniku keskmine kuu-
sissetulek oli 2011. aastal 561 
eurot ja linnaelanikul 609 eurot 
ehk 9% rohkem, selgub statisti-
kast.  Del�    

ALAMPALK TÕUSEB TULEVAST AASTAST

30 euro võrra tõu-
seb tuleval aas-
tal alampalk, 
otsustas töö-

andjate keskliidu volikogu eile. 
Seega on alampalga suurus 

320 eurot senise 290 euro ase-
mel. Otsustati ka alustada sot-
siaalmaksu jagamise läbirääki-
misi ametiühingutega, et muu-
ta sotsiaalmaksu ravikindlustu-
se osa töötaja maksuks. EPL

Eesti Panga hinnangul on 
tänavuse aasta kümne kuu-
ga tarbimislaene välja antud  
27% rohkem kui aasta tagasi. 
Tarbimislaenude maht jõudis 
haripunkti kriisi ajal 2008. aas-
ta sügisel. Pärast seda on tar-
bimislaenude maht järjekind-
lalt kahanenud kuni tänavu-
se aasta alguseni, mil langus 
peatus ja pöördus sügisel taas 
kasvule. Sama on toimunud 
ka väljastatud tarbimislaenu-
de arvuga.

Swedbanki eraisikute kre-
diidiportfelli juhtimise osa-
konna juht Kersti Arro hindas 

tarbimislaenude aastaseks kas-
vuks isegi 30–40%. „Tarbimis-
laenude portfell näitas kuist 
kasvu juba 2012. aasta esime-
ses kvartalis, samas aastat ter-
vikuna vaadates toimus mõnel 
kuul endiselt langus,” lisas ta. 

Kasv ilmselt jätkub
Kiirlaenu� rma Raha24 turun-
dusjuhi Ott Kriguli sõnul on 
tänavu alanud kasv isegi mõne-
võrra väiksem, kui oleks eel-
danud inimeste märkimisväär-
selt suureks kasvanud hoiuste 
põhjal. „Tarbimislaenude maht 
kasvab tõenäoliselt jätkuvalt, 
sest tegemist pole lühiajali-
se või hooajalise nähtusega,” 
ütles Krigul. Üheks põhjuseks 

nimetas ta, et laenutoodetega 
tegelevad ettevõtjad on muu-
tunud mõnevõrra leebemaks, 
sest inimeste võimalused laenu 
tagastada on üleüldiselt para-
nenud. Eesti Panga � nants-
sektori poliitika allosakonna 
juhataja Jana Kask põhjendas 
samuti tarbimislaenude sage-
nemist inimeste kindlustunde 
suurenemisega. „Tehakse ostu-
sid, mida ehk vahepeal edasi 
lükati.”

Seevastu hooajaliste, näi-
teks pühade mõjul tehtava-
te laenude puhul olid laenu-
andjad eri arvamusel. Raha24 
turundusjuhi Ott Kriguli arva-
tes võib küll igal aastal tähel-
dada hooajalist tarbimislaenu-
de kasvu seoses aastavahetu-

se pidustustega, kuid see pole 
tavaliselt otseselt seotud üldise 
mahu kasvuga. Bigbanki juha-
tuse liikme Kaido Saare hin-
nangul on laenude kasv pigem 
ajutine muutus.

„Statistikast nähtav laenu-
mahtude kasv tuleneb tõenäo-
liselt sellest, et osa suuremaid 
universaalpanku on hakanud 
pühadeperioodi eel aktiivse-
malt tarbimislaene pakkuma. 
Samuti on klientide nõudlus 
tarbimislaenude järele suu-
rem, sest tavapäraselt on püha-
de ajal inimeste väljaminekud 
suuremad,” ütles Saare

Laiemas plaanis on tarbi-
mislaenude maht siiski alles 
buumieelsel tasemel. 1 Harry 
Tuul, Andres Reimerde kasvu seoses aastavahetu- Tuul, Andres Reimer
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Tarbimislaenude maht pöördus kasvule
JÄÄK MILJONITES EURODES
Allikas: Eesti Pank; graa	ka: Maret Müür

Samal ajal ka Läti raudteed 
ümber kujundava Simmer-
manni ülesanne Ida-Viru-
maal on koostööpartneritega 
häid suhteid hoida ning pan-
na mere ja raudtee vahelised 
kaubaveod paremini toimima. 

Vähi sõnul lõi temas välja 
lausa jahimeheinstinkt, kui 
ta kuulis, et Simmermann sai 
riigiametist vabaks. „Mul läks 
kohe silm särama ja leidsin, 
et selliste kogemustega mees 
tuleb kinni püüda. Aga eks 
silm läks särama ka teistel, näi-
teks Läti Raudteel. Samas ma 
usun, et Kaido Simmermann 
tuleb kunagi meile sajaprot-
sendiliselt tööle,” loodab Sil-
lamäe sadama juht Tiit Vähi.

Jätkab ka Lätis
Rööbiti ongi Simmermanni 
ametiks Läti Raudtee peain-
seneriks olemine, kus ta tege-
leb infrastruktuuriga. Muu 
hulgas allub Simmermanni-
le osakond, kes tegeleb Rail 
Balticuga. „Täna kavandatak-
se ühendust ikkagi nii, nagu 

minagi soovitasin ehk et läbi 
lennujaama ja mõne muu 
koha, et tal oleks mõtet roh-
kem kui ainult rongijaama 
sõitmiseks,” oli Simmermann 
suur projekti suhtes varase-
mast optimistlikum. 

Samal ajal lisas ta, et teh-
niliselt on nende ühenduste 
tegemine keeruline ja kulukas. 
„Mis puudutab kaubavedusid, 
siis põhiline huvi tuleb Soo-
me poolt, sest neil on mure, et 
vedu läheb lähiajal palju kal-
limaks ja on vaja leida võima-

Endise raudteejuhi Kaido Simmermanni oskusi kasutavad praegu nii Tiit Vähi kui ka meie lõunanaabrid. Foto: Sven Arbet

•• Kas tundsite oma ametis  sur-
vet, mille eest kapo hoiatas, kui 
EVR Cargole juhti valiti?
Oleg Ossinovski on ju kogu aeg 
öelnud, et tahab EVR Cargot ära 
osta, kindlasti on ka teistel seda 
huvitav omandada ja eks siis iga-
üks „oma mehi” välja pakkus. Aga 

niikaua, kuni valitsus ei otsusta, 
et EVR Cargo erastamiseks läheb, 
siis pole suurt tolku mingist oma-
de sokutamisest. Enamik aega ei 
püütud mind küll kuidagi surves-
tada, aga eks huvid tekivadki siis, 
kui on võimalik midagi müüa või 
osta. Uute manöövervedurite han-
ke juures oli tõesti tunda, et mit-
te ainult Eesti ringkonnad, vaid ka 
Venemaa omad töötasid selleks, et 
hiinlased ei võidaks seda hanget.

KAKS  KÜSIMUST KAIDO SIMMERMANNILE

Ärihuvid töötasid 
hiinlaste vastu

lusi, kuidas kaupu Euroopasse 
vedada mööda raudteed, mitte 
mööda merd. Ühe võimaluse-
na näevadki nad Rail Balticut, 
et saaks näiteks Vuosaarist saa-
ta kauba Muuga sadamasse ja 
siit edasi.” 

Suurem ja keerulisem
Tähtajatu lepinguga lätlaste 
juures töötava Simmerman-
ni sõnul on Eesti ja Läti ette-
võtete vahel suured erinevu-
sed. „Seal on kõik teistmoo-
di alates töötajate arvust 
kuni bürokraatia koguseni. 
Kui Eesti Raudtees oli ligi 
1700 töötajat, siis Läti Raud-
tees töötab kogu kontsernis 
12 500 inimest. Lätis veetak-
se küll kaupa kaks korda roh-
kem kui meil, aga inimesi on 
ikka väga palju,” nentis Sim-
mermann, kelle suurim mure 
on praegu see, et asjaajamine 
toimub vaid läti keeles. „Eel-
dasin, et rohkem toimub vene 
keeles.”

Teiste tegemiste kõrvalt 
pakub 18 aastat raudteel 
töötanud Simmermann oma 
konsultatsioonifirma Sim-
mermann IB OÜ kaudu ka 
nõustamisteenust. „Oma � r-
maga pakume teenust nii 
Soome Raudteele kui mõne-
le Eesti ettevõttele, kes min-
gil määral raudteega tegele-
vad. Nii et te gemist on väga 
palju,”sõnas ta 1

•• Kas vastab tõele, et teile öeldi 
sel aastal uuesti juhi kohale kan-
dideerimise algul, et te nagunii 
seda kohta enam ei saa? 
Vastupidi, mulle öeldi, et igal juhul 
kandideeri, ja soovitati seda teha 
lausa mõlema ettevõtte juhi koha-
le ehk ka EVR Cargosse. Et kuskil 
oli juba ammu ära otsustatud, et 
ükski vana juht tööle ei jää, öeldi 
mulle alles nädal aega enne lepin-
gu lõpetamist. 



Raamat tekitab esmalt luge-
jas segadust oma sisu mitme-
kesisuse tõttu. Selge on vaid 
see, et tegu pole ilukirjandu-
sega. Raamatus on olemas 
minategelane Kulle Raig, nii 
et asjal on mõni elulooraama-
tu tunnus. Pealkirjas väljalu-
batu kohaselt vaagitakse Ees-
ti–Soome suhteid Elias Lönn-
rothist Tarja Halonenini. Palju 
on juttu poliitikast, Eesti rii-
gikssaamisest. 

Avaneb uus pilt
Kõik need esmapilgul harali 
lood koonduvad ühel hetkel 
jutustuseks sellest, kuidas Ees-
ti kultuuripunktis Helsingis 
vormistati 1991. aasta augustis 
Eesti iseseisvumine teiste riiki-
de silmis. Kui tollane välismi-
nister Lennart Meri hoogsalt 
improviseerides lõi Helsingis 
uusi diplomaatilisi kanaleid, 
mille kaudu tuli paljudel juh-
tudel Eesti Vabariigi tunnus-
tamine suurte ja väikeste rii-
kide poolt.

Nende kuumade päeva-
de kirjelduses väljendub raa-
matu ühine nimetaja ja siin ei 

jää enam ühtegi lahtist otsa. 
Eelnev asetub loogilisse ritta. 
Raig jutustab sellest kõigest 
kui pealtnägija-osaleja. Aga ta 
võtab tänuväärsel moel appi 
teisigi al likaid. Nii on ta saa-
nud avameelselt rääkima Soo-

me viimase Tallinna suursaadi-
ku Jaakko Kalela, kes on vii-
maste aastakümnete Soome 
välispoliitikas toimunust väga-
gi informeeritud. 

Lugeja saab teada väga pal-
ju uut selle kohta, mis juhtus 
möödunud sajandi kahek-
sanda ja üheksanda kümnen-
di vahetusel Tallinnas ja Hel-
singis. Avaneb pilt, mis on 
paljude jaoks teadmata: Ees-
ti iseseisvusse ametlikus liinis 
tõrjuvalt suhtuva Soome rii-
gi haridusministeerium mak-
sis palka, et hoida Helsingis 
töös Eesti kultuuripunkti, mis 
tegi välispoliitika vallas kau-
gelt enam kui paljud teised ins-
titutsioonid. 

Pilguheit sellesse vastuolu-
lisse aega on väga vajalik, sest 
paljud nooremad Eesti intel-
lektuaalid kipuvad Soome 
poliitika lahtimõtestamisel 
rääkima kuulsast ja silmator-

kavast soometumispoliitikast 
ega märka lihtsat tõsiasja, et 
veri on paksem kui vesi. 

See raamat pole mingi 
ohjeldamatu kiidulaul, vaid 
dokumenteeritud ja põhjen-
datud käsitlus. Raig raputab 
pipart Lennart Meri peale, kui 
ta ekstsentriliselt käitudes nor-
midest kõrvale astub. Siin on 
väärt portreesid, kasvõi näi-
teks legendaarsest muusika-
kriitikust Seppo Heikinhei-
most. Või Esko Ollila, tänu 
kellele jäid 1991.–1992. aasta 
talvel ärakülmumata Lasna- ja 
Mustamäe elanikud. Kas nad 
teavad teda?

Kulle Raig kirjutas Eesti 
esimese kvaliteet-elulooraa-
matu Georg Otsast. Nüüdne 
raamat on Eesti–Soome suhe-
test, raskuspunktiga kultuuril 
ja poliitikal. Raamat on isik-
lik, sest autor ei saagi ennast 
olulistest toimunud sündmus-
test välja jätta. Aga see isiklik 
faktor on teose tugevus, mit-
te nõrkus. Teos on hea luge-
misvara jõuluks ka neile, kes 
Soome kohta vähe teavad. 1
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21.12
Osa inimesi usub, et 
homme kell 13.11 saabub 
maailma lõpp. Ent kuidas 
sellisel puhul käituda? 
Kaarel Kressa
kaarel. kressa@epl.ee

Teise loosimise võitja on 
Kaljo Ago. Palju õnne!
Järgmine loosimine 9. jaanuaril

Avaneb paljude 
jaoks teadmata pilt 
Soome rollist Eesti 
taasiseseisvumisel.

Kulle Raig vaatas 
üle Eesti-Soome silla

JÕULUTRAGÖÖDIA

Pühapäeval esietendub Kanu-
ti gildi saalis Taavi Eelmaa ja 
Taavet Janseni jõulutragöö-
dia „Meid ei olnud. Me olime. 
Ja meid ei ole jälle”. Etendus 
algab kell 19.30. EPL

ARHITEKTUURIKESKUS

Eesti arhitektuurikeskus on Kul-
tuurikatla ehitamisega tege-
lenud 2010. aastast. Täna kell 
17.30 asetatakse keskuse ruu-
midele Kultuurikatla peasisse-
pääsu juures nur gakivi. EPL

KAKS UUT AJALOORAAMATUT

Eesti ajaloomuuseumi Suurgil-
di hoones esitletakse täna kell 
16 kaht uut väljaannet: Anne 
Ruussaare koostatud albumit 
„Johannes Lorupi klaasivabrik. 
Masstoodangust disainipärli-

teni” ja  Mati Mandeli mono-
graa� at „Pitka ka pitkapoisid 
– legendid või tõelisus?”. Pea-
le nende raamatute saab koha-
pealt osta ka muuseumi värsket 
artiklikogumikku. EPL

Viis tarkust maailmalõpu� lmidest

 1. „Dr. Strangelove” (R: 
Stanley Kubrick, 
1964). USA vallan-

dab kogemata tuumasõja, mil-
le peale NSV Liidus käivitub 
viimsepäevamasin. Nimitege-
lasest teadlane pakub lahen-
duse:  paarsada tuhat ameerik-
last varjub sajaks aastaks kae-
vanduskäikudesse. Rahvastiku 
taastootmiseks peaks meeste ja 
naiste suhe olema 1 : 10. Õhku 

jääb küsimus, kes võidab järg-
mise sõja, kui inimesed šahti-
dest väljuvad.

2. „Mad Max 2” (R: Geor-
ge Miller, 1981). Naf-
tavarude lõppemise ja 

maailmasõja tagajärjel langeb 
inimkond barbaarsusse. Vähe-
sed asustatud tugipunktid pea-
vad muretsema motoriseeritud 
röövsalkade rünnakute pärast. 
Mel Gibsoni kehastatud Max 
kallutab ühe sellise lahingu 
asunike kasuks. Lahendus saa-
vutatakse, kui head üheskoos 
pahad maha löövad, samas jät-
kab Max lõpuks teed üksinda. 

3. „28 päeva hiljem”(R: 
Danny Boyle, 2002). 
Loomaõiguslased 

päästavad valla viiruse, mis 
muudab pea kogu Suurbri-
tannia elanikkonna zombi’deks. 
Zombi-viirusega nakatunu 
puhul on lahenduseks ta tap-
pa. Ühiskonna taastootmiseks 
püüavad sõjaväelased nais-
soost ellujääjaid seksiorjadeks 
meelitada. Moraal on, et mõle-
mad lahendused jäävad pooli-
kuks, kui ellujäänud omavahel 
kokkuleppele ei jõua.

4. „Terminaator 2” (R: 
James Cameron, 
1991).  Sõjalisel ees-

märgil loodud kompuuter 
saab enesest teadlikuks ja hävi-
tab suure osa inimkonnast. Nii 
kompuuter kui inimesed saa-
davad minevikku lahinguro-
boti, kes peab saatust sobivas 

suunas mõjutama. Inimeste-
le toob soodsa lahenduse ühe 
küberneetikateadlase surm. 
Teadusest on kasu vaid nii pal-
ju, kuivõrd see aitab masinaid 
hävitada.

 

5. „Melanhoolia” (R: 
Lars von Trier, 2011). 
Maad ootab ees kok-

kupõrge teise planeediga. Üks-
ki lahendus ei toimi, mistõttu 
võib proovida kõike. Problee-
mi eitamine parandab mõn-
da aega moraali. Seejärel 
võib sooritada enesetapu või 
lähedastel lõpuni käest kin-
ni hoida. Sellistel kriisihetke-
del tasub hoida depressiivse-
te inimeste seltsi, kuna nad on 
tasakaalukamad ja armastavad 
kuupaistel alasti kümmelda. 1

Kulle Raig on kirjutanud 
raamatu peakirjaga „Pikk 
teekond lähedale”, mis 
on kokkuvõte tema tööst 
Soomes eri ametites. 

Andres Laasik
toimetaja

Arvustus

„Pikk teekond lähe-
dale. Naapuriksi 
vapaa 
Viro”
Kulle 
Raig
 K&K

Kulle Raigi raamatu tegelased, riigipead Lennart Meri ja Martti 
Ahtisaari sedapuhku Soome lahe lõunakaldal.

Foto: Priit Simson (EPL-i arhiiv)
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Meeste tervis
Keskmine mees jõuab 
oma hädadega arsti juur-
de alles pärast paariaas-
tast kannatamist.
Kristo Ausmees
MediTA Kliinik

ultraheli-aerosoolravi seade

HIND 
koos km-ga 

90 €

Aerosoolravi on efektiivne kopsuhaiguste, 
hingetorupõletiku, astma, bronhiidi, sinuiidi 
ja allergi raviks. Lisaks võib leevendada 
külmetushaigusi ja allergilistest ärritustest 
tingitud haigusi, vähendada köhaärritust, 
valu ja surutistunnet paranasaalsiinuste 
piirkonnas. 

Telli internetist www.melton.ee 
või saada e-kiri melton@melton.ee

Kingituseks kaasa digitaalne termomeeter.

Uuringute alusel on leitud, 
et keskmine mees jõuab oma 
muredega arsti juurde pärast 
paariaastast kannatamist. Para-
ku on haiguse varases staadiu-
mis ravi tulemused paremad, 
mitu aastat kestnud kaebuste 
korral muutub ravi järjest kee-
rukamaks, aeganõudvamaks ja 
vähem tõhusaks. 

Eesnääre on organ, mille 
funktsionaalsus mõjutab kõiki 
mehi, alates koolipoisist kuni 
vanavanaisadeni. Eesnääre 
võib tekitada eri tüüpi vaevu-
si – enamasti on kaebused seo-
tud urineerimistakistuse ja/või 
-ärritusega, lisaks võib vaevu-
seks olla valu või ebamugavus-
tunne väikevaagna piirkonnas. 

Healoomuline suurenemine
Eesnäärme mahu suurenemise-
ga kaasnev kusetoru obstrukt-
sioon ehk takistus areneb järk-
järgult. Enamik mehi ei märka 
haiguse algusperioodil muutu-
si (või ei tunnista neid endale). 
Urineerimine sageneb, urinee-
rimisvajadus tekib ootamatult 
ja tihti ka öösiti ning pärast 
urineerimist on mehel kuse-
põie mittetäieliku tühjenemi-
se tunne. Põie ainult osaline 

Mehed, oma eesnääret kontrollima! 

tühjenemine võib kaebuste 
süvenedes kaasa tuua kusetee-
de krooniliste infektsiooni-
de ja kusepõie kivide tekke. 
Oma paiknemise tõttu mõju-
tavad eesnääre ja selles orga-
nis kujunevad haigused mitte 
ainult urineerimist, vaid lisaks 
mehe viljakust, seksuaalsust ja 
seeläbi ka tervist üldisemalt.

Eesnäärme healoomuline 
suurenemine on organismi 
muutus, mis tekitab meeste-

Enamik mehi ei 
märka haiguse 
algusperioodil 
muutusi.         
Foto: Shutterstock

le probleeme enamasti pärast 
40. eluaastat. Uuringute alu-
sel on tõestatud, et suure-
ma osa meeste eesnäärmekoe 
maht suureneb vanuse tõus-
tes – juba viiekümnendatel 
eluaastatel võivad ligikaudu 
igal teisel mehel tekkida ees-
näärme suurenemisega seotud 
kaebused. Urineerimishäirete 
esinemissagedus kasvab vane-
mas eas meestel umbes kümme 
protsenti eludekaadi kohta. 

Teadaolevalt on kõige olu-
lisem eesnäärme mahu suu-
renemise ja urineerimishäire-
te väljakujunemisega seotud 
riskitegur vanus ning selle-
ga kaasnevad hormonaal-
sed muutused, samuti meeste 
varasem elustiil ja kroonilised 
suguteede põletikud.  

Tõhusad ravimid
Tänapäeval saab urineerimis-
häireid ravida väga erinevate ja 
oluliselt väiksemaid kõrvaltoi-
meid andvate ravimeetoditega. 
Arvestades, et keskmisel uri-
neerimishäiretega mehel jääb 
kaebuste tekkimisel elada veel 
15–25 aastat, on ravimeetodi 
valimisel kõige olulisem vali-
ku pikaajaline positiivne toi-
me ja kõrvaltoimete võimali-
kult vähene esinemine. 

Eesnäärme healoomuli-
sele suurenemisele viitavate 
alumiste kuseteede kaebuste 
korral kasutatavad medika-
mendid jagunevad oma põhi-
toimelt kaheks ning leevenda-
vad kaebusi või/ja pidurda-
vad haiguse progresseerumist. 
Praegusel ravimiturul on ole-
mas ka mõlema toimega kom-
binatsioonravim, mis rahvus-
vaheliste uuringute alusel on 
näidanud eesnäärmehaiguste 
ravis väga häid tulemusi, aida-
tes vähendada urineerimiskae-
busi ja eesnäärme suurenemi-
sega seotud tüsistuste riski. 
Siiski peab arvestama, et ravi-
mi toime on individuaalne ja 
sõltub kaebuste ulatusest ning 
põhjustest. 1

0–7 punkti = nõrgad sümptomid; 8–19 punkti = keskmised sümptomid; 
20–35 punkti = tugevad sümptomid

Loe läbi, täida tabel, lõika välja ja küsi nõu oma perearstilt!
Tõmmake ring ümber ühele numbrile 
iga küsimuse juures
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iKui tihti olete 
viimase kuu 
jooksul...

... pidanud käima urineerimas 
sagedamini kui kahe tunni 
tagant? 

... tundnud, et urineerimist on 
raske edasi lükata ja peate 
kohe minema tualetti?

Korda Korda Korda Korda Korda ja enam
kordi

... märganud, et urineerimise 
alustamine nõuab pressimist 
või pingutust?





































kordi

... märganud, et pärast urinee-
rimist pole põis täielikult 
tühjenenud?

     

... märganud, et uriinijuga 
mitmel korral katkeb ja 
algab uuesti?

     

... märganud, et uriinijuga on nõrk?      

Keskmiselt mitu korda öö kohta 
(magamaminekust kuni hom-
mikuse ärkamiseni) olete vii-
mase kuu jooksul pidanud öösiti 
üles tõusma urineerimisvaja-
duse tõttu?

     

Punkte kokku:
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Jalgpall
Tito Vilanova läheb juba 
täna operatsioonile, 
kuueks nädalaks võtab 
ohjad abitreener Roura.
Aet Süvari
aet@epl.ee

Parimad

Täna Delfi Spordis:
Kes loositakse 
kokku jalgpalli  
Meistrite liiga  
kaheksandik- 
finaalis?

LOE SELLE NÄDALA MAALEHEST:

 Kohe aasta alguses tuleb valmis olla suurteks 
õnnetusteks, ennustab IGOR MANG musta mao aasta eel.

Ees ootavad tõeliselt 
hullud päevad

LOE VEEL:

 Maaleht annab 
teda, kust 
MAAILMA-
LÕPUHULLUS 
alguse sai.

Vilanova teeb Barca 
treenimisest pausi 

Eestlased tõid 
koju 126 medalit

OJAMETS TREENERIKS

Bigbank Tartu võrkpallimees-
konna uueks peatreeneriks saab 
Andrei Ojamets, kes on Võru 
Familia naiskonna abitreener. 
Rainer Vassiljev pani ameti näda-
la alguses maha. Õhtuleht/EPL

KLAVAN JA AUGSBURG

Saksamaa karikavõistluste 
1/8-� naalis Müncheni Bayer-
nit võõrustanud Ragnar Klavani 
koduklubi FC Augsburg mängis 
pea terve poolaja arvulises ena-
muses, aga kaotas 0 : 2. Del� 

FIFA EDETABEL

Eesti jalgpallikoondis loovu-
tas FIFA edetabelis kaks kohta 
ja on nüüd 86. kohal. Edetabe-
lit juhib endiselt Hispaania, kelle-
le järgnevad Saksamaa ja Argen-
tina. Del� 

HENRIK OJAMAA SIIRDUB POOLA KÕRGLIIGASSE?

Poola kõrgliigas teisel kohal 
paiknev Poznani Lech tahtvat 
osta Šotimaa kõrgliigas teist 
positsiooni hoidvalt FC Mot-
herwellilt eestlase Henrik Oja-
maa. Lech on väidetavalt Oja-

maad jälginud alates Eesti ja 
Poola koondiste vahelisest sõp-
rusmängust 15. augustil ning 
on tegemas 170 000-naelast 
pakkumist, et ründaja jaanuaris 
endale saada. Soccernet.ee

Eilne päev tõi suure šoki His-
paania jalgpalliperele. Oota-
matult hakkas keset päeva 
levima uudis Barcelona pea-
treeneri Tito Vilanova taga-
siastumisest. Kõigist Barca 
treeneritest ajaloo jooksul 
kõige edukamalt peatreeneri 
perioodi alustanud Vilanova, 
kes alles tänavu aprillis pea-
aegu legendi staatusesse tõus-
nud Pep Guardiolalt peatree-
neri tooli üle võttis, on uues-
ti haigestunud vähki, millest 
möödunud aasta novembris 
operatsiooniga tervenes.

Barcelonal oleks eile pida-
nud olema ilus pühade-eel-
ne päev. Lõuna ajal pidi neil 
esmalt toimuma tavapärane 
pressikonverents koos presi-
dendi Sandro Roselliga, seejä-
rel oli plaanis jõulusöök koos 
ajakirjanikega. Äkki teatas 
klubi, et need üritused jää-
vad ära. Lakooniline teade ei 
sisaldanud muud informat-
siooni, kuid andis lubaduse, et 
õhtul pärast meeskonna tren-
ni saadetakse meediale amet-
lik pressiteade.

Paranemissoovid üle ilma
Hispaania ajakirjanikud helis-
tasid oma allikatele. Ei läinud 
kaua aega, enne kui põhjus sai 
välja selgitatud. „Tito vähk 
on tagasi,” kirjutas katalaani 
päevaleht Mundo Deportivo, 
šokeerides sellega kogu maa-
ilma jalgpallisõpru. 

Eile õhtul selgus, et Vila-
nova lõikus toimub juba täna 
ning sellele järgneb kuus näda-

lat keemiaravi. 44-aastast Tito 
Vilanovat opereeriti süljenäär-
me pahaloomulise kasvaja tõt-
tu esimest korda möödunud 
aasta novembris. Operatsioon 
oli edukas ja Vilanova naasis 

juba paari nädala pärast töö-
postile Pep Guardiola abitree-
nerina. Pärast Guardiola lah-
kumist treenerikoha üle võt-
nud Vilanova käe all on Barca 
seni pidanud 16 matši, neist 15 
on lõppenud võidukalt ja üks 
viigiga. Barcelona juhib His-
paania kõrgliigat suure eduga, 
olles üheksa punktiga Madridi 
Atleticost ees. Vihaseim rivaal 

Madridi Real on 13 silma kau-
gusele maha raputatud. 

Hispaania jalgpallurid ja 
teisedki sportlased on uudi-
sest jahmunud. Juba tun-
de enne ametlikku kinnitust 

hakkas võrguvälja-
annetes ja sotsiaal-
võrgustikes ilmu-
ma toetusavaldusi 
ja paranemissoo-
ve. „Väga kurb on 
kuulda tänaseid 
uudiseid,” säutsus 

Barca ja Hispaania koondi-
se keskväljamootor Xavi oma 
Twitteri kontol. Madridi Reali 
ametlik avaldus soovis Vilano-
vale kiiret paranemist: „Taha-
me Barcelona peatreenerile 
Tito Vilanovale väljendada 
kogu oma toetust, armastust 
ja südamlikkust,” seisis nende 
teates. Tenniseäss Rafa Nadal 
kirjutas samuti Twitterisse: 

„Minu poolt Tito Vilanovale 
jõudu ja tuge! Oleme sinuga, 
et aidata sul ületada seda uut 
raskust.”

Kuid kõige põletavam küsi-
mus oli eile siiski see, kelle 
Barcelona nüüd ülejäänud 
hooajaks peatreeneritoolile 
paneb. Muidugi spekuleeriti 
eile enim Pep Guardiola nime-
ga: aastaks jalgpallist pausi 
võtnud ekstreener on ju saa-
daval. Guardiola kasuks rää-
gib ka tõsiasi, et juba eile päe-
val teatasid lehed, et Barca on 
uue peatreenerikandidaadiga 
kohe ühendust võtnud. Kes 
veel oleks nii kiiresti saadaval 
ja Barca jaoks piisavalt hea? 

Eile õhtul aga tegi mees-
kond teatavaks, et Vilanova 
eemaloleku ajal võtab ohjad 
üle abitreener Jordi Roura. 
Seega ei pruugi uue peatree-
neri otsingud veel alatagi. 1

Tito Vilanova peab taas võitlust vähiga. Foto: Reuters/Scanpix

Eesti olümpiakomitee autasus-
tas eile teisel poolaastal tiitli-
võistlustel kõrgeid kohti võit-
nud sportlasi. Kõige heleda-
malt särasid kindlasti augustis 
Londoni olümpiamängudelt 
võidetud maadleja Heiki Nabi 
hõbe- ja kettaheitja Gerd Kan-
teri pronksmedal. 

Lõppeval aastal on eestla-
sed võitnud kokku 126 tiit-
livõistluste medalit, neist 
olümpiaaladel ja täiskas-
vanute klassis seitse. Peale 

juba mainitud olümpiame-
dalite võitis Kanter hõbeda 
Euroopa meistrivõistlustelt. 
Samuti kasvatasid medali-
arvet ülejäänud EM-võist-
lused:  epeevehkleja Niko-
lai Novosjolov võitis hõbeda, 
sõudja Kaisa Pajusalu pronksi, 
paarisaeruline neljapaat kulla 
ja vehklemisnaised pronksi. 

Täiskasvanute maailma-
meistritiitleid toodi tänavu 
koju kuus. Pildil tunneb Kan-
teri ja sõudja Kaspar Taimsoo 
autogrammi vastu huvi ketta-
heitja Eha Rünne. 1 EPL

alistas Rakvere Tarvas korvpal-
li karikavõistluste veerand� -
naalis Valga Maks ja Moo-
rits võistkonna. Paide spordi-
hoones toimunud kohtumises 
spurtis Lääne-Virumaa klubi 
lõplikult eest teisel veerand-
ajal, mis võideti koguni 38 : 10. 
Poolajaks juhtis Tarvas 50 : 26.

Võitjate parimana viskas 
Brandis Raley-Ross 20 punkti 
ja võttis kuus lauapalli. Lisaks 
tegid Valga mängijad tema 
takistamisel kaheksa viga. 
Reimo Tamm lisas meeskonna 
kontole 17 punkti, kahekohali-
se punktisummani jõudsid Tar-

TULEMUS

va poolelt viis mängijat. Kao-
tajate resultatiivseim oli Joonas 
Järveläinen 20 punktiga, pare-
muselt järgmisena viskas Tavi 
Leok 11 punkti.

Mänguõhtu teises veerand-
� naalis võitis Kalev/Cramo 
97 : 70 Amblat. Reedel koh-
tuvad pool� naalides Kalev/
Cramo ja Rakvere Tarvas, tei-
se � nalisti selgitavad Tallinna 
Kalev ja TYCO Rapla. 

Juba enne ametlikku kinni-
tust hakkas sotsiaalvõrgusti-
kes ilmuma toetusavaldusi. 

81:65
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Kokkuvõte
Eesti Päevaleht heidab 
pilgu mööduvale kodu-
maisele korvpalliaastale. 
Positiivset oli hulga.
Pärt Talimaa
part.talimaa@epl.ee

Eesti meeste korvpallikoon-
dis tõestas, et ka meil osa-
takse palli patsutada. 

Šķele imevise hakkas aga 
oma elu elama: FIBA valis 
selle aasta ilusaimate sekka.

Kirev Eesti korvpalliaasta 2012: 
imevisetest ärajäänud mängudeni

Hetk üleeilsest mängust: Mario Paiste on palli teele saatnud, hetk hiljem lendab see korvi ja kukutab Tartu Ülikool/Rocki karikasarjast. Foto: Ilmar Saabas

Lõppev korvpalliaasta on pak-
kunud palju emotsioone, mil-
lest värskeim oli muidugi Tal-
linna Kalevi karikasarja vee-
randfinaali üllatusvõit Tartu 
Ülikool/Rocki üle. Võimsa 
lõpu saab hooaeg nädalava-
hetusel, kui reedel ja laupäe-
val selguvad Tartu A. Le Coqi 
spordimajas tänavused karika-
võitjad. Veel enne seda heidab 
Eesti Päevaleht aga pilgu seni-
sele kirevale korvpalliaastale.  

••	Imevisked
Vaevalt on 
Eestis palju 
korvpallisõp-
ru, kes ei oleks 
eilse päeva jook-
sul vähemalt kor-
ra Mario Paiste 
nime maininud. Oli ju Paiste 
see, kelle poolelt platsilt teele 
saadetud viimase sekundi vise 
kukutas karikasarjas Tartu Üli-
kool/Rocki. 

Samas on koduses korvpal-
lis lõppevast aastast võtta veel-
gi imelisem sops. Poolfinaal-
seeria avamäng. BC Kalev/
Cramo vs. Rakvere Tarvas. 
Veidi enam kui kolm minutit 
enne lõppu on Lääne-Virumaa 
klubi suurüllatust noolimas. 
Kalevlased on kuuega taga ja 
rünnakki hapus seisus. Auti-
minevale pallile järele jook-
sev Armands Šķele saadab 
enam kui kümnelt meetrilt ja 
selg ees korvi suunas teele loo-
tusetu palli, hetk hiljem sop-
sab see aga võrku. Hiljem või-

dab Kalev mängu, seeria ja ka 
meistrikulla. 

Šķele imevise hakkab aga 
oma elu elama. Seda mai-
nivad kuulus spordikanal 
ESPN, New York Daily News, 
lisaks valib FIBA viske Euroo-
pa selle aasta ilusaima soori-
tuse nominendiks. Youtube’is 
on videot imeviskest vaada-
tud lausa rohkem kui 2,6 mil-
jonit korda. 
 
••	Treenerite 
lahkumine
Ei ole nii, et 
treenerivahetused 
toimuvad ainult 

Roman Abramovitši taktikepi 
all Chelseas. Lõppeval aastal 
jätkus neid ka Eesti pinnale. 

Kaks mastaapsemat on 
seotud samuti üllatuskaotus-
tega. Pärnu alistas mäletata-
vasti aasta alguses toona veel 
Tartu Ülikooli nime kandnud 
võistkonna ja kuu aega taga-

si sõitis Rakvere 
Tarvas kui teerulli-
ga üle Kalev/Cra-
most. Kohtumised 
jäid Indrek Visna-
puu ja Aivar Kuus-
maa viimasteks 
mängudeks suur-
klubide eesotsas.   

••Koondise võim-
sad võidud
Meeste korvpalli-

koondis tões-
tas, et ka meil 
osatakse palli 
patsutada. Sur-
magruppi loosi- 
tud meeskond 
ennast halvast for-
tuunast segada ei 
lasknud ja noppis kohustus-
likud võidud Slovakkia ja 
Islandi üle. 

Kirsiks tordil on aga võõrsil 
Iisraeli alistamine ja septemb-
ri alguses tehti selg prügiseks 
ka vägeval Serbial, eesotsas 
ülimalt tituleeritud peatree-
neri Dušan Ivkovićiga. Kõik 
see kaunis ei muuda aga fak-

ti, et EM-finaalturniiri uks jäi 
meile siiski suletuks. 

••	U-20 EM-i saamine
Tuleval suvel 
s aab  Ees -
ti uhkustada 
tõelise suur-
v õ i s t l u s e g a , 
kui 9.–21. juuli-
ni võõrustame 
noormeeste U-20 
vanuseklassi A-divisjoni EM-
finaalturniiri. Rõõmu teeb see-
gi, et meie poisid ei pääse tur-
niirile mitte üksnes korraldaja-
riigina, vaid viimaste aastatega 
on koht kõrgeimas seltskonnas 
endale auga välja võideldud. 

Andres Sõbra käe all 
jõudis võistkond möödu-
nud suvel A-divisjoni. Täna-
vu jäädi sinna püsima.   

••	Ühepoolne finaalseeria
Kevadel  on 
Eesti spordi 
üks suurimaid 
sündmusi ikka 
ja jälle kodune 
korvpalli finaal-
seeria. Polnud 
erandiks täna-
vunegi. Parimate sõprade ja 
rivaalklubide treenerite Aivar 
Kuusmaa ja Gert Kullamäe 
peatne vastasseis tõmbas int-
riigi üles juba enne palli män-
gu viskamist. 

Paraku ei saanud võim-

sad ootused järge ja teist aas-
tat järjest võttis Kalev/Cra-
mo „kuiva” 4 : 0 finaalivõidu. 
Tulemata jäid ka barankad, 
mida Kuusmaa heale sõbrale 
ja toona veel tartlaste abitree-
neri ametis olnud Kullamäe-
le 2011. aasta kevadel kinkis. 

••	Presidendivalimised
Mai alguses 
tegi Atso Mat-
salu otsa lahti 
korvpalliliidu 
presidendivali-
mistega. Endine 
kohtunik ja prae-
gune komissar tut-
vustas enam kui poole aasta 
jooksul enda programmi, kuid 
lõpuks võttis alles viimasel het-
kel valimisteralliga liitunud  rii-
gikogu aseesimees Jüri Ratas sel 
nädalal siiski oma. 

Erinevalt EOK presiden-
divalimistest pakkusid korv-
palliliidu uue juhi valimi-
sed aga tuliseid debatte ja 
arutelusid, millest Rata-
se kõrval väljus kahtlema-
ta võitjana ka ala tervikuna. 

••	Eestlased Euroliigas
Tänu Kristjan 
Kangurile on 
Euroopa korv-
palli tugevai-
ma sarja jälgimi-
ne siinsete fänni-
de südamed veelgi 

kiiremini põksuma pannud. 
Vähe sellest, et Eesti viimaste 
aastate parim meeskorvpallur 
mängib Euroliiga tiimis – ta 
on seal ka üks põhitegijaid! 
Kanguri kõrval tuleb kindlas-
ti ära märkida ka Aare Halli-
ko, kes pääses eelmisel näda-
lal esimese Eesti kohtunikuna 
Eurosarja mängu vilistama. 
 
••	Lugemist ja vaatamist
Rakvere Tar-
va legendaar-
ne peatreener 
Andres Sõber 
on mees, kes oma 
karismaatilisusega 
vaevalt kedagi kül-
maks jätab. Mehe vaimukate 
väljaütlemistega on kõik kok-
ku puutunud. Levinud on ka 
kuuldused tema sütitavatest 
motivatsioonikõnedest. 

Nüüdseks on kõike seda 
võimalik vaadata verivärs-
kest dokumentaalfilmist „Töö 
käib!”, mille režissööriks-ope-
raatoriks on Taavi Arus. Need, 
kes eile õhtul filmi ei näinud, 
võivad täna seda kell 12.45 ETV-
st uuesti vaadata. Nukrutsema 
ei pea ka raamatusõbrad, sest 
lõppenud aastal nägi ilmaval-
gust raamat kahekordsest maa-
ilmameistrist Priit Tomsonist.  

••	Jätkuv ebaedu piiri taga
Koduses konnatiigis oleme ju 
tublid ja pead tõstis ka koon-

dis, ent klubide 
edu väljaspool 
Eestimaa piire on 
siiski nadi. Aasta-
se pausi järel euro-
sarja naasnud Tartu 
Ülikool/Rock jäi jäl-
legi alagrupiturniirile toppa-
ma, Kalev/Cramo alustas küll 
VTB Ühisliigat bravuurika 
võiduga, ent seejärel on reas 
kaheksa kaotust. Balti liigas 
on positiivseks pealinnaklubi 
kevadine tugev veerandfinaal-
lahing Riia VEF-iga. Sel hoo-
ajal jõudis kolme suure kõrval 
alagrupist ainsana edasi Pär-
nu, väljajääjad kaotasid vähe-
malt ühe mängu 40 punktiga. 

••	Ärajäänud mängud
Märtsis jäi Rakve-
re publikul näge-
mata oma lem-
mikute vastasseis 
Kalev/Cramoga. 
Ühelt poolt ei tahtnud 
Kalev/Cramo kolmel 
järjestikusel päeval mängida, 
sest mõlemale poole Eesti lii-
ga mängu prantsatas Balti lii-
ga veerandfinaal Riia VEF-iga. 
Rakvere Tarvas ei olnud aga 
nõus mänguaega nihutama. 

Üleeile jäi ära karikasarja 
veerandfinaal TTÜ ja TYCO 
Rapla vahel, kus ülikooliklu-
bi loobus kohtumisest viima-
sel hetkel tehtud reeglimuuda-
tuse tõttu. 1
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internetis aadressil kuulutus.lehed.ee, e-postiga anni.koppel@lehed.ee ning kõikides Eesti Posti kontorites üle Eesti. Info telefonil 680 4506.

Hennessy aastalõpukontsert
L 29. detsember kell 19 
Viljandi Pärimusmuusika ait    
E 31. detsember kell 12 
Estonia kontserdisaal
E 31. detsember kell 17 
Vanemuise kontserdimaja
KLAASPÄRLIMÄNG SINFONIETTA
Natalie Clein (tšello, Suurbritannia)
Dirigent Andres Mustonen
Hennessy uusaastakontsert
P 30. detsember kell 17 
Pärnu kontserdimaja
T 1. jaanuar kell 18 
Estonia kontserdisaal, 
EESTI RIIKLIK SÜMFOONIAORKESTER
Dirigent Paavo Järvi

 

 

Kassa: 66 50 800
www.linnateater.ee

Festival Talveöö unenägu
17. – 21. detsembril

Tahame luua näitemängu, 
mis muudaks maailma (Tšiili)
19., 20., 21. detsembril 18.00

Viimane proov (Peruu)
19., 20. detsembril 20.00,
21. detsembril 18.00

Laen

11 Laen kinnisvara tagatisel.  
AS A&O LaenuGrupp. Tartu mnt 
29 Tln. 648 6083 www.aolaenud.
ee Tutvuge tingimustega, 
konsulteerige asjatundjatega.
11 ABC Laenude AS / Lombard. 

Laenud tagatise vastu. Kulla ja 
hõbeda kokkuost.  
www.abclaenud.ee, tel 607 5008

Müük
11 Müüa lõhutud kuivad ja märjad 

küttepuud. Tel  509 2933
11 Müügis palju kasutatud 

kontorimööblit. Defekte võib ka 
leiduda.Tähetorni 21-j Tall. E-R 10-17 
Kauplusladu APUNEKS OÜ

Teenused
11 KAARDID ENNUSTAVAD  

 Tel  900 1727 24 h, h 1,09 €/min   
www.ennustus.ee

11 NÕUANDELIIN tel 900 5020.  
Kui elumure vaevab ja vajad 
hingeabi, anname soovitusi. 
Vastame eraelu, töö ja tervise 
küsimustele.   
Kõne hind 0,97€/min.

Tervis
11 Parapsühholoog  

Ž. Stepanjan aitab alkoholi- ja 
nikotiinisõltuvuse, ülekaalulisuse, 
radikuliidi ja stressi puhul. 
Konsultatsioon. Tel 5858 8910. 

11 Keha trimmi Olimpi 
toidulisanditega:  www.olimp.ee

11 Uus ja eksklusiivne 
massaažisalong ootab 
lõõgastavale massaažile.  
Tel 5382 0188.

Ost
11 Reval Antiik ostab vanu maale, 

münte, kuld- ja hõbeesemeid, 
märke, mööblit, raamatuid, jms. 
Pakkuda võib kõike, mis tundub 
olevat vana.  Müürivahe 2, 6440747, 
511 8825.

VEO- ja KOLIMISTEENUS

Üks tee on lõpuni käidud, 
üks süda on vaikinud...

Lahkunud on meie kallis ema, 
vanaema, vanavanaema

ILSE  
PORK 

5.08.1918 - 19.12.2012

Hüvastijätt  
Keila kirikus  
21. dets. kl 14

Sügavas leinas lähedased

Südamlik kaastunne kalli 
abikaasa ja isa

VaLdEK  
LõuK 

kaotuse puhul

Maret, Sigrid ja Rommi  
peredega

Mälestame kallist  
klassijuhatajat

OLEV  
RannIKut

Sügav kaastunne lähedastele

Sausti kooli 26. lend

Siiras kaastunne lähedastele 
armastatud koolmeistri

OLEV  
RannIKu
lahkumise puhul

Toomas Väljataga

Vabariigi Presidendi Katselei 

mälestab leinas 
Eesti Punase Risti teenetemärgi 

kavaleri

LInda  
BRIKKERIt

ja avaldab südamlikku  
kaastunnet lahkunu omastele

Südamlik kaastunne  
Ebe-Triinule

ISa
surma puhul

Kalmud, Lutsud,  
Annika ja Toomas

Avaldame kaastunnet  
Uno Saatile             

ISa
surma puhul   

Töökaaslased AS ENTEKist

Kallis Mikk! 
Südamlik kaastunne sulle

ISa
surma puhul

Amps`u kollektiiv

Südamlik kaastunne  
Siimule perega kalli 

ISa
kaotuse puhul

Sausti Kooli 1980.a lõpetajad

On lahkunud meie armas ema, 
vanaema ja vanavanaema

aInO  
SEPP 

17. VI 1927 - 17. XII 2012

Leinavad tütar ja poja pere

Ärasaatmine  
Rahumäe kalmistu kabelis  

21. dets. kl 13

Avaldame sügavat kaastunnet 
Helve Veršile

EMa
kaotuse puhul

Töökaaslased  
Tallinna Haridusametist

PII ELU
K I N O D E S  2 1.  D E T S E M B R I S T

T E E K O N D ,  M I S  M U U D A B  S U  E L U

K I N O D E S 2 1 D E T S E M B R I S T

Südamlik kaastunne  
Anne Illastele

EMa
kaotuse puhul

AS Smarten Logistics

Telli nüüd Eesti Ekspress ja sõida Pekingisse! 
Vaata www.ekspress.ee/avastamaailma

Areenis aasta 
albumite edetabel. 
Kuula digilehest lugusid!
Ekspress paljastab: Reformi-
erakonna helde ämm ongi olemaserakonna helde ämm ongi olemas

2012. aasta 
 Ekspressi 
päkapikud 
äppidena

13. detsember 201213. detsember 2012

EESTI EKSPESS

VÕRGUTEENUS PÕHITARIIFIGA   

Edastamistasu põhitariifiga €senti/kWh 3,50

Võrguteenus ajatariifiga   

          päevatariif €senti/kWh 3,80

          öötariif €senti/kWh 2,28

Sisseost 10 kV pingel   

0,38 kV peakaitsega kuni  3x100A
liitumispunktis

 

          põhitariif €senti/kWh 3,50

0,38 kV peakaitsega üle 3x100A 
liitumispunktis 

  

          põhitariif €senti/kWh 3,01

Võrguühenduse kasutamise 
kilovatipõhine tasu

€/kW kuus 2,88

Reaktiivenergia

          Tarbimine €senti/kvar 0,46

          Võrku andmine €senti/kvar 0,98

Hindadele lisandub käibemaks 20%

AS Entek-i müügipiirkonnas kehtivad alates 01.aprillist 2013.a.  
järgmised võrguteenuse hinnad: 

(Hinnad on kooskõlastatud Konkurentsiametiga,  
otsus nr.7.1-5/12-049 19.12.12.) 

VÕRGUTEENUSE EDASTAMINE 
Sisseost 0,38 kV pingel (Männiku alajaam)

Reakuulutusi saab edastada ka e-postiga anni.koppel@lehed.ee  
ja kõikides Eesti Posti kontorites üle Eesti. Lisainfo telefonil 680 4506.

Telli kuulutus Eesti Päevalehte,  
Eesti Ekspressi ja Maalehte ühest kohast!

Vali rubriik, kirjuta tekst ja tasu internetipangas.

Nüüd kuulutuste  
tellimine veelgi lihtsam!

kuulutus.lehed.ee
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Ilm Eestis

selge pilvesvahelduv
pilvisus

hoovihmvihm äike rahelörts lumi

0 0

-13
-13

-13

-13

-17

-12-12

-10-10

-4 -13

-4

Neljapäev -17...-11
Kagu- ja idatuul 2–8 m/s

Reede -18...-7
Kagu- ja idatuul 3–9 m/s

Laupäev -19...-8
Kagu- ja idatuul 2–8 m/s

Pühapäev -20...-10
Idatuul 1–6 m/s

••   Jõuluvana läheb lasteaeda 
kinke jagama. Ta kogub lapsed 
enda juurde ja ütleb: 
„Nüüd esitan ma teile ühe mõista-
tuse. Kui ära arvate, on kõik kingid 
teie, kui mitte, siis minu.” 
„Hea küll,” vastavad lapsed. 
„Niisiis. Ühe väljakutse eest saan ma 
50 eurot, täna on mul kaks väljakut-
set, palju ma täna raha teenin?” 
Lapsed panevad pead kokku, arvu-
tavad ja teatavad siis: 
„Sada eurot!” 
„Tühjagi!” ütleb Jõuluvana. „Aga 
maksud...?”
••   Kiri Jõuluvanale: 
„Kallis Jõuluvana, mul on foto, 

millel sa kolme Lumehelbekesega 
saunas oled! Oma kingisoovide 
nimekirja saadan järgmise kirjaga!”
••   Supermarketis seab Jõuluvana 
oma põlvele istuma väikese tüd-
ruku ja küsib: 
„Mida sa siis jõulukingiks tahad, 
väike printsess?” 
Tüdruk vaatab teda rabatult ja 
puhkeb siis nutma: 
„Kas sa, närakas, tahad öelda, et 
pole mu SMS-i lugenudki?!”

4 2 6 5
8 5 9 7

6 3 4
7

6 3 7
8

5 7 1
1 8 9 6

6 9 5 7

7 4 3 2 8 6 1 5 9
1 8 5 3 4 9 7 2 6
6 9 2 7 5 1 3 4 8
2 7 6 5 9 8 4 1 3
8 1 4 6 3 7 5 9 2
5 3 9 1 2 4 6 8 7
9 5 7 4 6 2 8 3 1
4 2 1 8 7 3 9 6 5
3 6 8 9 1 5 2 7 4
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Eelmise mängu lahendus:SU DO KU reeg lid
••  Täi da tühjad ko had numb ri te ga 1 kuni 
9. Numb rid 1 ku ni 9 pea vad esi ne ma igas 
9 vee rus, igas 9 reas, igas 3 x 3 ruu dus. Igas 
reas, igas vee rus ja igas 3 x 3 ruu dus võib 
iga num ber esi ne da vaid ühel kor ral.

ETV2, Kanal 11, TV6, Kanal 12

ETV TV3Kanal 2

	06.55	 Terevisioon
	08.55	 Draamasari Holby City haigla:� 

Tere ja head aega (Inglise 2002)
	09.55	 Terevisioon*
	11.55	 Pealtnägija*
	12.45	 Eesti lood:� Töö käib! (Eesti 

2012)*
	13.15	 Ilus maa:� Noortalunik Mihkel
	13.25	 Foorum*
	14.15	 Köögikodanikud*

	14.45	 Tähelaev:� Sirje Runge*
	16.00	 Draamasari Holby City haigla:� 

Tere ja head aega (Inglise 2002)*
	17.00	 Aktuaalne kaamera
	17.10	 Draamasari Õnne 13 (Eesti 

2005)
	17.40	 Draamasari Südameasi:� Õnne-

tusi juhtub ikka (Inglise 2006)
	18.30	 Aktuaalne kaamera
	19.00	 Ringvaade
	20.05	 Intervjuu president Toomas 

Hendrik Ilvesega
	20.50	 Head saated iga päev
	21.00	 Aktuaalne kaamera. Ilm
	21.30	 Sport
	21.40	 Kapital
	22.10	 MI
	22.35	 Muusikadokk Queen. Days Of 

Our Lives, 2/2 (Inglise 2011)
	23.40	 Draamasari Südameasi:� 

Õnnetusi juhtub ikka (Heartbeat, 
Inglise 2006)*

	00.25	 Ringvaade*
	01.35	 ERR-i uudised

ETV 2 
07.10 Animasari Võlukarussell* 07.20 Anima-
sari Geronimo Stiltoni lõbusad lood* 07.45 
Seiklussari Iidne leping 08.15 Lastetuba: 
Pühade-eelne puhastus* 08.25 Animasari 
Näh* 08.30 Mõtõlus: Vello Asi 09.00 Ring-
vaade* 10.00 Smallville: Projekt Aries (USA 
2007) 10.40 Smallville: Fantoom (USA 2007) 
11.23 ERR-i uudised 17.30 Ajavaod: Mitte 
ainult välgust* 18.00 Tule õue! 18.30 Laste-
tuba: Jõuluvana Voldemar 18.40 Animasari 
Kiisu Miisu enneolematud seiklused 18.50 
Seiklussari Iidne leping* 19.20 Aktuaalne 
kaamera (viipekeeles) 19.30 Aktuaalne 
kaamera (vene keeles) 20.00 Mahemaa, 3/4 
20.30 Kalailm, 28/29 21.00 Traali-vaali: Juku-
Kalle Raid ja ansambel AveNue Narvas* 21.30 
R2 Live: Tenfold Rabbit 22.00 Vene draama 
Peeter Esimene* 22.50 Spioonid: Valentino 
23.45 Näita mulle häält (Show Me the Sound, 
Eesti 2011)* 00.15 Maailma kino Toatüdruk 
(Lõuna-Korea 2010)* 02.11 ERR-i uudised

Kanal 11 
06.35 Pilvede all* 07.25 Saint Tropez: Mine-
viku mõjud 08.30 Doktor Oz* 09.25 Doktor 

Oz 10.20 Ellen* 11.15 Superlapsehoidja* 
12.10 Top Shop 12.25 90210*: Mineviku var-
jud 13.20 Drag queen’ide võidujooks* 14.20 
Südametukse, 37 15.15 Südametukse, 38 
16.10 Superlapsehoidja 17.05 Naistekliinik, 
54 : Koduvisiidid 18.00 Doktor Oz: Uudised 
Alzheimeri tõve kohta 19.00 Pilvede all 20.00 
Ellen 21.00 Lihtne, kiire, maitsev! 21.30 10 
aastat nooremaks USA 22.00 Piinlikud kehad 
23.00 Mehi jalaga segada: Elektrikatkestus 
00.00 Reporter 00.50 Naistekliinik*, 54: 
Koduvisiidid 01.35 Pilvede all* 02.20 Saint 
Tropez* 03.15 Doktor Oz*: Rinnavähi hoia-
tus: kas varajane diagnoos võib olla ohtlik? 
04.00 Doktor Oz* 04.40 Pagaripiigad: Asu-
koht on kõik 05.05 Reporter* 05.50 Talisman, 
41

TV6 
06.00 Hommikuraadio 09.00 Seitsmesed 
uudised 09.30 Kodu keset linna 2, 18 10.00 
Kutsuge Cobra 11 1, 44 11.00 Laulupealinn 1, 
4 12.45 Kalamehejutud 3, 19 13.15 Top Shop 
13.30 Kodu keset linna 2, 19 14.00 Kälime-
hed 1, 11 15.00 Kutsuge Cobra 11 1, 44 16.00 
Kuidas ma kohtasin teie ema 4, 14 16.30 Bri-

gaad 3 2, 6 17.30 Kutsuge Cobra 11 1, 45 18.30 
Simpsonid 15, 21 19.00 Perepea 3, 33 19.30 
Kuidas ma kohtasin teie ema 4, 15 20.00 
Kolmas kivi Päikesest 1, 6 20.30 Simpsonid 
15, 22 21.00 KINOÕHTU: Aeg ei anna armu 
23.00 Paljalt naljakas 1 23.30 Kinominutid 
00.00 Valgekrae 1, 2 00.50 Salatoimikud 8, 
173 01.45 Hommikuraadio 05.00 Kodu keset 
linna 2, 19 05.25 Seitsmesed uudised 05.50 
Uudistemagasin

Kanal 12 
06.30 Krimi* 07.00 Reporter 08.00 Galileo* 
08.30 Maailma kõige rumalamad...*, 26 
09.20 Conan*, 3 10.10 Rannavalve 11.00 
Jututuba 13.50 Kopteriässad*14.45 Walker 
– Texase korravalvur* 15.35 Maailma kõige 
rumalamad..., 27 16.25 Merepatrull 17.15 
Kopteriässad 18.10 Walker – Texase korra-
valvur 19.00 Tuvikesed* 19.30 Tuvikesed* 
20.00 Galileo 20.30 Eesti kõige-kõige 21.00 
Kaks ja pool meest* 21.30 Mängufilm Baby-
lon A.D.23.15 Mootorite maailmas 23.30 
Conan, 4 00.25 Kaks ja pool meest 00.50 
Tuvikesed 01.15 Tuvikesed 01.40 Night Chat 
05.00 Postimees.ee

IlmHorosKoopTElEVIsIoon

ErKKI KÕlU pÄEVaanEKDooDID

sUDoKU

rIsTsÕna

Pappocom
Lahendused ja vihjed: 

www.sudoku.com

	06.00	 Punased roosid*, 406 
	06.45	 Joonissari Garfield
	07.10	 Joonissari Kasskoer
	07.35	 Joonissari Pisipõnnide seiklu-

sed:� Kassi pilguga linnulennult
	08.00	 Reporter*
	09.00	 Roosa teemant*, 14 
	10.00	 Keelatud vili*, 27
	11.00	 Kodus ja võõrsil*, 5397 
	11.30	 Dokumentaalfilm Maailma-

lõppu oodates*
	12.30	 Suur lotokolmapäev*
	13.30	 Doktor Oz:� Superputukad, 

surmav ja peidetud bakter
	14.30	 Komissar Rex:� Anna saladus
	15.30	 Punased roosid, 407
	16.30	 Keelatud vili, 28 
	17.30	 Roosa teemant, 15 
	18.30	 Kodus ja võõrsil, 5398 
	19.00	 Reporter
	20.00	 Teadmata kadunud:� Mairo Klaar
	20.30	 Kodutunne
	21.30	 Mängufilm Vastik vana (Bad 

Santa, USA/ Saksamaa 2003)
	23.20	 Mängufilm Päästke Los Ange-

les!� (Dragnet, USA 1987)

	01.25	 Hea naine*:� Hiina tulemüür
	02.10	 Teadmata kadunud:� Mairo 

Klaar*
	02.35	 Hooaeg*
	03.10	 Reporter*
	04.00	 Kodusaade*
	04.45	 Kokasaade – Lusikas*
	05.20	 Kaks ja pool meest*:� Sõõmud, 

sonetid ja sodoomia

	06.15	 Multifilm Gormiti
	06.40	 Multifilm Winxid
	07.05	 Multifilm Käsna-Kalle Kantpüks
	07.30	 Multifilm Monsuno
	08.00	 Kaunis Lola, 78*
	08.55	 Kirgede torm, 1533*
	09.55	 Vaprad ja ilusad, 6373*
	10.20	 Mina, mu naine ja naabrimees, 

3*
	10.50	 Top Shop
	11.05	 Õhtusöök viiele 4, 48*
	11.35	 Kõige naljakamad koduvi-

deod*
	12.05	 Grace’i päästmine 2, 10:� Vii mind 

kuhugi, Earl
	13.00	 Kondid 7, 3:� Prints kiles*
	14.00	 Meisterkokk 3, 15:� 6 parimat 

võistlevad, osa 2*
	15.00	 Vaprad ja ilusad, 6374
	15.25	 Selline on elu!�:� Olen New Kids 

On The Blocki järele hull
	16.25	 Kaunis Lola, 79
	17.25	 Kirgede torm, 1534
	18.30	 Kõige naljakamad koduvideod
	19.00	 Seitsmesed uudised
	19.30	 Õhtusöök viiele 4, 49:� talunikelt 

jõuludeks
	20.00	 Võimalik vaid Venemaal, 8
	20.30	 Miss Fisheri mõrvalood 1, 2:� 

Mõrv Ballarati rongi peal
	21.45	 KINO3:� Mängufilm MacGruber 

(USA 2010, märulikomöödia)
	23.25	 Dr House 6, 13:� Kettide liiguta-

mine
	00.25	 Euroopa Pokkeriturnee
	01.28	 TV3play.ee uudised
	01.30	 Päästjad 6, 8:� Kauboi
	02.25	 Kinominutid
	02.50	 Võimalik vaid Venemaal, 8*
	03.15	 Seitsmesed uudised
	03.45	 Euroopa Pokkeriturnee*
	04.40	 Õhtusöök viiele 4, 49:� Talunikelt 

jõuludeks*
	05.05	 Seitsmesed uudised
	05.30	 Selline on elu!�*
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7 2 6 8
2 3
5 4 9

2 9
5 1 4 6

8 6
8 9 5
6 7

3 1 5 4

1 4 9 7 3 2 5 6 8
2 7 6 9 5 8 1 3 4
8 5 3 1 4 6 7 9 2
6 3 4 8 2 1 9 7 5
5 2 1 3 7 9 4 8 6
7 9 8 4 6 5 2 1 3
4 8 2 6 9 7 3 5 1
9 6 5 2 1 3 8 4 7
3 1 7 5 8 4 6 2 9

JÄÄR Tänu Jääras olevale Kuule 
mõjud täna veenvalt ja jõuliselt. 
Eriti just füüsilises ja seksuaalses 
plaanis oled suuteline enda vastu 
suurt huvi tekitama. 

SÕNN Armukadedus pole muud 
kui kahtlemine iseendas. Kui mär-
kad armukadedust kas endas või 
teistes, tee vastavad järeldused. 

KAKSIKUD Astud kas ämbrisse või 
leiad tõelise kullasoone: praegu 
on võimalikud eri arengusuunad. 
Samas tõmbab sinu omapärane 
meeleolu ligi värvikaid tüüpe. 

VÄHK Suhe bossi või mõne teise 
autoriteediga võib olla kas pinge-
line, rivaalitsev või lihtsalt raskesti 
arusaadav. Seepärast väljendu 
selgelt ja konkreetselt, ära jäta 
oma jutus otsi lahti. 

LÕVI Sul võib tekkida soov teiste 
üle valitseda. Kui troon pole 
käeulatuses, lepid ka suurema 
aplausiga. Sinus on tugev vajadus 
kõikidele oponentidele ja vastas-
tele tagatulesid näidata.

NEITSI Viibid arvatavasti tunne-
tuse ja müstiliste meeleolude 
lainel. Su sisemised silmad näevad 
seda, mida välimised ei näe. 

KAALUD Sul ei pruugi olla õiget 
ettekujutust oma partneri tunne-
test, siiski oled sa hea emotsioo-
nide peegeldaja. Kuid on oht, et 
nakatud kellegi halva tujuga. 

SKORPION Nii kriitika kui ka 
ülemäärane enesekriitika ei lase 
su vaimul ega initsiatiivil vabalt 
avalduda. Sa ei julge olla loomin-
guline, kuna kardad paista kerge-
meelne ja naeruväärne.

AMBUR Ülemäära koleerilised 
energiad võivad sulle jama kaela 
tõmmata. Vajad kainet mõistust 
või sõpra nõuandja rolli.

KALJUKITS Kui keegi sinuga 
suhelda soovib, oled kuidagi 
uimane ja jätad eemaloleva mulje, 
seejuures oled äärmiselt kinni 
enda arvamustes.

VEEVALAJA Sinu suhtumine eri 
töödesse ja kohustustesse on 
mässumeelne: üritad leida viise, 
kuidas oma kohustusi teistele 
delegeerida.

KALAD Sinu tehtud teod ja öeldud 
sõnad ei jää märkamatuks. Seega 
tee õigeid tegusid! Edu saladus on 
informeeritus ja kohanemisvõime. 
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Aasta parimad teadusfotod
Detsembri algul kuuluta-

ti välja selle aasta Ees-
ti parimad teadusfo-

tod. 2006. ja 2007. aastal kor-
raldas portaal teadus.ee esime-
sed Eesti teadusfoto konkur-
sid. 2011. aastal jätkas Wiki-
media Eesti MTÜ konkurs-
se ja sel aastal saatis 48 auto-

rit võistlema 267 fotot. Kõiki 
neid võivad huvilised näha ees-
tikeelses Vikipeedias märksõna 
„Vikipeedia: teadusfoto 2012” 
all. Seal on eraldi esile toodud 
ka võidutööd, väike valik neist 
on siin trükitud.

Nagu ikka, oli kõige enam 
fotosid eluta objektidest: kris-

tallidest ja teistest eluta loodu-
se esindajatest. Eesti mikrofo-
tograa� a täht Heiti Paves saa-
tis foto, mis näitab selgelt raku 
ehitust. Parimad teadusfotod 
on peatatud hetked peatunud 
või hõlpsasti peatatavas maail-
mas. Saadeti ka teadlaste port-
reid, silma paistis Arko Kes-

küla fototrikk väsinud ekspe-
rimentaatorist. Toomas Jago-
mäe võttis vaevaks ja pildis-
tas kvaliteetselt üles teadlase 
jaoks lihtsa ja tuntud kulgemi-
se: kuidas vikerforell koorub. 
Jah, teaduse jaoks siin midagi 
uut ei ole, kuid teadushuvili-
sele põnev vaadata.

Tiit Kändler
teadusajakirjanik

Teadus
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Kui soovite loovalt mõtelda, siis ärge lootke loo-
vuse arvutipõhistele kursustele või nutitelefoni-
rakendustele, vaid haarake seljakott ja minge loo-
dusesse. Nõnda soovitavad Utah’ ja Kansase üli-
kooli psühholoogid, kelle uuringu järgi saavu-
tasid elektroonilistest seadmetest lahtilülitatud 
matkajad loovustestil endisest tulemusest 50% 
parema tulemuse. 

Uuringute kaasautor, Utah’ ülikooli psühho-
loogiaprofessor David Strayer kinnitab, et nad 
tõestasid esimest korda: loodusega suhtlemi-
ne annab reaalse soodustuse loovülesannete 
lahendamisel. Matkamine looduses on tervisli-
kum suhtlemine maailmaga kui alailma arvuti ees 
istumine, järeldab artikkel, mis avaldati 12. det-
sembril teaduslikus väljaandes PLOS ONE. 

Kuid kas pole tulemused ilmsed? „Me ei tead-
nud, mida tähendab suhtlemine loodusega tea-
dusliku mätta otsast vaadates,” ütles Strayer. Kat-
sealusteks oli 30 naist ja 26 meest, nende kesk-
mine vanus oli 28 aastat. Nad osalesid nelja- kuni 
kuuepäevastel matkareisidel Alaska, Colorado, 
Maine’i ja Washingtoni osariigis. Matkadel olid 
elektroonilised seadmed keelatud. 24 katsealust 
tegid loovustesti hommikul enne matka, 32 mat-
ka neljanda päeva hommikul.

Matkanute keskmine hinne kümnepallisütee-
mis oli 6,08 mittematkanute 4,14 vastu. Teadla-
sed ei suutnud eristada, kas loovus tõusis tänu 
looduses viibimisele või elektroonikast loobumi-
sele või mõlema faktori koosmõjul. Varasemad 
uuringud on näidanud, et matkal käimine hõl-
bustab tekstist vigade leidmist ja optiliste illu-
sioonide märkamist.

Allikad: EurekAlert, Utah’ ülikool

Loodus edendab 
inimese loovust

Vaevalt sai Darwini „Liikide tek-
kimine” eesti keeles ilmuda, kui 
tuli välja lugu Darwini aedni-
kust, mille avaldamine Eestis võt-
tis küll poolteist sajandit vähem 
aega. Kristina Carsoni tekst on lii-
gutavalt poeetiline ning meelt ja 
mõtet täis, kaldub näiliku segadu-
se poolest veidi Faulkneri poole. 
Teadushuvilisele võib lõbu pakku-
da, kuidas Darwin, ise raamatus 
esinemata, sekkub pidevalt kodu-
paiga Downe’i küla inimeste ja 
jumalate ellu. Ja kuidas tema aed-
nik viib ellu evolutsiooni uurimi-
seks vajalike taimede kasvatami-
se kava, kasvatades ühtlasi oma 
mitte just tavalise arenguga lapsi.

„Härra 
Darwini 
aednik”
Kristina 
Carson
Loomingu 
Raamatukogu 
nr 36–37/2012

Liikide tekke lätetel

SOOVITUS

TSITAAT

„Orienteerumine meie elukesk-
konnas pole eraldiseisev oskus, 
see on terve ruumiliste tajude ja 
võimete võrgustik, millest paljud 
on nii fundamentaalsed, et me ei 
saa endale lubada nende loovuta-
mist masinatele.”

Ken Jennings 
USA mälumängur ja raamatute autor

„Orienteerumine meie elukesk-
konnas pole eraldiseisev oskus, 
see on terve ruumiliste tajude ja 
võimete võrgustik, millest paljud 
on nii fundamentaalsed, et me ei 
saa endale lubada nende loovuta-

USA mälumängur ja raamatute autor

Raku portree. Žürii ära-
märgitud pildil on näha kolla-
seid mitokondreid, mis on raku 
energiat tootvad organellid. 
Pildil olevad rohelised raku-
tuumad juhivad raku elutege-
vust ja kannavad edasi pärilik-
ku infot kromosoomides asuva 
DNA abil. Pildil olevad sinised 
ja punased kõige peenemad 
kiud võtavad osa raku liikumi-
sest ja kuju muutmisest. Kõik 
need raku organellid on värvi-
tud eriliste � uorestseeruvate 
värvidega, kolmemõõtmeline 
mudel on konstrueeritud tark-
vara abil.

1 2 3

Üldvõidu ja parima fotoseeria tiitli võitnud pildikolmikult on näha, kuidas vikerforell koorub. -1- Munarakku katab kest ja 
membraan, nende vahele jääb vedelikuga täidetud ruum. -2- Koorumata vikerforell, kellelt on eemaldatud kest. -3- Forell on 
ühenduses rebukotiga. Näha on seljauim. Eristatavad on silmalääts, lõpused ja suu. Peas kumavad läbi ajupõied.  

Kristalli mustrid. Monokristalse vismuti lahustumisel tekivad iseloomulikud kolmnurksed struktuurid. Optilise mikroskoobiga 
tehtud pilt.
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